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Motions déposées en conclusion des interpella-
tions de 

131 Moties ingediend tot besluit van de interpellaties 
van 

130 

- Mme Barbara Pas sur "Le champ d'application 
trop vaste des lois contre le sexisme et la discrimi-
nation" (n° 227) 

131 - mevrouw Barbara Pas over "Het te ruime toepas-
singsgebied van seksisme- en discriminatiewetten" 
(nr. 227) 

130 

- Mme Valerie Van Peel sur "L'évaluation des lois 
antidiscrimination" (n° 231) 

131 - mevrouw Valerie Van Peel over "De evaluatie van 
de antidiscriminatiewetten" (nr. 231) 

131 

    
Motions déposées en conclusion des interpella-
tions de 

131 Moties ingediend tot besluit van de interpellaties 
van 

131 

- Mme Yngvild Ingels sur "Les enseignements à ti-
rer des inondations, 6 mois après la catastrophe" 
(n° 232) 

131 - mevrouw Yngvild Ingels over "De lering die men 
6 maanden na de overstromingen uit deze ramp 
had moeten trekken" (nr. 232) 

131 

- Mme Vanessa Matz sur "La mise sur pied d’une 
commission d’apprentissage" (n° 233) 

131 - mevrouw Vanessa Matz over "De oprichting van 
een leercommissie" (nr. 233) 

131 

- M. Nabil Boukili sur "Le suivi des inondations" 
(n° 234) 

131 - de heer Nabil Boukili over "De situatie na de over-
stromingen" (nr. 234) 

131 

    
Proposition de loi portant le livre 2, titre 3,"Les rela-
tions patrimoniales des couples" et le livre 4 "Les 
successions, donations et testaments" du Code ci-
vil (1272/10) 

132 Wetsvoorstel houdende boek 2, titel 3, "Relatiever-
mogensrecht" en boek 4 "Nalatenschappen, 
schenkingen en testamenten" van het Burgerlijk 
Wetboek (1272/10) 

132 

    
Proposition de loi relative à l'actualisation de la ré-
glementation en matière d'interdiction des appa-
reils de communication électronique au volant 
(1776/4) 

132 Wetsvoorstel wat het actualiseren van de regelge-
ving inzake het verbod op elektronische communi-
catietoestellen in het verkeer betreft (1776/4) 

132 

    
Proposition de résolution relative à l'État de droit et 
aux droits des femmes en Pologne et à la défense 
des fondements de l'Union européenne (nouvel in-
titulé) (2314/5) 

133 Voorstel van resolutie aangaande de rechtsstaat 
en de vrouwenrechten in Polen en de verdediging 
van de fundamenten van de Europese Unie (nieuw 
opschrift) (2314/5) 

133 

    
Amendements et article réservés au projet de loi 
portant des dispositions diverses en matière so-
ciale (2247/1-8) 

133 Aangehouden amendementen en artikel op het 
wetsontwerp houdende diverse bepalingen inzake 
sociale zaken (2247/1-8) 

133 

    
Ensemble du projet de loi portant des dispositions 
diverses en matière sociale (2247/7) 

134 Geheel van het wetsontwerp houdende diverse be-
palingen inzake sociale zaken (2247/7) 

134 

    
Amendement réservé au projet de loi portant des 
dispositions fiscales diverses (2351/1-9) 

135 Aangehouden amendement op het wetsontwerp 
houdende diverse fiscale bepalingen (2351/1-9) 

135 

    
Ensemble du projet de loi portant des dispositions 
fiscales diverses (2351/8) 

135 Geheel van het wetsontwerp houdende diverse fis-
cale bepalingen (2351/8) 

135 

    
Adoption de l’ordre du jour 136 Goedkeuring van de agenda 136 
    

DÉTAIL DES VOTES NOMINATIFS 137 DETAIL VAN DE NAAMSTEMMINGEN 137 

    

L'annexe est reprise dans une brochure séparée, 
portant le numéro CRIV 55 PLEN 157 annexe. 

 De bijlage is opgenomen in een aparte brochure 
met nummer CRIV 55 PLEN 157 bijlage. 
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SÉANCE PLÉNIÈRE PLENUMVERGADERING 
 

du 

 

JEUDI 13 JANVIER 2022 

 
Après-midi 

 
______ 

 

 

van 

 

DONDERDAG 13 JANUARI 2022 

 
Namiddag 

 
______ 

 
 
La séance est ouverte à 14 h 25 et présidée par Mme Eliane Tillieux, présidente. 
De vergadering wordt geopend om 14.25 uur en voorgezeten door mevrouw Eliane Tillieux, voorzitster. 
 
La présidente: La séance est ouverte. 
De vergadering is geopend. 
 
Une série de communications et de décisions doivent être portées à la connaissance de la Chambre. Elles 
seront reprises sur le site web de la Chambre et insérées dans le compte rendu intégral de cette séance 
ou son annexe. 
Een reeks mededelingen en besluiten moeten ter kennis gebracht worden van de Kamer. U kan deze te-
rugvinden op de webstek van de Kamer en in het integraal verslag van deze vergadering of in de bijlage 
ervan. 
 
Ministres du gouvernement fédéral présents lors de l'ouverture de la séance: 
Aanwezig bij de opening van de vergadering zijn de ministers van de federale regering: 
Alexander De Croo, Annelies Verlinden, Sammy Mahdi. 
 

01 Communication 

01 Mededeling 

 
De voorzitster (voor de staande vergadering): Beste 
collega's, David Maria Sassoli, voorzitter van het Eu-
ropees Parlement, overleed in de nacht van 10 op 
11 januari. Morgen vindt zijn staatsbegrafenis plaats 
in Rome. Te zijner nagedachtenis hangt de Europese 
vlag halfstok. 
 
Wij zijn allen diep getroffen door het tragische verlies 
van een gepassioneerd Europeaan en een toegewijd 
voorzitter, die het Europees Parlement door de moei-
lijke tijden van de pandemie leidde. 
 

La présidente (devant l'Assemblée debout): Le 
président du Parlement européen, M. David Maria 
Sasoli, est décédé dans la nuit du 10 au 11 janvier à 
l'âge de 65 ans. Des funérailles nationales auront 
lieu demain à Rome. Le drapeau européen est en 
berne pour saluer la mémoire du président Sassoli. 
 
Nous sommes tous profondément affectés par la 
perte tragique d'un Européen passionné et d'un pré-
sident engagé qui aura dirigé le Parlement européen 
pendant la période difficile de la pandémie.  
 

C'était un Européen convaincu qui s'est consacré 
pleinement à la tâche, un homme de conviction por-
teur de valeurs fortes. C'est d'ailleurs grâce à lui que 
notre Assemblée a pu se réunir en octobre 2020 
dans l'hémicycle du Parlement européen à Bruxelles 
pour y organiser, dans de bonnes conditions sani-
taires, la déclaration de gouvernement et le débat y 
relatif.  
 
 
J'ai adressé à la première vice-présidente du Parle-
ment européen, Mme Roberta Metsola, les condo-
léances émues de notre Assemblée. 
 

Hij was een overtuigd Europeaan die zich volledig 
voor zijn taak inzette. Hij was een gedreven man die 
voor hechte waarden opkwam. Dankzij hem kon 
onze assemblee in oktober 2020 in het halfrond van 
het Europees Parlement in Brussel bijeenkomen om 
er de voorstelling van de regeringsverklaring en het 
bijbehorende debat in goede gezondheidsomstan-
digheden te laten plaatsvinden. 
 
Ik heb de eerste ondervoorzitter van het Europees 
Parlement, mevrouw Roberta Metsola, de innige 
deelneming van onze assemblee betuigd. 
 

02 Éloge funèbre – M. Jos Dupré 
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02 Rouwhulde – de heer Jos Dupré 

 
Beste collega's, wij hebben vernomen dat onze voor-
malige collega Jos Dupré, erevoorzitter van onze as-
semblee, overleed op 2 december 2021. 
 
Jos Dupré werd geboren in 1928 te Veerle, een plat-
telandsdorpje op de grens van Brabant en Limburg. 
Zijn ouders, allebei leerkrachten, brachten hem werk-
lust en doorzettingsvermogen bij, twee deugden die 
hem later te pas zouden komen in zijn politieke loop-
baan. Na het behalen van een doctoraat in de rech-
ten vatte onze voormalige collega zijn professionele 
loopbaan aan als redacteur economie bij de krant 
De Standaard. 
 
In 1963 werd Jos Dupré directeur van de intercom-
munale Zuiderkempen, die vandaag nog steeds een 
belangrijke rol in de regio speelt. Die veelzijdige op-
dracht eiste al zijn energie op en vergde veel wils-
kracht. Zo stond hij in die functie in voor het ontwer-
pen van industriële sites, het aantrekken van bedrij-
ven en het creëren van jobs in de regio. Hij ontwik-
kelde tal van activiteiten en trok veel investeringen 
aan naar de Kempen, een streek met destijds zeer 
hoge werkloosheidscijfers. 
 
Enkele jaren later en haast in het verlengde van die 
opdracht werd Jos Dupré directeur van de Economi-
sche Raad van de provincie Antwerpen. Hij ver-
ruimde zijn professionele horizon en kreeg meer ver-
antwoordelijkheden. Jos Dupré zette de provincie 
Antwerpen nationaal en internationaal op de kaart. 
Ook voor de resultaten op dat vlak genoot die noeste 
en perfectionistische werker veel waardering. 
 

Nous avons appris le décès, le 2 décembre dernier, 
de notre ancien collègue, Jos Dupré, président hono-
raire de notre Assemblée. 
 
Jos Dupré est né en 1928 à Veerle, petit village 
champêtre aux confins du Brabant et du Limbourg. 
Ses parents enseignants lui inculquent le sens de 
l’effort et de la persévérance qui lui serviront plus tard 
au cours de sa carrière politique. Après avoir obtenu 
un doctorat en droit notre ancien collègue débute sa 
carrière professionnelle en tant que rédacteur écono-
mique au journal De Standaard. 
 
 
En 1963, Jos Dupré est appelé à prendre la direction 
de l’Intercommunale de la Campine – qui joue encore 
un rôle important aujourd’hui – une tâche multiforme 
qui mobilise pleinement son énergie et requiert toute 
sa volonté. Il est en effet chargé de développer des 
sites industriels, d’attirer des entreprises et de créer 
des emplois dans la région. Il développe de multiples 
activités et attire de nombreux investissements en 
Campine qui connait alors un taux de chômage très 
élevé. 
 
Quelques années plus tard – et presque dans le pro-
longement de cette tâche – Jos Dupré devient direc-
teur du Conseil économique de la Province d’Anvers. 
Son horizon professionnel s’élargit et ses responsa-
bilités augmentent en conséquence. Jos Dupré veille 
à asseoir la réputation nationale et internationale de 
la province d’Anvers. Ici aussi, l’action de l’homme au 
nœud papillon – la seule caractéristique quelque peu 
ludique de ce travailleur acharné et perfectionniste – 
est largement appréciée.  
 

Son travail et ses réalisations pour sa région le con-
duisent naturellement à la politique. En 1974, il est 
élu, avec un nombre impressionnant de voix, en tant 
que représentant pour le CVP de l’arrondissement de 
Malines-Turnhout. Il entame alors une longue et fruc-
tueuse carrière de parlementaire. En effet, Jos Dupré 
peut se prévaloir de quelque vingt-deux ans de tra-
vail parlementaire remarquable. La liste impression-
nante de ses discours montre qu’il se concentre prin-
cipalement sur l’industrie et l’emploi, mais l’écono-
mie, en particulier l’expansion économique et l’éco-
nomie régionale, ainsi que le logement social, les 
transports et la politique énergétique reçoivent toute 
son attention.  
 
Les finances publiques l’intéressent également au 
plus haut point. Ses nombreux rapports sur le budget 
de l’État ont toujours été d’excellents documents de 
référence. 
 
En 1987 et 1988, Jos Dupré devient membre de ce 
qu’on appelle encore à l’époque "l’exécutif" de la 

Door zijn inzet en verwezenlijkingen voor zijn regio 
kwam hij als vanzelf in de politiek terecht. In 1974 
werd hij met een indrukwekkend aantal stemmen 
verkozen als volksvertegenwoordiger voor de CVP 
voor het arrondissement Mechelen-Turnhout. Dat 
was het begin van een lange en vruchtbare loopbaan 
als Kamerlid. Jos Dupré kon namelijk bogen op een 
palmares van 22 jaar voortreffelijk parlementair werk. 
Uit de indrukwekkende lijst van zijn vertogen blijkt dat 
hij zich vooral focuste op industrie en tewerkstelling, 
maar ook het thema economie, in het bijzonder eco-
nomische expansie en regionale economie, kreeg 
zijn volle aandacht, net als sociale huisvesting, 
transport en energiebeleid. 
 
Hij had echter ook een uitermate grote belangstelling 
voor de overheidsfinanciën. Zijn vele verslagen over 
de rijksbegroting waren steevast uitstekende referen-
tiedocumenten. 
 
In 1987 en 1988 werd Jos Dupré lid van wat toen nog 
de Executieve van de Vlaamse Gemeenschap 
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Communauté flamande. Il est notamment chargé du 
logement, de l’environnement et de la politique des 
PME. 
 

heette. Hij was er onder meer bevoegd voor Huisves-
ting, Leefmilieu en Kmo-beleid.  
 

Van oktober 1988 tot maart 1992 was hij in de rege-
ringen-Martens VII en IX staatssecretaris voor Insti-
tutionele Hervormingen en voor Kleine en Middel-
grote Ondernemingen. Kort daarna werd hij verant-
woordelijk voor de Herstructurering van Openbare 
Werken, waardoor hij zich moest toeleggen op de ne-
telige kwestie van de ontruiming van het Berlaymont-
gebouw en het bouwen van kantoorruimte voor de 
Europese instellingen in Brussel. 
 
In 1995 was hij even voorzitter van de Kamer waar 
hij zich zo bekwaam van zijn taak als volksvertegen-
woordiger gekweten had. 
 
In 1996 trok Jos Dupré zich op 68-jarige leeftijd terug 
uit de nationale politiek en legde hij zijn ambt neer 
van burgemeester van Westerlo. 
 
Wie hem gekend heeft, stelde hem op prijs. Hij had 
steeds gehoor voor zijn vrienden en zijn medebur-
gers, zowel in voor- als in tegenspoed. Hij had oog 
voor wat er leefde in zijn streek en trok zich het lot 
aan van de kansarmen en minstbedeelden. 
 
 
Namens de Kamer van Volksvertegenwoordigers 
heb ik zijn familie mijn oprechte deelneming betuigd. 
 

D’octobre 1988 à mars 1992, dans les gouverne-
ments Martens VII et Martens IX, il est secrétaire 
d’État à la réforme institutionnelle et aux petites et 
moyennes entreprises. Peu de temps après, il de-
vient responsable de la restructuration des travaux 
publics, et doit donc s’attaquer à l’épineux problème 
de l’évacuation du bâtiment du Berlaymont et de la 
construction de locaux pour les institutions euro-
péennes à Bruxelles. 
 
En 1995 il préside un temps la Chambre qu’il a si bien 
servie en tant que député. 
 
 
A l’âge de 68 ans, en 1996, Jos Dupré se retire de la 
vie politique nationale et démissionne de son poste 
de bourgmestre de Westerlo.  
 
Tous ceux qui l’ont connu l’ont toujours tenu en haute 
estime. Ses concitoyens comme ses amis le savaient 
toujours accessible tant à leurs doléances qu’à leurs 
bonnes fortunes. Très attentif à ce qui se passait 
dans sa région il s’est toujours soucié du sort des 
plus défavorisés.  
 
Au nom de la Chambre des représentants, j’ai 
adressé à sa famille l’expression de nos plus sin-
cères condoléances.  
 

02.01  Minister Annelies Verlinden: Zeer geachte 

familie, geachte Kamerleden, wij hebben allen met 
droefenis kennisgenomen van het overlijden van de 
heer Jos Dupré op 2 december 2021. Als overtuigd 
christendemocraat was de heer Dupré een gewaar-
deerd lid en voorzitter van de Kamer van volksverte-
genwoordigers, gemeenschaps¬minister in de rege-
ringen-Geens II en III en staatssecretaris in de rege-
ringen-Martens VII en IX. Hij zou het ons maar moei-
lijk vergeven als wij daar niet onmiddellijk aan toe-
voegen dat hij jarenlang gemeenteraadslid, burge-
meester en uiteindelijk ook ereburgemeester was 
van zijn geliefde Westerlo, zijn thuis. De heer Dupré 
was een Kempenzoon. Zijn hart lag niet enkel in de 
Kempen, maar sloeg ook op het ritme van zijn ge-
boorteregio en haar inwoners. 
 
Wanneer hem een goed jaar geleden in een interview 
werd gevraagd wat hem was bijgebleven in zijn poli-
tieke carrière, dan klonk het allereerst: "Een keer heb 
ik op een maandag maar liefst 102 mensen ontvan-
gen." Dat was Jos Dupré ten voeten uit: een man met 
de gave om met heel veel overtuiging het land te die-
nen zonder daarbij de kleine en grote zorgen van de 
mensen in zijn directe omgeving uit het oog te verlie-
zen. Zijn hele carrière lang zou hij de belangen van 

02.01  Annelies Verlinden, ministre: C'est avec tris-

tesse que nous avons tous appris le décès de Jos 
Dupré le 2 décembre 2021. Démocrate chrétien con-
vaincu, il fut un membre et un président apprécié de 
la Chambre des représentants mais il fut aussi mi-
nistre de Communauté dans les gouvernements 
Geens II et III et secrétaire d'État dans les gouverne-
ments Martens VII et IX. Si nous omettions d'ajouter 
qu'il fut également pendant de nombreuses années 
conseiller communal, bourgmestre et finalement 
bourgmestre honoraire de son cher Westerlo, son 
fief, il aurait beaucoup de mal à nous pardonner. 
Monsieur Dupré fut en effet un vrai fils de la Cam-
pine. Il ne portait pas seulement la Campine dans 
son cœur, son cœur battait aussi au rythme de sa 
région natale et de ses habitants. 
 
Lorsqu'on lui a demandé au cours d'une interview, il 
y a un peu plus d'un an, ce qu'il avait gardé en mé-
moire de sa carrière politique, il a répondu d'emblée: 
"Un lundi, j'ai dû recevoir pas moins de 102 per-
sonnes." C'était Jos Dupré tout craché: un homme 
capable de servir le pays avec une très grande con-
viction, sans perdre de vue les petits et grands soucis 
des personnes de son entourage direct. Toute sa 
carrière durant, il allait défendre les intérêts du pays, 
de sa région et de sa commune. Sans distinction et 
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het land, zijn regio, zijn streek en zijn gemeente ver-
dedigen. Zonder onderscheid, en steeds met even-
veel kennis, energie en overgave. 
 
Premier Dehaene zou voor zijn Sint-Michielsakkoor-
den verder bouwen op het werk dat de heer Dupré 
als staatssecretaris van Institutionele Hervormingen 
had voorbereid. De structuren, hoekjes en kanten 
van onze staat kenden voor hem dan ook even wei-
nig geheimen als de kunst van streekontwikkeling, in 
beide was hij meester. 
 
 
Na het oprichten, versterken en laten bloeien van de 
Intercommunale Ontwikkelingsmaatschappij voor de 
Kempen, kwam de heer Dupré van op een strijd-
plaats en met steun van duizenden Kempenaren als 
volksvertegenwoordiger in dit Huis terecht. Een huis 
waarin menig minister met een zakdoek het zweet 
van het hoofd heeft moeten vegen, nadat hem het 
vuur aan de schenen was gelegd door Kamerlid 
Dupré. Want aan politiek doen was voor hem iets 
heel natuurlijks, of daar zorgde hij toch voor. Het the-
oretische, parlementaire werk liet hij graag over aan 
zijn collega's. De kern van politiek was voor hem 
glashelder. Het was dagelijks vechten voor dat 
waarin hij geloofde en voor die mensen die het ver-
dienden om voor te vechten. Hij had in zijn jeugd veel 
armoede gezien en dat was zijn brandstof om er ja-
renlang voor te zorgen dat we het allemaal beter zou-
den hebben samen. Hij deed aan politiek zoals hij 
ook was als mens: sociaal geëngageerd en met veel 
kennis van zaken. Ik voeg hier graag ook zijn ver-
zorgd taalgebruik aan toe, dat maakte van hem bo-
venal een correct en zeer hoffelijk man. 
 
We zijn Jos Dupré dankbaar, bijzonder dankbaar, 
voor zijn jarenlange inzet voor ons land en zijn inwo-
ners. Eén van zijn laatste interviews gaf hij samen 
met zijn echtgenote en jarenlange steun en toever-
laat, Lutgard. Ze vulden elkaar aan, letterlijk en fi-
guurlijk. Eindigen deed hij met: "Tijdens mijn periode 
in de politiek was ik nooit op mijn gemak. Ik heb altijd 
moeten vechten voor de Kempen." De resultaten van 
zijn strijd zijn tot vandaag zichtbaar en tastbaar en 
zullen nog heel lang en voor heel velen inspiratie vor-
men. 
 
 
 
Rust nu maar zacht. 
 
Beste familie, beste Koen, u verliest een liefheb-
bende steunpilaar, het land een absoluut staatsman 
en de Kempen een voorvechter. De christendemo-
cratie en mijn partij zeker ook verliest een van haar 
grootste monumenten. 
 
De regering betuigt haar innige deelneming aan de 
familie en naasten van Jos Dupré. 

toujours en connaissance de cause, avec autant 
d'énergie et de dévouement.  
 
 
Pour ses accords de la Saint-Michel, le premier mi-
nistre Jean-Luc Dehaene allait s'appuyer sur le tra-
vail préparatoire réalisé par Jos Dupré en sa qualité 
de secrétaire d'État des Réformes institutionnelles. 
Les structures, les coins et les recoins de notre État 
avaient pour lui aussi peu de secrets que l'art du dé-
veloppement régional: il était passé maître dans ces 
deux matières. 
 
Après la création, le renforcement et la valorisation 
de l'Intercommunale Ontwikkelingsmaatschappij 
voor de Kempen, M. Dupré a, depuis une place de 
combat et fort du soutien de milliers de Campinois, 
obtenu un siège de député au sein de notre Assem-
blée. Nombre de ministres ont dû s'éponger le front 
après avoir été mis sur le grill par le député Dupré. 
En effet, la politique était pour lui un élément très na-
turel ou, du moins, il faisait en sorte qu'il en soit ainsi. 
Il laissait volontiers le travail parlementaire théorique 
à ses collègues. Le cœur de la politique ne faisait au-
cun doute pour lui: il s'agissait de lutter chaque jour 
en faveur de ses valeurs et des personnes qui méri-
taient ce combat. Pendant sa jeunesse, il avait été 
témoin d'une grande pauvreté et il s'en est nourri 
pour veiller, pendant de longues années, à ce que 
nous nous en sortions mieux tous ensemble. Il faisait 
de la politique comme il était lui-même: un homme 
engagé socialement et connaissant ses dossiers sur 
le bout des doigts. Je tiens à mentionner également 
son langage soigné. Tout cela faisait de lui avant tout 
un homme correct et particulièrement courtois. 
 
Nous sommes reconnaissants à Jos Dupré de s'être 
dévoué à ce pays et à ses habitants pendant des an-
nées. Lors d'une des dernières interviews qu'il a ac-
cordées, son épouse Lutgard était à ses côtés. Elle 
l'a épaulé et soutenu durant toute sa vie. Ils se com-
plétaient, aux sens littéral et figuré. Il a terminé cette 
interview en disant: "Pendant toute ma carrière poli-
tique, je n'ai jamais été en roue libre. J'ai toujours dû 
faire le forcing pour la Campine." Les résultats de ses 
efforts sont visibles et palpables jusqu'à ce jour et se-
ront une source d'inspiration pour de très nombreux 
responsables politiques pendant encore très très 
longtemps.  
 
Cher Jos, repose en paix. 
 
Chère famille Dupré, cher Koen, vous perdez un pi-
lier aimant, le pays perd un homme d'État absolu, la 
Campine perd un défenseur de tout premier plan et 
la démocratie chrétienne perd l'un de ses plus grands 
monuments.  
 
Le gouvernement adresse à la famille et aux proches 
de Jos Dupré ses plus sincères condoléances.  
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De Kamer neemt een minuut stilte in acht. 
La Chambre observe une minute de silence. 
 

03 Ordre du jour 

03 Agenda 

 

03.01  Peter De Roover (N-VA): Mevrouw de voorzitster, beste colle-

ga's, in de eerste plaats wil ik u allen mijn beste wensen overmaken.  
 
Wij hebben een interpellatie ingediend, gericht aan de minister van Bin-
nenlandse Zaken. Wij zouden die graag plenair behandeld willen zien. 
Wij hebben daarvoor de steun van het benodigde aantal parlementsle-
den.  
 

03.01  Peter De Roover (N-VA): 

Nous avons déposé une demande 
d'interpellation à la ministre de 
l'Intérieur. Nous disposons de l'ap-
pui d'un nombre suffisant de 
membres à cet effet.  
 

03.02  Vanessa Matz (cdH): Madame la présidente, nous avons éga-

lement déposé une interpellation relative aux inondations, adressée à 
Mme la ministre de l'Intérieur. Nous souhaitons qu'elle soit traitée en 
urgence. 
 

03.02  Vanessa Matz (cdH): Wij 

hebben een interpellatieverzoek in-
gediend over hetzelfde onderwerp. 
Wij willen dat die interpellatie bij 
hoogdringendheid gehouden kan 
worden. 
 

La présidente: Sur le même sujet? 
 

03.03  Vanessa Matz (cdH): Oui. 

 

 

La présidente: Mme la ministre de l'Intérieur est présente. Se montre-
t-elle disponible pour répondre à vos interpellations? (Oui) 
 
Je vous remercie. 
 

De voorzitster: De minister van 
Binnenlandse Zaken is aanwezig 
en is bereid daarop te antwoorden.  
 

Conformément à l’avis de la Conférence des présidents du 12 janvier 2022, vous avez reçu un ordre du jour 
modifié pour la séance d'aujourd'hui. 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 12 januari 2022 heeft u een gewijzigde 
agenda voor de vergadering van vandaag ontvangen. 
 
Y a-t-il une observation à ce sujet? (Non) 
Zijn er dienaangaande opmerkingen? (Nee) 
 
En conséquence, l'ordre du jour est adopté. 
Bijgevolg is de agenda aangenomen. 
  

Questions 

Vragen 

 

04 Samengevoegde vragen van 

- Barbara Pas aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De incorrecte uitspraken van de eerste 
minister over de betoging tegen de coronamaatregelen" (55002175P) 
- Maxime Prévot aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De coronabarometer en het herstelplan 
voor de evenementensector" (55002177P) 
- Jean-Marie Dedecker aan Alexander De Croo (eerste minister) over "Het coronabeleid en de naven-
ante maatregelen" (55002183P) 
- Franky Demon aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen) over "De 
coronabarometer" (55002186P) 
- Peter De Roover aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De verspreiding van foute informatie 
door de eerste minister" (55002192P) 
- Robby De Caluwé aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De voorbereiding van de corona-
barometer" (55002196P) 

04 Questions jointes de 
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- Barbara Pas à Alexander De Croo (premier ministre) sur "Les déclarations inopportunes du premier 
ministre sur la manifestation contre les mesures sanitaires" (55002175P) 
- Maxime Prévot à Alexander De Croo (premier ministre) sur "Le baromètre corona et le plan de relance 
pour l'événementiel" (55002177P) 
- Jean-Marie Dedecker à Alexander De Croo (premier ministre) sur "La politique sanitaire et les mesures 
qui en découlent" (55002183P) 
- Franky Demon à Annelies Verlinden (Intérieur et Réformes institutionnelles) sur "Le baromètre co-
rona" (55002186P) 
- Peter De Roover à Alexander De Croo (premier ministre) sur "La diffusion de fausses informations 
par le premier ministre" (55002192P) 
- Robby De Caluwé à Alexander De Croo (premier ministre) sur "La préparation du baromètre corona" 
(55002196P) 
 

04.01  Barbara Pas (VB): Mijnheer de eerste minister, op het vlak van 

geklungel en inconsistenties in de corona-aanpak zijn wij in dit land al 
wat gewoon. Nu bevinden wij ons echter op een gevaarlijk hellend vlak. 
Op de nationale televisie werd deze week duidelijk dat een partijvoor-
zitter van één van uw regeringspartijen vrijheden niet ziet als burger-
rechten maar als een beloning of een extraatje, iets wat de overheid 
naar eigen goeddunken uitdeelt aan haar onderdanen. 
 
U maakt gebruik van fakenieuws om maoïstische speeltjes als de co-
ronapas te verdedigen. U beweerde deze week dat het klinkklare onzin 
is dat de coronapas onwetenschappelijk zou zijn. U beargumenteerde 
dat zelf met klinkklare onzin, zoals de stelling dat de wetenschap heel 
duidelijk is over het nut van de coronapas en de stelling dat besmette 
gevaccineerden negen tot tien keer minder kans hebben het virus over 
te dragen. 
 
Dat slaat nergens op. Zelfs de u erg welgezinde media deden dat in 
een factcheck af als compleet fout. De wetenschap – op zijn minst vi-
roloog Emmanuel André en biostatisticus Geert Molenberghs – ver-
klaarde eerder al dat het CST net voor extra besmettingen zorgde. 
 
Ik heb uw minister van Volksgezondheid maandag in de commissie 
gevraagd in welke omstandigheden wij van de coronapas af raken. Op 
de vele vragen naar de CST-exitstrategie kwam er geen antwoord, 
geen criteria, geen wetenschappelijke argumenten. Er volgde enkel 
stilte. 
 
Daarom herhaal ik die vraag vandaag aan uw adres. Ik stel één vraag, 
waarop ik hopelijk een antwoord zal krijgen. Wat is de CST-exitstrate-
gie van de huidige regering? 
 

04.01 Barbara Pas (VB): Le gou-

vernement nous a déjà habitués à 
son amateurisme et à ses incohé-
rences dans sa stratégie sanitaire. 
Toutefois, cette cacophonie de-
vient carrément dangereuse lors-
que le président d'un parti du gou-
vernement, appelé à s'exprimer sur 
une chaîne de télévision nationale, 
considère les libertés comme une 
récompense et non plus comme 
faisant partie des droits civils. 
Quant au premier ministre, il re-
court à des infox pour défendre le 
Corona Safe Ticket (CST). Il af-
firme que cet instrument repose sur 
un fondement scientifique et pré-
tend que les personnes vaccinées 
ont neuf à dix fois moins de risques 
de transmettre le virus lorsqu'elles 
sont contaminées. Ces propos sont 
tout à fait insensés et même les 
médias qui sont favorables au pre-
mier ministre, ainsi que certains vi-
rologues, le reconnaissent. 
 
Par ailleurs, le gouvernement reste 
tout à fait silencieux quant à sa 
stratégie de sortie du CST. Le mi-
nistre de la Santé publique n'a pas 
répondu aux questions y affé-
rentes. Le premier ministre sera-t-il 
à même de nous éclairer à ce su-
jet?  
 

04.02  Maxime Prévot (cdH): Monsieur le premier ministre, madame 

la ministre, on entend beaucoup parler du futur baromètre. Nous atten-
dons enfin les perspectives qu'il serait susceptible d'offrir.  
 
Je vous ferai l'économie de revenir sur le désastreux épisode des der-
niers Codeco, avec ces rétropédalages pathétiques mais heureuse-
ment indispensables – grâce au Conseil d'État – sur la culture. D'autres 
secteurs sont encore aujourd'hui à la peine et à l'agonie. Je pense no-
tamment au secteur de l'événementiel que l'on a un peu trop tendance 
à réduire au secteur du divertissement grand public, en oubliant que 
ce secteur regroupe aussi des acteurs culturels qui ne sont pas sub-
ventionnés par les Communautés, des indépendants, des PME, des 

04.02  Maxime Prévot (cdH): De 

coronabarometer zit nu eindelijk 
echt in de pijplijn, en daarmee krij-
gen de mensen nieuwe perspectie-
ven. De cultuursector verkeert in 
zwaar weer, en dat geldt ook voor 
andere sectoren, zoals de evene-
mentensector. De evenementen-
sector omvat niet alleen de zoge-
naamde populaire cultuur, maar 
ook niet-gesubsidieerde culturele 
actoren, zelfstandigen, kmo's, b2b-
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entreprises actives dans le business to business (B2B).  
 
Faut-il vous rappeler que la Belgique, singulièrement Bruxelles, est le 
deuxième pôle mondial – après Singapour – pour l'organisation en B2B 
de colloques, de congrès, de symposiums? Tout cela est à l'arrêt! 
Quatre-vingt mille familles sont encore en difficulté, sans la moindre 
perspective, en ayant sur elles uniquement le regard des faiseurs de 
divertissement et en omettant que ce sont aussi des acteurs culturels, 
des indépendants, des PME qui ont besoin d'être aidés.  
 
Je vous exhorte, dans le cadre de votre futur baromètre, à intégrer la 
réflexion sur ces secteurs, comme sur celui des salles de jeux, des 
paris sportifs, des casinos. N'ayons pas ce biais de les considérer avec 
un regard culpabilisateur! Des milliers de familles attendent des pers-
pectives! Faites leur la faveur de leur offrir un baromètre – pour une 
fois – crédible! 
 

bedrijven, organisatoren van collo-
quia, congressen of symposiums, 
enz. Dat ligt nu allemaal stil, en 
voor 80.000 huishoudens zijn het 
nu zware tijden. Ook de speelhal-
len, wedkantoren en casino's heb-
ben onder de situatie te lijden. 
 
Een gedachteoefening over deze 
sector zal meegenomen moeten 
worden in de toekomstige corona-
barometer. U moet perspectieven 
bieden via een geloofwaardig in-
strument!  
 

04.03  Jean-Marie Dedecker (ONAFH): Mijnheer de premier, door het 

terugfluiten van de maatregelen in de cultuursector heeft de Raad van 
State u, de regering en iedereen hier in zijn hemd gezet. Er was een 
motie ingediend door mevrouw Fonck en daar kon meteen over ge-
stemd worden. Hypocriet genoeg hebt u echter tegengestemd. Dat is 
heel eigenaardig. 
 
U hebt ondertussen ook al drie weken de tijd gehad om de andere 
maatregelen bij te stellen. Kan u mij bijvoorbeeld zeggen waarom we 
met 200 personen in een theatertje met een capaciteit van 300 perso-
nen mogen, maar niet met meer in een theater met een capaciteit van 
1.300 personen? Kan u mij zeggen waarom de culturele sector wel in 
het theater mag optreden terwijl men er niet mag repeteren? Kan u mij 
zeggen, mijnheer de eerste minister, waarom we met 200 mensen naar 
de bioscoop mogen terwijl we niet in openlucht naar een cyclocrossje 
mogen gaan kijken, ook al is het een Belgisch kampioenschap? 
 
Mijnheer de eerste minister, vraag eens aan de mensen van uw eigen 
voetbalclub Olsa Brakel waarom ze allemaal in de kantine binnen-
mogen, waar ze mogen samenzitten, terwijl ze niet naast het veld mo-
gen staan kijken naar de kindjes als die aan het spelen zijn. Het gevaar 
voor besmetting in openlucht is immers quasi nihil, één op duizend. 
 
Kan u mij ook zeggen, mijnheer de minister, waarom we in de winkel-
straten, van de Meir tot de Nieuwstraat en in de winkelcentra, overrom-
peld worden door soldenjagertjes of Hollandse lockdownvluchtelingen, 
terwijl we zelf met de familie niet mogen kijken naar een bowlingspel 
of niet zelf mogen gaan kegelen? 
 
Wanneer stopt die absurditeit, mijnheer de minister? Onderzoek het, 
wacht niet tot 28 januari, want de bevolking mort, sire. 
 

04.03  Jean-Marie Dedecker (IN-

DEP): En annulant les mesures 
prises à l'égard du secteur culturel, 
le Conseil d'État a discrédité le 
gouvernement et tout un chacun ici 
présent. Nul n'a soutenu la motion 
déposée par Mme Fonck alors que 
l'occasion se présentait. Les autres 
mesures n'ont pas davantage été 
revues. La jauge de 200 personnes 
s'applique aussi bien à une salle de 
théâtre d'une capacité de 300 
places qu'à une salle de 1 300 
places. Un théâtre est autorisé à se 
produire devant un public, mais les 
acteurs ne peuvent pas répéter. 
Les membres d'un club peuvent 
tous s'asseoir à la cantine, mais les 
parents ne peuvent pas regarder 
leurs enfants à côté du terrain de 
football. Il est possible de réunir 
200 personnes dans un cinéma, 
mais il est interdit d'assister au 
championnat de Belgique de cyclo-
cross alors même que le danger de 
contamination est presque nul en 
plein air. Monsieur le premier mi-
nistre, quand allez-vous enfin 
mettre un terme à ces absurdités? 
Le peuple est mécontent!  
 

04.04  Franky Demon (CD&V): Mevrouw de voorzitster, mijnheer de 

eerste minister, mevrouw de minister, de coronacrisis weegt zwaar op 
ons allemaal, maar in het bijzonder op onze jongeren. Ze zien de mooi-
ste tijd van hun leven als het ware voorbijgaan. Als vader van twee 
tieners, ex-KSA-leider en medewerker van Kazou bloedt mijn hart. 
Onze jongeren hebben misschien geen sterke lobby zoals veel econo-
mische sectoren, maar ook zij hebben dringend nood aan en recht op 
perspectief. 
 
CD&V heeft geijverd voor de coronabarometer. Wij zijn dan ook uiter-
mate tevreden dat die er na lang aandringen eindelijk zal komen. Onze 

04.04  Franky Demon (CD&V): 

Les jeunes voient la meilleure pé-
riode de leur vie s'envoler à cause 
de la pandémie. Ils ont besoin de 
perspectives. Mon parti est un dé-
fenseur du baromètre corona. 
Nous sommes dès lors ravis qu'il 
voie enfin le jour. Toutefois, les me-
sures en question ne doivent pas 
concerner uniquement le secteur 
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fractie is dan ook zeer duidelijk. De maatregelensets in die barometer 
moeten zo breed mogelijk gelden. Ze mogen niet beperkt worden tot 
alleen de economische sectoren. Ook onze jeugd verdient perspectief 
en duidelijkheid in de barometer en evenveel voorspelbaarheid als de 
andere sectoren. Jongeren mogen geen pasmunt worden om andere 
sectoren te kunnen open houden of te heropenen. 
 
In december kwam de cultuursector op straat. De regels werden aan-
gepast, en terecht, maar de sport en de jeugd bleven in de kou staan. 
Kerstfeestjes van jeugdbewegingen moesten doorgaan in de kou en 
de regen. Verjaardagsfeestjes konden niet in de binnenspeeltuinen 
doorgaan. Voor het tweede jaar op rij konden 16- en 17-jarigen oude-
jaar niet vieren met een fuif. 
 
CD&V pleit daarom voor een gelijke behandeling van jeugd, sport en 
cultuur in de barometer. Tegelijkertijd moeten we kijken wat op korte 
termijn mogelijk is voor onze kinderen en jongeren. Ik denk dan bijvoor-
beeld aan meer activiteiten in de jeugdbeweging of in de sportclub met 
ouders aan de zijlijn. Dat is niet eenvoudig met de huidige besmettings-
cijfers, maar met een goed testbeleid moet dat kunnen. Met de krokus-
vakantie in aantocht, waar meerdaagse activiteiten of skivakanties 
plaatsvinden, willen de sectoren duidelijkheid. 
 
Ik heb twee eenvoudige vragen. 
 
Welk perspectief kunt u op korte termijn aan de jeugd geven? Zal de 
barometer ook klare wijn schenken voor onze jongeren en voor de 
sport- en jeugdwerking? 
 

économique. Elles doivent s'appli-
quer le plus largement possible. 
Les mesures prises à l'égard du 
secteur culturel ont été modifiées, 
mais les jeunes sont toujours aban-
donnés à leur sort. Nous souhai-
tons que le baromètre traite le 
sport, la culture et la jeunesse sur 
un pied d'égalité. Nous devons 
également examiner ce qui peut 
être modifié à brève échéance. Je 
pense à l'élargissement des activi-
tés des mouvements de jeunesse 
ou des clubs sportifs, au retour des 
parents enthousiastes le long des 
terrains.  
 
Quelles perspectives le premier mi-
nistre peut-il offrir à nos jeunes? Le 
baromètre leur permettra-t-il de sa-
voir à quoi s'en tenir?  
 

04.05  Peter De Roover (N-VA): Mevrouw de voorzitster, geachte pre-

mier, omdat ik het regeerakkoord niet uit het hoofd ken, heb ik althans 
een stukje eruit meegebracht. Ik meende mij namelijk de volgende pas-
sage te herinneren, reden waarom ik het opgezocht heb: "De regering 
versterkt de maatregelen ter bestrijding van desinformatie en de ver-
spreiding van fakenieuws die een echte bedreiging vormen voor de de-
mocratie." Wie schetst mijn verbazing wanneer ik in De Morgen een 
interview met u las, daags na een fakenieuwstest van De Standaard, 
waarin een uitspraak van u als manifest onwaar werd aangeduid. Daar-
uit moet ik besluiten dat, wanneer u uw regeerakkoord naleeft, wij van-
daag zullen vernemen hoe u zichzelf zult bestraffen. Ik neem aan dat 
uw eigen regeerakkoord niet alleen bedoeld is om streng te zijn tegen-
over de burgers, maar dat u er zelf ten minste ook enige aandacht aan 
besteedt. 
 
Dat u uw regeerakkoord niet naleeft, is geen nieuws. Dat u met uw 
uitspraak de overheidscommunicatie over vaccinatie beschadigt, is wel 
zeer ernstig. Op die manier bent u namelijk een propagandist voor de 
antivaxbeweging geworden. Wat De Croo zegt, klopt niet, zo stelt de 
antivaxbeweging op sociale media, en als dat voor die uitspraak geldt, 
dan natuurlijk ook voor voorgaande uitspraken van De Croo. 
 
Trouwens, u formuleerde uw uitspraak in het kader van de verdediging 
van het CST. Het CST is een pas, een pasje. Tot voor kort was u te-
genstander van de pasjesmaatschappij; intussen bent u voorstander 
van een verengde pas met het 1G-beleid. Dat moet niet dienen om 
corona te bestrijden, wel om mensen ertoe aan te zetten zich te laten 
vaccineren. Daaromtrent citeer ik uit het advies van het Raadgevend 
Comité voor Bio-ethiek. De betreffende alinea heb ik overigens in het 
blauw aangeduid, want aangezien u die kleur niet meer nodig hebt, heb 
ik die geleend. "Het Comité herinnert eraan dat het CST in geen geval 

04.05  Peter De Roover (N-VA): 

Selon l'accord de gouvernement, 
l'exécutif souhaite s'engager dans 
la lutte contre la désinformation. 
J'ai été d'autant plus étonné de lire 
dans un article de vérification des 
faits publié dans le quotidien De 
Standaard qu'une déclaration du 
premier ministre était considérée 
comme fausse. Le premier ministre 
nous a déjà habitués au non-res-
pect de l'accord de gouvernement. 
En revanche, nuire à la communi-
cation du gouvernement en ma-
tière de vaccination est un acte 
plus grave qui nourrit le mouve-
ment anti-vaccins étant donné qu'il 
décrédibilise également ses autres 
propos. 
 
Le premier ministre a fait cette dé-
claration dans le cadre d'une inter-
view accordée au quotidien De 
Morgen, dans laquelle il défendait 
le CST, ce pass censé inciter les ci-
toyens à se faire vacciner, et ce 
alors même qu'il était catégorique-
ment opposé, il y a quelque temps, 
à l'avènement d'une société dans 
laquelle il faudrait montrer patte 
blanche à chaque coin de rue. Le 
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mag worden gebruikt als middel om vaccinatie op verdoken wijze af te 
dwingen." 
 
Mijnheer de premier, vindt u zelf dat u de geloofwaardigheid van de 
communicatie in het gedrang hebt gebracht? 
 
Waar is de exitstrategie voor het Covid Safe Ticket? U hebt gezegd dat 
het nog twee tot drie jaar zal duren, maar ik hoop dat u dat althans als 
fakenieuws kunt kwalificeren. 
 

Comité consultatif de Bioéthique 
estime pourtant que le CST ne doit 
pas être utilisé comme un moyen 
détourné d'obliger les citoyens à se 
faire vacciner. 
 
Le premier ministre admet-il qu'il a 
mis en danger la crédibilité de la 
communication en la matière? 
Quelle est sa stratégie de sortie 
pour le CST?  
 

04.06  Robby De Caluwé (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, mijn-

heer de eerste minister, mevrouw de minister, de coronabarometer ligt 
opnieuw op tafel. Er werd daarover reeds vaak gediscussieerd, maar 
tot op heden is die er nog niet gekomen. Dit zou een instrument moeten 
zijn dat een leidraad kan vormen voor de aanpak van deze coronacri-
sis. Hij kan ook een duidelijke gids zijn voor de bevolking, om te duiden 
in welke situatie welke maatregelen nodig zijn.  
 
Er is duidelijk nood aan meer voorspelbaarheid en aan duidelijkere 
communicatie. Wij hebben de voorbije twee jaar echter gezien dat het 
virus onvoorspelbaar is. Elke variant brengt nieuwe uitdagingen met 
zich mee en vraagt om andere maatregelen, mondmaskers, vaccins, 
CST. Wij zien dat bepaalde partijen op bepaalde niveaus dingen goed-
keuren en die op andere niveaus afkeuren. Ook de teststrategie moet 
af en toe worden aangepast.  
 
Het is voor veel mensen niet meer evident om mee te zijn met alle 
regels. Het Overlegcomité heeft de moeilijke taak om in deze omstan-
digheden beslissingen te nemen. Het kan wellicht ook niet voor ieder-
een goed doen. Zo'n coronabarometer zou volgens mij een goede lei-
draad kunnen zijn. Er zal echter nog steeds maatwerk nodig zijn vanuit 
de politiek.  
 
Tegen wanneer zou er een beslissing worden genomen over deze ba-
rometer? 
 
Eerder werd ook afgesproken dat de coronabarometer geen automa-
tisme zou zijn, er is geen aan-uitknop. Hoe zal deze dan concreet wer-
ken?  
 
Wat is uw standpunt over het eventueel regionaal inzetten van zo'n 
barometer?  
 

04.06  Robby De Caluwé (Open 

Vld): Le baromètre corona se 
trouve une nouvelle fois sur la 
table, en guise de fil conducteur 
pour gérer la crise et de guide pour 
la population. Il existe un besoin de 
clarté, mais le virus est très impré-
visible. Chaque variant apporte de 
nouveaux défis et requiert d'autres 
mesures. Comprendre à tout mo-
ment quelles sont les règles en vi-
gueur n'est pas toujours à la portée 
de tous. C'est pourquoi le baro-
mètre peut constituer un guide 
utile, ce qui n'exclut toutefois pas la 
nécessité d'un travail sur mesure. 
 
Quand pouvons-nous attendre la 
décision relative au baromètre? 
Comment sera-t-il utilisé? Est-il en-
visageable de l'utiliser à l'échelle 
régionale?  
 

04.07 Eerste minister Alexander De Croo: Mevrouw de voorzitter, ge-

achte collega's, ik zal deze vraag beantwoorden samen met de minis-
ter van Binnenlandse Zaken. 
 
Deze covidpandemie is een werk van lange adem. We komen nu in 
een fase van de pandemie met periodes waarin de situatie beter is 
maar ook met periodes waarin de situatie verslechtert. We hebben de 
voorbije maanden gezien dat het moeilijk is om stappen achteruit te 
zetten in ons leven, in onze vrijheden. Het is nooit een eenvoudige 
zaak om dat te organiseren.  
 
Ik begrijp de vraag van bepaalde sectoren om meer voorspelbaarheid 
absoluut. Die voorspelbaarheid moet wel rekening houden met de 
complexiteit van onze samenleving. We moeten proberen een instru-

04.07  Alexander De Croo, pre-

mier ministre: La lutte contre la 
pandémie de covid est un combat 
de longue haleine, qui connaît des 
hauts et des bas. Il n'est pas facile 
de faire marche arrière dans nos 
vies et nos libertés. Je comprends, 
dès lors, la demande d'une plus 
grande prévisibilité. Nous devons 
créer un outil qui réponde à cette 
demande, tout en tenant compte 
de la complexité de notre société. 
Un baromètre corona doit offrir une 
constance, mais il ne peut pas 
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ment te vinden dat enerzijds voorspelbaarheid biedt maar dat ander-
zijds rekening houdt met die complexiteit. Het is geen eenvoudige oe-
fening om dat op een heldere en leesbare manier te doen. We moeten 
ervoor zorgen dat zo'n barometer standvastigheid kan brengen, maar 
het instrument mag ook geen starheid veroorzaken waardoor het on-
mogelijk wordt om in te spelen op veranderende situaties. 
 
Daarom heeft het Overlegcomité het Coronacommissariaat gevraagd 
om daar werk van te maken. Intussen is er zeer veel overleg geweest 
met de betrokken sectoren. Deze namiddag heb ik gevraagd om een 
vergadering met de ministers-presidenten te beleggen, om reeds vroeg 
in het proces met de verschillende regeringen te kunnen bekijken op 
welke manier we dat best aanpakken. 
 
Ik zal de discussie over de coronabetoging en mijn verklaring niet uit 
de weg gaan.  
 
Het vaccin beschermt 9 à 10 keer beter tegen ernstig ziek worden of 
tegen een opname in het ziekenhuis, en 15 à 18 keer beter tegen een 
opname op de afdeling intensieve zorgen. Wie zich heeft laten inenten, 
vooral met een booster, die heeft de helft minder kans om besmet te 
raken en bovendien een veel minder grote kans om een ander te be-
smetten. Dus inderdaad, de helft minder kans en niet negenmaal min-
der kans. Ik heb toen effectief de foute cijfers gebruikt. De grootteorde 
van de cijfers die ik gebruikt heb, was niet juist. Ik heb me vergist. De 
essentie van wat ik gezegd heb, namelijk dat iemand die gevaccineerd 
is zichzelf veel beter beschermt dan iemand die niet gevaccineerd is 
en dat een gevaccineerde ook de anderen veel beter beschermt dan 
iemand die niet gevaccineerd is, is echter absoluut juist. Voor de groot-
teorde die ik gebruikt heb, heb ik foute cijfers geciteerd, maar de es-
sentie blijft wel overeind. Dat is de kern van de boodschap die ik heb 
willen geven. 
 
Die vaccins zijn een wetenschappelijke triomf. Naast een wetenschap-
pelijke triomf zijn die vaccins ook een opdracht in verantwoordelijkheid 
en solidariteit voor elk van ons. Die vaccins zijn niet vrijblijvend. Wij 
kunnen niet zeggen: de wetenschap heeft schitterend werk gedaan 
maar wij als samenleving weten niet op welke manier wij daarmee 
moeten omgaan. 
 

créer une rigidité qui nous em-
pêche de réagir à des situations 
changeantes. Le Comité de con-
certation a demandé au Commis-
sariat corona de s'y atteler. De 
nombreuses concertations ont déjà 
été organisées avec les secteurs 
concernés et, cet après-midi, une 
réunion est prévue avec les mi-
nistres-présidents. 
 
Je ne reviens pas sur ma déclara-
tion concernant la vaccination. Le 
vaccin protège bel et bien neuf à 
dix fois mieux contre les formes 
graves de la maladie et quinze à 
dix-huit fois plus contre une admis-
sion aux soins intensifs. Les per-
sonnes vaccinées, particulière-
ment celles qui ont déjà reçu leur 
dose de rappel, ont moitié moins 
de chances d'être contaminées et 
risquent également encore moins 
de contaminer les autres. Il y a ef-
fectivement une différence entre 
moitié moins et neuf fois moins. Je 
me suis trompé dans les chiffres à 
cet égard et je m'en excuse. Toute-
fois, l'essence de mon message 
reste la même: les personnes vac-
cinées se protègent et protègent 
les autres bien davantage que les 
personnes non vaccinées.  
 
Les vaccins constituent une 
prouesse scientifique mais ils com-
portent également une dimension 
de responsabilité et de solidarité 
pour chacun d'entre nous. Ils ne 
sont pas facultatifs pour notre so-
ciété.  
 

Si, lors de telles manifestations, des choses sont dites qui induisent en 
erreur ou qui sont fausses dans les faits ou dans les intentions, je n'ai 
pas peur de les pointer du doigt. 
 

Ik schrik er niet voor terug onjuist-
heden die tijdens de manifestaties 
naar voren gebracht werden aan 
de kaak te stellen.  
 

Ik geef een voorbeeld. Organisaties die de betoging mee georgani-
seerd hebben, zeggen dat zowel een gevaccineerde als een niet-ge-
vaccineerde het virus kan verspreiden. Dat is alsof ik zou zeggen dat 
zowel Wout Van Aert als ik met de fiets rijden. Dat is waar, wij rijden 
alle twee met de fiets, met de koersfiets zelfs, maar we doen dat niet 
op hezelfde niveau. De ene is immers een absolute topper in zijn do-
mein, terwijl de andere dat duidelijk niet is. Dat is net hetzelfde met 
gevaccineerden en niet-gevaccineerden. Een gevaccineerde zit aan 
de top wat de bescherming van zichzelf en anderen betreft. Bij een 
niet-gevaccineerde is dat van een gans andere grootteorde. Wat dat 
onderscheid betreft, heb ik geen schrik om er de vinger op te leggen. 
Dat is de onwaarheid die verteld wordt. Men gooit dingen op één hoop 
en zegt: "Zie je wel, het is hetzelfde." Als er factoren verschillend zijn, 

Des organisations qui ont contribué 
à l'organisation de la manifestation 
affirment que tant les personnes 
vaccinées que les non vaccinées 
peuvent propager le virus. C'est 
comme affirmer que Wout Van Aert 
et moi roulons tous deux avec un 
vélo de course. C'est exact, mais 
Wout Van Aert est un cycliste pro-
fessionnel et je ne le suis claire-
ment pas. C'est de la même ma-
nière que les personnes vaccinées 
font parties du peloton de tête en 
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dan is dat absoluut niet hetzelfde. Daar moeten we als samenleving 
tegen durven optreden. 
 
De keuze om zich te laten vaccineren is een keuze die vandaag in ons 
land bestaat, men mag die keuze maken. Maar de keuze om bepaalde 
vormen van gedrag te vertonen die de vrijheid en de gezondheid van 
anderen in gevaar brengt terwijl men niet gevaccineerd is, daar moeten 
we als samenleving de vinger op leggen. Daar moeten we als samen-
leving van durven zeggen dat het geen solidariteit is. Dat is een valse 
definitie van vrijheid. Als de individuele vrijheid dermate op gespannen 
voet staat met de vrijheid en de gezondheid van onze samenleving, 
dan moeten we dat debat durven aangaan. 
 

matière de protection, contraire-
ment aux non vaccinés. En tant 
que société, nous devons oser 
nous opposer fermement à toutes 
les non-vérités qui sont propagées. 
 
Nous avons le choix de nous faire 
vacciner ou pas. En revanche, 
nous devons nous opposer au 
choix des non vaccinés d'adopter 
un comportement qui met en dan-
ger la liberté et la santé des autres. 
Ce n'est, en effet, pas un compor-
tement solidaire, mais une défini-
tion erronée de la liberté. Lorsque 
la liberté individuelle se heurte à ce 
point à la liberté et à la santé de 
notre société, nous devons oser 
engager le débat.  
 

04.08 Minister Annelies Verlinden: Mevrouw de voorzitster, dames 

en heren Kamerleden, de oefening om tot een coronabarometer te ko-
men die het Coronacommissariaat nu voorbereidt in uitgebreid overleg 
met alle sectoren heeft tot voornaamste doel om de voorspelbaarheid 
van maatregelen in het kader van deze pandemie te vergroten. Die 
voorspelbaarheid is zeker ook belangrijk voor de jeugdsector en bij uit-
breiding voor het hele verenigingsleven die de voorbije maanden al een 
hele grote flexibiliteit, maar ook weerbaarheid, hebben getoond. Zij ver-
dienen daarvoor niet alleen onze bewondering, ons respect, maar ook 
onze ondersteuning. De bezorgdheden van het verenigingsleven en 
van de jeugdsector zijn ondertussen na overleg met de bevoegde mi-
nisters van Jeugd bezorgd aan het Coronacommissariaat en maken 
deel uit van de voorbereidende werkzaamheden voor het volgend 
Overlegcomité.  
 
De voorbije maanden hebben aangetoond dat een virus zoals corona 
in alle varianten erg onvoorspelbaar is en erg wispelturig is bij tijd en 
wijle. Toch streven we ernaar om een werkbaar instrument te maken 
dat het beleid aangeeft wanneer en hoe moet worden opgetreden, zon-
der volledig mechanistisch te zijn. Als we een ding geleerd hebben, is 
het dat we met twee woorden moeten spreken en dat we ons flexibel 
moeten opstellen wanneer het virus zich in andere varianten of op een 
andere wijze aandient. We weten ook dat er seizoenseffecten kunnen 
zijn van het virus. Die combinatie van heel veel parameters en com-
plexiteiten proberen we in die barometer te vatten.  
 
Die barometer die tot voorspelbaarheid kan leiden, kan er ook voor 
zorgen dat er duidelijkheid komt. Duidelijkheid draagt bij tot draagvlak 
en draagkracht van alle mensen die al bijna twee jaar met die verve-
lende maatregelen moeten omgaan. In het bijzonder is dat belangrijk 
voor iedereen die plannen maakt, dus quasi iedereen in onze samen-
leving. Gezinnen, verenigingen, organisaties en het bedrijfsleven ma-
ken allemaal plannen. Voorspelbaarheid van die plannen is uiteraard 
essentieel. Wij zijn aan de slag gegaan met die vraag voor perspectief 
voor de jeugdsector en bij uitbreiding voor het verenigingsleven om 
duidelijkheid en zekerheid te geven. Zoals afgesproken op het laatste 
Overlegcomité zal die coronabarometer naast sets van maatregelen 
voor horeca en publieksevenementen ook duidelijk aangeven welke 
sets van maatregelen er denkbaar zijn in een bepaalde fase van de 
pandemie voor de jeugdsector en voor het verenigingsleven. Dat is 

04.08 Annelies Verlinden, mi-

nistre: Le baromètre corona est 
préparé par le Commissariat co-
rona, en concertation avec tous les 
secteurs. L'objectif est d'augmen-
ter la prévisibilité des mesures. Le 
secteur de la jeunesse et le monde 
associatif, entre autres, ont fait 
preuve d'une grande flexibilité au 
cours des derniers mois. Leurs pré-
occupations font partie des travaux 
préparatoires du prochain Comité 
de concertation. 
 
Bien que le coronavirus puisse être 
très imprévisible et inconstant, 
nous nous efforçons d'élaborer un 
instrument pratique indiquant aux 
décideurs quand et comment il 
convient d'agir. Le baromètre peut 
apporter davantage de clarté. Il ai-
dera la population à accepter et à 
supporter les mesures et est impor-
tant pour tous ceux qui font des 
projets. Lors du dernier Comité de 
concertation, il a été convenu 
qu'outre les mesures pour l'horeca 
et les événements, le baromètre 
corona indiquera également 
quelles mesures sont possibles 
pour le secteur de la jeunesse et le 
monde associatif. 
 
Le baromètre doit être suffisam-
ment flexible. Nous devons tenir 
compte de différentes catégories et 
formes d'activités. Une distinction 
sera opérée entre les activités inté-
rieures et extérieures. De plus, 
nous devons veiller à instaurer une 



CRIV 55 PLEN 157 13/01/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

12 

zeer belangrijk. 
 
Bij de uitwerking van de barometer voor alle domeinen en activiteiten 
die erdoor worden gedekt, is een heel aantal aandachtspunten belang-
rijk. Ik wil ze even overlopen. Vooreerst moeten wij zoeken naar een 
zo groot mogelijke mate van voorspelbaarheid en zekerheid, maar de 
barometer moet ook flexibel zijn. Dat betekent dus dat wij zouden kun-
nen rekening houden met verschillende categorieën en vormen van 
activiteiten. Er zal een onderscheid worden gemaakt tussen binnen- en 
buitenactiviteiten, want wij weten dat de verspreiding van het virus daar 
op een andere manier gebeurt. Bovendien – dat vind ik zelf ongelofelijk 
belangrijk – moeten wij ervoor zorgen dat wij een zo groot mogelijke 
ervaring van gelijkheid tussen vergelijkbare activiteiten en sectoren in 
het leven roepen.  
 
De heer Dedecker verwees ernaar dat mensen soms de leidraad kwijt-
raken, omdat dingen soms onvergelijkbaar worden, terwijl het lijkt alsof 
het vergelijkbare situaties zijn. Daar moeten wij een antwoord op pro-
beren te geven, maar dat is niet gemakkelijk, want er zijn heel veel 
verschillende kenmerken bij activiteiten en sectoren. Die mate van ver-
gelijkbaarheid zal mijns inziens echter bijdragen tot de duidelijkheid. 
 
Ten slotte is er nog een heel belangrijk element: wij moeten bij het 
vastleggen van de sets van maatregelen rekening houden met het psy-
chisch welbevinden van mensen, zeker van jongeren. Zij willen hun 
vleugels uitslaan, feesten, elkaar ontmoeten. Het is meer dan ooit aan 
de orde om ook het psychisch welbevinden mee te nemen in de over-
wegingen die wij maken, dus ook daar zal aandacht voor zijn in de 
besluitvorming, net zoals er aandacht voor was in het verleden. 
 
Net als andere groepen in de samenleving willen jongeren weten waar 
zij aan toe zijn. Zij zijn mans genoeg om ook slecht of moeilijker nieuws 
te horen, maar zij willen wel duidelijkheid. Ik vind dan ook dat het ge-
past is om nu al aan te kondigen dat, zodra de cijfers het toelaten, wij 
alle mogelijke activiteiten voor jongeren binnen en buiten opnieuw zul-
len toelaten, zodat zij hun vleugels kunnen uitslaan en zich kunnen or-
ganiseren op de manier die zij willen. 
 

égalité aussi parfaite que possible 
entre des activités et des secteurs 
comparables. 
 
Enfin, nous devons tenir compte du 
bien-être psychique des per-
sonnes, notamment des jeunes. Ils 
veulent savoir où ils en sont. C'est 
pourquoi il est approprié d'annon-
cer d'ores et déjà que, dès que les 
chiffres le permettront, nous autori-
serons à nouveau toutes les activi-
tés possibles pour les jeunes à 
l'intérieur et à l'extérieur afin qu'ils 
puissent vivre enfin leur jeunesse 
sans aucune entrave et s'organiser 
de la manière qu'ils souhaitent.  
 

04.09  Barbara Pas (VB): Mevrouw de voorzitster, het is duidelijk 

waarom het onderdeel van de vergadering nu vragenuurtje wordt ge-
noemd en niet antwoordenuurtje. Ik heb u één vraag gesteld, mijnheer 
de eerste minister: de vraag naar de CST-exitstrategie van de regering. 
U bleef er even stil over als uw minister van Volksgezondheid afgelo-
pen maandag in de commissie. Ik kreeg geen antwoord. 
 
U zegt dat u tegen een pasjesmaatschappij bent, maar met de coron-
apas heeft u die wel geïnstalleerd, zonder enige strategie om er weer 
van verlost te geraken. Wetenschappers stellen dat de coronapas net 
voor meer besmettingen heeft gezorgd. Zelfs de GEMS zegt in zijn re-
centste adviezen het niet meer Covid Safe Ticket te noemen, omdat 
het helemaal niet safe is. Het geeft een vals gevoel van veiligheid, het 
is discriminerend en het verdeelt de samenleving. Schaf het alstublieft 
af! 
 
Collega De Roover, u hebt volkomen gelijk in uw kritiek op de coron-
apas, maar handel daarnaar hier aan de overkant, in het Vlaams Par-
lement. (…) 
 

04.09  Barbara Pas (VB): Il appa-

raît clairement pourquoi on parle 
de "l'heure des questions" et non 
de "l'heure des réponses". J'ai 
posé des questions concernant la 
stratégie de sortie pour le CST, 
mais je n'ai obtenu aucune ré-
ponse. Le passe sanitaire a aug-
menté le nombre de contamina-
tions. Il procure un faux sentiment 
de sécurité, est discriminatoire et 
divise la société. Supprimez-le, s'il 
vous plaît! La N-VA critique le CST, 
mais elle ne prend aucune initiative 
à cet égard au Parlement flamand.  
 

04.10  Maxime Prévot (cdH): Monsieur le premier ministre, tout 

comme Mme Pas, je n'ai reçu aucune réponse à mes questions! 

04.10  Maxime Prévot (cdH): Ik 
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Je suis venu à la tribune vous interpeller expressément sur les pers-
pectives que le baromètre pourrait offrir à deux secteurs particuliers. 
 
D'abord, celui de l'événementiel, des professionnels des congrès et 
d'une série d'acteurs culturels. Ce sont 80 000 familles, je le rappelle, 
qui ont besoin de remplir leur frigo, de payer les études de leurs en-
fants, de pouvoir aussi rembourser leurs emprunts. Ensuite, je vous ai 
questionné sur le secteur des paris et des jeux où 10 000 familles sont 
concernées par les mêmes problématiques. Même pas un mot! Ni de 
votre part, monsieur le premier ministre, ni de la part de la ministre de 
l'Intérieur! Vous n'avez même pas daigné évoquer ces secteurs! 
 
Comment voulez-vous qu'ils n'aient pas l'impression d'être quantité né-
gligeable? Ce ne sont pas que du pain et des jeux. Ce sont des indé-
pendants, ce sont des PME, ce sont des familles qui sont à l'arrêt de-
puis des lustres et qui n'en peuvent plus. J'espère que vous aurez plus 
de considération pour eux dans les jours à venir, à la faveur de la cons-
titution de ce baromètre. 
 

heb geen enkel antwoord gekre-
gen! Ik heb u vragen gesteld over 
de perspectieven die de barometer 
zou bieden voor de evenementen-
sector en de sector van de wed-
denschappen en de kansspelen. U 
hebt zelfs met geen woord over die 
sectoren gerept. Hoe kan het dan 
anders dan dat ze zich uitgesloten 
voelen? Voor al die zelfstandigen, 
kmo's en gezinnen ligt het werk al 
maanden stil! Voor hen is de maat 
vol. Ik hoop dat u meer met hen re-
kening zult houden bij de uitwer-
king van de coronabarometer!  
 

04.11  Jean-Marie Dedecker (ONAFH): Mevrouw de voorzitster, mijn-

heer de eerste minister, ik heb zes vragen gesteld en geen enkel ant-
woord gekregen. 
 
Ik heb één verwijzing. Wout van Aert rijdt met de fiets, maar niemand 
mag komen kijken, ook al gebeurt dat buiten. Ik heb gewoon gevraagd 
of de mensen zouden mogen komen kijken, indien het buiten gebeurt. 
Daar komt het op neer. Die vraag is gebaseerd op wat de virologen 
verklaren, zoals de heer Van Ranst. Ik zal hem letterlijk citeren: "Zolang 
ze buiten blijven, maak ik mij geen zorgen." 
 
Wat hebben de virologen aangegeven? Zij gaven aan dat het een po-
litiek probleem betreft en geen virologisch of epidemiologisch pro-
bleem. Zij hebben verklaard dat het in orde is, wanneer het buiten ge-
beurt. 
 
Mijnheer de eerste minister, alleen zijn wij nu in ons hemd gezet door 
de Raad van State en staat u met de broek op de knieën. Tref alstu-
blieft de maatregelen die moeten worden getroffen, laat de mensen 
een beetje vrij en luister naar of lees het Wintermanifest van 111 aca-
demici en opiniemakers, die u (…) 
 

04.11 Jean-Marie Dedecker (IN-

DEP): Je n'ai également pas reçu 
de réponses. Wout Van Aert fait du 
vélo à l'extérieur, mais personne ne 
peut aller le voir. Les virologues se 
préoccupent peu des activités ex-
térieures et indiquent qu'il s'agit 
d'un problème politique, non épidé-
miologique. Rendez un peu de li-
berté aux citoyens et prêtez atten-
tion au Manifeste d'hiver signé par 
111 universitaires et faiseurs d'opi-
nion.  
 

04.12  Franky Demon (CD&V): Mevrouw de voorzitster, mevrouw de 

minister, voor mij is het wel duidelijk dat het hier een antwoordenuurtje 
is en dat u waarschijnlijk ook leidster bent geweest bij de scouts. U 
hebt hier immers duidelijk een engagement getoond om te werken aan 
voorspelbaarheid voor onze jeugd en onze kinderen. 
 
Wij kijken dan ook uit naar de barometer waarin een en ander definitief 
zal worden uitgerold. Zoals gevraagd, hopen wij ook dat jeugd, cultuur 
en sport voor iedereen op gelijke voet worden behandeld in de baro-
meter. 
 

04.12  Franky Demon (CD&V): La 

ministre a bel et bien fourni des ré-
ponses et fait preuve d'un engage-
ment clair à œuvrer en faveur de la 
prévisibilité pour notre jeunesse. 
Nous espérons que le baromètre 
placera la jeunesse, la culture et 
les sports sur un pied d'égalité.  
 

04.13  Peter De Roover (N-VA): Ik denk dat het patroon duidelijk is, 

collega's. Wanneer men een vraag in de voormiddag opstuurt, dan 
krijgt men in de namiddag een antwoord. Dat is gebruikelijk bij de meer-
derheid. De oppositie blijft in de kou staan. Het woord CST is niet ge-
vallen. 
 

04.13  Peter De Roover (N-VA): 

Les questions de l'opposition sont 
restées sans réponse. Le terme 
CST n'a même pas été mentionné. 
Les propos du premier ministre ne 
sont pas crédibles. Il s'excuse pour 
la grave erreur qu'il a commise 
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Mijnheer de premier, wat u wel hebt gezegd, klinkt niet zo geloofwaar-
dig. U zei, ten eerste, u te excuseren, u had een zware fout gemaakt 
en, ten tweede, betreurde u dat de anderen geen fair play betrachten. 
Hoe geloofwaardig is het om dat in een antwoord te wringen? 
 
Gelukkig voegde u eraan toe niet te willen dat er nog aan vrijheid wordt 
ingeboet. Ik denk dat dat inderdaad niet meer kan, als ik de voorzitter 
van een meerderheidspartij beluister. 
 
Er is wel een basispakket: we hoeven niet in de gevangenis, we mogen 
naar het grootwarenhuis en naar de apotheker en men kan beloond 
worden als men braaf is. Dan mag men namelijk ook naar het café en 
het restaurant. 
 
Mijnheer de eerste minister, ik wil mijn blauwe markeerstift weer aan u 
uitlenen om een klein beetje liberalisme in de tent die u leidt, te bren-
gen. 
 

mais reproche aux autres de ne 
pas avoir joué franc jeu. Il déclare 
également qu'il ne veut pas que 
l'on touche encore à nos libertés. 
Pourtant, les propositions évo-
quées prévoient de nous permettre 
de nous rendre uniquement au su-
permarché ou à la pharmacie et de 
nous autoriser, si nous avons été 
sages, à aller boire un verre ou 
manger un bout. Il est temps de re-
mettre une touche de libéralisme 
dans la politique menée.  
 

04.14  Robby De Caluwé (Open Vld): Ik denk dat sommige collega's 

in dit vraag- en antwoorduurtje ook moeten leren luisteren. Dan zullen 
ze misschien ook de antwoorden horen. (Protest) 
 
Mijnheer De Roover, ik had het woord. Trouwens, u hebt het over een 
bevoegdheid van de Gemeenschappen. 
 
De barometer moet tot voorspelbaarheid en standvastigheid leiden, 
maar niet tot halsstarrigheid. 
 
Ik verneem ook dat er overleg met de sectoren is gepleegd. De cultuur-
sector, de sportsector, de horeca en alle andere sectoren willen hun 
verantwoordelijkheid nemen. Ik ben ervan overtuigd dat de barometer 
hen ook kan helpen en op die manier een houvast voor hen kan zijn. 
 
Ik heb er ook heel veel vertrouwen in dat de coronabarometer zal hel-
pen in een langetermijnaanpak. Bedankt alvast. 
 

04.14  Robby De Caluwé (Open 

Vld): S'ils étaient plus attentifs, les 
députés entendraient peut-être les 
réponses qui sont fournies. Le ba-
romètre doit apporter de la prévisi-
bilité et de la constance dans les 
mesures, mais ne doit pas mener à 
l'entêtement. Des concertations 
ont déjà été organisées avec les 
secteurs. Le baromètre corona 
peut leur donner de meilleurs 
points de repères. J'espère qu'il 
contribuera à une approche du-
rable.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Samengevoegde vragen van 

- Kurt Ravyts aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën) over "De maatregelen tegen de stijging van 
de energieprijzen" (55002176P) 
- Melissa Depraetere aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën) over "De fors stijgende energieprij-
zen" (55002178P) 
- Peter Mertens aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De verlaging van de btw op de energie-
prijzen" (55002179P) 
- François De Smet aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën) over "De stijging van de energieprij-
zen" (55002180P) 
- Kim Buyst aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De maatregelen om de stijgende energieprijzen 
aan te pakken" (55002182P) 
- Malik Ben Achour aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën) over "De energieprijzen" (55002184P) 
- Florence Reuter aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën) over "De maatregelen om de stijging van 
de energieprijzen tegen te gaan" (55002188P) 
- Steven Matheï aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën) over "De tijdelijke btw-verlaging naar aan-
leiding van de stijgende energieprijzen" (55002189P) 
- Christian Leysen aan Alexander De Croo (eerste minister) over "Het regeringsbeleid inzake de ener-
giefactuur" (55002190P) 
- Maxime Prévot aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën) over "De stijging van de energieprijzen" 
(55002191P) 
- Bert Wollants aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De stijgende energieprijzen" (55002193P) 
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- Samuel Cogolati aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De stijging van de energieprijzen" 
(55002194P) 

05 Questions jointes de 

- Kurt Ravyts à Vincent Van Peteghem (VPM Finances) sur "Les mesures contre la hausse des prix de 
l'énergie" (55002176P) 
- Melissa Depraetere à Vincent Van Peteghem (VPM Finances) sur "La forte hausse des prix de l'éner-
gie" (55002178P) 
- Peter Mertens à Alexander De Croo (premier ministre) sur "L'abaissement de la TVA sur le prix de 
l'énergie" (55002179P) 
- François De Smet à Vincent Van Peteghem (VPM Finances) sur "La hausse du prix de l'énergie" 
(55002180P) 
- Kim Buyst à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les mesures visant à limiter la hausse des prix de 
l'énergie" (55002182P) 
- Malik Ben Achour à Vincent Van Peteghem (VPM Finances) sur "Les prix de l'énergie" (55002184P) 
- Florence Reuter à Vincent Van Peteghem (VPM Finances) sur "Les mesures contre la hausse du prix 
de l'énergie" (55002188P) 
- Steven Matheï à Vincent Van Peteghem (VPM Finances) sur "L'abaissement temporaire de la TVA en 
réaction à la hausse des prix de l'énergie" (55002189P) 
- Christian Leysen à Alexander De Croo (premier ministre) sur "La politique du gouvernement en ma-
tière de facture énergétique" (55002190P) 
- Maxime Prévot à Vincent Van Peteghem (VPM Finances) sur "La hausse du prix de l'énergie" 
(55002191P) 
- Bert Wollants à Alexander De Croo (premier ministre) sur "La hausse des prix de l'énergie" 
(55002193P) 
- Samuel Cogolati à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La hausse des prix de l'énergie" (55002194P) 
 

05.01  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de voorzitster, mijnheer de pre-

mier, vooreerst mijn beste wensen. 
 
Mijnheer de eerste minister, wie nu een nieuw energiecontract afsluit, 
betaalt daarvoor gemiddeld 36 % meer dan in december. De totaalfac-
tuur op jaarbasis komt daarmee op liefst 5.500 euro uit. 
 
Het Vlaams Belang probeert via amendementen en wetsvoorstellen al 
bijna twee jaar tevergeefs de ministers van Financiën en Energie te 
bewegen tot de toepassing van het verlaagde btw-tarief van 6 % voor 
gas en elektriciteit, twee basisbehoeften. Eveneens al jarenlang pro-
beren wij de federale en Vlaamse meerderheid te bewegen tot een 
echte ontvetting van de energiefactuur, die ook na de recente hervor-
ming van de federale bijdrage nog altijd een regelrechte belastingbrief 
is. 
 
Vandaag zetten mensen zelfs noodgedwongen hun verwarming uit of 
op een zeer laag pitje, ondanks de vriestemperaturen. Wat gebeurt er 
voor de grote groep, 82 % van de consumenten, die niet geniet van het 
sociaal tarief en die duizelingwekkende voorschotfacturen krijgt van 
400 tot zelfs 500 euro? Het aantal wanbetalers stijgt. 
 
Met de energieprijzen loopt het zo'n beetje zoals op een voetbalveld 
met Kylian Mbappé, de bekende voetbalspits van PSG, want de rege-
ring krijgt telkens het nakijken, u komt telkens te laat, u kunt de evolutie 
niet bijbenen. Dat komt echter door uw positionering op het voetbal-
veld, want u hebt het klimaat- en energiebeleid in dit land uitverkocht 
aan de groenen. U weet nochtans wat hun bedoeling is. Om de Euro-
pese klimaatdoelstellingen te bereiken, moet de prijs van fossiele 
brandstoffen eenvoudigweg blijven stijgen. Ondertussen, in afwachting 
van het beloofde land van melk en honing (…) 
 

05.01  Kurt Ravyts (VB): Actuelle-

ment, quiconque conclut un nou-
veau contrat d'énergie paie en 
moyenne 36 % de plus qu'en dé-
cembre. Le Vlaams Belang insiste 
depuis deux ans pour que le taux 
de TVA soit abaissé pour le gaz et 
l'électricité, et il préconise depuis 
encore plus longtemps un véritable 
dégraissage de la facture énergé-
tique. Les consommateurs reçoi-
vent en ce moment des factures 
d'acompte avec des montants as-
tronomiques et le nombre de per-
sonnes en défaut de paiement ne 
cesse d'augmenter. Le gouverne-
ment arrive toujours trop tard étant 
donné qu'il a vendu la politique cli-
matique et énergétique aux écolo-
gistes. Le prix des combustibles 
fossiles doit continuer à croître 
pour atteindre les objectifs clima-
tiques de l'Europe.  
 

De voorzitster: Mijnheer Ravyts, uw spreektijd zit erop. 
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05.02  Melissa Depraetere (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, mijn-

heer de eerste minister, het was niet voor iedereen een warme kerst. 
De energiefacturen zijn nu drie keer hoger. Heel wat mensen moeten 
uit machteloosheid hun thermostaat een beetje lager draaien. 
 
Wij kennen de voorbeelden. Ann die haar factuur met honderden euro 
ziet stijgen en die dan maar een trui extra aantrekt. Een gepensio-
neerde klant bij Mega die zijn doktersbezoek uitstelt, want hoe moet hij 
anders zijn voorschotfactuur van 1.000 euro betalen? Of gewoon een 
hardwerkende postbode die net buiten het sociaal tarief valt en die zijn 
energietarief ziet stijgen met 36 % op een maand tijd. 
 
De energiefactuur treft iedereen, en zeker de hardwerkende mens. La-
ten wij eerlijk zijn, wij van Vooruit waarschuwen daar al langer voor. Wij 
hebben daar zelfs een heel concrete en snelle, geloofwaardige, oplos-
sing voor: verlaag de btw op energie naar 6 %. Energie is een basis-
goed, geen luxe. Energie mag nooit onbetaalbaar zijn. 
 
Zes procent btw, dat vraagt Vooruit al jaren. Maar wat zien wij? Een 
overheid die nu miljoenen meer verdient, en ook traagheid in de poli-
tiek. Op het moment dat mensen hun factuur niet meer kunnen betalen, 
zien wij traagheid bij het beslissen. 
 
Ik geef toe dat de regering heel belangrijke maatregelen heeft beslist 
een paar maanden geleden. Maar de facturen blijven fors toenemen. 
Wat de regering doet op dit moment, is gewoon niet voldoende. 
 
Mijnheer de eerste minister, uw vice-eersteminister, de heer Van Pe-
teghem, heeft gisteren het licht gezien. Hij steunt het voorstel van Voor-
uit om de btw op energie te verlagen naar 6 %. De mensen hebben 
recht op duidelijkheid, niet in de journaals, maar hier in de Kamer. 
 
Vandaar mijn vragen. 
 
Erkent u dat er een energiecrisis is? Erkent u dat de regering extra 
maatregelen zal moeten nemen? Erkent u dat de verlaging van de btw 
daarvoor de snelste manier is, met de meeste impact? 
 
Wat zijn de voorstellen die op tafel liggen? Wanneer zal uw regering 
hierover bijeenkomen? 
 

05.02  Melissa Depraetere 

(Vooruit): Ce Noël n'a pas été 
chaleureux pour tout le monde. La 
facture énergétique a désormais 
triplé, obligeant de nombreuses 
personnes à baisser un peu leur 
thermostat. Vooruit met en garde 
depuis longtemps contre une telle 
situation et plaide également 
depuis longtemps pour une 
solution rapide et crédible, à savoir 
ramener la TVA sur l'énergie à 6 %. 
L'énergie est un produit de base et 
non un luxe. Le gouvernement a 
déjà pris des mesures importantes 
mais celles-ci sont insuffisantes. 
Depuis hier, le ministre Van 
Peteghem soutient notre 
proposition. Le premier ministre 
reconnaît-il l'existence de la crise 
énergétique? Estime-t-il également 
qu'une diminution de la TVA serait 
la solution la plus rapide? Quand le 
gouvernement se réunira-t-il pour 
envisager des mesures 
supplémentaires?  
 

05.03  Peter Mertens (PVDA-PTB): Mevrouw de voorzitster, mijnheer 

de eerste minister, collega's, het is koud en veel mensen zitten in qua-
rantaine. Dat betekent dat veel mensen thuiszitten en de verwarming 
aanzetten, maar dat is natuurlijk onbetaalbaar geworden. Honderddui-
zenden mensen in ons land dreigen in armoede terecht te komen.  
 
De PVDA voert reeds 15 jaar campagne voor een btw-verlaging. Vorig 
jaar nog hebben wij in het Parlement vijf keer gepleit voor een btw-
verlaging. Het antwoord van de regering was toen het volgende. Vol-
gens minister Clarinval was het voorstel populistisch. Minister Van Pe-
teghem zei dat het onbetaalbaar was. Minister Van der Straeten zei dat 
het een slecht idee was, dat de verlaging er niet moest komen. Het was 
een populistisch, onbetaalbaar en slecht idee. 
 
De PVDA heeft echter doorgezet. Wij hebben 300.000 handtekeningen 
verzameld. Blijkbaar hebben vandaag toch een aantal partijen het licht 
gezien en ligt de btw-verlaging hier op tafel. Dat is goed, maar er moe-
ten natuurlijk ook daden komen. Er blijft één belangrijke vraag over, 
beste collega's, namelijk: wie zal dat betalen? 

05.03 Peter Mertens (PVDA-

PTB): Des centaines de milliers de 
personnes dans notre pays ris-
quent de connaître la précarité. 
Cela fait déjà 15 ans que le PTB fait 
campagne pour une réduction de la 
TVA. L'année dernière, ce gouver-
nement avait jugé l'idée populiste, 
infinançable et mauvaise. Nous 
avons persévéré et recueilli près 
de 300 000 signatures. Apparem-
ment, nous avons réussi à gagner 
à notre cause certains partis mais 
ils doivent joindre le geste à la pa-
role. N'est-il pas temps de s'adres-
ser enfin au seul acteur qui ait logi-
quement profité de la crise énergé-
tique? Electrabel a enregistré un 
bénéfice supplémentaire de 
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Is het niet tijd om eindelijk de enige logische speler in ons land aan te 
spreken, die beter is geworden van de energiecrisis? Is het niet tijd om 
eindelijk de moed te vinden om ENGIE Electrabel aan te spreken? 
Weet u hoeveel overwinst – dat is natuurlijk een taboe bij heel wat par-
tijen, ik begrijp dat – ENGIE Electrabel heeft geboekt op de crisis? Het 
bedrijf boekte 2,6 miljard extra winst boven op de gewone winst; 
2,6 miljard euro extra winst voor Electrabel. Het is dus logisch dat de 
factuur bij het bedrijf terechtkomt. 
 
Zult u het amendement dat straks hier ter stemming ligt (…)  
 

2,6 milliards d'euros. Le premier 
ministre soutiendra-t-il notre amen-
dement visant à répercuter la fac-
ture sur cette entreprise?  
 

05.04  François De Smet (DéFI): Madame la présidente, monsieur le 

premier ministre, la hausse des prix de l'énergie est vertigineuse.  
 
De nombreux ménages modestes, mais aussi à revenus moyens sont 
ou seront pris à la gorge. Preuve en est les CPAS qui reçoivent de 
nombreux appels à l'aide provenant d'un public nouveau: la classe 
moyenne. 
 
À l'automne, nous avions prévenu que les mesures prises ne suffiraient 
pas parce qu'elles ne visent pas la classe moyenne qui est laissée sur 
le bord du chemin.  
 
Que faire? D'abord, il y a l'urgence. Soyons francs, peu importe la so-
lution choisie (baisse de la TVA, octroi d'un chèque énergie ou autre 
cliquet), peu importe le flacon, l'important est de ne plus laisser la 
classe moyenne de côté, comme cela a été le cas.  
 
Si vous optez pour une baisse de la TVA, s'il vous plaît, soyez cohérent 
et intégrez davantage la part de l'énergie dans le calcul de l'index, si-
non les consommateurs risquent de perdre d'une main ce qu'on leur 
donnera de l'autre.  
 
Monsieur le premier ministre, quelles mesures allez-vous prendre? Al-
lez-vous, cette fois, venir en aide à presque toute la population? 
 
Par ailleurs, je voudrais que l'on se rende compte que cette crise n'est 
peut-être, hélas, qu'un avant-goût de ce qui nous attend dans les an-
nées à venir, si nous continuons à entretenir à ce point la dépendance 
énergétique de notre pays.  
 
Dans votre accord de gouvernement sur la sortie du nucléaire, on ne 
parle pas de CO2, mais des prix! La hausse à laquelle nous assistons 
n'est-elle pas en train de bousculer quelques-unes de vos certitudes 
en la matière?  
 
À l'heure où la crise climatique et énergétique bat son plein, la Vivaldi 
envisage la construction de nouvelles centrales au gaz, en se passant 
du nucléaire. Selon moi, nous devrions avoir une réflexion sur la sécu-
rité d'approvisionnement et sur l'impact de la crise actuelle sur les prix 
de l'énergie.  
 
Au vu de la hausse que nous connaissons aujourd'hui, y a-t-il, au sein 
de votre gouvernement, la moindre anticipation de l'impact sur les prix 
que la fermeture des réacteurs nucléaires en 2025 et le recours aux 
centrales au gaz vont provoquer comme choc supplémentaire? 
 

05.04  François De Smet (DéFI): 

Nu de energieprijzen de pan uit rij-
zen, staat de gezinnen met een 
modaal inkomen het water aan de 
lippen, zoals blijkt uit de verzoeken 
om hulp aan de OCMW's. In het 
najaar hebben we gewaarschuwd 
dat de maatregelen, die de mid-
denklasse in de kou lieten staan, 
niet zouden volstaan.  
 
Er moet dringend actie onderno-
men worden om tot een oplossing 
te komen, ongeacht of men voor 
een btw-verlaging, een energie-
cheque of een ander cliquetsys-
teem opteert! Kiest men voor een 
btw-verlaging, dan moet het ener-
gieaandeel meer in de berekening 
van de index geïntegreerd worden, 
anders dreigt de consument met de 
ene hand te verliezen wat hij met 
de andere ontvangt. Welke maatre-
gel zult u nemen? Zult u bijna de 
hele bevolking helpen? 
 
Deze crisis is misschien slechts 
een voorproefje van wat ons nog te 
wachten staat als we afhankelijk 
blijven van energie uit het buiten-
land. Terwijl de klimaat- en ener-
giecrisis in volle hevigheid woedt, 
wil Vivaldi gascentrales bouwen en 
de kerncentrales sluiten. We moe-
ten nadenken over de continuïteit 
van de energievoorziening. Antici-
peert uw regering op de weerslag 
op de prijzen van de sluiting van de 
kerncentrales en de overschake-
ling op gascentrales?  
 

05.05  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mevrouw de voorzitster, mijnheer de 

minister, collega's, straks ga ik met de fiets van het station naar huis. 

05.05  Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

Pouvoir chauffer son habitation et 
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Dat zal een koud fietstochtje worden, maar ik ben wel blij dat ik warm 
thuis kan komen. Je huis kunnen verwarmen, het licht kunnen aanste-
ken, dat is een basisrecht. Met de enorm stijgende energieprijzen staat 
dat basisrecht voor heel veel gezinnen echter onder druk. 
 
Collega's, de politiek moet de juiste rol spelen. Ik hoor bepaalde colle-
ga's gemakkelijke slogans gebruiken en zie ook dure facebookadver-
tenties over dit thema. Maar voor moeilijke problemen bestaan geen 
gemakkelijke oplossingen. Die stijgende energieprijzen komen in de 
hele wereld voor. Maak de mensen dus niet wijs dat we dat allemaal 
zullen oplossen door hier in België één wet te stemmen. Dat zorgt mis-
schien wel voor meer likes, maar dat is zeker geen realistische oplos-
sing.  
 
Dat mag echter niet betekenen dat we moeten wachten tot de storm 
gaat liggen. We moeten ervoor zorgen dat we iedereen mee hebben, 
ook de middenklasse. Het is nu dat de facturen hoog zijn, het is nu dat 
de voorschotfacturen verhoogd worden. Deze regering deed al veel. 
We hebben het sociaal tarief uitgebreid, we hebben de winterkorting 
toegekend, we hebben ervoor gezorgd dat de energienorm ingevoerd 
wordt. 
 
Op die manier moeten we verder blijven zoeken naar gerichte oplos-
singen, voor iedereen, en oplossingen die het verschil maken. We we-
ten allemaal dat de beste manier om de energiefactuur te drukken op 
middellange termijn renovatie is en investeren in zonnepanelen, warm-
tepompen, hernieuwbare energie. Maar dat zorgt niet voor een oplos-
sing voor het probleem nu, voor de hoge energieprijzen. 
 
Daarom heb ik één vraag, meneer de minister. Wat gaat deze regering 
doen om ervoor te zorgen dat alle gezinnen de komende maanden 
warm doorkomen? 
 

allumer la lumière relève d'un droit 
de base. Or, celui-ci est mis sous 
pression pour beaucoup de mé-
nages en raison de la flambée des 
prix de l'énergie. Il n'existe toute-
fois pas de solutions simples aux 
problèmes complexes. Les prix de 
l'énergie augmentent dans le 
monde entier. Une seule loi ne ré-
soudra dès lors pas le problème. 
Le gouvernement a déjà planché 
sur le tarif social, la réduction hiver-
nale et la norme énergétique. La 
rénovation et les investissements 
dans les énergies renouvelables 
constituent les meilleures solutions 
pour réduire la facture d'énergie à 
moyen terme. Cela n'apporte tou-
tefois pas de solution au problème 
actuel des prix élevés de l'énergie. 
 
Quelles autres mesures ciblées 
pour tous le gouvernement pren-
dra-t-il à court terme?  
 

05.06  Malik Ben Achour (PS): Monsieur le premier ministre, les faits 

sont là: notre pays et nos concitoyens font face à une hausse des prix 
de l'énergie sans précédent et ces prix ne devraient pas baisser avant 
plusieurs mois. N'ayons pas peur des mots, c'est un véritable tsunami 
social qui s'annonce. Les augmentations de prix qui s'annoncent sont 
telles qu'elles touchent aujourd'hui des familles qui ne sont pas proté-
gées par le tarif social. Il faut des réponses pour ces gens-là aussi. Il 
nous faut impérativement mettre en place des mesures supplémen-
taires pour soutenir la majorité de la population et pour protéger la 
classe moyenne, quoiqu'il en coûte. Il faut impérativement agir et agir 
efficacement. 
 
La diminution de la TVA sur l'énergie est une possibilité que le gouver-
nement Di Rupo avait d'ailleurs mise en place avant qu'elle soit annu-
lée par le gouvernement Michel. Cependant, il est impératif que face à 
l'urgence, les nouvelles mesures que prendra le gouvernement visent 
prioritairement à aider la classe moyenne en plus de protéger évidem-
ment les plus vulnérables via la prolongation du tarif social étendu 
après le mois de mars. 
 
C'est pourquoi nous plaidons, monsieur le premier ministre, pour la 
mise en place d'un chèque énergie, par exemple d'un montant de 
200 euros, ce qui se traduirait immédiatement par une réduction de 
200 euros sur la facture. Ce serait une mesure ciblée sur ces ménages, 
ces familles et ces travailleurs qui en ont aujourd'hui terriblement be-
soin, qui ne font pas partie des catégories les plus riches de la popula-
tion mais qui ne sont pas non plus protégés par le tarif social. 

05.06  Malik Ben Achour (PS): De 

energieprijzen stegen nooit eerder 
zo fors en een daling valt de eerst-
komende maanden niet te ver-
wachten. Die evolutie treft ook de 
gezinnen die niet door het sociaal 
tarief beschermd worden. Er zijn 
dus extra maatregelen nodig om de 
middenklasse te helpen, en de 
meest kwetsbare gezinnen moeten 
we verder blijven beschermen door 
de verlenging van het uitgebreid 
sociaal tarief. De regering-Di Rupo 
opteerde destijds voor een verla-
ging van de btw op energie, die ver-
volgens door de regering-Michel 
ongedaan gemaakt werd. Wij plei-
ten voor een energiecheque die af-
gestemd is op deze gezinnen die 
niet tot de rijkste bevolkingscatego-
rieën behoren, maar niet kunnen 
profiteren van het sociaal tarief.  
 
Hoe zult u die gezinnen helpen? 
Zult u de uitbreiding van het sociaal 
tarief na de maand maart verlen-
gen?  
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Monsieur le premier ministre, que comptez-vous faire pour protéger 
ces familles qui subissent violemment la hausse des prix de l'énergie? 
Comptez-vous par ailleurs prolonger l'extension du tarif social au-delà 
du mois de mars? Je vous remercie. 
 

 

05.07  Florence Reuter (MR): Madame la présidente, monsieur le pre-

mier ministre, le constat est plutôt alarmant. Certaines factures d'éner-
gie ont doublé, voire triplé. Les ménages ont du mal à faire face et, 
bien évidemment, les factures de régularisation vont faire mal. 
 
En octobre, le gouvernement avait déjà amorcé des réponses avec 
plusieurs mesures: le chèque énergie à 80 euros, les tarifs sociaux et 
le mécanisme du cliquet. Aujourd'hui, les ménages sont encore plus 
en difficulté. Cela ne va pas mieux. 
 
Chaque formation politique émet des propositions, les plus simplistes 
les unes que les autres. Certaines mesures one shot ne règlent abso-
lument pas le problème, en tout cas sur le long terme. Il faut donc bien 
réfléchir. 
 
Hier, le ministre des Finances est revenu sur ses déclarations et s'est 
dit favorable à cette baisse de TVA à 6 % de manière temporaire. 
 
Monsieur le premier ministre, mes questions sont très concrètes. Que 
signifie "de manière temporaire"? Quelle est la limite? La CREG dit que 
cette crise énergétique n'est pas finie et qu'elle va encore durer des 
mois, voire des années. Quel sera le coût de la mesure? Je suppose 
qu'il y a des estimations. Aujourd'hui, les chiffres vont dans tous les 
sens. Il va falloir financer tout cela. Quid de l'impact sur l'inflation, sur 
le saut d'index, sur l'indexation automatique des salaires? Quid aussi 
d'une concertation avec les Régions car, à un moment donné, il va 
falloir que l'effort soit partagé. Enfin, le ministre des Finances dit que 
d'autres pistes sont sur la table. Quelles sont-elles? Nous voudrions en 
savoir plus. 
 

05.07  Florence Reuter (MR): 

Doordat de energiefacturen twee of 
zelfs drie keer zo hoog uitvallen, 
komen heel wat gezinnen in de 
problemen. In oktober maakte de 
regering werk van de energieche-
que van 80 euro, de sociale tarie-
ven en het cliquetsysteem, maar 
de situatie is er niet op verbeterd. 
Elke politieke partij doet simplisti-
sche voorstellen, maar de eenma-
lige maatregelen vormen geen op-
lossing op lange termijn. Er moet 
goed nagedacht worden. Gisteren 
gaf de minister van Financiën aan 
dat hij voorstander is van een tijde-
lijke btw-verlaging tot 6 %. 
 
Wat houdt "tijdelijk" in? Volgens de 
CREG zal de energiecrisis nog 
maanden of zelfs jaren aanhouden. 
Hoeveel zal die maatregel kosten? 
Welke impact zal ze hebben op de 
inflatie en de loonindexering? Is er 
overleg gepland met de Gewes-
ten? Er zal een gezamenlijke in-
spanning moeten worden geleverd. 
De minister van Financiën zegt dat 
er ook andere denksporen bespro-
ken worden. Welke?  
 

05.08  Steven Matheï (CD&V): Mijnheer de premier, sommige records 

wil iedereen breken. Vandaag worden er helaas echter records gebro-
ken die we liever niet zien sneuvelen. We zien hoge energieprijzen, 
namelijk een verdubbeling van de elektriciteitsprijs en een verdrievou-
diging van de gasprijs ten opzichte van vorig jaar. Dat is een regel-
rechte aanval op de koopkracht van de gewone mensen. Het valt te 
vrezen dat zij ook in de problemen kunnen komen en dat de facturen 
niet meer kunnen worden betaald. 
 
Deze regering heeft al belangrijke maatregelen genomen voor de 
meest kwetsbare gezinnen, zoals het sociale tarief, de premie van 80 
euro en de federale heffingen die worden omgezet naar accijnzen om 
beter aan de knoppen te kunnen draaien. Op dit moment is er echter 
meer nodig. Ook de middenklasse hapt naar adem. Indien we nu niets 
doen, zorgt de dalende koopkracht ervoor dat ook de economische 
motor gaat sputteren. 
 
Daarom heeft minister Van Peteghem gisteren de piste gelanceerd van 
de tijdelijke en voorwaardelijke btw-verlaging op energie. Het is een 
relatief eenvoudige maatregel, maar vooral een maatregel met heel 
veel rechtstreekse impact op de factuur van de mensen. Uitzonderlijke 
omstandigheden vergen uitzonderlijke maatregelen. Mensen dreigen 
kopje onder te gaan en de zondvloed die daarvoor zorgt houden we 

05.08  Steven Matheï (CD&V): La 

hausse des prix de l'électricité et du 
gaz, qui ont respectivement doublé 
et triplé par rapport à l'année der-
nière, sape directement le pouvoir 
d'achat des citoyens ordinaires. Le 
gouvernement a déjà pris des me-
sures importantes, mais la classe 
moyenne est désormais également 
à bout de souffle. Il faut agir davan-
tage. Hier, le ministre Van Peteg-
hem a donc mis sur table la propo-
sition d'une baisse temporaire et 
conditionnelle de la TVA sur l'éner-
gie. Cette mesure simple se fera 
grandement ressentir et pourra 
nous permettre d'atteindre notre 
objectif principal: parvenir à une 
facture énergétique abordable. 
Quelle décision le gouvernement 
va-t-il prendre?  
 



CRIV 55 PLEN 157 13/01/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

20 

niet tegen met enkele zandzakjes, daar is nu meer voor nodig. 
 
Niets doen is wat ons betreft geen optie. Voor CD&V is een betaalbare 
energiefactuur prioritair. Een tijdelijke en voorwaardelijke btw-verlaging 
kan daarvoor zorgen. Welke maatregelen liggen bij de regering op tafel 
om iets te doen aan de hoge energiefactuur? Hoort de tijdelijke en 
voorwaardelijke btw-verlaging daarbij?  
 

05.09  Christian Leysen (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, mijn-

heer de eerste minister, ik zal niet uitgebreid herhalen wat de andere 
vraagstellers hier al hebben uiteengezet. 
 
De hoge energieprijzen doen iedereen pijn en de gezinnen lijden onder 
de hoge voorschotfacturen. De totstandkoming van die facturen is in 
feite een onderwerp op zich. Het bedrijfsleven verliest aan concurren-
tiekracht. Dat zal afgeleid ook een effect hebben op de tewerkstelling. 
Wij zien ook allemaal dat de inflatie een hoge vlucht neemt. 
 
In oktober 2021 werden een aantal goede en noodzakelijke maatrege-
len getroffen voor de meest kwetsbare groep. Een miljoen gezinnen 
werd dankzij het sociaal tarief gevrijwaard van de grootste schokken. 
Er werd ook een energienorm ingevoerd waarmee heel wat uitgaven 
kunnen worden uitgespaard. 
 
Zoals de vraagstellers ook aangeven, is er een vraag naar extra maat-
regelen. Gisteren zagen wij het voorstel van de btw-verlaging opnieuw 
de kop opsteken. Is dat echter een juiste maatregel? Bereiken wij daar-
mee niet het tegenovergestelde? Wat is de budgettaire kostprijs? 
 
Laat het duidelijk zijn: Open Vld staat open voor mogelijke nieuwe 
maatregelen om de bittere pil te verzachten, indien ze tijdelijk, doelma-
tig en sociaal verantwoord zijn. Voor ons hoeven ze niet te dienen om 
de rekening voor de verwarming van een privézwembad te verzachten. 
Ze moeten echter wel ook financieel haalbaar zijn voor de overheid. 
We moeten een goed zicht hebben op de kostprijs van de extra ingre-
pen voor onze federale begroting. De factuur voor de federale begro-
ting komt immers vroeg of laat op het bord van de belastingbetaler te-
recht. 
 
Daarom vraag ik u het volgende. 
 
Op welke manier meent u dat de regering iets kan terugdoen om de 
hoge energiefactuur (…) 
 

05.09  Christian Leysen (Open 

Vld): Les prix élevés de l'énergie 
touchent les ménages et les entre-
prises, tandis que l'inflation s'en-
vole. En octobre 2021, le tarif so-
cial a déjà été élargi et une norme 
énergétique a été instaurée. Au-
jourd'hui, des mesures supplémen-
taires sont réclamées. Reste à sa-
voir si une réduction de la TVA est 
une mesure judicieuse. L'Open Vld 
est ouvert à de nouvelles mesures 
pour autant qu'elles soient tempo-
raires, efficaces et socialement jus-
tifiées. De plus, elles doivent être 
tenables financièrement pour les 
pouvoirs publics. En effet, la fac-
ture devra tôt ou tard être payée 
par les contribuables. De quelle 
manière le gouvernement peut-il 
agir, en tenant compte de ces con-
ditions, pour alléger les factures 
énergétiques?  
 

05.10  Maxime Prévot (cdH): Madame la présidente, monsieur le pre-

mier ministre, quelle est finalement la ligne de conduite de votre gou-
vernement? En septembre dernier, voici quatre mois – et non quatre 
ans! –, le ministre Van Peteghem disait qu'il ne fallait pas diminuer la 
TVA car cela coûterait 770 millions d'euros et qu'il valait mieux les in-
jecter dans l'emploi. Aujourd'hui, il prétend vouloir diminuer la TVA. Ce-
pendant, dans le même temps, le président du Parti Socialiste, qui est 
quand même votre partenaire, vient avec une autre formule. Finale-
ment, quelle est la ligne du gouvernement que vous présidez?  
 
Il est urgent que des mesures soient prises. C'est incontestable. 
Toutes les formules, ayons l'honnêteté de le reconnaître, ont leurs 
avantages et leurs inconvénients. La baisse de la TVA à 6 % est facile 
à comprendre et à mettre en œuvre. Par contre, elle a des effets per-
vers sur la question de l'indexation avec le risque au final, parce que 
les autres prix continuent par ailleurs à augmenter, que le pouvoir 

05.10  Maxime Prévot (cdH): In 

september stelde minister Van Pe-
teghem dat een btw-verlaging geen 
goed idee was, omdat die maatre-
gel de schatkist 770 miljoen euro 
zou kosten, en dat dat geld beter in 
de werkgelegenheid kon worden 
geïnvesteerd. Vandaag zou hij wel 
voorstander zijn van een btw-ver-
mindering, maar uw socialistische 
partner stelt een andere formule 
voor. Wat is nu uiteindelijk de poli-
tieke koers van deze regering? 
 
Er moeten dringend maatregelen 
genomen worden. De verlaging 
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d'achat des citoyens soit faussement généreusement impacté. En ef-
fet, d'un côté, on va diminuer les prix de l'énergie mais, d'un autre côté, 
on va postposer, dans le temps et de manière structurelle, une indexa-
tion, à moins que l'agenda caché ne soit de faire plaisir aux demandes 
patronales visant à générer un saut d'index, ce qui serait probablement 
intéressant pour la compétitivité mais alors assumez-le! N'ayons pas 
de faux-fuyant!  
 
Nous préconisons de mener d'abord une réflexion sur le mécanisme 
actuellement en œuvre en élargissant l'assiette des bénéficiaires des 
tarifs sociaux et des primes octroyées afin d'aider non pas uniquement 
les allocataires sociaux mais également les travailleurs à faibles reve-
nus, la classe moyenne laborieuse, celles et ceux qui bossent mais qui 
gagnent trop pour être aidés par les mécanismes sociaux et qui pour-
tant sont aussi confrontés à la difficulté. S'il vous plaît, essayez, ne fût-
ce que dans ce dossier, de donner un peu de clarté et de perspective! 
 

van de btw is gemakkelijk toe te 
passen, maar kan een ongewenst 
effect hebben op de loonindexe-
ring, tenzij u een geheime agenda 
hebt en de werkgevers ter wille wilt 
zijn, die een indexsprong vragen! 
 
Wij vinden dat men zich eerst moet 
bezinnen over het bestaande me-
chanisme en de categorieën van 
begunstigden van de sociale tarie-
ven en premies moet verruimen, 
zodat ook werknemers met een 
laag inkomen maar die te veel ver-
dienen om in aanmerking te komen 
voor steun en die in financiële 
moeilijkheden verkeren, geholpen 
kunnen worden. 
 
Wij vragen dat er duidelijkheid ge-
schapen wordt en dat er perspec-
tieven geboden worden.  
 

05.11  Bert Wollants (N-VA): Collega’s, de cijfers van januari liegen 

er niet om: de voorschotten exploderen. De noodkreten van zij die die 
facturen ontvangen, echoën hier door het halfrond. 
 
Mijnheer de premier, ook de werkende middenklasse kan dat allemaal 
niet blijven betalen. Elke keer we daar vragen over hebben gesteld, 
heeft deze meerderheid unisono gezegd – inclusief alle partijen die hier 
daarnet een oproep hebben gedaan: "Wij doen enkel het sociaal tarief. 
We komen enkel op voor die 18 %; die 82 % krijgt niks, noppes, nada! 
Voor hen", zo klinkt het hier, "is het niet nodig." 
 
Collega's, er moet dringend iets gebeuren. We weten immers dat wie 
werkt in zo goed als geen enkel geval aanspraak kan maken op het 
sociaal tarief. We weten ook dat men onmiddellijk botst op het verhaal-
tje 'enkel sociaal tarief en niets anders' als men daarin stappen wil zet-
ten. 
 
Mijnheer de premier, u moet nu toch echt ingrijpen. Voor de N-VA is 
het heel duidelijk: er moet dringend een tussenkomst komen die deftig 
genoeg is om die mensen te helpen en die op korte termijn ervoor zorgt 
dat ze de energiefactuur van deze winter kunnen betalen. Een tussen-
komst die ze nadien niet moeten terugbetalen onder de vorm van een 
verlies aan koopkracht, want dan heet dat een lening. 
 
Mijnheer de premier, wij willen actie zien. Zult u eindelijk opkomen voor 
degenen die werken in dit land, of blijft u zich verschuilen achter het 
sociaal tarief? Zult u voorstellen doen die op korte termijn zorgen voor 
het kunnen betalen van die facturen? Ten slotte, wanneer zult u dat 
doen? We wachten er immers allang op. 
 

05.11  Bert Wollants (N-VA): La 

classe moyenne qui travaille ne 
peut plus non plus payer ses fac-
tures d'énergie, mais, jusqu'à pré-
sent, le gouvernement n'a voulu in-
tervenir qu'en faveur des 18 % de 
la population qui ont droit au tarif 
social. Le gouvernement doit agir 
maintenant pour rendre les fac-
tures payables, sans que cette me-
sure entraîne une perte de pouvoir 
d'achat. Le premier ministre défen-
dra-t-il enfin les travailleurs dans ce 
pays?  
 

05.12  Samuel Cogolati (Ecolo-Groen): Monsieur le premier ministre, 

l'envolée des prix de l'énergie représente un véritable coup dur pour 
nos compatriotes: + 173 % en un an, 1 400 euros de moyenne pour 
une facture de gaz, 500 euros pour une facture d'électricité. Les CPAS 
sont littéralement pris d'assaut. 
 
Comme parlementaires, nous recevons énormément de messages de 

05.12  Samuel Cogolati (Ecolo-

Groen): De sterke stijging van de 
energieprijzen is voor onze landge-
noten echt een zware klap: + 
173 % in één jaar tijd, gemiddeld 
1.400 euro voor de gasfactuur en 
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nos concitoyens qui nous appellent à l'aide. Tout récemment encore, 
Josiane me disait: "Forcément, cela représente moins d'argent pour se 
soigner et se nourrir, mais aussi pour s'instruire." Chers collègues, 
nous payons aujourd'hui le prix de vingt années de mauvaise gestion 
et d'absence d'investissement dans la transition énergétique, qui nous 
rendent évidemment plus vulnérables à l'augmentation mondiale des 
prix du gaz et de l'uranium qui, nous le savons, ne sont pas extraits en 
Belgique. 
 
Mes chers collègues, la première urgence est sociale. Il s'agit de ga-
rantir une digue de protection sociale pour ceux qui en ont le plus be-
soin. Monsieur le premier ministre, votre gouvernement a déjà investi 
près d'un milliard d'euros pour protéger les familles qui en ont le plus 
besoin. Vous avez doublé le nombre de celles qui sont éligibles au tarif 
social. Allons-nous pouvoir prolonger cette mesure – 1 000 euros à la 
place de 1 800 pour une année – au-delà du 31 mars prochain? 
 
Et puis, nous en avons parlé pendant dix ans, mais vous êtes le pre-
mier gouvernement à instaurer une norme énergétique qui transforme 
des taxes en accises, de manière à réduire la facture énergétique de 
tous nos concitoyens. Cela dit, il faut aller beaucoup plus loin, y com-
pris pour les revenus moyens et les classes moyennes. Les gens souf-
frent en ce moment de cet hiver financièrement douloureux. (…) 
 

500 euro voor de elektriciteitsfac-
tuur. De OCMW's worden over-
stelpt met aanvragen.  
 
We betalen de prijs voor twee de-
cennia zonder investeringen in de 
energietransitie, wat ons kwets-
baar maakt voor de evolutie van de 
wereldwijde koersen. Meer dan alle 
andere aspecten eist de sociale im-
pact nu uiterst dringend onze aan-
dacht op. De regering heeft al bijna 
1 miljard euro geïnvesteerd om de 
meest noodlijdende gezinnen te 
beschermen. Het aantal personen 
die in aanmerking komen voor het 
sociaal tarief werd verdubbeld. Zal 
die maatregel na 31 maart ver-
lengd worden?  
 
U leidt de eerste regering die een 
energienorm invoert, waardoor de 
factuur verlaagd kan worden. Voor 
de middenklasse moeten we ech-
ter nog verdere stappen zetten.  
 

05.13  Alexander De Croo, premier ministre: Madame la présidente, 

chers collègues, je vous remercie pour vos questions. Nous observons, 
depuis quelques mois déjà, une très forte augmentation des prix de 
l'énergie. Plusieurs facteurs contribuent à cela. Parmi ceux-ci, il y a le 
redémarrage de l'économie après une période de quasi-arrêt et une 
très forte instabilité géopolitique. C'est un phénomène international. La 
Belgique n'est pas le seul pays à être confronté à cette hausse. 
 

05.13 Eerste minister Alexander 

De Croo: We zien een zeer sterke 
stijging van de wereldwijde ener-
gieprijzen als gevolg van de aan-
trekkende economie en een zeer 
grote geopolitieke instabiliteit.  
 

Dat maakt het wel niet minder zwaar. Het feit dat het een internationaal 
probleem is, maakt de situatie voor de middenklasse, die zich daar zor-
gen over maakt, en voor wie daar wakker van ligt, niet makkelijker om 
te dragen. De federale regering heeft niet gewacht tot de winter om in 
gang te schieten. De federale regering heeft de voorbije maanden zeer 
doortastende maatregelen genomen. In oktober hebben wij bijvoor-
beeld maatregelen genomen die op dat moment al tegemoetkwamen 
aan de zeer sterke verhoging van de prijzen. Het betrof een ruim pak-
ket aan maatregelen rond drie assen. De eerste as bestond uit een 
pakket van doelgerichte maatregelen om mensen die het meest kwets-
baar zijn in hun totaalinkomen voor de verhoging van de energieprij-
zen, zo goed mogelijk te kunnen helpen. De tweede as was de struc-
turele hervorming van de energiefactuur. De energiefactuur wordt sa-
mengesteld uit een aantal factoren, waarvan sommige federaal en an-
dere regionaal beslist worden. De derde as bestond uit maatregelen 
om paal en perk te stellen aan oneerlijke praktijken of praktijken die 
burgers eigenlijk niet de rechten geven die ze als consument zouden 
moeten hebben, thema's die ook in het Parlement al aan bod zijn ge-
komen. 
 

Cela ne rend toutefois pas la situa-
tion moins difficile à supporter. 
 
En octobre, le gouvernement fédé-
ral a déjà pris des mesures fortes 
pour aider au mieux les personnes 
les plus vulnérables, réformer 
structurellement la composition de 
la facture énergétique et mettre un 
terme aux pratiques déloyales au 
détriment des consommateurs.  
 

Je vais maintenant détailler les mesures.  
 
Pour ce qui concerne les mesures sociales, il est question d'un élargis-
sement du tarif social avec un doublement de celui-ci. Deux millions 
d'abonnés ont droit à ce tarif social. Comme la ministre l'a souvent ré-

Wat de sociale maatregelen be-
treft, is er sprake van een uitbrei-
ding van het sociaal tarief met een 
verdubbeling ervan. Twee miljoen 
energieklanten hebben recht op 
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pété, il a également été décidé, lors du conclave budgétaire, une ré-
duction de 80 euros. Autrement dit, il est question en moyenne d'une 
réduction de la facture d'énergie de 720 euros pour deux millions 
d'abonnés. Ce sont des mesures d'aide concrètes! Et on n'aide pas 
juste un peu puisque cela représente au total un paquet de 554 millions 
d'euros. 
 

dat sociaal tarief. Er werd ook be-
sloten om een korting van 80 euro 
toe te kennen. Gemiddeld gaat het 
over een verlaging van de energie-
factuur met 720 euro voor 2 mil-
joen energieklanten. Dat komt neer 
op een pakket van 554 miljoen 
euro. Dat noem ik concrete steun!  
 

Het gaat over meer dan een half miljard euro aan steun die wij verlenen 
om de energiefactuur te verlichten. Wij hebben niet gewacht om die 
maatregelen te nemen. Die maatregelen hebben wij reeds in oktober 
genomen. 
 

Nous avons octroyé plus d'un 
demi-milliard d'euros d'aide afin 
d'alléger la facture d'énergie de 
nos concitoyens.  
 

Ensuite, le gouvernement a décidé de faire une réforme de la structure 
de la facture. Le ministre des Finances et la ministre de l'Énergie ont 
fait l'effort de traduire cela dans une accise. Cette traduction offre des 
possibilités de mieux gérer l'augmentation des prix et d'éviter que celle-
ci mène à une double augmentation des prix. En effet, il y a le produit 
mais il y a, en plus, les taxes. 
 

Vervolgens heeft de regering be-
slist om de structuur van de factuur 
te hervormen teneinde meer grip te 
krijgen op prijsstijgingen en te voor-
komen dat de heffingen tot een 
dubbele prijsverhoging zouden lei-
den.  
 

Die hervorming is doorgevoerd. Hoe dan ook moeten we absoluut na-
gaan hoe we het mechanisme van de accijnzen kunnen gebruiken om 
de prijsstijgingen en de schommelingen beter onder controle te krijgen. 
Dat element ligt op tafel. 
 
Over de energienorm wordt al tien jaar in het Parlement gediscussi-
eerd. De huidige regering heeft de energienorm ingevoerd. Een bedrag 
van 156 miljoen euro is uitgetrokken voor kleine bedrijven en gezinnen 
om ervoor te zorgen dat verdere prijsverhogingen onder controle kun-
nen worden gehouden. 
 
Een derde element zijn de initiatieven om de consument beter te be-
schermen. Ik hoef u niet te herinneren aan de verhalen over voorschot-
facturen die soms tot twee of drie keer hoger worden. We moeten daar-
over zeer duidelijk zijn. De consument heeft het recht om een voorstel 
van voorschotfactuur te weigeren en een andere keuze te maken. We 
moeten vermijden dat leveranciers de voorschotfactuur gebruiken als 
een vorm van voorfinanciering die men aan de consumenten oplegt 
voor kosten die de leveranciers zouden maken. 
 
De minister van Energie heeft een zeer duidelijke opdracht om er met 
instanties zoals de ombudsdienst voor te zorgen dat de consumenten 
voldoende geïnformeerd zijn over de rechten in verband met hun fac-
turen. 
 
Het pakket aan federale maatregelen bedraagt in totaal 760 miljoen 
euro. Op die manier willen wij ervoor zorgen dat de prijsverhogingen 
voor degenen die het zwaarst geïmpacteerd worden, zo goed mogelijk 
onder controle worden gehouden. 
 

Nous vérifierons comment nous 
pouvons mieux garder les prix sous 
contrôle grâce au mécanisme des 
accises. Après dix ans de discus-
sion, ce gouvernement a instauré 
la norme énergétique. Un montant 
de 156 millions d'euros a été déblo-
qué au profit des petites entre-
prises et des ménages. 
 
Par le biais du troisième axe, nous 
souhaitons mieux protéger les con-
sommateurs. Ceux-ci ont le droit 
de refuser une augmentation de 
leur facture d'acompte. Nous de-
vons également éviter que les four-
nisseurs n'utilisent la facture 
d'acompte comme une forme de 
préfinancement. La ministre de 
l'Énergie doit veiller, avec le ser-
vice de médiation, à ce que les 
consommateurs soient suffisam-
ment informés de leurs droits. 
 
L'ensemble des mesures fédérales 
s'élève à 760 millions d'euros au 
total.  
 

S'agissant d'autres propositions qui ont été faites, il y a déjà eu des 
discussions au sein du gouvernement mais il est clair que ces propo-
sitions sont en train d'être débattues dans les détails. Il faut bien com-
prendre la technicité du sujet et les impacts que certaines mesures 
pourraient avoir. 
 

De andere voorstellen worden be-
sproken in de regering teneinde de 
impact ervan te evalueren.  
 

Ik wil echter wel duidelijk zijn over wat in mijn ogen de kenmerken moe-
ten zijn van eventuele bijkomende maatregelen.  

Les mesures doivent être tempo-
raires et ciblées, y compris pour la 
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Ten eerste, het moet gaan over tijdelijke maatregelen. Ten tweede, het 
moet gaan over doelgerichte maatregelen die een impact hebben op 
de juiste groep mensen. Laat het duidelijk zijn dat wij ook over de mid-
denklasse spreken. Men kan niet zeggen dat de middenklasse van-
daag niet getroffen wordt. Ten derde, de maatregelen moeten ook 
duurzaam zijn voor de overheidsfinanciën. Ik ben blij dat sommigen dat 
hebben vermeld. Volgens anderen is het eenvoudig en kunnen wij 
maatregelen invoeren, maar over de impact op de overheidsfinanciën 
spreken zij niet. Ik wil dus zeer duidelijk zeggen dat deze drie criteria 
belangrijk zijn: de tijdelijkheid van de maatregelen, de doelgerichtheid 
van de maatregelen en de impact ervan op de overheidsfinanciën.  
 
Tot slot, laat dit toch ook een moment zijn om energiebeleid te voeren. 
Wij moeten niet enkel kijken naar een maatregel om te helpen bij een 
internationaal fenomeen. Wij zien vandaag immers dat mensen die de 
kans hadden om te investeren in duurzame energie minder worden ge-
troffen. Wie zonnepanelen heeft en een stuk voor zichzelf produceert, 
wordt minder getroffen door de verhoging van de prijzen van fossiele 
brandstof. Wie zijn woning heeft kunnen isoleren, verbruikt minder en 
wie minder verbruikt, wordt minder geraakt door stijgende prijzen.  
 
Om deze problematiek aan te pakken nodig ik de verschillende rege-
ringen van ons land uit om naar samenhangende pakketten te kijken, 
naar maatregelen waarmee wij elkaar ondersteunen. Het federale ni-
veau heeft een aantal instrumenten in handen en er zitten bepaalde 
federale heffingen in de factuur, maar andere heffingen zijn geen fede-
rale heffingen. 
 
Men kan ook bepaalde maatregelen nemen die mensen op een duur-
zame manier vooruithelpen. Mensen die in een geïsoleerde woning 
wonen, verbruiken minder en dat is een goede zaak in het algemeen, 
niet alleen wanneer de prijzen hoog zijn. Mensen die een investering 
kunnen doen in duurzame energie zijn sowieso beter beschermd tegen 
de schommelingen op de internationale markt. 
 
Laten wij dit moment dus gebruiken om de mensen in deze crisis te 
helpen, maar laten wij het ook gebruiken om met de verschillende re-
geringen inzake de gedeelde bevoegdheid Energie zoveel mogelijk 
een samenhangend beleid te voeren. Laten wij van dit moment ge-
bruikmaken om beleidskeuzes te maken die niet alleen dit jaar helpen, 
maar die de mensen voor de komende tien of vijftien jaar vooruithel-
pen. 
 

classe moyenne, et être durables 
pour les finances publiques. 
 
En ce moment, nous devons éga-
lement agir en faveur d'une poli-
tique énergétique. Toute personne 
ayant investi dans l'énergie durable 
ou ayant isolé sa maison est moins 
touchée par les augmentations de 
prix. J'invite tous les gouverne-
ments de ce pays à concocter un 
arsenal cohérent de mesures. La 
facture comporte des prélève-
ments fédéraux, mais pas unique-
ment. C'est l'occasion idéale d'ai-
der les gens durablement.  
 

05.14  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw Depraetere van Vooruit, u bent een 

Hyacinth in het kwadraat. Als u toch voor 6 % btw op energie bent, 
waarom hebt u ons wetsvoorstel niet alleen weggestemd, maar hebt u 
zelfs tegen artikel 1 gestemd, waardoor dat niet eens is besproken? 
Ook de PVDA deed dat trouwens. 
 
Mijnheer de eerste minister, het gaat inderdaad om 760 miljoen euro. 
Gaat u hier echter ontkennen dat uw pakket van 760 miljoen voor 82 % 
van de bevolking al weggevaagd is door de recente stijging? Als u een 
klein beetje eerlijk bent, gaat u dat toch niet doen? 
 
Beste vivaldiregering, verlaag de btw op energie naar 6 %. Verlaag de 
bijzondere accijnzen en werk samen met de Vlaamse regering aan een 
factuur waarbij de mensen enkel de productie en het vervoer van hun 
energie betalen. 
 

05.14  Kurt Ravyts (VB): Vooruit 

et le PTB ont voté contre la propo-
sition du Vlaams Belang concer-
nant la réduction de la TVA. Pour 
82 % de la population, les 760 mil-
lions d'euros de mesures ont déjà 
été balayés par les récentes 
hausses de prix. La TVA et les 
droits d'accise spéciaux doivent 
être réduits et il faut, avec le gou-
vernement flamand, faire en sorte 
que nos concitoyens paient uni-
quement pour la production et le 
transport de leur énergie.  
 



CRIV 55 PLEN 157 13/01/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

25 

05.15  Melissa Depraetere (Vooruit): Ik ken Hyacinth niet, ik ben daar 

te jong voor. Dat is niet van mijn generatie, mijn excuses. 
 
Mijnheer de eerste minister, er worden voorstellen besproken en dat is 
goed. Er is dan ook geen tijd te verliezen want de mensen staan letter-
lijk in de kou. Het is tijd voor daden. 
 
Het standpunt van Vooruit is duidelijk. U hebt gelijk, op Vlaams niveau 
kunnen er heel veel stappen worden ondernomen. Dat is zo. Wij zijn 
echter in elk geval bereid onze nek uit te steken, ook hier, in de federale 
regering en in het federale Parlement. 
 
Het is positief dat u de btw-verlaging niet uitsluit. Ik wil aan uw lijstje 
wel een vierde criterium toevoegen, namelijk een snelle oplossing. Het 
voorstel van de btw-verlaging heeft precies dat voordeel. Het is een 
snelle oplossing, het kan makkelijk. Als het echter per se op zijn Bel-
gisch moet en er komt een ander voorstel, dan zult u in Vooruit ook een 
partner vinden, zolang de factuur maar snel naar beneden kan. 
 

05.15  Melissa Depraetere 

(Vooruit): Il est positif que le 
gouvernement mène les 
discussions, car le temps presse. Il 
est exact que le gouvernement 
flamand dispose d'un large pouvoir 
d'action, mais nous prenons en tout 
cas également nos responsabilités 
à l'échelon fédéral. Le premier 
ministre n'exclut pas une réduction 
de la TVA, ce qui est positif, car il 
s'agit d'une solution très rapide. S'il 
faut procéder à la belge, avec une 
autre proposition, nous 
l'adopterons également.  
 

05.16  Peter Mertens (PVDA-PTB): Mijnheer de eerste minister, ik heb 

gehoord dat men voor een snelle oplossing pleit. Als men in septem-
ber, oktober, november of december was ingegaan op onze voorstel-
len, hadden wij vandaag verder gestaan.  
 
Het goede nieuws vandaag hier in het Parlement is het volgende. Wij 
kunnen allemaal tellen, wij zijn met 150. Als men alle partijen die van-
daag in dit Parlement zeggen dat ze voor een btw-verlaging naar 6 % 
zijn, bij mekaar optelt, heeft men 76 zetels op 150. Men heeft jarenlang 
gezegd dat er geen meerderheid was voor dat voorstel. Wij wisten dat 
die meerderheid er was onder de bevolking. Men zei dat er geen meer-
derheid was in het Parlement. Wel, vandaag is in dit Parlement een 
meerderheid aanwezig om de btw te verlagen naar 6 %.  
 
Het goede nieuws is dat straks een voorstel hier ter stemming ligt om 
die btw ook effectief te verlagen. (…) 
 

05.16  Peter Mertens (PVDA-

PTB): Si l'on avait donné suite à 
nos propositions il y a plusieurs 
mois, nous serions beaucoup plus 
avancés aujourd'hui. Si l'on prend 
en considération les partis qui se 
prononcent aujourd'hui en faveur 
d'une réduction de la TVA, nous at-
teignons 76 sièges sur 150, c.-à-d. 
une majorité. La bonne nouvelle 
est que nous voterons tout à 
l'heure une proposition visant à ré-
duire effectivement la TVA.  
 

05.17  François De Smet (DéFI): Monsieur le premier ministre, je vous 

remercie pour votre réponse.  
 
Oui, bien sûr, ces mesures devraient être ciblées et devraient être fi-
nançables par l'État. Vous avez raison de le dire.  
 
Je voudrais rebondir sur le début de votre intervention, lorsque vous 
dites qu'une grande part de cette hausse est due à des facteurs inter-
nationaux. C'est très vrai. Vous avez même dit avec exactitude que 
nous pouvons nous rendre moins dépendants, en isolant – c'est en 
grande partie du ressort des Régions –, en allant vers l'énergie renou-
velable, mais aussi en faisant un bon choix d'énergies de transition.  
 
Vous avez choisi les centrales au gaz plutôt que l'atome. Vous allez 
donc accroître en grande partie notre dépendance aux fluctuations des 
prix énergétiques en fermant les centrales nucléaires dès 2025, alors 
que nous aurions pu nous prémunir d'une série de hausses pour dix, 
quinze ou vingt ans. Et ça, c'est tout de même fort dommage! 
 
Je vous remercie toutefois pour votre réponse et pour vos futures ac-
tions, monsieur le premier ministre.  
 

05.17  François De Smet (DéFI): 

De maatregelen moeten doelge-
richt zijn en de Staat moet ze kun-
nen financieren. We zouden onze 
afhankelijkheid van internationale 
factoren kunnen verkleinen door 
beter te isoleren en voor hernieuw-
bare energiebronnen te kiezen in 
de context van de energietransitie. 
Uw keuze voor gas zal ons net af-
hankelijker maken. Dat is zeer be-
treurenswaardig.  
 

05.18  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mijnheer de eerste minister, het klopt 

dat de federale regering al verschillende doortastende maatregelen 

05.18 Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

Le gouvernement fédéral a déjà 
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nam. De tijd is rijp dat ook de Vlaamse regering nu haar duit in het 
zakje doet voor propere en goedkope energie. 
 
Wij moeten ervoor zorgen dat iedereen zijn energiefactuur kan betalen, 
ook de middenklasse. Ik wil duidelijk stellen dat iedereen het moeilijk 
heeft. Anders dan andere partijen wil ik geen concurrentie organiseren 
tussen verschillende groepen van mensen. Iedereen heeft het moeilijk, 
iedereen moet meegaan en wij moeten zoeken naar gerichte oplossin-
gen. De tijdelijke verlaging van de btw kan een piste zijn, maar we moe-
ten alle mogelijkheden bekijken. Ik ben blij dat u die benoemd hebt in 
uw antwoord, zoals een energiecheque of een goedkoper basispakket 
voor energie. 
 
Voor onze fractie moeten de maatregelen snel genomen worden, aan-
gezien de facturen nu voor druk zorgen. De meest kwestbaren moeten 
voor ons ook blijvend beschermd worden. 
 

pris des mesures décisives et il est 
temps que le gouvernement fla-
mand apporte sa contribution. Tout 
le monde doit pouvoir payer ses 
factures, y compris la classe 
moyenne. Il convient donc de pren-
dre des mesures sans tarder et de 
protéger en permanence les plus 
vulnérables.  
 

05.19  Malik Ben Achour (PS): Monsieur le premier ministre, nous 

avons impérativement besoin de clarté et d'ambition sur les mesures 
envisagées et nous devons agir rapidement. Je répète que le Parti So-
cialiste reste ouvert sur la nature des mesures (baisse de TVA, chèque 
énergie, etc.) tant qu'elles visent à soutenir la grande majorité de nos 
concitoyens, sans favoriser – parce que ce serait socialement injuste – 
la catégorie la plus riche de la population. 
 
Les actions du gouvernement ont déjà permis de réduire la facture 
énergétique de près d'un ménage sur cinq. Vous l'avez dit. Mais il nous 
faut aller plus loin aujourd'hui. Il n'est plus question de simplement faire 
preuve d'ambition. Il est aussi question de faire face frontalement aux 
risques concrets qui planent sur la population. La population, ce sont 
les infirmières, les institutrices, les employés de PME, les pensionnés, 
etc. 
 
Je répète que nous plaidons pour que le gouvernement étudie à fond 
la mise en place d'un chèque énergie et avance également sur la pro-
longation du tarif social au-delà du mois de mars. 
 

05.19  Malik Ben Achour (PS): Er 

moeten duidelijke en ambitieuze 
maatregelen genomen worden die 
de overgrote meerderheid van de 
burgers ten goede komen zonder 
de rijksten te bevoordelen. We plei-
ten voor een energiecheque en de 
verlenging van het sociaal tarief.  
 

05.20  Florence Reuter (MR): Monsieur le premier ministre, je vous 

remercie.  
 
Je suis quelque peu rassurée car s'il y a effectivement urgence pour 
aider les ménages, il ne faut pas confondre urgence et précipitation. 
Le MR plaide pour des mesures durables, structurelles, c'est-à-dire sur 
la durée et non pas des mesures one shot qui, je le répète, ne résou-
draient rien. 
 
Ce que nous voulons, c'est un mécanisme structurel qui permette, par 
exemple, de diminuer les prélèvements sur les factures énergétiques 
quand le besoin s'en fait ressentir, tant au niveau du fédéral que des 
Régions. Je pense que nous pouvons nous rejoindre sur ce point. 
 
Vous ne m'avez pas communiqué de chiffres clairs sur les déclarations 
concernant la baisse de TVA. Je comprends que c'est dû au fait que la 
décision n'est pas prise et qu'une réflexion approfondie doit encore être 
menée. Il faut savoir raison garder et essayer de trouver des solutions 
durables et efficaces sur la durée pour tout le monde. 
 

05.20  Florence Reuter (MR): De 

gezinnen moeten dringend met 
duurzame en structurele maatrege-
len geholpen worden. We willen 
een mechanisme dat het bijvoor-
beeld mogelijk maakt de heffingen 
op de energiefacturen zowel op fe-
deraal als op gewestelijk niveau te 
verlagen wanneer dat nodig blijkt. 
 
U hebt geen cijfers over de btw-
verlaging verstrekt. Ik heb begre-
pen dat er hierover nog grondig na-
gedacht moet worden.  
 

05.21  Steven Matheï (CD&V): Mijnheer de eerste minister, het is goed 

dat u een oproep doet aan de andere regeringen. Laten we vooral hier 
focussen op onze bevoegdheden, wat we hier, nu en ook snel kunnen 

05.21  Steven Matheï (CD&V): S'il 

est positif que le premier ministre 
ait lancé un appel à l'adresse des 
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doen. U schuift inderdaad een aantal criteria naar voren, zoals de tij-
delijkheid. Een tijdelijke verlaging van de btw is tijdelijk. Dat voldoet aan 
dat criterium. De duurzaamheid voor de overheidsfinanciën is ook ver-
bonden met die tijdelijkheid en de doelgerichtheid. We gaan naar een 
doelgroep van niet enkel mensen die onder het sociaal tarief vallen of 
daar net buiten. Dit moet een brede groep zijn, van de brede groep van 
de middenklasse. Naast de bestaande maatregelen is er absoluut 
nood aan bijkomende actie met impact die snel komt. Daar zit een tij-
delijke en voorwaardelijke btw-verlaging bij. We rekenen op uw rege-
ring om snel zulke maatregelen te nemen. (…) 
 

autres gouvernements, il n'en reste 
pas moins que nous devons nous 
concentrer sur les mesures que 
nous pouvons prendre nous-
mêmes. Nous soutenons la de-
mande du premier ministre en fa-
veur de mesures temporaires et ci-
blées. Nous estimons également 
qu'il est important que les classes 
moyennes bénéficient d'aides. 
Nous voulons surtout que ce sou-
tien soit fourni rapidement. Un 
abaissement temporaire et condi-
tionnel de la TVA répond à ce be-
soin.  
 

05.22  Christian Leysen (Open Vld): Mijnheer de eerste minister, be-

dankt voor uw duidelijke boodschap.  
 
De energiemarkt is een markt met hoogtes en laagtes en die schom-
melingen zullen er altijd zijn. In uitzonderlijke omstandigheden kunnen 
specifieke, tijdelijke, maar liefst geen generieke maatregelen genomen 
worden. Een btw-verlaging is wellicht niet de beste maatregel. We 
moeten het debat ook breder zien en de lange termijn in beschouwing 
nemen. De liberalen zien liever een verlaging van de lasten op arbeid 
dan een op consumptie. We moeten burgers helpen om ook op lange 
termijn hun factuur onder controle te houden en schokken op te van-
gen. We moeten ze niet alleen aansporen hun energieverbruik te tem-
peren door thuis een paar graden minder te verwarmen, maar zeker 
ook door te investeren in energie-efficiëntie, zoals zonnepanelen. (…) 
 

05.22  Christian Leysen (Open 

Vld): Le marché de l'énergie est 
soumis à des fluctuations. Des me-
sures spécifiques et temporaires, 
donc si possible pas génériques, 
peuvent être prises dans des cir-
constances exceptionnelles. Il 
n'est pas certain que l'abaissement 
du taux de TVA constitue la meil-
leure mesure. Nous préférerions 
assister à un abaissement des 
charges sur le travail plutôt qu'à 
une réduction des charges sur la 
consommation. Nous devons aider 
les citoyens à absorber les chocs, 
y compris à long terme. Nous de-
vons les exhorter à modérer leur 
consommation d'énergie, notam-
ment par des investissements dans 
l'efficacité énergétique.  
 

05.23  Maxime Prévot (cdH): Monsieur le premier ministre, je vous 

remercie pour votre réponse.  
 
Vous allez avoir du pain sur planche, déjà pour dénouer la grande di-
versité des approches des partenaires au sein de votre coalition. Mais 
s'il vous plaît, prenez une mesure rapidement, une mesure efficace, 
mais également une mesure qui rappelle qu'en Belgique, il n'y a pas 
que des citoyens vulnérables, des chômeurs, des allocataires sociaux 
et des bénéficiaires du CPAS qu'il faut protéger! Il y a aussi des Belges 
qui bossent et qui même en bossant ont de faibles revenus et ont aussi 
besoin d'être aidés pour ne pas être sans cesse cette classe moyenne 
des citrons pressés. Il est temps d'avoir une action qui tienne aussi 
compte du pouvoir d'achat des travailleurs à bas salaires et pas uni-
quement de celles et ceux qui bénéficient du tarif social. Je vous ex-
horte à le faire parce qu'avec la politique énergétique que vous avez 
définie et la (…), on n'est pas près de clôturer le débat sur l'envol des 
prix de l'énergie. 
 

05.23  Maxime Prévot (cdH): Ook 

al is het voor u niet gemakkelijk om 
het kluwen van de verschillende 
benaderingen in de vivaldicoalitie 
te ontwarren, toch moet u spoedig 
met een doeltreffende maatregel 
komen. De Belgen, ook de Belgen 
die werken, hebben hun inkomsten 
zien terugvallen. Het is hoog tijd 
dat er rekening gehouden wordt 
met de werknemers met de laagste 
lonen en niet alleen met de perso-
nen die het sociaal tarief genieten.  
 

05.24  Bert Wollants (N-VA): Mijnheer de eerste minister, als ik uw 

antwoord van tien minuten samenvat, luidt het: we weten het nog niet. 
Er is geen akkoord en iedereen stelt hier iets anders voor. 
 
Ik vind het wel een beetje vreemd dat u hier verwijst naar een aantal 

05.24  Bert Wollants (N-VA): Il est 

clair qu'il n'y a pas d'accord et tout 
le monde y va de sa proposition. Le 
premier ministre renvoie à une sé-
rie de mesures de l'État fédéral qui 
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maatregelen die de federale overheid heeft genomen en die een ver-
pletterende indruk maken op de energiefactuur. Alle maatregelen die u 
heeft opgesomd, zorgen er namelijk voor dat de mensen die in die 
82 % zitten, dit jaar 6 euro per gezin minder betalen. U krijgt daar geen 
applaus voor, merk ik. Dat wil vooral zeggen dat u nu dringend maat-
regelen moet nemen, op korte termijn, met impact voor de midden-
klasse. Ik heb een beetje de vrees dat u dezelfde toer opgaat als met 
de kernuitstap: uitstel, uitstel, uitstel. 
 

permettent aux personnes qui font 
partie de ces 82 % de payer 6 eu-
ros de moins par ménage cette an-
née. Il doit donc prendre d'urgence 
des mesures à court terme qui au-
ront une incidence sur la classe 
moyenne, mais je crains qu'elles 
connaissent le même destin que le 
dossier de la sortie du nucléaire, à 
savoir une succession de reports.  
 

05.25  Samuel Cogolati (Ecolo-Groen): Monsieur le premier ministre, 

je vous remercie pour vos réponses.  
 
À très court terme, nous sommes d'accord, il faut absolument venir en 
aide à tous les Belges, y compris la classe moyenne, pour les protéger 
contre cette envolée vertigineuse des prix du gaz et de l'électricité. 
 
J'aimerais tordre le coup à un vilain cliché. J'ai entendu parler de la 
sortie du nucléaire et je souhaite rappeler que si nous faisons face à 
une envolée des prix de l'électricité sur tout le marché européen et pas 
seulement en Belgique, c'est aussi parce que trois des plus gros réac-
teurs nucléaires français ont des délais de maintenance qui sont soit 
prolongés soit inattendus. Il faut quasiment arrêter tout le parc nu-
cléaire français. Je le dis franchement: ce qui va nous protéger aujour-
d'hui, c'est d'investir dans les sources d'énergie renouvelable, dont le 
prix ne cesse de baisser depuis dix ans de manière constante. 
 

05.25  Samuel Cogolati (Ecolo-

Groen): We zijn het ermee eens 
dat men op zeer korte termijn alle 
Belgen moet beschermen tegen de 
exponentiële stijging van de gas- 
en elektriciteitsprijzen. Eén van de 
oorzaken van de stijging van de 
elektriciteitsprijzen waarmee we 
thans op de hele Europese markt 
geconfronteerd worden, is het on-
derhoud van drie Franse reactoren, 
waardoor praktisch het hele nucle-
aire park van dat land stilgelegd 
werd. Om ons te beschermen moe-
ten we dus investeren in hernieuw-
bare energiebronnen, die steeds 
goedkoper worden.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Samengevoegde vragen van 

- Gitta Vanpeborgh aan Frank Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken en Volksgezondheid) over "Het ad-
vies van de Raad van State over de verplichte vaccinatie van het zorgpersoneel" (55002181P) 
- Dominiek Sneppe aan Frank Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken en Volksgezondheid) over "De ver-
plichte vaccinatie in de zorg" (55002197P) 

06 Questions jointes de 

- Gitta Vanpeborgh à Frank Vandenbroucke (VPM Affaires sociales et Santé publique) sur "L'avis du 
Conseil d'État sur la vaccination obligatoire du personnel soignant" (55002181P) 
- Dominiek Sneppe à Frank Vandenbroucke (VPM Affaires sociales et Santé publique) sur "La vaccina-
tion obligatoire dans le secteur des soins de santé" (55002197P) 
 

06.01  Gitta Vanpeborgh (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, mijnheer 

de minister, beste collega's, de omikronvariant drukt ons weer met de 
neus op de feiten: corona is nog niet weg. In de landen om ons heen 
zien we dat de samenleving tot stilstand komt, niet alleen door de lock-
downs maar ook door de uitval van personeel. Scholen gaan dicht, 
schappen worden niet meer gevuld. Ook hier laat dat effect zich nu 
voelen. Vandaag lazen we nog in de media dat militairen worden inge-
zet in de woon-zorgcentra, ook in mijn thuisstad waar ik schepen ben. 
Ziekenhuizen overwegen om in de toekomst ook besmet personeel als-
nog in te zetten. 
 
Die stilstand, collega's, moeten wij te allen tijde voorkomen. Het ver-
groot de ongelijkheid maar het ondergraaft ook de solidariteit tussen 
degenen die zich hebben laten vaccineren, en degenen die zich niet 
willen laten vaccineren. Voor ons, voor Vooruit is het duidelijk: vacci-
neren is de weg naar die collectieve vrijheid. Alleen zo kunnen wij de 
klappen van omikron opvangen. Het is niet meer dan solidair, omdat 

06.01 Gitta Vanpeborgh 

(Vooruit): Le variant omicron para-
lyse la société dans certains pays 
voisins, notamment en raison de 
l'absence de travailleurs pour 
cause de maladie. Chez nous, on 
fait appel à des militaires dans des 
maisons de repos et de soins. Les 
hôpitaux envisagent de laisser tra-
vailler les membres du personnel 
même s'ils sont contaminés. 
 
Nous devons à tout prix éviter une 
paralysie. Celle-ci creuserait les 
inégalités et minerait la solidarité 
entre vaccinés et antivaccins. La 
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het gaat om de bescherming van de zwakkeren in onze samenleving. 
Dat is onze opdracht, hier in het Parlement. 
 
De Raad van State onderschrijft onze positie. Ja, de wetgever blijkt nu 
vaccinatie in de zorgsector te mogen opleggen. Ja, dat is in ieders be-
lang. En ja, zo beschermt men ook onze grondrechten. Het advies heft 
weer een blokkade op en dat is goed. Het heeft al lang genoeg ge-
duurd. We sturen dan ook aan op een snelle procedure, niet alleen 
voor de verplichte vaccinatie in de zorgsector, maar ook voor de alge-
mene vaccinatieplicht. Alleen zo krijgen we onze vrijheid terug. Ook 
wat dat betreft zijn de eerste tekenen uit het buitenland positief, helder 
en optimistisch, want de booster blijkt echt wel te helpen tegen omi-
kron. 
 
Ik heb twee vragen, mijnheer de minister. 
 
Ten eerste, welke lessen trekt u nu uit het advies van de Raad van 
State? 
 
Ten tweede, wat betekent dat concreet voor het tijdspad? (…) 
 

vaccination ouvre la voie à la li-
berté collective. Ce n'est qu'à cette 
condition que nous pourrons faire 
face au variant omicron. Nous de-
vons protéger les plus faibles de 
notre société. 
 
Le Conseil d'État partage notre po-
sition selon laquelle le législateur 
peut imposer la vaccination dans le 
secteur des soins. Cette mesure 
est dans l'intérêt de chacun et pro-
tège les droits fondamentaux. 
Nous visons une procédure rapide 
pour l'obligation vaccinale dans le 
secteur des soins, mais également 
pour l'obligation vaccinale généra-
lisée. Les premiers signes à l'étran-
ger sont positifs, car la dose de rap-
pel semble réellement aider à lutter 
contre le variant omicron. 
 
Quels enseignements le ministre 
tire-t-il de l'avis du Conseil d'État?  
 

06.02  Dominiek Sneppe (VB): Mevrouw de voorzitster, mijnheer de 

minister, u zult wel tevreden zijn met het advies van de Raad van State. 
De Raad van State gaat akkoord met verplichte vaccinatie in de zorg. 
U haalt uw slag thuis. Alhoewel u niet altijd geneigd bent het advies 
van de Raad van State te volgen, en dat vaak ook niet doet, zult u het 
in dezen waarschijnlijk met alle plezier volgen. Het is echter nog niet 
voor morgen, want de sociale partners, de vakbonden, moeten erover 
nog hun zeg doen. 
 
In dat advies staat verder iets dat mij de wenkbrauwen doet fronsen: 
"Verplichte vaccinatie is noodzakelijk en proportioneel om de bevolking 
te beschermen op een wijze die niet door een minder verregaande 
maatregel mogelijk is." Is dat wel zo? Is dat nu niet precies het rook-
gordijn dat u creëert door steeds van hetzelfde standpunt uit te gaan, 
namelijk dat vaccinatie en alleen vaccinatie ons uit de crisis zal leiden? 
 
Wat met antilichamen? Wat met T- en B-celimmuniteit? Hoe is het trou-
wens gesteld met de immuniteit van onze zorgverstrekkers? Is die ver-
plichte vaccinatie überhaupt nog wel nodig? In april van vorig jaar had 
reeds 97 % van de zorgverstrekkers in de ziekenhuizen antilichamen. 
Waarom weten wij daarover niet meer? Wat is er gebeurd met die an-
tilichamen in mei, juni, juli, augustus, september, oktober, november, 
december? In juli had 98 % van de bloeddonoren antilichamen. 
Waarom wordt daarnaar geen verder onderzoek gedaan? 
 
Neen, iedereen zal en moet gevaccineerd worden. De straf is niet niets 
als men in de zorg werkt: schorsing in eerste instantie, ontslag en dus 
broodroof voor de hardleersen. 
 
Mijnheer de minister, gaat u echt door met deze verplichte vaccinatie, 
met nefaste gevolgen voor de zorg? 
 
Worden niet-gevaccineerden met aantoonbare immuniteit ook ontsla-
gen? 
 

06.02  Dominiek Sneppe (VB): Le 

ministre a réussi son coup. Le Con-
seil d'État a validé la vaccination 
obligatoire pour le personnel soi-
gnant. Cependant, l'entrée en vi-
gueur de la mesure n'est pas pour 
demain, car les partenaires so-
ciaux doivent encore s'exprimer sur 
le sujet. 
 
Dans son avis, le Conseil d'État in-
dique que la vaccination obligatoire 
est un moyen nécessaire et propor-
tionné dans l'objectif de protéger la 
population qui ne peut être atteint 
d'une manière moins radicale. Est-
ce bien le cas? Quid des anti-
corps? Qu'en est-il de l'immunité 
cellulaire induite par les lympho-
cytes T et B? La vaccination obliga-
toire est-elle encore nécessaire? 
En avril 2021, 97 % des presta-
taires de soins dans les hôpitaux 
avaient déjà des anticorps. En juil-
let 2021, 98 % des donneurs de 
sang avaient des anticorps. Pour-
quoi ne creuse-t-on pas davantage 
cette piste? 
 
Tout le monde sera et devra être 
vacciné. La sanction encourue 
pour le personnel soignant n'est 
pas sans conséquence: suspen-
sion dans un premier temps, puis 
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Welke wetenschappelijke studies tonen de meerwaarde aan van de 
derde prik bij mensen met aantoonbare immuniteit? 
 

licenciement, et donc difficultés fi-
nancières pour les obstinés. 
 
Le ministre va-t-il vraiment pour-
suivre la mise en place de la vacci-
nation obligatoire, qui nuira au sec-
teur des soins de santé? Les per-
sonnes non vaccinées dont l'immu-
nité peut être démontrée seront-
elles également licenciées? 
Quelles études scientifiques dé-
montrent-elles les bénéfices de la 
troisième dose chez les personnes 
dont l'immunité est démontrable?  
 

06.03 Minister Frank Vandenbroucke: Mevrouw de voorzitster, me-

vrouw Vanpeborgh, mevrouw Sneppe, de overgrote meerderheid van 
het zorgpersoneel heeft zich laten vaccineren en wij zijn dat personeel 
daar ook zeer dankbaar voor. Het is volstrekt vanzelfsprekend dat ie-
mand die werkt met patiënten of oudere, kwetsbare mensen, zichzelf 
laat vaccineren, vanwege de bescherming voor die patiënten en de be-
scherming van zichzelf en ook voor solidariteit in de ploegen die aan 
het werk zijn, om ervoor te zorgen dat er zo weinig mogelijk mensen 
uitvallen. Dat is volstrekt vanzelfsprekend, even vanzelfsprekend als 
de sterilisatie van instrumenten in een ziekenhuis. 
 
De Raad van State bevestigt dat argumenten voor verplichte vaccinatie 
op basis van solidariteit inderdaad aan de federale overheid en de fe-
derale wetgever toelaten om een vaccinatieverplichting op te leggen, 
tevens dat dit inderdaad proportioneel is en niet in strijd met grondrech-
ten. De Raad van State zegt overigens ook dat als wij mensen met een 
zorgberoep vragen om zich te laten vaccineren, wij erover moeten na-
denken om bijvoorbeeld logistieke ziekenhuismedewerkers die ook in 
contact komen met patiënten diezelfde verplichting op te leggen. De 
Raad van State geeft daarbij aan dat wij voor die laatste groep, dus 
personeel dat geen zorgberoep uitoefent, maar andere taken uitvoert, 
de vaccinatieplicht ook op basis van federale wetgeving kunnen orga-
niseren. Dat is belangrijk. 
 
De sociale partners zijn voor een stuk verdeeld over het wetsontwerp, 
maar uit hun adviezen leer ik dat zowel de werkgevers als een deel 
van de werknemers van mening zijn, wanneer wij personeel met een 
zorgberoep vragen om zich te laten vaccineren, diezelfde vraag ook 
gesteld moet worden aan personeel zonder zorgberoep dat toch in 
contact komt met patiënten. De Raad van State geeft daarover aan dat 
dit dus inderdaad ook tot onze bevoegdheden behoort. Dat moeten we 
meenemen in het debat. 
 
Op de vraag naar de timing antwoord ik dat ik vind dat wij met bekwame 
spoed vooruitgang moeten maken met deze discussie. Net zoals ik 
overigens de mening ben toegedaan dat ook het Parlement er goed 
aan doet om met bekwame spoed een heel grondig en breed demo-
cratisch debat te voeren over een vaccinatieverplichting. 
 
Mevrouw Sneppe, u komt alweer met iets waarover u al zo vaak vragen 
hebt gesteld. Ik zal alweer hetzelfde antwoorden. De wetenschappers 
waarop wij ons baseren en onder meer ook de Hoge Gezondheidsraad 
hebben uitdrukkelijk aangegeven dat ook mensen die reeds besmet 
waren, moeten worden meegenomen in een vaccinatiecampagne. Ook 
die mensen moeten worden gevaccineerd. De immuniteit die iemand 

06.03  Frank Vandenbroucke, mi-

nistre: La grande majorité du per-
sonnel soignant s'est fait vacciner. 
Il va de soi qu'une personne qui tra-
vaille avec des patients ou des per-
sonnes âgées et vulnérables se 
fasse vacciner, également pour ré-
duire au maximum le nombre de 
personnes en incapacité de travail. 
C'est quelque chose qui va autant 
de soi que la stérilisation des appa-
reils dans un hôpital. 
 
Le Conseil d'État confirme que les 
arguments en faveur de l'obligation 
vaccinale fondés sur la solidarité 
permettent aux autorités fédérales 
et au législateur fédéral de rendre 
la vaccination obligatoire, et qu'une 
telle obligation est proportionnée et 
n'est pas contraire aux droits fon-
damentaux. Le Conseil ajoute qu'il 
faut penser à imposer la même 
obligation, par exemple, aux colla-
borateurs logistiques de l'hôpital 
qui sont également en contact avec 
les patients. Nous pouvons égale-
ment organiser cette obligation 
vaccinale par le biais de la législa-
tion fédérale. Les avis des parte-
naires sociaux m'apprennent que 
tant les employeurs que certains 
travailleurs sont du même avis con-
cernant le personnel non soignant 
qui entre en contact avec les pa-
tients.  
 
Dans ce débat, il faut faire vite et 
bien.  
 
Le Parlement serait bien avisé d'or-
ganiser rapidement un large débat 
démocratique, très approfondi sur 
l'obligation vaccinale. 
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verwerft door een besmetting, verschilt van persoon tot persoon. De 
immuniteit hangt ook af van de variant waarmee iemand is besmet. 
 
Er is maar één zekerheid. Vaccinatie is voor wie al dan niet is besmet, 
het antwoord. Vaccinatie beschermt tegen besmet worden, beschermt 
ook tegen overdracht van het virus en beschermt vooral tegen ziek 
worden, zeker tegen ernstig ziek worden en hospitalisatie. Vaccinatie 
is een sleutel in de strijd tegen het virus. U stelt dat altijd opnieuw in 
vraag met argumenten waarop al zo vaak een antwoord is gegeven. 
Vaccinatie is inderdaad in het algemeen belang en is een zaak van 
solidariteit. Wij moeten met bekwame spoed voortgaan met die discus-
sies en met het trekken van de nodige conclusies. 
 

Mme Sneppe remet sans cesse les 
mêmes éléments sur le tapis. Les 
scientifiques et le Conseil Supé-
rieur de la Santé ont explicitement 
indiqué que les personnes qui ont 
déjà été contaminées doivent éga-
lement être prises en compte dans 
une campagne de vaccination. 
L'immunité acquise à la suite d'une 
contamination varie d'une per-
sonne à l'autre et dépend en outre 
du variant contracté. 
 
Une seule chose est sûre: la vacci-
nation est la solution, que l'on ait 
été contaminé ou non. La vaccina-
tion protège contre la contamina-
tion, la transmission du virus et sur-
tout contre la maladie, particulière-
ment contre les formes graves de 
la maladie et contre l'hospitalisa-
tion. La vaccination est d'intérêt pu-
blic et est une question de solida-
rité.  
 
Nous devons continuer, avec toute 
la célérité requise, à tirer les ensei-
gnements nécessaires de ce que 
nous vivons.  
 

06.04  Gitta Vanpeborgh (Vooruit): Mijnheer de minister, ik dank u 

voor uw antwoord.  
 
Ik richt mij vooral tot de collega's. Sommige leden hebben hier in het 
halfrond grote woorden gebruikt, toen het over de vaccinatieplicht van 
de zorgverleners ging. Ik kan daarbij zowel naar achteren als naar vo-
ren kijken. De Raad van State toont nu dat die woorden echt wel naast 
de kwestie waren. 
 
Mijnheer de minister, ik ben het volledig met u eens dat een zorgverle-
ner de plicht heeft te zorgen voor de veiligheid van de patiënt, door zich 
tegen corona en andere ziektes te laten vaccineren. Dat was zo, is zo 
en blijft gelukkig zo.  
 
Ondertussen vrezen ook ouders en kinderen voor schoolsluitingen en 
werkgevers voor een tekort aan personeel. De seinen staan opnieuw 
op oranje. Ik zou dus willen vragen die logica te durven doortrekken, 
niet alleen voor de zorgsector. Laat ons snel volgen met een algemene 
vaccinatieplicht. 
 

06.04  Gitta Vanpeborgh 

(Vooruit): Certains députés ont em-
ployé les grands mots en séance 
plénière lorsqu'il a été question de 
la vaccination obligatoire du per-
sonnel des soins de santé. Le Con-
seil d'État montre aujourd'hui que 
leurs propos étaient hors sujet. Un 
prestataire de soins de santé a, en 
effet, le devoir d'assurer la sécurité 
des patients en se faisant vacciner 
contre le covid et d'autres mala-
dies.  
 
Entre-temps, des parents et des 
enfants craignent la fermeture des 
écoles et des employeurs, la pénu-
rie de personnel. Les signaux sont 
de nouveau à l'orange. Nous de-
vons oser étendre le raisonnement, 
et pas seulement au secteur des 
soins de santé. Il faut passer rapi-
dement à une vaccination obliga-
toire générale.  
 

06.05  Dominiek Sneppe (VB): Mijnheer de minister, er zijn toch een 

aantal zaken die ik niet begrijp; maar dat zal waarschijnlijk aan mij lig-
gen, natuurlijk. 
 
Zowel de WHO als het EMA dringen erop aan om te stoppen met het 

06.05  Dominiek Sneppe (VB): 

Tant l'OMS que l'EMA insistent 
pour arrêter d'administrer la dose 
de rappel, mais le ministre entend 
la rendre obligatoire. En l'espace 
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boosteren, terwijl u het wil verplichten. In één maand tijd kunt u dus 
zowel de epidemiologische noodtoestand afkondigen als dreigen met 
het ontslag van tienduizenden zorgverstrekkers. Men zou toch ver-
wachten dat in een epidemiologische noodsituatie elke hand aan het 
ziekenhuisbed telt, maar blijkbaar niet volgens uw logica. Door het ont-
slag van niet-gevaccineerde zorgverstrekkers zullen er nog meer han-
den aan het bed te kort zijn. Maar er is een oplossing: men zal be-
smette gevaccineerden inschakelen. Men zal ze zelfs opvorderen, ook 
op niet-covidafdelingen. 
 
Deze regering is echt de waanzin nabij. U heeft dus liever een be-
smette gevaccineerde aan het bed dan een niet-besmette niet-gevac-
cineerde. Stop deze waanzin en laat zorgverstrekkers, gevaccineerd 
of niet-gevaccineerd, hun werk doen! 
 

d'un mois, il peut à la fois déclarer 
l'état d'urgence et menacer de li-
cenciement des dizaines de mil-
liers de prestataires de soins, ce 
qui déforcera encore davantage les 
effectifs au chevet des patients. La 
solution est d'affecter, voire de ré-
quisitionner, des personnes vacci-
nées mais contaminées. Ce gou-
vernement frise véritablement la fo-
lie.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

 

07 Vraag van Raoul Hedebouw aan Frank Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken en Volksgezondheid) 

over "De gratis zelftests tegenover de verplichte vaccinatie als onderdelen van het coronabeleid" 
(55002185P) 

07 Question de Raoul Hedebouw à Frank Vandenbroucke (VPM Affaires sociales et Santé publique) 

sur "La question de la gratuité des autotests face à l'obligation vaccinale dans la politique sanitaire" 
(55002185P) 
 

07.01  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, u en uw 

partij pleiten meer en meer voor verplichte vaccinatie. Verplichte vac-
cinatie zal de oplossing zijn. De vraag is dan wat u gaat doen met de 
mensen die zich niet laten vaccineren. De oplossing van Vooruit is om 
de mensen in de zorg buiten te smijten, zij krijgen hun ontslag. 
 
Wat gaat u doen met de burgers die zich niet willen laten vaccineren? 
Ik sta zelf achter de vaccinatiecampagne, maar ik vraag mij wel af wat 
men daarmee gaat doen. Er komt immers een vreemd debat op gang. 
Ik hoorde uw voorzitter, Conner Rousseau, zeggen dat het heel simpel 
is. We gaan voor een pasjesmaatschappij met een CST, zodat wie niet 
gevaccineerd is niets meer kan doen. Sterker nog, de gevaccineerden 
krijgen een beloning. Le Roi-Soleil zegt dat die mensen hun grondrech-
ten terugkrijgen. Zo fijn van Conner Rousseau om de mensen hun 
grondrechten terug te geven. 
 
Zo gaan wij toch niet beginnen in ons land? Grondrechten zijn hier im-
mers belangrijk. Mijnheer de minister, ik begrijp niet waarom u zo door-
gaat en niet met andere oplossingen ter preventie komt. Ik denk dan 
bijvoorbeeld aan gratis zelftesten, een voorstel dat wij op tafel hebben 
gelegd. Gisteren heeft Vooruit in het Vlaams Parlement gezegd dat er 
gratis zelftesten moeten komen. Geniaal, dacht ik. Daarom wil ik u van-
daag vragen of u akkoord gaat met het voorstel dat Vooruit gisteren in 
het Vlaams Parlement deed. 
 
Mijnheer de minister, Vooruit zegt in het Vlaams Parlement voor gratis 
zelftesten te zijn. Bent u daarvan ook voorstander in het federale Par-
lement? Zo ja, wanneer worden die (…) 
 

07.01 Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Le ministre et son parti plai-
dent de plus en plus pour une vac-
cination obligatoire. Mais quid des 
personnes qui refusent de se faire 
vacciner? Vooruit délivre leur C4 
aux travailleurs du secteur des 
soins mais, s'agissant des autres 
citoyens, j'entends le président du 
parti, M. Conner Rousseau, décla-
rer que les personnes sans CST ne 
pourront plus rien faire mais que, 
tel le Roi Soleil, il garantit les droits 
fondamentaux des personnes vac-
cinées.  
 
Pourquoi ne songe-t-on pas à 
d'autres solutions, comme notre 
proposition de mettre à disposition 
des autotests gratuits, que le 
groupe Vooruit a lui-même défen-
due hier au Parlement flamand?  
 

07.02 Minister Frank Vandenbroucke: Mijnheer Hedebouw, dit fede-

rale land herbergt heel veel solidariteit tussen de federale overheid en 
de Gemeenschappen en tussen de Gemeenschappen onderling, ook 
budgettaire en financiële solidariteit. 
 
Maar het spiegelbeeld van solidariteit is verantwoordelijkheid. Soms 

07.02  Frank Vandenbroucke, mi-

nistre: Dans notre pays, il existe 
une grande solidarité entre l'auto-
rité fédérale et les Communautés, 
et entre Communautés – y compris 
sur le plan budgétaire et financier. 
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moet men toch wel zeggen waar de verantwoordelijkheid ligt. Eigenlijk 
ligt de financiële of budgettaire verantwoordelijkheid voor heel veel van 
wat de federale overheid vandaag betaalt voor testen bij de Gemeen-
schappen, niet hier. Toch betalen we dat. Op een bepaald moment 
moet je echter zeggen dat de verantwoordelijkheid moet worden geno-
men waar ze ligt. Als het gaat over het voeren van campagnes met 
zelftesten in het onderwijs, iets waar ik voorstander van ben, als het 
gaat over de goede organisatie daarvan en het eventueel gratis ter be-
schikking stellen van zelftesten in de scholen, dan ligt de verantwoor-
delijkheid toch wel daar waar men het onderwijs organiseert, namelijk 
bij de Gemeenschappen. Solidariteit en verantwoordelijkheid zijn el-
kaars spiegelbeeld. We kunnen dit land alleen maar overeind houden 
met een correcte opvatting van verantwoordelijkheid.  
 
Wij hebben een algemeen beleid waarbij wij zelftesten goedkoop ma-
ken, namelijk 1 euro voor de 20 % van de mensen met de laagste in-
komens. Als men verder wil gaan en campagnes wil voeren zoals in 
het onderwijs, dan denk ik dat de onderwijsverantwoordelijken keuzes 
moeten maken. Ik ben het helemaal eens met de partijen in het Vlaams 
Parlement die daarvoor pleiten. Voor het overig zal ik niet herhalen wat 
ik in mijn vorige betoog heb gezegd.  
 
Ik stel vast dat de PVDA en het Vlaams Belang aan één zeel trekken 
in de strijd tegen de verplichte vaccinatie. U bent in goed gezelschap. 
Wij zijn voor echte solidariteit. 
 

 
Or, la solidarité est indissociable de 
la responsabilité. Aujourd'hui, le 
pouvoir fédéral choisit d'endosser 
une très grande responsabilité fi-
nancière et budgétaire en matière 
de tests, alors que cette responsa-
bilité incombe en réalité aux Com-
munautés. À un moment donné, il 
faut néanmoins placer la responsa-
bilité à l'endroit où il convient de la 
placer lorsqu'il s'agit de cam-
pagnes d'autotests dans l'ensei-
gnement et de l'éventuelle gratuité 
des tests en milieu scolaire. Nous 
menons une politique d'autotests 
bon marché: 1 euro pour 20 % des 
personnes aux revenus les plus 
bas. Si l'on souhaite effectuer 
d'autres campagnes, comme dans 
l'enseignement, c'est aux ministres 
régionaux compétents d'opérer 
des choix. 
 
Enfin, je constate que le PTB et le 
Vlaams Belang sont sur la même 
longueur d'onde en ce qui con-
cerne le rejet de l'obligation vacci-
nale. Nous sommes quant à nous 
en faveur d'une véritable solidarité 
en matière de vaccinations.  
 

07.03  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, het is ei-

genlijk wel erg in dit land, hoe alle niveaus het balletje naar elkaar te-
rugkaatsen. We hebben veel ministers van Gezondheid en we hebben 
zelfs het record van het hoogste aantal ministers per inwoner. Iedere 
minister is voor gratis zelftesten maar het zijn altijd anderen die daar-
voor moeten betalen. Waar zijn we mee bezig?  
 
U bent de federale minister van Gezondheid en u bent dus verantwoor-
delijk voor het leiden en coördineren van de hele crisis. Het gaat trou-
wens niet alleen om het onderwijs, in het Verenigd Koninkrijk geldt dit 
voor alle burgers. U raadt aan dat alle burgers zich laten testen voor 
ze hun familie bezoeken. Dat zijn drie tot vier testen van twee tot drie 
euro per week per familie. Dat is telkens 2 à 3 euro, want het gaat niet 
alleen maar over de 20 % armsten. Als wij dus echt aan preventie wil-
len doen, dan moeten wij de zelftesten gratis maken en de bal niet naar 
elkaar doorspelen. 
 
Wat de verplichte vaccinatie betreft, vrijheid is inderdaad belangrijk 
voor mij. Ik heb gehoord dat bepaalde partijen in uw eigen meerderheid 
(…) 
 

07.03  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Force est de constater – et 
c'est un constat grave – que tous 
les niveaux de pouvoir de ce pays 
se renvoient la balle. Si l'ensemble 
de nos ministres de la Santé est fa-
vorable à la gratuité des autotests, 
ils considèrent tous que ce n'est 
pas à eux de payer. Le ministre fé-
déral de la Santé doit gérer et coor-
donner cette crise dans sa globa-
lité. Il recommande que tous les ci-
toyens se fassent tester avant de 
rendre visite à leur famille, avec 
des tests à 2 ou 3 euros pièce. On 
ne peut pas à la fois prétendre prô-
ner la prévention et s'opposer à la 
gratuité des autotests.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

08 Question de Christophe Lacroix à Frank Vandenbroucke (VPM Affaires sociales et Santé publique) 

sur "Le don de sang par les hommes ayant des rapports sexuels avec d'autres hommes" (55002195P) 

08 Vraag van Christophe Lacroix aan Frank Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken en Volksgezondheid) 

over "Bloeddonatie door mannen die seks hebben met mannen" (55002195P) 
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08.01  Christophe Lacroix (PS): Madame la présidente, monsieur le 

ministre, le don de sang ne peut pas être érigé en droit absolu. C'est 
clair. Il faut de la sécurité de transfusion. Les scandales qui ont eu lieu 
en France dans les années 90 ont montré qu'il fallait de la sécurité. 
Cependant, la Croix-Rouge disait qu'il manquait mille poches de sang 
pour les fêtes de fin d'année et les semaines qui allaient suivre alors 
qu'on interdit encore aujourd'hui en Belgique aux hommes de donner 
leur sang pendant une année entière après leur dernier contact sexuel 
avec un autre homme.  
 
Ceci interpelle mon groupe. Vous êtes homosexuel. Vous allez faire 
preuve d'un acte de civisme. Vous allez donner votre sang. Vous rem-
plissez un formulaire. On vous dit: "Non, vous êtes homosexuel, reve-
nez dans un an!" Chasteté absolue. Qui croit encore à cela? Quelle 
hypocrisie! Même au Vatican, on n'y croit plus. Ce n'est donc qu'après 
un an que vous pouvez donner votre sang. C'est stigmatisant. Pour 
nous, les socialistes, il n'y a pas de groupe ou de population à risque 
mais il y a bien des pratiques sexuelles à risque, tant chez les homo-
sexuels que chez les hétérosexuels. Je pense que ces pratiques peu-
vent être identifiées de la même manière pour chaque citoyen afin de 
garantir la sécurité des dons. C'est d'ailleurs pour cette raison que nous 
déposerons une proposition de loi pour supprimer purement et simple-
ment cette discrimination scandaleuse. 
 
Monsieur le ministre, d'autres pays ont déjà pris des dispositions pour 
supprimer ce qui, aujourd'hui, doit clairement être considéré comme 
une discrimination. Après l'Angleterre, il y a quelques mois, c'est la 
France qui, hier, a adopté un arrêté qui établit des critères de sélection 
identiques pour tous les donneurs, peu importe leur orientation 
sexuelle. Notre pays, monsieur le ministre, leur emboîtera-t-il le pas et 
permettra-t-il cette égalité d'accès au don de sang? 
 

08.01  Christophe Lacroix (PS): 

Bloed geven is geen absoluut recht 
want transfusie moet uiteraard vei-
lig zijn. Toch zei het Rode Kruis dat 
er voor oud- en nieuwjaar een te-
kort van 1.000 bloedzakjes was 
terwijl mannen die seksuele betrek-
kingen hebben met een man nog 
altijd een jaar lang geen bloed mo-
gen geven. Dat is stigmatiserend! 
Er bestaat geen risicogroep maar 
wel seksueel risicogedrag, zowel 
bij homo's als bij hetero's. Ze moe-
ten op dezelfde manier worden ge-
identificeerd, los van de seksuele 
geaardheid van de donor, om de 
veiligheid van de bloeddonaties te 
garanderen. We hebben dan ook 
een wetsvoorstel van die strekking 
ingediend. 
 
Frankrijk en Engeland hebben 
maatregelen genomen om een 
einde te maken aan deze discrimi-
natie en voor alle bloeddonors de 
lat gelijk te leggen. Zal België hun 
voorbeeld volgen?  
 

08.02  Frank Vandenbroucke, ministre: Madame la présidente, mon-

sieur Lacroix, la question que vous posez n'est pas nouvelle. Elle a 
déjà été abordée régulièrement au sein de ce Parlement. Elle a égale-
ment déjà fait l'objet de débats publics, à juste titre. 
 
Bien que l'accent soit mis, dans ce débat, sur les hommes qui ont des 
relations sexuelles avec des hommes, il importe de souligner que les 
critères d'exclusion sont liés au comportement sexuel et non à l'orien-
tation sexuelle.  
 
En outre, il est essentiel de rappeler que toutes ces règles ont un ob-
jectif: garantir la sécurité de la personne qui a besoin d'une transfusion 
sanguine. C'est cet objectif qui doit toujours prévaloir, raison pour la-
quelle il faut faire preuve d'une certaine prudence.  
 
Cependant, les connaissances et les techniques évoluent constam-
ment. Comme c'est le cas notamment dans les pays voisins, mon-
sieur Lacroix, il n'est pas inconcevable que les critères d'exclusion tels 
que nous les connaissons aujourd'hui soient adaptés à un certain mo-
ment.  
 
Les avis scientifiques en la matière, et en particulier ceux du Conseil 
Supérieur de la Santé, sont évidemment importants tout comme le dia-
logue avec les établissements de transfusion sanguine qui doivent les 
mettre en pratique.  
 
Je crois savoir qu'un projet de loi à ce sujet a été déposé aujourd'hui 

08.02 Minister Frank Vanden-

broucke: Dit debat is niet nieuw en 
spitst zich toe op mannen die seks 
hebben met mannen, maar de cri-
teria voor bloeddonaties betreffen 
eigenlijk het seksuele gedrag en 
niet de seksuele geaardheid van 
de bloedgever. Het doel van die re-
gels is het garanderen van de vei-
ligheid van de ontvangers.  
 
Niettemin is er een evolutie aan de 
gang op het vlak van de kennis en 
de technieken, waardoor de uitslui-
tingscriteria misschien gewijzigd 
zullen worden. Daartoe zijn de ad-
viezen van de Hoge Gezondheids-
raad en de dialoog met de bloed-
transfusiecentra essentieel. Van-
daag werd er door uw collega's een 
wetsontwerp over dat onderwerp 
ingediend. Ik kijk met belang-
stelling uit naar de parlementaire 
werkzaamheden daaromtrent.  
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par vos collègues M. Rigot et Mme Vanpeborgh. Il s'agit d'une initiative 
importante. J'attends donc avec beaucoup d'intérêt les travaux du Par-
lement sur cette question. 
 

08.03  Christophe Lacroix (PS): Monsieur le ministre, je vous remer-

cie pour votre réponse que j'accueille avec beaucoup de satisfaction.  
 
J'espère que les discussions pourront être entamées rapidement et 
que ce texte pourra être examiné et soutenu par une large majorité. 
L'exclusion discriminatoire à l'égard des hommes ayant des relations 
sexuelles avec d'autres hommes est, en effet, devenue aujourd'hui to-
talement inacceptable et inexcusable.  
 
La Belgique a toujours figuré à la pointe en matière de lutte contre les 
discriminations liées à l'orientation sexuelle, en matière de lutte en fa-
veur des droits de personnes LGBTQI. Elle est aussi souvent citée en 
exemple pour la qualité de ses soins de santé. Permettons-lui de rester 
exemplaire dans ces deux domaines en rendant possibles ces avan-
cées réfléchies en matière de don de sang sécurisé tout en évitant la 
stigmatisation et la discrimination de certains. 
 

08.03  Christophe Lacroix (PS): 

Ik hoop dat de debatten snel van 
start zullen gaan en dat die tekst 
breed gesteund zal worden. De 
discriminatie van homoseksuelen 
als bloedgevers is onvergeeflijk. 
België is inzake lhbtqi+-rechten en 
de strijd tegen discriminatie op 
grond van seksualiteit altijd een 
voorloper geweest en ons land 
wordt erkend voor de kwaliteit van 
onze zorgverstrekking. Laten we 
die voorbeeldrol blijven spelen!  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

09 Question de Philippe Pivin à Sammy Mahdi (Asile, Migration et Loterie Nationale) sur "Le retrait du 

permis de séjour d'un prédicateur de haine" (55002187P) 

09 Vraag van Philippe Pivin aan Sammy Mahdi (Asiel, Migratie en Nationale Loterij) over "De intrekking 

van de verblijfsvergunning van een haatprediker" (55002187P) 
 

09.01  Philippe Pivin (MR): Madame la présidente, monsieur le se-

crétaire d'État, chers collègues, je vous souhaite à tous une bonne et 
heureuse année. 
 
Monsieur le secrétaire d'État, tant à l'intérieur qu'à l'extérieur de notre 
pays, il faut savoir que nous sommes déterminés face à ceux définis 
comme des "prêcheurs de haine". Avant tout, je tiens à vous féliciter 
pour votre fermeté ainsi que pour les propos clairs que vous avez tenus 
au nom de la Belgique devant cette menace. Mais pourquoi avons-
nous tant attendu? Un imam qui prêche la haine dans notre pays de-
puis plus de 10 ans, qui y vit depuis plus de 40 ans – sans parler ni le 
français ni le néerlandais –, qui se livrerait à de l'espionnage et qui se-
rait mêlé à la mouvance des Frères musulmans: pourquoi avoir tant 
attendu? Au-delà de l'absence totale d'intégration, qui constitue sou-
vent l'un des moteurs de l'extrémisme, cela démontre bien que, oui, 
nous avons trop longtemps laissé faire. 
 
Pour l'anecdote, si je puis dire, c'est hier que le gouvernement bruxel-
lois a annoncé que le parcours d'intégration, que nous demandons de-
puis 15 ans – oui, 15 ans! –, sera rendu obligatoire l'année prochaine 
ou cette année-ci. Cela démontre l'immobilisme coupable, presque 
honteux, de certains responsables politiques. 
 
Monsieur le secrétaire d'État, ce cas illustre la situation d'une grande 
part du culte musulman en Belgique. Hier encore, j'interrogeais votre 
collègue de la Justice à propos des carences dans la gestion de l'Exé-
cutif des Musulmans de Belgique, mais je ne vais pas m'étendre sur le 
sujet. Confirmez-vous que l'individu a bien respecté l'ordre de quitter 
le territoire et donc votre décision? Comment ces prêches radicaux et 
ces appels à l'assassinat ont-ils été décelés par nos services? Pour-

09.01  Philippe Pivin (MR): Ik 

steun uw kordate boodschap na-
mens België gericht tegen haatpre-
dikers, maar waarom hebben we 
zo lang gewacht? Die imam was al 
tien jaar lang een haatprediker in 
ons land, woonde er al veertig jaar 
zonder Frans of Nederlands te 
spreken, zou zich schuldig ge-
maakt hebben aan spionage en 
banden hebben met de Moslim-
broederschap.  
 
Bevestigt u dat hij het bevel om het 
grondgebied te verlaten nageleefd 
heeft? Hoe hebben onze diensten 
zijn radicale preken en oproepen 
tot moord ontdekt? Waarom heeft 
het zo lang geduurd voor hij uitge-
zet werd? Op welke manier werd er 
samengewerkt met de deelgebie-
den? Komen er andere imams voor 
in verslagen van de Veiligheid van 
de Staat of hebben er andere 
imams het bevel gekregen om het 
grondgebied te verlaten?  
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quoi l'expulsion a-t-elle pris tant de temps? Quel est l'état de la coopé-
ration avec les entités fédérées? Enfin, d'autres imams sont-ils visés 
par des rapports de la Sûreté ou des ordres de quitter le territoire? 
 

09.02  Sammy Mahdi, secrétaire d'État: Merci, monsieur Pivin, et mes 

meilleurs vœux à vous aussi. 
 
Je peux en effet vous confirmer qu'au début du mois d'octobre 2021, 
j'ai décidé de retirer son permis de séjour à M. Toujgani. Cette décision 
n'a pas été prise à la légère. Elle se fondait sur des informations très 
sérieuses que mes services et moi-même avions reçues des services 
de sécurité. M. Toujgani est l'ancien prédicateur de la Grande Mos-
quée Al-Khalil de Molenbeek. Il était très influent. Il était contesté de-
puis un certain temps déjà. En 2009, il appelait encore à brûler des 
Juifs. Mais ce n'est pas tout! 
 
L'année dernière, l'Office des étrangers a reçu des informations ré-
centes des services de sécurité montrant que l'homme devait être con-
sidéré comme un danger actuel, réel et sérieux pour la sécurité natio-
nale. J'ai moi aussi été informé par les services de sécurité des élé-
ments de son dossier à la fin du mois de septembre dernier. Vous sa-
vez que ces informations sont classifiées mais je peux vous dire 
qu'elles concernent l'extrémisme et l'ingérence. Sur cette base, j'ai 
donc décidé de retirer son droit de séjour et d'imposer une interdiction 
d'entrer sur le territoire belge pendant dix ans à M. Toujgani. Celui-ci 
n'est pas en ce moment sur le territoire belge. 
 
Dans le passé oui, monsieur Pivin, nous avons peut-être donné trop 
de latitude aux prédicateurs radicaux. Cet homme était probablement 
le prédicateur le plus influent de Belgique. Avec cette décision, nous 
faisons la différence et nous donnons un signal clair. Nous ne tolére-
rons pas ceux qui divisent et menacent notre sécurité nationale. 
 
À votre question: "Y en a-t-il encore d'autres?", il revient aux services 
de sécurité de faire le travail nécessaire. Vous pouvez compter sur moi. 
Chaque dossier sur ma table qui précisera que quelqu'un est un dan-
ger réel pour la sécurité nationale de notre pays me verra faire tout le 
nécessaire pour garantir cette sécurité. 
 

09.02 Staatssecretaris Sammy 

Mahdi: In oktober laatstleden heb 
ik beslist de verblijfsvergunning 
van de heer Toujgani in te trekken. 
Deze imam is de voormalige predi-
kant van de Al Khalilmoskee in Mo-
lenbeek en hij was al enige tijd om-
streden nadat hij in 2009 opgeroe-
pen had tot het verbranden van jo-
den. 
 
Er is echter meer. In 2021 ontving 
de Dienst Vreemdelingenzaken in-
formatie waarin er sprake was van 
extremisme en inmenging van de 
veiligheidsdiensten en waaruit 
bleek dat deze persoon een ernstig 
gevaar voor de nationale veiligheid 
vormde. Op grond daarvan heb ik 
dan ook beslist zijn verblijfsrecht in 
te trekken en hem gedurende tien 
jaar de toegang tot het Belgische 
grondgebied te ontzeggen. 
 
Met die beslissing geven we een 
duidelijk signaal af: we dulden 
geen mensen die verdeeldheid 
zaaien en onze nationale veiligheid 
bedreigen. Telkens als een derge-
lijk geval zich voordoet, zal ik het 
nodige doen om onze veiligheid te 
garanderen.  
 

09.03  Philippe Pivin (MR): Monsieur le secrétaire d'État, je vous re-

mercie pour vos réponses. Il ne se passe presque pas un jour sans 
que les services nous confirment des faits d'ingérence étrangère ou 
d'endoctrinement. Ce fut encore le cas récemment avec la diffusion 
d'idées extrémistes dans la mosquée de Zolder par le président de 
l'exécutif, ledit exécutif qui procède à la formation des imams en Bel-
gique. La boucle est bouclée! 
 
Il y a aussi eu l'ordonnance du 30 décembre du tribunal de l'entreprise. 
 
Il faut vraiment avoir une coopération avec les entités fédérées et le 
fédéral pour que vous receviez le plus rapidement possible tous les 
éléments qui vous permettent de prendre – tout aussi rapidement – 
des décisions de retrait de titres de séjour. Je vous remercie pour votre 
vigilance. 
 

09.03  Philippe Pivin (MR): De 

diensten bevestigen regelmatig fei-
ten van buitenlandse inmenging of 
indoctrinatie. Dat was onlangs nog 
het geval voor de verspreiding van 
extremistisch gedachtegoed in de 
moskee van Zolder door de voorzit-
ter van de Moslimexecutieve, ter-
wijl dat de instelling is die de oplei-
ding van de imams verzorgt. De cir-
kel is rond! 
 
De deelgebieden en het federale 
beleidsniveau moeten samenwer-
ken, zodat u over de nodige gege-
vens beschikt om te kunnen beslis-
sen om verblijfsvergunningen in te 
trekken. Ik dank u voor uw waak-
zaamheid.  
 

L'incident est clos. 
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Het incident is gesloten. 

 
La présidente: Ceci clôture les questions orales. 
 

Propositions et projets de loi 

Voorstellen en wetsontwerpen 

 

10 Proposition de loi portant le livre 2, titre 3,"Les relations patrimoniales des couples" et le livre 4 "Les 

successions, donations et testaments" du Code civil (1272/1-10) 

10 Wetsvoorstel houdende boek 2, titel 3, "Relatievermogensrecht" en boek 4 "Nalatenschappen, 

schenkingen en testamenten" van het Burgerlijk Wetboek (1272/1-10) 
 
Proposition déposée par: 
Voorstel ingediend door: 
Koen Geens, Servais Verherstraeten. 
 
Discussion générale 
Algemene bespreking 
 
La discussion générale est ouverte. 
De algemene bespreking is geopend. 
 
De rapporteur, mevrouw Katja Gabriëls, verwijst naar het schriftelijk verslag. 
 

10.01  Christoph D'Haese (N-VA): Mevrouw de voorzitster, onze frac-

tie vond het belangrijk tussenbeide te komen, want het is een belang-
rijke wettelijke hervorming die hier voorligt, waar vele mensen in hun 
leven mee geconfronteerd kunnen worden. Dat is anders dan bij bij-
voorbeeld het strafrecht. Hier gaat het om het burgerlijk recht, dat de 
juridische relaties tussen mensen op een goede manier moet regelen. 
 
De doelstellingen van het wetsvoorstel, tot een meer uniforme indeling 
en terminologie komen, zijn zeker behaald. Ook en vooral wil dit wets-
voorstel een meer leesbare, meer toegankelijke wetgeving realiseren. 
 
De N-VA stond achter deze hervormingen die het erfrecht en het rela-
tievermogensrecht moderniseerden, zonder echter afbreuk te doen 
aan de familiale solidariteit. De hervormingen werden over het alge-
meen ook positief onthaald door de experts. 
 
Mijn betoog namens onze fractie zal kort zijn. Wij kunnen over dit 
thema nochtans nog heel lang debatteren. Dat hebben wij trouwens op 
een bijna exemplarische manier gedaan in de commissie voor Justitie. 
Ik wil elkeen die daarbij betrokken was daar zeker voor bedanken. In 
het bijzonder professor Casman die echt wel een hele goede gids ge-
weest is in een niet zo voor de hand liggend legistieke debat. 
 
De Raad van State had ervoor gewaarschuwd dat het om meer ging 
dan om een loutere codificatie, zoals in het begin aangekondigd was. 
Er zijn een aantal legistieke ingrepen gebeurd, maar daarbij hebben wij 
ons telkenmale laten inspireren door de diverse, en overigens vaak 
zeer technische interventies van de ter zake bevoegde en competente 
professoren. 
 
Voor ons is het belangrijk dat wij kunnen bogen op een heel werkbaar 
instrument voor het relatievermogensrecht, voor de nalatenschappen, 
voor de schenkingen en voor de testamenten. Dit maakt er een inte-
graal deel van uit. 
 

10.01 Christoph D'Haese (N-VA): 

Une importante réforme du droit ci-
vil nous est soumise aujourd'hui. 
Elle vise à uniformiser la répartition 
et la terminologie en la matière. La 
législation est, en outre, plus lisible 
et plus accessible. La N-VA sou-
tient la modernisation du droit suc-
cessoral et du droit relatif aux rela-
tions patrimoniales des couples, 
sans nuire à la solidarité familiale. 
 
Je voudrais remercier le Pr Cas-
man, qui nous a excellemment 
guidé dans le cadre de ce débat 
complexe. Il s'agissait non seule-
ment d'adapter la codification, l'ob-
jectif initial, mais également d'ap-
porter des modifications législa-
tives. La contribution des profes-
seurs était plus que bienvenue 
dans ce cadre. Nous pouvons à 
présent nous reposer sur un instru-
ment fonctionnel pour le droit patri-
monial des couples, les succes-
sions, les donations et les testa-
ments. 
 
Notre groupe remercie également 
M. Koen Geens pour le travail tita-
nesque qu'il a accompli. Le travail 
juridique qui nous est soumis est 
de qualité et nous le soutiendrons 
sans réserve.  
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Ik wil namens onze fractie ook collega Geens bedanken die een tita-
nenwerk heeft geleverd. Het mag en moet eens gezegd worden in het 
halfrond wanneer het om goed juridisch werk gaat. Er is de jongste tijd 
veel over te doen dat wetgeving goed moet zijn. Iedereen wordt geacht 
de wet te kennen. Dan is het meer dan de plicht van deze assemblee 
ervoor te zorgen dat de wetten leesbaar, verstaanbaar, en goed geco-
dificeerd zijn. 
 
Ik denk dat het voorliggend voorstel zeker een heel goede stap in de 
juiste richting is en wij zullen het dan ook volmondig steunen. 
 
La présidente: Pour le PS, je vois M. Boukili. Monsieur Boukili?  
 
Mais que dis-je! Monsieur Aouasti, mes excuses. 
 

10.02  Khalil Aouasti (PS): Madame la présidente, je me suis retourné 

à la recherche de mon collègue. 
 

 

La présidente: Vous avez raison. 
 

10.03  Khalil Aouasti (PS): Il y a de la porosité sur ces bancs! 

 
Madame la présidente, chers collègues, avant toute chose dans ce 
dossier, je souhaiterais, à l'instar de mon collègue, saluer le travail qui 
a commencé à l'époque sous le ministre Koen Geens, qui s'est pour-
suivi avec mon collègue désormais en commission de la Justice, 
M. Geens, et avec l'appui scientifique important de Mme Casman qui 
nous a accompagnés pendant ces travaux et que je salue. J'ignore si 
elle est présente aujourd'hui. Après le livre VIII, après le livre III, nous 
voilà au livre II. Cette proposition constitue un des volets de réforme et 
de modernisation du Code civil. D'autres arrivent ou sont en chantier 
et initiés. Ils visent à intégrer dans ce nouveau Code civil et à présenter 
de manière nouvelle toute une série de dispositions relatives aux ré-
gimes matrimoniaux, aux successions, aux libéralités et aux pactes 
successoraux essentiellement. 
 
Comme cela a été dit, il s'agit d'une réforme majoritairement à droit 
constant, c'est-à-dire qu'elle était censée ne pas opérer de modification 
de fond du droit. Tant en matière de régimes matrimoniaux, de régime 
légal ou conventionnel que sur les questions de succession, notam-
ment des questions qui peuvent attiser la dignité successorale en ma-
tière de donation, et sur les formes liées aux donations, en matière de 
pactes successoraux, un travail considérable a été réalisé. 
 
La réforme prévoit effectivement une nouvelle terminologie, une termi-
nologie plus uniforme. Certains termes seront définis, voire redéfinis. 
Des concepts seront reformulés, mieux exprimés. Des dispositions 
sont également actualisées, rendues claires, lisibles surtout par le ci-
toyen et agencées dans une nouvelle structure plus logique que l'an-
cienne. Ainsi, par exemple, un intitulé est introduit quasiment à chaque 
article. 
 
Ce texte, je le disais, est le fruit d'un travail qui est conséquent afin 
d'arriver à un texte cohérent, clair, car il a dès le départ pour objectif 
d'avoir et de déterminer un équilibre parmi différentes propositions dont 
certaines, reconnaissons-le, ont mené à des débats plus politiques 
– par exemple, Monsieur Geens, Madame Casman, la fameuse ques-
tion des avantages matrimoniaux –. 
 
À l'instar de ce qui s'est fait – mon collègue ayant cité les remarques 

10.03  Khalil Aouasti (PS): Ik juich 

het werk toe dat onder minister 
Geens aangevat werd en met hem 
als parlementslid en met de steun 
van mevrouw Casman voortgezet 
werd. Dit wetsvoorstel behelst een 
van de onderdelen van de moder-
nisering van het Burgerlijk Wet-
boek, waarin men bijgewerkte be-
palingen betreffende de huwelijks-
stelsels en erfregelingen wil opne-
men.  
 
Er werd heel wat werk verricht, met 
name inzake huwelijksstelsels, erf-
regelingen, erfovereenkomsten, 
giften, enz. De terminologie werd 
geüniformeerd, bepaalde begrip-
pen worden beter verwoord en be-
paalde bepalingen werden geactu-
aliseerd, leesbaarder gemaakt en 
op een logischere manier geor-
dend. 
 
Deze tekst strekt ertoe een even-
wicht te vinden tussen verschei-
dene voorstellen, onder meer met 
betrekking tot de huwelijksvoorde-
len. Ter gelegenheid van deze her-
vorming kwamen wij met betrek-
king tot dit issue tot de ontdekking 
dat er twee interpretaties van de-
zelfde tekst bestonden. Was het 
wenselijk om daaraan vast te hou-
den?  
 
In het kader van een codificatie 
zonder inhoudelijke wijzigingen 
werden er amendementen inge-
diend, die eenparig goedgekeurd 
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du Conseil d'État –, ceci est d'ailleurs exemplatif du travail collectif et 
constructif qui nous a animés, nous avons pu, sur cette question parti-
culière, à l'aune de l'examen de cette réforme, voir et découvrir qu'il y 
avait deux interprétations d'un même texte, que ces deux interpréta-
tions cohabitaient dans un ordre juridique. Par conséquent, nous nous 
demandions s'il était opportun de les maintenir ou d'en changer. Sans 
entrer dans les détails d'un débat technico-juridique, ils nous ont fait 
prendre de la beauté du droit, que ce droit est interprétable et qu'il peut 
être pratiqué différemment par des notaires différents et cela malgré 
un même libellé. 
 
Ce débat n'était pas neuf mais c'est l'existence de ces controverses 
qui posaient problème. Le choix d'une codification à droit constant a 
été fait, des amendements ont été rédigés, signés par la majorité et, à 
l'instar du reste du travail qui a été fait, voté à l'unanimité par l'en-
semble des groupes afin de maintenir l'état du droit actuel malgré les 
difficultés pratiques qu'il pose. C'est d'ailleurs un débat dont nous au-
rons peut-être à nous saisir au cours des prochaines années. Nous 
avons maintenu la chose telle quelle dans le but de préserver cet équi-
libre entre les intérêts, d'une part, d'un conjoint survivant et ceux, 
d'autre part, d'enfants héritiers.  
 
Le choix a donc été fait de maintenir cet équilibre du droit, à savoir, 
d'une part, la liberté du futur défunt de disposer de son patrimoine et 
d'avantager en ce sens son conjoint survivant et d'autre part le droit de 
réserve des enfants. Nous pensons que la protection de l'un et l'autre 
droit sont deux intérêts légitimes qu'il faut garantir. La difficulté réside, 
ou non, dans la liberté que l'on entend donner à l'un ou à l'autre afin 
d'avantager, ou non, certains de ses héritiers par rapport à d'autres. 
 
Ce sont de belles discussions parce qu'elles sont fondatrices pour 
notre État de droit. Je serais ravi, dans le même esprit scientifique, 
constructif, apaisé, de pouvoir concourir à ces futures discussions 
parce qu'elles nous intéressent. En l'état actuel en tout cas, il y a un 
texte, comme je le disais, qui se veut cohérent, lisible, codifié, qui nous 
permet de constituer une réelle avancée et de continuer à travailler sur 
le reste de la réforme du Code civil. Il a été voté – et c'est suffisamment 
rare – à l'unanimité. Je remercie tous les collègues, M. Geens, 
Mme Casman. Je me ferai un plaisir avec mon groupe de le voter 
 

werden en ertoe strekken de hui-
dige stand van het recht te besten-
digen, niettegenstaande de prakti-
sche moeilijkheden die hierdoor 
ontstaan. De erflater blijft dus vrij 
om de langstlevende echtgenoot te 
bevoordelen, maar ook de erfrech-
telijke reserve voor de kinderen 
blijft gevrijwaard. Het evenwicht 
tussen die twee partijen blijft dus 
bewaard.  
 
Die besprekingen liggen ten grond-
slag aan onze rechtsstaat. Van-
daag ligt er een samenhangende, 
leesbare, gecodificeerde tekst, die 
een echte stap vooruit betekent. Ik 
wil nog even benadrukken dat de 
tekst eenparig werd aangenomen. 
Ik dank alle collega's, de heer 
Geens en mevrouw Casman. Ik zal 
dan ook met genoegen voor dit 
wetsvoorstel stemmen.  
 

10.04  Philippe Pivin (MR): Madame la présidente, chers collègues, 

la proposition de loi qui est soumise au vote ce jour se disait, au départ, 
une codification à droit constant de différents livres du Code civil ayant 
déjà été profondément remaniés, en ce qui concerne notamment le 
droit successoral et le droit des régimes matrimoniaux, par des lois de 
juillet 2017 et 2018. Le Conseil d'État, le monde académique, la Fédé-
ration des notaires, les barreaux aussi ont cependant mis en exergue 
de nombreuses modifications de fond qui étaient apportées par cette 
proposition. 
 
Notre groupe remercie également Mme Casman pour le travail de 
compilation assez remarquable qui a été réalisé en vue de répondre, 
chaque fois que cela était possible, aux différentes remarques ou in-
terrogations des acteurs de terrain, parce que cela a permis un travail 
constructif dans un domaine d'une technicité parfois très pointue. 
 
Plus de 150 amendements ont été votés, tant sur le fond que des 
amendements techniques, qui débouchent donc sur un texte qui a vo-
cation à entrer en vigueur le 1er juillet 2022. Cela laissera aux acteurs 
de terrain le temps de le digérer mais ce sera sans doute un peu plus 

10.04  Philippe Pivin (MR): Dit 

voorstel is een codificatie naar gel-
dend recht van de boeken van het 
Burgerlijk Wetboek die in 2017 en 
2018 hervormd werden. De Raad 
van State, de academische wereld, 
de Federatie van het Notariaat en 
de balies hebben uitdrukkelijk ge-
wezen op de inhoudelijke wijzigin-
gen die de tekst aanbrengt. We 
danken mevrouw Casman voor 
haar compilatiewerk, waardoor we 
constructief te werk konden gaan in 
een erg technisch domein. 
 
Meer dan 150 amendementen wer-
den aangenomen. De tekst moet 
op 1 juli 2022 in werking treden zo-
dat de actoren in het veld de tijd 
hebben hem te verwerken. Voor de 
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compliqué pour les étudiants en droit, surtout ceux qui auront la mau-
vaise chance de devoir présenter une deuxième session. 
 
Je souhaite pour ma part relever brièvement trois points spécifiques. 
Je voudrais d'abord exprimer le regret qu'une formulation n'ait pas été 
trouvée pour actualiser l'ancien article 931 du Code civil relatif aux do-
nations entre vifs. Des tentatives pour actualiser dans des termes gé-
néraux ont été proposées mais aucune ne s'est avérée assez satisfai-
sante pour pouvoir répondre à une codification à droit constant. Il est 
donc nécessaire d'y réfléchir encore. 
 
Ensuite, notre groupe s'est montré particulièrement attentif à l'évolution 
prévue dans la proposition de loi de la notion d' "avantages matrimo-
niaux". De l'avis d'acteurs de terrain tels que la Fédération des notaires 
ou Avocats.be ou encore l'Unité de droit familial de l'ULB, la définition 
et le champ d'application des avantages matrimoniaux dans la propo-
sition de loi ne correspondaient pas à une codification à droit constant. 
Or, de grands pas avaient déjà été accomplis à ce sujet en 2018. 
Comme l'ont également reconnu les professeurs ayant été auditionnés 
sur ce point spécifique en commission, il existe deux visions différentes 
des avantages matrimoniaux - visions qui cristallisent des conceptions 
sociétales différentes. La première met en avant la protection des en-
fants et, plus particulièrement, ceux issus d'un premier lit. La seconde 
se concentre sur la liberté du de cujus d'avantager le conjoint survivant 
– au point, dans certains cas, de faire de la réserve des enfants une 
coquille vide. Notre groupe estime qu'un équilibre doit être trouvé entre 
ces deux catégories d'héritiers, nécessitant donc une réflexion spéci-
fique et plus approfondie relativement à nos choix de société. 
 
Entre-temps, nous avons soutenu les amendements déposés par 
M. Boukili – dirais-je par boutade – ou, en tout cas, par le PS en ce 
qu'ils visent à assurer une codification à droit constant, c'est-à-dire à 
revenir aux dispositions votées en 2018. 
 
Enfin, le MR salue l'introduction par amendement de la notion 
d' "ordres successoraux" dans le nouveau Code civil, concept essentiel 
qui régit la dévolution successorale. 
 
Je n'irai donc pas plus loin dans l'analyse de cette proposition de loi, 
dont la technicité peut sans doute rebuter le commun des mortels. 
Pourtant, il s'agit d'une matière qui touche - à un moment ou un autre - 
chacun d'entre nous. Notre groupe soutiendra par conséquent cette 
proposition. 
 

rechtenstudenten die de pech heb-
ben een tweede zit te hebben zal 
het wat ingewikkelder zijn. 
 
Ik betreur dat er geen formulering 
gevonden werd om het vroegere 
artikel 931 van het Burgerlijk Wet-
boek over de schenkingen onder 
de levenden te moderniseren. Alle 
pogingen om dat artikel te actuali-
seren in het kader van een codifi-
catie naar geldend recht zijn op 
niets uitgelopen. Daar moet nog 
verder over nagedacht worden. 
 
Volgens de Federatie van het Bel-
gisch Notariaat, AVOCATS.BE of 
de Unité de droit familial (vakgroep 
familierecht) van de ULB stemde 
de evolutie van het begrip 'huwe-
lijksvoordelen' in het wetsvoorstel 
niet overeen met een codificatie 
zonder inhoudelijke wijzigingen, 
terwijl er vooruitgang geboekt was 
in 2018. Volgens de gehoorde pro-
fessoren zijn er twee visies die ver-
schillende maatschappelijke opvat-
tingen weerspiegelen: in de eerste 
visie worden de kinderen uit een 
eerste huwelijk beschermd, terwijl 
in de tweede visie de vrijheid gebo-
den wordt om de langstlevende 
echtgenoot te bevoordelen en wel 
dermate, dat het reservataire erf-
deel van de kinderen soms een 
lege huls wordt. Teneinde een 
evenwicht te vinden, moet er gron-
dig nagedacht worden over onze 
maatschappelijke keuzes. We heb-
ben de door de PS-fractie inge-
diende amendementen gesteund, 
waarmee er een codificatie zonder 
inhoudelijke wijzigingen bewerk-
stelligd wordt door terug te keren 
naar de in 2018 goedgekeurde be-
palingen. 
 
De MR is verheugd over de invoe-
ring van het begrip 'erfrechtelijke 
ordes' in het nieuwe Burgerlijk Wet-
boek, omdat het een essentieel 
concept is dat de wettelijke devolu-
tie regelt.  
 
Ook al kan de techniciteit van dit 
voorstel de gewone sterveling te-
gen de borst stuiten, het is een ma-
terie die op een gegeven moment 
elk van ons aanbelangt. Onze frac-
tie zal dit voorstel steunen.  
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10.05  Koen Geens (CD&V): Mevrouw de voorzitster, geachte col-

lega’s, voor diegenen onder ons die zich tot de klassieke juristen reke-
nen, is dit natuurlijk een hoogdag voor het recht. Boeken 2 en 4 van 
het nieuw Burgerlijk Wetboek worden wellicht vandaag goedgekeurd, 
wat iets is om blij over te zijn, collega Pivin. U hebt medelijden met de 
studenten en ik heb al heel wat mee geleden met de studenten, maar 
voor studenten is dit niet erg. Dit is erg voor mensen van onze leeftijd, 
studenten zijn evenwel blij dat alles nu in het wetboek staat. Dat is voor 
het eerst in 200 jaar het geval, want de dag dat men het Burgerlijk Wet-
boek goedgekeurd heeft, is men ervan beginnen afwijken, onder an-
dere op het punt van artikel 931 waarvan u spreekt, daar kom ik straks 
op terug. De zaken op orde stellen, is echter iets wat studenten ons 
zelden verwijten. We vragen hen het wetboek mee te brengen, maar 
er staat niet in wat het geldende recht is. Dus in die zin, hoe conserva-
tief juristen ook zijn, en in het bijzonder sommige partijen onder ons, is 
dit een vooruitgang. 
 
Dit is het eindpunt van een lange weg die collega Casman, niet alleen 
samen met de regering-Michel, maar ook met de regering-Di Rupo 
heeft afgelegd.  
 
Heel lang geleden is men begonnen met na te denken over een funda-
mentele hervorming van het erfrecht, dat niet ten gronde gewijzigd was 
sedert 1804, en van het relatievermogensrecht, dat zijn laatste grote 
hervorming kende in 1976, maar door de nieuwe tendensen in onze 
samenleving zeer snel verouderd was.  
 
Het is gebleken dat het veranderen van die belangrijke rechtsdomei-
nen voor familie en samenleving, van het moeilijkste was dat er was. 
Wij denken daar immers verschillend over in vele opzichten. Denk 
maar aan wat de wettelijke reserve moet zijn, of wat de rechten moeten 
zijn van mensen die niet gehuwd zijn, maar wettelijk samenwonen, of 
van mensen die niet wettelijk, maar feitelijk samenwonen. In de wetten 
van 2017 en 2018, die onder de regering-Michel goedgekeurd werden, 
zijn we zo ver gegaan naar vernieuwing als we konden: aan de wette-
lijke samenwoning zijn vermogensrechtelijke wijzigingen aangebracht, 
terwijl de feitelijke samenwoning een domein is waar we niet klaar voor 
zijn en dat wellicht binnen dit en twintig jaar nog eens zal moeten wor-
den bekeken. 
 
Deze codificatie probeert dat alles in het nieuwe Burgerlijk Wetboek te 
integreren. Nadat het goederenrecht – we spreken niet meer van za-
kenrecht, maar van goederenrecht – in boek 3 en het bewijsrecht in 
boek 8 zijn opgenomen, is dit het nieuwe boek 2 en het nieuwe boek 4. 
Het is grotendeels een codification à droit constant, het is een gewel-
dige verbetering van de leesbaarheid, een synthese die van een op-
merkelijke kwaliteit is, maar men kan niet zeggen dat er belangrijke 
vernieuwingen ten gronde in zitten. Dat was ook niet de bedoeling.  
 
Er zijn wel een aantal belangrijke terminologische aanpassingen, zoals 
collega Aouasti al heeft gezegd. Ik wijs bijvoorbeeld op de rekenboe-
del, de contractuele erfstelling, de erfkeuze, de gezondheidsbeoefe-
naar, de instellingen voor residentiële ouderenzorg die in de plaats zijn 
gekomen van de fictieve massa, de schenking van toekomstige goe-
deren, de aanvaarding en de verwerping van nalatenschappen, de 
dokters in de genees-, heel- en verloskunde et j'en passe. Er is op dat 
stuk opmerkelijke verbetering en vernieuwing.  
 
Het is echter duidelijk dat we de wettelijke samenwoning alleen hebben 

10.05  Koen Geens (CD&V): Pour 

la première fois en 200 ans, tout ce 
qui est utilisé en droit positif figure 
également dans le Code civil. Les 
étudiants en droit ne nous le repro-
cheront certainement pas. C'est la 
fin d'un long cheminement. Il y a 
très longtemps, on a commencé à 
réfléchir à une réforme fondamen-
tale du droit successoral et des re-
lations patrimoniales au sein des 
couples, dont les dispositions sont 
largement obsolètes. Il s'est avéré 
très difficile de modifier les do-
maines du droit consacrés et à la 
famille et à la société. Dans les lois 
de 2017 et 2018, des modifications 
patrimoniales ont été apportées à 
la cohabitation légale, mais nous 
ne sommes pas encore prêts à en 
faire de même pour la cohabitation 
de fait. 
 
Cette codification tente d'intégrer 
tous ces aspects dans le nouveau 
Code civil. Il s'agit d'une améliora-
tion significative de la lisibilité mais 
le texte ne contient aucune nou-
veauté importante sur le fond. Des 
adaptations terminologiques ont 
cependant été apportées, par 
exemple la masse de calcul, l'insti-
tution contractuelle, l'option hérédi-
taire, le professionnel de la santé et 
les institutions de soins résidentiels 
aux personnes âgées.  
 
La cohabitation légale n'a été inté-
grée que dans le droit successoral 
et non dans le droit des régimes 
matrimoniaux. Sur ce plan, des 
modifications devront encore inter-
venir. Sans insérer de définition 
dans la nouvelle législation, nous 
sommes parvenus à décrire le con-
cept en vue de garantir une sécu-
rité juridique, en confirmant les dis-
tinctions nécessaires en matière de 
protection des enfants communs 
ou non. En rendant les avantages 
matrimoniaux applicables au ré-
gime légal et au régime de sépara-
tion des biens, un progrès impor-
tant a été fait et il conviendra de 
l'affiner encore davantage au cours 
de cette législature. 
 
Les registres relatifs au droit patri-
monial de la famille ont été, en 
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geïntegreerd in het erfrecht. De wettelijke samenwoning blijft apart voor 
wat het huwelijksvermogensrecht betreft, precies omdat, zoals ik daar-
net zei, we op dat stuk nog vernieuwingen zullen moeten doorvoeren.  
 
Collega Aouasti, die bijzonder constructief werk heeft geleverd op het 
stuk van het heikele probleem – épineux is het Franse woord voor hei-
kel – van de huwelijksvoordelen, heeft reeds verwezen naar dat moei-
lijke thema. We zijn erin geslaagd om, zonder een definitie op te nemen 
in de nieuwe wetgeving, het begrip te beschrijven met het oog op de 
rechtszekerheid, met een bevestiging van de noodzakelijke onder-
scheidingen inzake de bescherming van gemeenschappelijke en van 
niet-gemeenschappelijke kinderen. Door het van toepassing maken, 
naar analogie, van de huwelijksvoordelen op het wettelijk stelsel én, 
naar analogie, ook op het huwelijkstelsel van scheiding van goederen, 
is daadwerkelijke vooruitgang gerealiseerd, die in de loop van de legis-
latuur zeker nog kan worden verfijnd. Het is met evenveel plezier dat 
ik het debat over dat onderwerp in die heerlijke commissie voor Justitie 
tegemoet zie.  
 
Dan kom ik bij de registers over familiaal vermogensrecht, die voor een 
groot stuk geïnformatiseerd zijn, met de hulp van de federatie van no-
tarissen, die op dit vlak bijzonder veel nuttig werk levert. Het centraal 
huwelijksovereenkomstenregister, het centraal erfregister en het cen-
traal register van testamenten zijn volledig geïntegreerd in het nieuwe 
wetboek, met de gepaste terminologie. 
 
Mevrouw de voorzitster, ik wil afsluiten met te zeggen dat de commis-
sie voor Justitie op dit vlak, onder de deskundige advisering van pro-
fessor Casman, die niet voldoende kan worden bedankt voor wat zij 
voor dit land op dit vlak heeft verwezenlijkt, een plezierige arbeid heeft 
geleverd. Als het niet altijd plezierig is in het plenum, in de commissie 
voor Justitie maken wij veel plezier. Collega's, ik zie dat u daarvan diep 
onder de indruk bent, als ik de aandacht zie waarmee u luistert. U bent 
welkom in die commissie, u zou er leren lachen.  
 
Dat gezegd zijnde, wij zijn samen, met meerderheid en oppositie, zoals 
dat past voor de grote werkzaamheden in justitie, geduldig vooruitge-
gaan.  
 
Voor het eerst in heel lange tijd, ik durf niet te spreken over 200 jaar, 
maar het is misschien meer, hebben wij in het Burgerlijk Wetboek nu 
solide boeken over erfrecht en huwelijksvermogensrecht. Mevrouw de 
voorzitster, dat siert uw Kamer, dat siert dit Parlement en dat siert onze 
experts en de collega's.  
 

grande partie, informatisés grâce à 
l'aide de la fédération du notariat. 
Le registre central des contrats de 
mariage, le registre central succes-
soral et le registre central des tes-
taments ont été entièrement incor-
porés dans le nouveau code.  
 
Pour la première fois en 200 ans, 
nous disposons dans le Code civil 
de solides tomes traitant du droit 
successoral et du droit des régimes 
matrimoniaux, grâce au travail réa-
lisé en commission de la Justice en 
coopération avec les experts.  
 

10.06  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Madame la présidente, je vais peut-

être casser l'ambiance au sujet de la modification du Code civil. Je ne 
suis pas enthousiasmé par cette réforme, notamment parce qu'elle a 
un caractère prématuré et incohérent. 
 
Cette recodification est prématurée et en ordre totalement dispersé. 
Vous refaites le titre 3 d'un futur nouveau livre 2 du Code civil mais on 
ne sait rien des titres 1 et 2. Ils ne sont pas encore faits. Cela revient à 
régler les relations patrimoniales des couples sans avoir au préalable 
identifié les couples et leur statut juridique. Je ne vois pas très bien où 
est la logique dans cette méthode. 
 
Pour le titre 4 sur les successions et les libéralités, vous le recodifiez 
alors que cette matière est également en lien avec les couples. Le droit 

10.06  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 

Deze hervorming is voorbarig en 
incoherent. De hercodificatie ge-
beurt in verspreide slagorde. Eerst 
herschrijft u titel 3 en 4 van een toe-
komstig boek 2 van het Burgerlijk 
Wetboek, maar titel 1 en 2 zijn nog 
niet eens opgesteld, wat erop neer-
komt dat men de vermogensrech-
telijke relaties van koppels regelt 
zonder dat eerst de juridische sta-
tus van koppels bepaald werd. Het 
familierecht moet samenhangend 
en logisch zijn. Waarom begint 
men niet bij het begin en werkt men 
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de la famille doit être un tout cohérent et logique. Pourquoi ne pas com-
mencer par le début? Pourquoi codifier par bouts et pas en une fois? 
Quelle est la plus-value de cette méthode et en quoi apportera-t-elle 
plus de clarté? 
 
C'est également une recodification incompréhensible. Vous allez renu-
méroter des articles du Code civil. Dans le Code tel qu'il existe actuel-
lement, les numéros vont de 1 à 2 280. Désormais, il y aura une nu-
mérotation "à tiroirs" qui sera difficile à prononcer et à mémoriser. Cela 
va compliquer davantage un droit déjà peu compréhensible pour les 
citoyens. 
 
En plus du changement de numérotation, les termes sont changés 
sans qu'on en voie forcément l'intérêt. Pourquoi parler de convention 
matrimoniale plutôt que de contrat de mariage, qui est un terme clair 
et facilement compréhensible pour tous? Pourquoi changer des mots 
et des expressions auxquels les professionnels et les citoyens sont ha-
bitués, avec les problèmes que cela peut poser quand on devra lire 
des jugements ou des textes d'avant la réforme? 
 
Chers collègues, le parcours de cette réforme a aussi présenté 
quelque chose d'assez remarquable: l'avis des experts a été sollicité! 
On a demandé des avis à la société civile. Et vous savez, chers col-
lègues, qu'ils ont beaucoup de travail et que leur demander des avis 
ne fait qu'alourdir leur tâche. On a reçu les avis d'AVOCATS.be, l'Ordre 
des barreaux néerlandophones, le Centre de droit privé de l'ULB ou 
encore de la Fédération des notaires, qui ont fait part de leurs réserves 
sur le texte. Ils ont dénoncé tous les problèmes que j'ai exposés depuis 
le début de mon intervention. Ce n'était pas mes propres propos, mais 
ceux des experts! Ils n'ont pas été écoutés. Et je m'interroge quant au 
sens de demander l'avis des experts, de leur donner cette charge de 
travail pour ne pas en tenir compte par la suite. Est-ce cela la nouvelle 
manière de faire de la politique? Est-ce cela la participation civile, la 
participation citoyenne? On vous donne des avis et on les jette à la 
poubelle.  
 
Ce sont quelques exemples qui montrent que nous avons des visions 
différentes de ce que devrait être le droit. Oui, le Code civil est vieux! 
Il a plus de 200 ans, vous l'avez dit, monsieur Geens, il est très vieux 
et il faut le réformer! Il faut le moderniser! Mais au lieu de le modifier 
tous les deux ans pour le rendre plus complexe, nous pensons que 
notre Code civil devrait, au contraire, devenir plus clair, plus acces-
sible, plus compréhensible pour les professionnels, mais aussi pour les 
citoyens qui sont les premiers concernés par le droit et par les lois aux-
quelles ils doivent pouvoir répondre. Les gens doivent pouvoir con-
naître et comprendre les lois qui doivent être conçues pour eux et pas 
en ignorant leur avis.  
 
Cette réforme va dans le sens opposé en apportant encore plus de 
complexité et creusera ainsi le fossé entre les citoyens, les travailleurs, 
les professionnels, le monde judiciaire et le monde politique qui ne les 
écoute pas. Pour toutes ces raisons, chers collègues, je vais casser 
l'unanimité. Je suis désolé de freiner cet élan d'enthousiasme général 
et mon groupe va s'abstenir sur ce texte qui ne fait qu'éloigner le ci-
toyen du droit. 
 

niet in één keer door? In welk op-
zicht brengt deze methode duide-
lijkheid? 
 
Het is ook onbegrijpelijk. U her-
nummert de artikelen van het Bur-
gerlijk Wetboek, die nu gaan van 1 
tot 2280, en voert een ingewikkel-
dere nummering in, die moeilijker 
uit te spreken en te onthouden is. 
Dat zal een recht dat al vrij onbe-
grijpelijk is nog moeilijker maken. 
Bovendien wordt de terminologie 
gewijzigd. Waarom gewagen van 
een huwelijksovereenkomst en niet 
van een huwelijkscontract, een 
term die iedereen wel begrijpt? 
Waarom termen veranderen waar-
mee de mensen van het vak en de 
burgers al vertrouwd zijn? Dat zal 
voor problemen zorgen bij het le-
zen van vonnissen van vóór de 
hervorming. 
 
Er werden adviezen ingewonnen 
bij deskundigen en het maatschap-
pelijk middenveld. AVOCATS.BE, 
de Orde van Vlaamse Balies, het 
Centre de droit privé van de ULB 
en de Federatie van het Notariaat 
hebben hun bedenkingen geuit en 
de zojuist door mij beschreven pro-
blemen aan de kaak gesteld. Er 
werd geen rekening met hun advie-
zen gehouden. Waarom moesten 
ze dan gevraagd worden? Is dat de 
nieuwe manier van politiek bedrij-
ven? 
 
We hebben verschillende visies op 
wat het recht zou moeten zijn. Het 
Burgerlijk Wetboek moet worden 
gemoderniseerd, maar in plaats 
van het om de twee jaar te wijzigen 
en ingewikkelder te maken moet 
het duidelijker en toegankelijker 
gemaakt worden voor de beroeps-
beoefenaars en de burgers, die als 
eerste belanghebbenden de wet-
ten, die voor hen bedacht moeten 
worden, moeten kennen en begrij-
pen. Met deze complexe hervor-
ming zal de kloof tussen de gerech-
telijke en politieke wereld en de 
burgers nog dieper worden. Mijn 
fractie zal zich derhalve onthou-
den.  
 

10.07  Vanessa Matz (cdH): Madame la présidente, chers collègues, 

je voudrais tout d'abord remercier l'ensemble des protagonistes qui ont 

10.07  Vanessa Matz (cdH): Mijn 

fractie zal zich bij de stemming 
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travaillé de manière sérieuse sur ce dossier. Je pense ici notamment à 
M. Koen Geens et à Mme le professeur Hélène Casman.  
 
Néanmoins, mon groupe s'abstiendra sur ce texte pour les raisons que 
je vais tenter de vous expliquer. En effet, il codifie avec beaucoup de 
compétence et de rigueur deux textes importants votés lors de la pré-
cédente législature, à savoir la réforme du droit des successions et du 
droit des régimes matrimoniaux.  
 
À l'époque, nous nous étions vivement opposés à certains aspects de 
cette réforme et avions déposé de très nombreux amendements qui 
ont pratiquement tous été rejetés par la majorité de l'époque, même 
s'ils avaient été cosignés par certains partis de cette majorité. Allez 
comprendre! 
 
Approuver la proposition de loi à l'examen reviendrait à approuver cette 
réforme qui nous semble toujours inacceptable. Si des avancées en 
termes de modernité des textes, avec l'intégration de jurisprudences, 
de simplifications de langage, même si celles-ci sont relatives, et de 
clarifications des concepts peuvent être saluées, nous ne pouvons ad-
mettre que le recul à l'égard des enfants, en particulier ceux d'une pre-
mière union, soit confirmé à l'occasion de cette proposition de loi. Le 
déséquilibre est et reste total. Le tout à l'individualisme est exagéré. 
Nous ne pouvons l'admettre.  
 
C'est pour cette raison que nous nous sommes opposés à cette ré-
forme. L'exemple le plus flagrant est la quotité disponible fixée à la 
moitié de la masse successorale, quel que soit le nombre d'enfants. 
L'ancienne proposition non modifiée par la nouvelle maintient cette 
quotité, ce qui restreint à portion congrue la réserve des enfants d'une 
famille, dès qu'ils sont plus que deux. Cela est d'autant plus vrai si, lors 
d'une recomposition familiale, des avantages matrimoniaux, eux aussi 
étendus avec les précédentes réformes, sont octroyés au nouveau 
conjoint. Cette solution est une atteinte grave apportée ou susceptible 
de l'être au principe d'égalité et de proportionnalité.  
 
L'enfant est le lien le plus permanent qu'il soit. Nous ne pouvons divor-
cer de lui. Ce lien est fondamental. C'est pour cette raison que nous 
nous abstiendrons sur ce texte. 
 

over deze tekst onthouden. In dit 
wetsvoorstel worden twee belang-
rijke, tijdens de vorige legislatuur 
aangenomen teksten gecodifi-
ceerd, met name de hervorming 
van het erfrecht en van het huwe-
lijksvermogensrecht.  
 
Wij hebben ons destijds hevig ver-
zet tegen bepaalde aspecten van 
die hervorming. Indien we het on-
derhavige wetsvoorstel zouden 
goedkeuren, zou dat betekenen 
dat we ons zegel hechten aan deze 
hervorming, die ons nog steeds on-
aanvaardbaar voorkomt. Ook al 
waarderen we de inspanningen om 
de teksten te verduidelijken en te 
moderniseren, we kunnen er niet 
mee instemmen dat de situatie er 
voor de kinderen, en vooral voor de 
kinderen uit een eerste huwelijk, op 
achteruitgaat. Volgens ons worden 
hun belangen door deze hervor-
mingen uitermate geschaad.  
 

La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion générale est close. 
De algemene bespreking is gesloten. 
 
Discussion des articles 
Bespreking van de artikelen 
 
Nous passons à la discussion des articles. Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. 
(Rgt 85, 4) (1272/10) 
Wij vatten de bespreking van de artikelen aan. De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor 
de bespreking. (Rgt 85, 4) (1272/10) 
 
La proposition de loi compte 66 articles. 
Het wetsvoorstel telt 66 artikelen. 
 
Aucun amendement n'a été déposé. 
Er werden geen amendementen ingediend. 
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L'article 1 est adopté. 
Artikel 1 is aangenomen. 
À l'article 2, les articles 2.3.1 à 2.3.88 sont adoptés article par article. 
Op artikel 2 worden de artikelen 2.31 tot 2.3.88 artikel per artikel aangenomen. 
L'article 2 est adopté. 
Artikel 2 is aangenomen. 
À l'article 3, les articles 4.1 à 4.266 sont adoptés article par article. 
Op artikel 3 worden de artikelen 4.1 tot 4.266 artikel per artikel aangenomen. 
L'article 3 est adopté. 
Artikel 3 is aangenomen. 
Les articles 4 à 66 sont adoptés article par article. 
De artikelen 4 tot 66 worden artikel per artikel aangenomen. 
 
La discussion des articles est close. Le vote sur l'ensemble aura lieu ultérieurement. 
De bespreking van de artikelen is gesloten. De stemming over het geheel zal later plaatsvinden. 
 

11 Proposition de loi relative à l'actualisation de la réglementation en matière d'interdiction des 

appareils de communication électronique au volant (1776/1-6+8) 

11 Wetsvoorstel wat het actualiseren van de regelgeving inzake het verbod op elektronische 

communicatietoestellen in het verkeer betreft (1776/1-6+8) 
 
Proposition déposée par: 
Voorstel ingediend door: 
Jef Van den Bergh, Leen Dierick, Jan Briers, Joris Vandenbroucke. 
 
Discussion générale 
Algemene bespreking 
 
La discussion générale est ouverte. 
De algemene bespreking is geopend. 
 
Mevrouw Kim Buyst, rapporteur, verwijst naar haar schriftelijk verslag.  
 

11.01  Nicolas Parent (Ecolo-Groen): Madame la présidente, je re-

mercie les auteurs de la proposition et singulièrement le collègue Van 
den Bergh. La présente proposition met la législation en phase avec 
son temps et le réel, en élargissant la définition des appareils dont l'uti-
lisation au volant doit être considérée comme mettant en danger la vie 
d'autrui. C'est un phénomène et un combat importants. Selon Vias, 
l'utilisation des téléphones portables est responsable d'au moins 50 
décès, soit 10 % du nombre de victimes de la route en 2020, et de 
4 500 blessés chaque année. Quelques secondes d'inattention peu-
vent en effet se révéler mortelles. Ces accidents impliquent des auto-
mobilistes naturellement mais aussi 50 % de piétons, cyclistes ou mo-
tocyclistes. Le gouvernement, avec en particulier les ministres de l'Inté-
rieur, de la Mobilité et de la Justice, s'est lancé dans un plan visant 
zéro mort sur la route d'ici 2050. Cette proposition ne résoudra pas tout 
mais s'inscrit dans cette vision qui est plus large. 
 
Le relèvement et la proportionnalité des amendes induites par le chan-
gement de catégorie sont liés à la juste prise en considération du 
risque car, comme souligné par les auteurs, l'utilisation d'appareils 
électroniques doit être considérée comme un risque pris pour la sécu-
rité des autres usagers. Il ne s'agit pas d'une taxe visant toutes les 
catégories sociales de manière indistincte, mais bien d'une pénalité vi-
sant les comportements dangereux. En ce sens, notre première préoc-
cupation sont les conséquences pour les victimes et leur famille en cas 
d'accident. 
 

11.01  Nicolas Parent (Ecolo-

Groen): Dit voorstel zorgt voor een 
eigentijdse wetgeving, doordat de 
definitie uitgebreid wordt van toe-
stellen waarvan het gebruik in het 
verkeer als gevaarlijk beschouwd 
wordt voor anderen. Volgens Vias 
institute is het gebruik van draag-
bare telefoons verantwoordelijk 
voor minstens 10 % van de ver-
keersslachtoffers in 2020 en 
4.500 gewonden per jaar. Bij die 
ongevallen zijn ook 50 % voetgan-
gers, fietsers en motorrijders be-
trokken. Het voorstel past in het 
streefdoel van de regering om te-
gen 2050 nul verkeersdoden te 
hebben. 
 
De boetes, die hoger en proportio-
neler zijn doordat de overtredingen 
anders gecategoriseerd worden, 
vloeien voort uit een juiste inschat-
ting van het risico. Het gebruik van 
elektronische toestellen moet be-
schouwd worden als een risico 
voor de veiligheid van de andere 
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Le dernier rapport de Vias sur l'adéquation des sanctions pour les ré-
cidivistes rappelle l'intérêt, pour les comportements généraux, du relè-
vement des sanctions, mais appelle à une approche spécifique misant 
sur le recours à des mesures alternatives et à un accompagnement 
pour les comportements récidivants. C'est en ce sens que nous devons 
travailler pour éviter le sentiment d'impunité chez les personnes qui ont 
les moyens de payer des amendes. 
 
Un système de sanctions de base applicables à tout le monde et pro-
portionnelles aux risques est néanmoins fondamental comme dissua-
sion, tout comme une intensification de notre capacité de contrôle pour 
atteindre nos objectifs en matière de sécurité routière et protéger tous 
nos concitoyens. 
 
Voilà pourquoi nous avons toujours soutenu en commission, et sou-
tiendrons encore aujourd'hui, le texte et les deux dispositions essen-
tielles prévues dans celui-ci. Je vous remercie.  
 

weggebruikers. Het is de bedoeling 
om gevaarlijk gedrag te bestraffen. 
 
Vias institute heeft aangetoond dat 
het belangrijk is om de sancties te 
verzwaren, maar roept ertoe op om 
in te zetten op alternatieve maatre-
gelen en begeleiding bij recidive, 
om een gevoel van straffeloosheid 
te voorkomen bij wie de middelen 
heeft om boetes te betalen. Een 
systeem van basissancties die pro-
portioneel zijn ten aanzien van de 
risico's is cruciaal als ontradings-
middel, net als het opdrijven van 
onze controlecapaciteit.   
 
Daarom hebben we deze tekst al-
tijd gesteund en zullen we dat nu 
ook doen.  
 

11.02  Jef Van den Bergh (CD&V): Mevrouw de voorzitster, mevrouw 

de minister, beste collega's, een rustige woonwijk in de Brusselse ge-
meente Laken, een 85-jarige vrouw wordt aangereden op het zebra-
pad. Er was geen slechte zichtbaarheid maar ook geen remspoor. De 
bestuurder van de wagen was afgeleid door zijn gsm. Het oude vrouw-
tje overlijdt. 
 
Grote drukte op een regenachtige dag op de A12 tussen Antwerpen en 
Brussel. Op de rechterrijstrook schuifelen de vrachtwagens stapvoets 
verder. Plots een klap... Een personenwagen raakt voor driekwart on-
der de trailer van de vrachtwagen in de staart van de file. Bestuurder 
op slag dood, nauwelijks herkenbaar. Maar wel zichtbaar is de gsm in 
zijn hand. 
 
Een zonnige dag in de zomer van 2021, een voetganger wil oversteken 
aan een zebrapad. Een 24-jarige jongedame met zonnebril achter het 
stuur stopt om de voetganger voor te laten. Nauwelijks is de voetgan-
ger voorbij de wagen of die wordt met een klap vooruit gekatapulteerd. 
De bestuurder van de achterliggende wagen had niet gezien dat zijn 
voorganger was gestopt aan het zebrapad. Snel een berichtje gelezen 
op de gsm. Het 24-jarige meisje met zonnebril wordt zwaargewond af-
gevoerd en overlijdt later in het ziekenhuis. 
 
Collega's, het gaat hier stuk voor stuk over waargebeurde dodelijke 
verkeersongevallen, rechtstreeks veroorzaakt door het gebruik van de 
gsm of smartphone achter het stuur. Het kennisinstituut Vias spreekt 
van minstens 50 dodelijke verkeersslachtoffers per jaar in ons land. 
Wellicht zijn die 50 doden in ons verkeer ten gevolge van gsm-gebruik 
nog een onderschatting. Als men na een ongeval die smartphone er-
gens onderaan in de wagen terugvindt, dan is nooit met zekerheid te 
zeggen of er een oorzakelijk verband is tussen dat toestel en het on-
geval. Collega's, we tellen minstens 50 doden per jaar in ons land en 
2.500 gewonden in ons verkeer. 
 
Dat is niet alleen in ons land trouwens. In de Europese Unie verliezen 
we elke dag 16 Europeanen ten gevolge van gsm-gebruik achter het 
stuur, gewoon omdat we het niet kunnen laten om naar die smartphone 
te kijken. Iedereen weet wat er gebeurt als dat toestel trilt of biept wan-
neer we hier door de gangen wandelen, wanneer we naar een film of 

11.02  Jef Van den Bergh 

(CD&V): Les exemples d'accidents 
de la route mortels qui ont été di-
rectement causés par l'utilisation 
du GSM ou smartphone au volant 
sont innombrables. Le Vias insti-
tute parle d'au moins 50 victimes 
décédées d'accidents de la route 
par an dans notre pays et ce 
nombre est probablement encore 
sous-estimé. Chaque jour, 16 Eu-
ropéens décèdent en raison de 
l'utilisation du GSM au volant. Le 
conducteur qui, à la vitesse de 
90 km/h, regarde son écran pen-
dant 5 secondes, parcourt 120 
mètres à l'aveugle. C'est plus que 
la longueur d'un terrain de football. 
L'utilisation du smartphone au vo-
lant entraîne une prise de risque in-
justifiée, qui est inacceptable dans 
le cadre de toute politique de sécu-
rité routière désireuse de réduire le 
nombre de victimes. 
 
Une approche poussée de l'utilisa-
tion du GSM au volant exige de 
prendre plusieurs initiatives. Il reste 
crucial de répéter les campagnes. 
Les fabricants de GSM et les cons-
tructeurs automobiles peuvent dé-
velopper des solutions technolo-
giques. Les systèmes de communi-
cation intégrés aux véhicules mo-
dernes sont, du reste, également 
source de distraction et entraînent 
d'importants risques sur la route. 
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naar het voetbal zitten te kijken, wanneer we in een vergadering zitten 
of zelfs wanneer we met elkaar aan tafel aan het praten zijn. Velen 
onder ons zullen moeten toegeven dat de ogen permanent het scherm-
pje in de gaten houden. 
 
Dat is dikwijls storend, maar op zich kan dat natuurlijk niet veel kwaad, 
tenzij men achter het stuur zit. Als men tijdens het rijden amper vijf 
seconden naar het schermpje kijkt aan 90 kilometer per uur, rijdt men 
120 meter blind. Dan rijdt men zonder iets te hebben gezien, een voet-
balveld voorbij. Iedereen die daar even bij stilstaat, zal erkennen dat 
het gebruik van de smartphone achter het stuur een onverantwoord 
risico betekent, een risico dat velen soms zelfs bijna onbewust blijven 
nemen, met alle gevolgen van dien voor de verkeersveiligheid op onze 
wegen. 
 
Een verkeersveiligheidsbeleid dat het aantal slachtoffers naar beneden 
wil krijgen, dat de nulvisiedoelstelling onderschrijft, dat niet kan aan-
vaarden dat mensen sterven of levenslang de gevolgen dragen van 
ongevallen die gebeuren louter omdat men onvoorzichtig is achter het 
stuur, moet de focus leggen op de killers in het verkeer, namelijk: rijden 
onder invloed, rijden aan te hoge snelheid, rijden zonder gordel en 
sinds enkele jaren in toenemende mate ook afleiding door het gebruik 
van de gsm, de smartphone en andere toestellen achter het stuur.  
 
Een doorgedreven aanpak van gsm-gebruik achter het stuur vraagt 
verschillende initiatieven met een aantal actiepunten. Dat begint bij be-
wustmaking en communicatie. Het blijft cruciaal dat campagnes her-
haald worden. De Vlaamse Stichting Verkeerskunde voerde vorig jaar 
bijvoorbeeld nog de automoduscampagne, een bewustmakingscam-
pagne om het toestel in een soort vliegtuigstand te zetten, als men 
achter het stuur plaatsneemt. 
 
Dat brengt mij meteen bij het andere aandachtspunt, namelijk de auto-
modus. Zowel gsm-producenten als autoconstructeurs kunnen techno-
logische oplossingen uitwerken. Er bestaan al dergelijke toepassingen. 
Ze kunnen die ook inbouwen en slim laten activeren, zodat smartpho-
nes niet langer ongeoorloofd gebruikt kunnen worden achter het stuur. 
Een automatische automodus wanneer de gebruiker aan het rijden is, 
lijkt technologisch perfect haalbaar. Dat geldt trouwens niet enkel voor 
de losse, al dan niet geconnecteerde toestellen, maar evengoed voor 
in-carsystemen, ingebouwde communicatieschermen van moderne 
wagens. De heer Brijs wees er een paar maanden geleden nog op dat 
ook die afleiding creëren. Ook die veroorzaken grote risico's in het ver-
keer. De Europese Unie moet hiervoor actie ondernemen, in navolging 
van de Verenigde Staten, met risicoanalyses van dergelijke toepassin-
gen in de wagen. 
 
Een cruciale uitdaging in de aanpak van het smartphonegebruik achter 
het stuur is de handhaving. Momenteel worden er per jaar ongeveer 
100.000 processen-verbaal uitgeschreven voor het gebruik van een 
gsm in de hand. Dat lijkt misschien een enorme hoeveelheid, maar in 
de praktijk is het slechts een heel klein topje van de ijsberg. Het onder-
tussen berucht proefproject van Vias vorig jaar in de regio Antwerpen 
op een plaats op ons wegennetwerk waar dagelijks 140.000 voertuigen 
passeren, gaf als resultaat dat liefst 1,5 % van alle bestuurders die op 
dat ene punt van ons wegennet passeerden, met de gsm in de hand 
aan het rijden was. Uit al het gedragsonderzoek blijkt bovendien dat 
bijna een kwart van alle bestuurders aangeeft tijdens elke autorit de 
gsm te gebruiken achter het stuur. 
 

Le contrôle constitue un défi impor-
tant de la lutte contre l'utilisation du 
smartphone au volant. Cette infrac-
tion a fait l'objet de quelque 
100 000 procès-verbaux l'an 
passé, alors qu'un projet pilote de 
Vias a montré que pas moins de 
1,5 % des conducteurs tenaient 
leur GSM en mains en conduisant. 
Les contrôles constituent bien sûr 
un véritable défi étant donné que 
les contrevenants doivent être pris 
en flagrant délit. La police devra 
dès lors continuer à miser sur des 
actions de contrôle novatrices 
telles que le recours à un camion 
pour pouvoir observer les conduc-
teurs depuis une certaine hauteur. 
Il convient également de recourir à 
des techniques modernes déjà dis-
ponibles, telles que les caméras in-
telligentes. Leur utilisation consti-
tue un point important du plan d'ac-
tion fédéral pour la sécurité routière 
mis en place par le ministre de la 
Mobilité, un plan que nous soute-
nons d'ailleurs pleinement. 
 
Outre la prévention, les solutions 
technologiques et le respect des 
dispositions, deux autres éléments 
sont essentiels pour s'attaquer à 
l'usage du téléphone portable au 
volant, à savoir une définition plus 
claire dans le Code de la route et 
une catégorisation correcte de 
l'infraction. Tel est l'objet de la pro-
position de loi à l'examen. 
 
Actuellement, la "distraction au vo-
lant" est traitée à l'article 8 du Code 
de la route, l'article 8.4 précisant 
que "sauf si son véhicule est à l'ar-
rêt ou en stationnement, le conduc-
teur ne peut faire usage d'un télé-
phone portable en le tenant en 
main". Cet article date toutefois de 
l'an 2000, alors que les smart-
phones n'existaient pas encore. Il 
est donc nécessaire d'actualiser la 
réglementation car, aujourd'hui, 
toute personne balayant l'écran du 
doigt ou faisant défiler les mes-
sages sur son smartphone n'a par 
définition plus l'appareil en main. 
En outre, toute personne faisant 
usage d'une minitablette n'utilise 
même pas de téléphone. 
 
Certains membres suggèrent 
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De handhaving van dit fenomeen is dan ook een hele uitdaging. De 
vaststelling moet op heterdaad gebeuren, wat niet altijd evident is. 
Gsm-gebruik is ook niet altijd even goed zichtbaar. De politie zoekt 
naar oplossingen om dat op een goede manier te kunnen controleren. 
In Oost-Vlaanderen werd bijvoorbeeld al een vrachtwagen ingescha-
keld om van op hoogte te kunnen observeren. In Nederland werd een 
reisbus ingezet om overtredingen te kunnen vaststellen van een 
smartphone op de schoot van bestuurders. Helaas zijn dergelijke ac-
ties nodig, ook mediagevoelige acties. Zo organiseerde de Wegpolitie 
in de provincie Antwerpen een week tegen de afleiding, inclusief the-
mazittingen voor de politierechtbank. Ik vernoem ook het nationaal 
weekend zonder afleiding. Op dergelijke handhavingsacties moeten 
we nog meer inzetten en ze verdienen een nog grotere prioriteit bij de 
politiediensten. 
 
Wij moeten ook verder durven te kijken, onder andere naar de moge-
lijkheden die moderne beschikbare technieken bieden. Zowel in Ne-
derland als in Spanje gebruikt de politie tegenwoordig al slimme came-
ra's om gsm-gebruik achter het stuur te kunnen vaststellen. Dergelijke 
technieken kunnen verkeersveiligheidsacties enorm versterken. Daar-
door kunnen zij ook levens redden. Wij moeten dat goed overwegen, 
niet ten koste van alles, bijvoorbeeld niet ten koste van de privacy van 
de bestuurders, maar we moeten er wel ernstig werk van maken om 
verkeersslachtoffers te vermijden. 
 
Wij steunen de minister van Mobiliteit dan ook expliciet met zijn fede-
raal actieplan voor verkeersveiligheid. Het gebruik van technische mid-
delen, zoals camera's voor onweerlegbaar vast te stellen overtredin-
gen, is daarin een belangrijk actiepunt en is cruciaal om het verbod op 
het gsm-gebruik achter het stuur efficiënter te kunnen handhaven. 
 
Behalve preventie, technologische oplossingen en handhaving zijn er 
nog twee essentiële bouwstenen in een geïntegreerde aanpak van het 
gsm-gebruik achter het stuur, met name een correcte en heldere defi-
nitie in de Wegcode van de overtreding en een correcte indeling bij de 
categorisering van de verkeersovertredingen of met andere woorden 
de boete die op een afdoende manier moet afschrikken. 
 
Op die twee punten focust het vandaag voorliggende voorstel. 
 
Afleiding in het verkeer zit vandaag vervat onder artikel 8 van de Weg-
code, zijnde de regels voor de bestuurder op de openbare weg, met 
onder 8.3 een bepaling over afleiding in het algemeen en onder 8.4, de 
specifieke bepaling over gsm-gebruik achter het stuur. 
 
Collega's, bepaling 8.4 dateert ondertussen van ruim twintig jaar gele-
den, namelijk van het jaar 2000. Smartphones waren er toen nog niet, 
op misschien de eerste Blackberry na, maar dat was lang niet de 
smartphone die wij vandaag kennen. De eerste iphone bijvoorbeeld 
dateert van het jaar 2007. Het jaar 2000 was wel het jaar waarin Nokia 
het iconische model 3310 lanceerde. Het waren dus heel andere tijden. 
De bepaling in de Wegcode die toen werd ingeschreven, was dan ook 
vooral gericht tegen het gebruik van het niet handenvrij bellen achter 
het stuur. In die zin is artikel 8.4, zoals het toen werd geformuleerd, 
nog wel bruikbaar, maar in dat geval moet de smartphone als draag-
bare telefoon worden beschouwd. 
 
Een update is echter noodzakelijk. Wie vandaag met een smartphone 
swipet of scrolt, heeft het toestel niet per definitie in de hand, zoals het 
artikel bepaalt. Wie vandaag een minitablet gebruikt achter het stuur 

d'interdire toute utilisation d'un tel 
appareil de communication en voi-
ture. Il s'agirait certes d'une règle 
simple, mais une telle mesure nous 
a semblé aller trop loin. S'il est vrai 
que les appels mains libres peu-
vent également détourner l'atten-
tion au volant, nous ne souhaitons 
toutefois pas les rendre totalement 
impossibles, sachant que cette 
possibilité peut aussi contribuer à 
la sécurité et au sentiment de sé-
curité. De plus, le smartphone 
prend aujourd'hui souvent la place 
des anciens dispositifs de naviga-
tion GPS et est aussi très fréquem-
ment utilisé comme support musi-
cal. Dans les nouvelles voitures de 
haute gamme, ces fonctions sont 
d'ailleurs assurées par un système 
intégré, souvent connecté au 
smartphone personnel. 
 
Nous voulons toutefois éviter que 
les appareils traînent dans la voi-
ture. C'est pourquoi, après une 
longue discussion, nous sommes 
arrivés à la définition suivante: 
"Sauf si son véhicule est à l'arrêt ou 
en stationnement, le conducteur ne 
peut pas tenir en main un appareil 
électronique doté d'un écran, ni le 
manipuler si ledit appareil n'a pas 
été fixé au véhicule." 
 
L'objectif est très simple: faire en 
sorte que le conducteur garde les 
mains sur le volant et les yeux sur 
la route. L'appareil ne peut être uti-
lisé que de manière fonctionnelle, 
reposant sur un support ou par le 
biais d'un système in-car. Dans ce 
dernier cas, le GSM – connecté ou 
non – peut être chargé sur la con-
sole centrale. 
 
De même, le but n'est pas d'enle-
ver sa montre connectée avant de 
prendre le volant. La modification 
législative ne vise pas les applica-
tions médicales telles que certains 
appareils de mesure qui doivent 
parfois être utilisés au volant pour 
protéger la santé du conducteur. 
 
L'appareil ne peut être utilisé de 
manière fonctionnelle que pour de 
courts appels téléphoniques, 
comme GPS ou pour écouter de la 
musique. La lecture et la rédaction 
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om e-mails of messengerberichten te lezen en/of te sturen, gebruikt 
geen telefoon. Ook daarvoor is een update van de definitie dus nood-
zakelijk. 
 
De uitdaging was te komen tot een heldere, leesbare en bondige tekst. 
Sommige leden suggereerden dat het misschien best was om gewoon 
elk gebruik van een dergelijk communicatietoestel in de auto te verbie-
den. Dat is het eenvoudigste. Dat leek ons echter te vergaand. Hoewel 
handenvrij telefoneren zeker ook een afleidende factor is in het ver-
keer, willen wij dat toch niet helemaal onmogelijk maken. Ook voor de 
veiligheid en het veiligheidsgevoel kan die belmogelijkheid trouwens 
belangrijk zijn. 
 
Bovendien heeft de smartphone ook de plaats ingenomen van de tom-
toms en andere losse gps-toestellen, zoals wij ze kennen op de voorruit 
van vele wagens. Ook als muziekdrager heeft de smartphone vandaag 
de rol overgenomen van het doosje vol met cd's of cassettes. Het nut-
tige gebruik van de smartphone als hulpmiddel of muziekdrager tijdens 
het rijden willen wij uiteraard niet onmogelijk maken. In modernere en 
zeker in duurdere wagens worden die functies trouwens ook overge-
nomen door een in-carsysteem, al dan niet gelinkt aan de persoonlijke 
smartphone. 
 
De oudere of meer democratische versie voor auto's waar dergelijke 
in-carsystemen niet voorhanden zijn, willen we ook niet onmogelijk ma-
ken. Wel moet worden vermeden dat het toestel begint in de wagen 
rond te slingeren. Daarom nemen we in de definitie de bepaling op dat 
het toestel in een houder moet worden geplaatst als het voor dat be-
perkt aantal functies wordt gebruikt. 
 
We hebben heel veel discussies over de definitie gevoerd. Er zijn heel 
veel pistes gepasseerd. We zijn uiteindelijk tot de hier voorliggende 
tekst gekomen: "behalve wanneer het voertuig stilstaat of geparkeerd 
is, mag de bestuurder geen elektronisch apparaat met een scherm ge-
bruiken, vasthouden noch manipuleren zonder dat het in een daartoe 
bestemde houder aan het voertuig bevestigd is." 
 
Ik kan u garanderen dat over elk woord lang is gediscussieerd en kan 
er misschien nog altijd worden gediscussieerd, maar het doel is heel 
eenvoudig en duidelijk: als bestuurder houdt men de handen op het 
stuur en de ogen op de weg. Het toestel kan alleen functioneel gebruikt 
worden in de houder of het in-carsysteem neemt het over. In dat geval 
gebruikt men het in-carsysteem, al dan niet geconnecteerd met de 
gsm, die mogelijk op de middenconsole ligt op te laden. Ik zeg dit er 
expliciet bij omdat we na de mediaberichten in december vragen heb-
ben gekregen of men de gsm op dat moment ook niet gebruikt, maar 
dat moet men beschouwen als het gebruik van het in-carsysteem. 
 
Hetzelfde geldt voor een smartwatch. Het is niet de bedoeling dat men 
de smartwatch uitdoet voor men achter het stuur kruipt. Deze definitie 
heeft ook niet de bedoeling om medische toepassingen in het vizier te 
nemen. Er bestaan blijkbaar insulinemeettoestellen die soms al rijdend 
moeten worden gebruikt. Voor de gezondheid van de bestuurder is dat 
cruciaal. Dat wordt met deze wetswijziging niet geviseerd. 
 
Gsm's, smartphones en andere toestellen kunnen alleen functioneel 
worden gebruikt om kort te bellen, als gps, als muziekdrager en zeker 
niet om te teksten, berichten te lezen of te schrijven, of het nu gaat om 
mail, Messenger, whatsapp of sms. 
 

de messages sont proscrites. Il 
convient de ne pas oublier que re-
garder son écran durant 5 se-
condes équivaut à perdre de vue la 
route pendant plus de cent mètres. 
Des études montrent que l'envoi de 
SMS ralentit même le temps de ré-
action davantage que la consom-
mation de cannabis ou d'alcool. 
 
C'est pourquoi il est également lo-
gique d'adapter les sanctions. Les 
infractions en matière de sécurité 
routière sont réparties en quatre ni-
veaux, les infractions qui compor-
tent un risque indirect d'accidents 
ressortant du deuxième degré et 
les infractions qui provoquent un 
risque direct d'accidents relevant 
du troisième degré. À l'époque, té-
léphoner en n'ayant pas les mains 
libres était considéré comme une 
infraction de catégorie 2, mais, 
comme l'accent est à présent mis 
sur la rédaction de messages au 
volant, c'est devenu une infraction 
de catégorie 3. En effet, si l'on con-
duit à l'aveugle sur une distance de 
100 mètres, il n'est plus question 
de risque indirect. Dans la pratique, 
cela signifie que la perception im-
médiate passe de 116 à 174 euros. 
 
Selon certains collègues, il s'agit 
d'une "escroquerie sur le dos du ci-
toyen ordinaire", ce qui est évidem-
ment totalement absurde. En effet, 
notre objectif n'est pas du tout de 
faire payer le citoyen ordinaire, au 
contraire! Le but est de dissuader 
davantage les conducteurs d'utili-
ser leur smartphone au volant et, 
ce faisant, de réduire le nombre 
d'accidents. 
 
Beaucoup de gens sont d'ailleurs 
conscients des risques mais ils ont 
du mal à perdre cette mauvaise ha-
bitude. L'approche plus stricte que 
nous proposons aujourd'hui pour-
rait peut-être les inciter à sauter le 
pas et à ne plus utiliser leur GSM 
au volant. 
 
Évidemment, d'autres initiatives 
devront encore être prises pour ré-
soudre la problématique de l'utili-
sation du GSM au volant. La pré-
vention, la sensibilisation et le 
maintien, dans le respect des droits 
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Denk aan dat voetbalveld. Men rijdt meer dan 100 meter blind als men 
vijf seconden naar het scherm kijkt. Uit Brits onderzoek blijkt een ver-
hoging van de reactietijd met maar liefst 35 % bij texting. Dat is 14% 
meer dan het effect van cannabisgebruik. Dat is zelfs 23 % langer dan 
het effect bij het rijden onder invloed van alcohol. De invloed is dus 
nefast. De invloed van texting achter het stuur verhoogt de reactiesnel-
heid die voor rechtstreekse en cruciale verkeersonveiligheid zorgt.  
 
In die zin is het ook logisch dat we de bestraffing aanpassen. Met het 
voorliggende voorstel verhogen we de straf of de hoogte van de on-
middellijke inning van 116 naar 174 euro. Dat is het gevolg van een 
logische verschuiving van de tweede naar de derde categorie van ver-
keersovertredingen. Die categorisering kent vandaag vier niveaus. De 
eerste graad betekent ongewenst gedrag. De tweede graad betekent 
onrechtstreeks ongevallenrisico dat wordt gecreëerd. De derde graad 
is het rechtstreekse ongevallenrisico dat wordt gecreëerd. De vierde 
graad heeft het over onvermijdelijk ongevallenrisico. Ik denk dat we het 
er over eens zijn dat als je op vijf seconden een bericht bekijkt – veel 
berichten vergen meer tijd, zeker als ze ingetikt worden – en men dan 
100 meter blind rijdt, men niet langer kan spreken over een onrecht-
streeks ongevallenrisico. Dit is een rechtstreeks risico en in die zin is 
de verschuiving van categorie 2, die destijds werd bepaald toen het 
nog ging over niet handenvrij bellen achter het stuur, naar categorie 3 
nu de focus vooral ligt op texting achter het stuur, logisch. Zo belanden 
we op de onmiddellijke inning van 174 euro.  
 
Ik zie mevrouw Vindevoghel al kijken. Hoewel die 174 euro nog altijd 
maar de helft is van dezelfde boete in Nederland, noemen sommigen 
dit onredelijk, noemen sommigen dit geldklopperij op de kap van de 
gewone man, noemen sommigen dit geld aftroggelen van de arme au-
tomobilist om de staatskas te stijven. Onzin natuurlijk. Het doel is net 
dat er niets moet worden betaald door dezelfde gewone man. Het is 
net niet de bedoeling dat deze wijziging meer geld zou opleveren voor 
de overheid, wel integendeel. Het doel is om bestuurders sterker af te 
schrikken om de smartphone nog te gebruiken achter het stuur en op 
die manier minder overtredingen en, vooral, minder ongevallen te regi-
streren. Minder ongevallen brengt trouwens veel meer op voor samen-
leving en overheid dan extra boete-inkomsten, en niet alleen in centen.  
 
Als dit onderwerp de voorbije maanden ter sprake kwam, viel mij ook 
op dat veel mensen zich goed bewust zijn van de risico's. Heel veel 
mensen zeiden mij dat ik gelijk heb, dat het gevaarlijk is maar dat ze 
het toch zelf blijven doen, dat het beter wat strenger zou worden aan-
gepakt. Dat blijkt ook uit onderzoek. Nederlands onderzoek geeft bij-
voorbeeld aan dat 66 % van de bestuurders het gebruik niet kan laten, 
terwijl driekwart van diezelfde bestuurders het zelf gevaarlijk vindt. Het 
besef is er dus wel, het gedrag nog steeds niet of nog niet altijd. Een 
klein duwtje, een realistische verstrenging, zoals wij nu voorstellen, kan 
dan mee het verschil maken.  
 
Mevrouw de voorzitster, beste collega's, digitale toestellen zijn enorm 
geëvolueerd de voorbije decennia. Het gaat niet meer om een simpele 
draagbare telefoon, zoals vandaag nog in de Wegcode staat. Het gaat 
niet meer om louter bellen met de telefoon in de hand. De verleiding 
om zich door het toestel te laten afleiden van het verkeer is er alleen 
maar groter op geworden de voorbije twee decennia. Wij zorgen met 
voorliggend voorstel voor een definitie van gsm-gebruik aangepast aan 
de realiteit van vandaag. Ook de indeling van de overtreding in de boe-
tecategorisering wordt aangepast aan die realiteit. Blind algauw een 
voetbalveld voorbijrijden, creëert immers rechtstreeks gevaar.  

individuels sont des facteurs cru-
ciaux. 
 
Chaque année, en Belgique, 50 
personnes meurent et 2 500 autres 
sont blessées uniquement parce 
qu'un conducteur n'a pas pu résis-
ter à la tentation de jeter un coup 
d'oeil sur son écran. L'essentiel de 
notre message reste donc: "les 
mains sur le volant, les yeux sur la 
route". 
 
J'espère que la proposition sera 
adoptée par une large majorité tout 
à l'heure.  
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Lossen wij hiermee in één klap het probleem van het smartphonege-
bruik achter het stuur op? Neen, uiteraard niet, daarvoor zal er ook 
verder ingezet moeten worden op die andere punten: de preventie en 
sensibilisering, de technologische oplossingen en vooral ook meer 
handhaving, door onze politiediensten maar ook met de modernste 
technieken, met respect voor individuele rechten.  
 
Elke dag sterven er 16 Europeanen. Elk jaar moeten wij van 50 Belgen, 
vaak jongeren, afscheid nemen. 2.500 gewonden, jonge mensen, ou-
dere mensen, vaders, moeders, familieleden raken betrokken in een 
ongeval. Dit allemaal omdat de betrokken bestuurder het niet kon laten 
om heel even, al was het maar vijf seconden, naar het scherm te kijken. 
Collega's, daaraan moeten wij werken. Met voorliggend voorstel zetten 
wij daartoe stappen. Handen aan het stuur, ogen op de weg, dat is de 
essentie van dit verhaal.  
 
Ten slotte, wil ik graag iedereen danken die heeft bijgedragen aan dit 
wetsvoorstel, de medewerkers, het commissiesecretariaat, de dien-
sten van de Kamer, de vertaling, iedereen die advies heeft gegeven, 
rechtstreeks of indirect, schriftelijk of tijdens de hoorzittingen. En zeker 
ook dank aan de collega's, aan collega Vandenbroucke, die het voor-
stel mee heeft ondertekend, aan de andere collega's, die heel con-
structief dit voorstel mee hebben besproken in de commissie, over de 
grenzen van meerderheid en oppositie heen.  
 
Ik hoop dan ook op een ruime goedkeuring, straks bij de eindstemming, 
zodat wij een steen kunnen verleggen in de rivier naar veiliger verkeer 
in onze samenleving. 
 

11.03  Maria Vindevoghel (PVDA-PTB): Mevrouw de voorzitster, wij 

hebben deze discussie al gevoerd in de commissie.  
 
Natuurlijk vinden wij het gsm-gebruik in de auto gevaarlijk. Dat moet 
worden gereguleerd en gecontroleerd, voor ieders veiligheid, zoals de 
vorige spreker al zei. Wij zullen alles steunen wat preventie is, wat sen-
sibilisering is, en zeker ook alles wat technologische vooruitgang is op 
dat vlak. Dit is voor ons een goede insteek om ervoor te zorgen dat er 
geen mensen verongelukken in het verkeer. 
 
Wij hebben echter problemen met de strafmaat. Wij hebben dat al ge-
zegd in de commissie. Ik vraag mij af of wij mensen in de armoede 
moeten duwen ter bevordering van de verkeersveiligheid. Dat kan toch 
niet de bedoeling zijn? Wij hebben het vanmiddag nog ruim gehad over 
de oplopende energiefactuur. De verhoging van een boete van 
116 euro naar 174 euro is een serieuze verhoging. Voor iemand die 
een inkomen heeft van 6.000 euro heeft, is dat peanuts. Misschien zou 
zo iemand daar geen probleem mee hebben en blijven bellen aan het 
stuur. Terwijl het voor iemand die een laag inkomen heeft, bijvoorbeeld 
een hulppostbode, natuurlijk andere koek is. Voor zo iemand is 
174 euro heel veel geld. 
 
Waarom altijd die arbitraire verhoging van de boetes? Die discussie 
hebben wij al gevoerd. Het lijkt wel een automatisme de strafmaat tel-
kens te verhogen. Armoedeorganisaties hebben hier ook heel veel pro-
blemen mee. Zij wijzen erop dat mensen in armoede vaak minder op 
de hoogte zijn van de geldende wetgeving en dat mensen in armoede 
niet de moderne wagens hebben die beschikken over een draadloos 
belsysteem, dat mensen in armoede amper een beroep kunnen doen 
op juridische raadgevers, en dus zelden beroep aantekenen tegen een 

11.03  Maria Vindevoghel (PVDA-

PTB): L'utilisation du GSM au vo-
lant est incontestablement dange-
reuse. Nous soutenons toutes les 
mesures de prévention, de sensibi-
lisation et technologiques visant à 
prévenir les accidents de la route 
dramatiques. Par contre, la sanc-
tion introduite ici nous pose pro-
blème. En effet, je ne comprends 
pas comment nous pourrions favo-
riser la sécurité routière en faisant 
descendre beaucoup de nos conci-
toyens sous le seuil de pauvreté. 
Une augmentation de 116 à 
174 euros, ce n'est pas grand-
chose pour quelqu'un qui gagne 
6 000 euros, mais il s'agit d'un 
montant important pour les bas re-
venus. 
 
Les organisations de lutte contre la 
pauvreté dénoncent le fait que les 
personnes qui connaissent la pau-
vreté sont souvent moins bien in-
formées de la législation en vi-
gueur, ne disposent pas d'un véhi-
cule moderne avec système 
mains-libres pour téléphoner et ne 
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veroordeling. 
 
Het lineair verhogen van verkeersboetes versterkt dus de ongelijkheid 
in ons land. Voor wie weinig heeft, is zo'n boete een veel zwaardere 
straf dan voor wie een hoog loon heeft.  
 
Het zou veel beter zijn om boetes volgens vermogen in te voeren. 
Zulke inkomensafhankelijke boetes zijn geen fantasie: twaalf Europese 
landen passen ze al toe. Ze worden ook vaak dagboetes genoemd en 
hebben een veel betere preventieve werking dan een vast bedrag. Ze 
heten dagboetes omdat men kijkt naar het inkomen per dagvermogen 
van de overtreder. Zo kan bijvoorbeeld de boete voor bellen achter het 
stuur één dagloon bedragen. Een proportionele boete sluit dus aan bij 
de financiële positie van elk individu  
 
De vaste boetes werken in twee richtingen. Voor een deel van de be-
volking zijn die vaste boetes proportioneel zodanig laag dat ze er geen 
praktische last van ondervinden, maar een ander deel van de bevolking 
wordt er onevenredig zwaar door in de problemen gebracht. Als we het 
dagsysteem zouden toepassen, krijgt een minister die tijdens het rijden 
betrapt wordt met een gsm in de hand een boete van 330 euro, terwijl 
een gepensioneerde naaister slechts 45 euro moet betalen voor de-
zelfde overtreding. Dit voorstel is een idee dat wij willen lanceren in de 
discussie over verkeersboetes. 
 
Ik vind niet dat we dit voorstel niet kunnen loskoppelen van alle andere 
voorstellen rond de automatische camerasystemen en de daaraan ge-
koppelde automatische boetesystemen. De PVDA heeft al meermaals 
gewaarschuwd voor de privatisering van ons verkeersveiligheidsbe-
leid. In Vlaanderen is het al zo ver: private firma's lobbyen de lokale 
besturen plat om zelf trajectcontroles te mogen organiseren op de ge-
meentelijke wegen. Daarbij gaan ze onethisch te werk. Zo leggen ze 
bijvoorbeeld contractueel vast dat onder meer verkeersdrempels en 
andere snelheidsremmende infrastructuur moeten worden vermeden, 
zodat ze een maximaal aantal verkeersovertredingen kunnen vaststel-
len. Ze willen dus een maximaal rendement halen met een minimale 
investering. Ook dit wetsvoorstel zal het die firma's binnenkort gemak-
kelijker maken om boetes uit te delen, ik hoop dat we dat goed besef-
fen. De privésector casht 24 euro per overtreding en ontzorgt de lokale 
besturen, zo luidt het verkoopspraatje.  
 
Via de GAS-wet kunnen de lokale besturen de inkomsten dan zelf be-
steden. Ze hoeven niet eens meer aan verkeersveiligheid worden be-
steed. Het geld van de verkeersboetes kan dan worden gebruikt voor 
heel andere zaken in de gemeente, bijvoorbeeld om een zwembad te 
financieren. De burgers verwachten van de overheid dat zij ingrijpt in-
zake verkeersveiligheid, maar eveneens dat zij hen beschermt tegen 
de winsthonger van bedrijven, zoals zij ook verwachten dat hun privacy 
wordt gerespecteerd en dat zij niet in een politiestaat terechtkomen. 
 
Ik rond af.  
 
Als de overheid ervoor kiest om de overtreder in de portemonnee te 
raken, dan mag dat voor ons niet arbitrair zijn. De ongelijkheid was nog 
nooit zo groot. Een strafsysteem dat die ongelijkheid nog meer ver-
sterkt, verliest alle legitimiteit. Alleen faire maatregelen kunnen het 
draagvlak voor handhaving vergroten, alle andere ondermijnen dat ver-
der. 
 
Daarom verzetten wij ons tegen het voorliggende voorstel. 

peuvent pas faire appel à des con-
seillers juridiques. C'est pourquoi 
l'augmentation linéaire des 
amendes de roulage aggrave les 
inégalités en Belgique. 
 
Il serait nettement préférable 
d'introduire des amendes variables 
en fonction des revenus, ce qui est 
d'ailleurs déjà le cas dans douze 
pays européens. Elles sont appe-
lées jours-amende et ont un bien 
meilleur effet préventif qu'une 
amende forfaitaire. Elles sont ba-
sées sur le montant que gagne le 
contrevenant en une journée. 
L'amende due quand on téléphone 
au volant, par exemple, pourrait 
s'élever à un jour-amende. Par 
conséquent, un ministre devrait 
payer 330 euros, mais une coutu-
rière pensionnée seulement 45 eu-
ros. Ces amendes proportionnelles 
sont bien plus en adéquation avec 
la situation financière de chaque 
personne. 
 
Pour le PTB, cette proposition ne 
peut par ailleurs pas s'envisager in-
dépendamment d'autres proposi-
tions relatives à des systèmes de 
caméras automatiques associées 
à des systèmes d'amendes auto-
matiques. Mon parti a, en outre, 
déjà tiré la sonnette d'alarme à plu-
sieurs reprises par rapport à la pri-
vatisation de notre politique de sé-
curité routière. En Flandre, on voit 
que les firmes privées font du lob-
bying auprès des pouvoirs locaux 
pour pouvoir mettre en place des 
radars-tronçons. Dans ce cadre, 
elles définissent contractuellement 
qu'aucun casse-vitesse ne peut 
être installé, afin de pouvoir cons-
tater un maximum d'infractions. 
Elles entendent ainsi obtenir un 
rendement maximal avec un inves-
tissement minimal. L'entreprise pri-
vée encaisse 24 euros par infrac-
tion, tandis que les pouvoirs locaux 
peuvent disposer librement du 
reste des recettes, qui ne doivent 
pas nécessairement être consa-
crées à la sécurité routière. 
 
Les citoyens attendent des autori-
tés qu'elles investissent dans la sé-
curité routière, mais aussi qu'elles 
les protègent contre la cupidité des 
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 entreprises, qu'elles leur assurent 
de ne pas se retrouver dans un État 
policier et qu'elles veillent au res-
pect de leur vie privée. Si les auto-
rités veulent toucher au porte-mon-
naie des contrevenants, elles de-
vraient à tout le moins imposer des 
sanctions proportionnelles. Un sys-
tème pénal ne doit pas accroître 
davantage les inégalités déjà bien 
présentes. C'est exactement ce 
que fait cette proposition et c'est 
pourquoi nous ne la soutiendrons 
pas.  
 

11.04  Marianne Verhaert (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, aflei-

ding is een zeer belangrijke oorzaak van verkeersongevallen. Eerlijk 
gezegd kennen wij dat allemaal: een berichtje of een w 
whatsappje komt binnen op de gsm en men kijkt even of het belangrijk 
is of niet. Dat snel even kijken, duurt al gauw enkele seconden waarbij 
de ogen niet meer op de weg gericht zijn. Enkele seconden kunnen in 
het verkeer fataal zijn, ze kunnen het verschil betekenen tussen leven 
en dood. De cijfers daarover werden door collega Van den Bergh al 
aangehaald.  
 
Vandaag is het gebruik van een gsm achter het stuur al verboden, zo-
wel door artikel 8.4 van de Wegcode dat stelt dat een bestuurder geen 
gebruik mag maken van een draagbare telefoon die hij in de hand 
houdt als door artikel 8.3 dat stelt dat een bestuurder steeds in staat 
moet zijn om te sturen. Wij merken jammer genoeg in de praktijk dat 
die artikelen moeilijk te handhaven zijn. Wat moet men doen met een 
smartphone op de schoot terwijl iemand aan het sturen is? Het is niet 
meer dan terecht dat wij de regels voor iedereen duidelijk maken. Als 
iemand een voertuig bestuurt, houdt die de handen aan het stuur en 
de ogen op de weg. Telefoneren in de wagen kan nog steeds, maar 
enkel als de telefoon op een veilige manier is bevestigd aan het voer-
tuig. Dat is alvast veel duidelijker en veel eenvoudiger te handhaven. 
 
De Open Vld-fractie steunt deze verduidelijking van de Wegcode dan 
ook. We hebben in het regeerakkoord duidelijk de ambitie ingeschre-
ven om te streven naar nul verkeersdoden. Daarvoor moeten we alles 
uit de kast halen om de verkeersveiligheid te verhogen op alle beleids-
niveaus. Ook de lokale besturen doen dit en plaatsen trajectcontroles, 
niet om een zwembad te betalen maar ook om de verkeersveiligheid 
te verhogen. Het is een doelstelling die we op alle niveaus moeten na-
streven. Daarbij moeten we beginnen met de grootste risicofactoren, 
zoals snelheid, middelengebruik en afleiding. Ik wil dan ook de indiener 
en de collega's danken voor dit initiatief.  
 
Open Vld zal dit initiatief dus steunen. 
 

11.04  Marianne Verhaert (Open 

Vld): La distraction est une cause 
très importante d'accidents de la 
route, et tout le monde sait à quel 
point il est tentant de prendre son 
téléphone lorsque l'on est au vo-
lant. Cependant, ces quelques se-
condes peuvent faire la différence 
entre la vie et la mort. Le Code de 
la route actuel interdit déjà l'utilisa-
tion du GSM au volant, mais seule-
ment si le conducteur a le télé-
phone en main. Il n'est plus pos-
sible de faire respecter les disposi-
tions en la matière, lesquelles ne 
résolvent pas, par exemple, le pro-
blème du GSM posé sur les ge-
noux. 
 
Aux termes de la présente proposi-
tion de loi, il est seulement autorisé 
de téléphoner au volant si l'appareil 
est fixé fermement au véhicule. 
C'est une mesure claire, qui peut 
en outre être contrôlée facilement. 
Nous soutenons cet ajout qui rend 
le texte plus clair, car il contribue à 
notre objectif de zéro décès sur les 
routes. Tous les niveaux de pou-
voir doivent mettre tout en œuvre 
pour améliorer la sécurité routière. 
À cette fin, nous devons commen-
cer par nous attaquer aux princi-
paux facteurs de risque, lesquels 
sont la vitesse, la conduite sous in-
fluence et la distraction. Nous sou-
tenons dès lors la proposition à 
l'examen.  
 

11.05  Joris Vandenbroucke (Vooruit): De heer Van den Bergh heeft 

uitgebreid uitgelegd waarover het gaat. Het gaat hier om jaarlijks mini-
maal 50 doden en 4.500 gewonden in België, enkel en alleen omdat 
we er niet in slagen om onze ogen op de weg te houden terwijl we 
achter het stuur zitten. Het gaat over gsm-gebruik, bellen achter het 
stuur, het gebruik van smartphones, iPads en iPads mini waarmee we 

11.05  Joris Vandenbroucke 

(Vooruit): Chaque année, au moins 
50 personnes sont tuées et 4 500 
sont blessées, parce que nous 
n'arrivons apparemment pas à gar-
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swipen en scrollen, onze sociale media controleren, die we gebruiken 
om de weg te vinden enzovoort.  
 
Alle fracties hier beweren op te komen voor meer verkeersveiligheid. 
Alle fracties zijn het eens met de twee veronderstellingen die achter 
het wetsvoorstel zitten. Ten eerste, gsm'en achter het stuur is, twintig 
jaar nadat de wetgeving is ingevoerd, een fenomeen dat veel breder 
en diverser is geworden door de opkomst van de smartphone, de iPad 
en de iPad mini. Het is dan ook logisch dat we de definitie gsm'en ach-
ter het stuur aanpassen, breder maken en verstrengen. 
 
Alle fracties hier hebben beweerd dat ze het erover eens zijn dat het 
een directe impact heeft op de levens van andere weggebruikers als 
men ook maar eventjes de ogen weghaalt van de weg. 
 
Mevrouw Vindevoghel, we hebben inderdaad een boetesysteem dat 
een onderscheid maakt tussen gedrag op de weg waarmee onrecht-
streeks andere mensen in gevaar worden gebracht en gedrag waar-
mee dat rechtstreeks gebeurt. Minstens 50 doden en 4.500 gewonden, 
ik meen dat dit meer dan overtuigend genoeg is om het gebruik van de 
gsm achter het stuur van de tweede naar de derde categorie overtre-
dingen te verhogen. 
 
We moeten daar ook de consequentie aan verbinden dat daar een ho-
gere boete aan vastzit, anders heeft het absoluut geen zin.  
 
Ik vind het dan ook frappant, collega Vindevoghel, hoe u in een debat 
over afleiding op de weg afgeleid bent geraakt van het onderwerp. U 
hebt hier de verhoogde energiefactuur uit uw mouw geschud en u bent 
begonnen over trajectcontroles, maar dat woord staat niet eens in het 
wetsvoorstel, dat heeft er niets mee te maken. U gebruikt dat om toch 
maar te proberen uit te leggen waarom de PVDA tegen dit wetsvoorstel 
zal stemmen, waarom verkeersveiligheid de PVDA eigenlijk geen fluit 
interesseert. U gebruikt een drogreden rond inkomensongelijkheid die 
niets te maken heeft met verkeersveiligheid.  
 
Ik maak mijn redenering even af. Arm of rijk, iedereen is in even grote 
mate verantwoordelijk voor het leven van de andere weggebruikers 
wanneer men zich op de weg begeeft. Het gevaar dat men veroorzaakt 
door te whatsappen achter het stuur is even groot als men arm of rijk 
is… 
 

der les yeux sur la route. Nous uti-
lisons aujourd'hui différents appa-
reils tels que smartphones, iPads, 
tablettes, etc, et tous doivent dé-
sormais figurer sur la liste des ap-
pareils interdits au volant. 
 
L'ensemble des groupes affirment 
qu'ils comprennent que détourner 
les yeux de la route peut avoir une 
incidence sur la vie des autres. 
Notre système d'amendes opère 
une distinction entre la mise en 
danger directe et indirecte des 
autres usagers. Les nombreux 
morts et blessés sur nos routes 
doivent constituer un argument suf-
fisamment convaincant pour faire 
de l'utilisation du GSM au volant 
une infraction du troisième degré. 
Mais cette initiative n'a de sens que 
si nous lions cette infraction à des 
amendes plus élevées. Dans son 
intervention, Mme Vindevoghel 
évoque toute une série de dossiers 
tout à fait étrangers à cette ques-
tion, tels que les radars-tronçons, 
pour expliquer pourquoi son parti 
votera contre cette proposition. 
Avec tous ces faux prétextes, le 
PTB prouve que la sécurité routière 
ne l'intéresse pas le moins du 
monde. (Protestations de 
Mme Vindevoghel) L'inégalité des 
revenus n'a en effet rien à voir avec 
la sécurité routière. Q'il soit pauvre 
ou riche, tout conducteur est tout 
aussi responsable de la vie des 
autres usagers. 
 
Toute personne, qu'elle soit pauvre 
ou riche, peut parfaitement éviter 
une amende en respectant simple-
ment les règles. Je ne comprends 
pas que certains, qui se disent 
pourtant en faveur de la sécurité 
routière, laissent passer une telle 
opportunité.  
 

11.06  Maria Vindevoghel (PVDA-PTB): (…)  

 

 

11.07 Joris Vandenbroucke (Vooruit): Collega Vindevoghel, ik wil 

mijn redenering graag afmaken. 
 
Arm of rijk, iedereen kan perfect een boete vermijden door zich aan de 
regels te houden. Het is toch niet te veel gevraagd om de ogen op de 
weg te houden? Ik vind het onbegrijpelijk dat sommigen beweren voor-
stander van meer verkeersveiligheid te zijn en tegelijk de kans missen 
om een wetsvoorstel te ondersteunen met een directe positieve impact 
op de verkeersveiligheid, zoals blijkt uit alle verstrekte adviezen. 
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11.08  Maria Vindevoghel (PVDA-PTB): Mijnheer Vandenbroucke, 

bedankt dat u mij even toestaat om u te onderbreken. 
 
Wij willen een debat over het aspect hoeveel een overtreder dient te 
betalen. U vermijdt dat debat juist. Het gaat ons om ongelijkheid. Ie-
mand met veel geld veegt zijn voeten aan het verbod, want hij heeft 
toch geld genoeg om boetes te betalen. Zulke zaken gebeuren. U ziet 
het verschil niet. Wie veel geld heeft, kan het verbod op gsm-gebruik 
vierkant naast zich neerleggen. Voor wie geen geld heeft, zijn de con-
sequenties van een boete veel groter. Als u dat niet ziet, leeft u in een 
andere wereld. Dat is het enige wat ik wilde aanbrengen. 
 

11.08  Maria Vindevoghel (PVDA-

PTB): Nous voulons surtout un dé-
bat sur le montant qu'un contreve-
nant doit payer, mais M. Vanden-
broucke refuse d'aborder cet as-
pect. Il vit vraiment dans un autre 
monde s'il ne comprend pas qu'une 
même somme constitue une bou-
chée de pain pour certains, mais 
une petite fortune pour d'autres. 
Les riches peuvent ainsi se moquer 
royalement de l'interdiction d'utili-
ser son GSM au volant.  
 

11.09  Joris Vandenbroucke (Vooruit): Mevrouw Vindevoghel, ik vind 

het wel grappig dat het u kennelijk stoort dat ik in een plenair debat een 
wetsvoorstel verdedig, wat mij nochtans de essentie lijkt van democra-
tie en politiek. Ik neem het u kwalijk dat u nu elementen aanbrengt die 
met het wetsvoorstel niets te maken hebben. 
 
Omtrent de kern van uw betoog, de relatie tussen inkomensongelijk-
heid en verkeersveiligheid, zeg ik dat er geen directe relatie bestaat. 
De verantwoordelijkheid die weggebruikers voor andere weggebrui-
kers dragen, is voor iedereen even groot. Bovendien heeft iedereen 
dezelfde mogelijkheid om boetes te vermijden; die bestaat erin zich 
gewoon aan de regels te houden. 
 
We hebben het vandaag over een belangrijk verbod in de Wegcode, 
namelijk op het gebruik van elektronische toestellen zoals gsm's achter 
het stuur. Die problematiek zorgt immers minstens voor 50 doden en 
4.500 gewonden. 
 
Ik stel vast dat de PVDA zich verzet tegen een wetsvoorstel dat die 
schandalig grote menselijke tol naar beneden wil halen. Ik stel vast dat 
de PVDA het graag over verkeersveiligheid heeft, maar als wij daar 
echt werk van willen maken, geeft de partij niet thuis, laat staan dat 
haar parlementsleden zelf al voorstellen hebben ingediend. Er kwamen 
er alvast nog geen in deze legislatuur. 
 
Een element dat ik net zoals de heer Van den Bergh ook heel belang-
rijk vind, is de handhaving. Het is goed dat de definitie wordt geactua-
liseerd. Het is goed dat we van het gebruik van een elektronisch toestel 
achter het stuur een overtreding van derde categorie hebben gemaakt 
met een duidelijkere, hogere consequentie in de vorm van een boete 
voor iedereen, maar de handhaving is natuurlijk het sluitstuk. 
 
We kunnen nog lang rond de pot draaien, maar als in het regeerak-
koord staat dat we hiervan een topprioriteit zouden maken, net zoals 
van de handhaving van alcohol en snelheid, de twee andere grote kil-
lers in het verkeer, dan kunnen we toch niet anders dan kijken naar 
moderne technieken, naar cameratechnieken, zodat we meer mensen 
kunnen controleren op dat gevaarlijk gedrag. 
 
Het is niet de bedoeling om meer mensen te kunnen betrappen, om 
meer mensen te kunnen beboeten. De bedoeling van meer controles 
is om meer mensen te ontmoedigen zich te laten afleiden door hun 
gsm of smartphone en zo het verkeer voor iedereen veiliger te maken. 
 

11.09  Joris Vandenbroucke 

(Vooruit): Je trouve tout à fait scan-
daleux que Mme Vindevoghel 
avance des éléments qui n'ont ab-
solument rien à voir avec la propo-
sition à l'examen. Je le répète: il n'y 
a aucun lien direct entre inégalité 
des revenus et sécurité routière. La 
responsabilité est la même pour 
chacun, tout comme la possibilité 
d'éviter les amendes. 
 
Le PTB/PVDA ne parle que de sé-
curité routière mais lorsque nous 
voulons vraiment nous y atteler, ce 
parti fait la sourde oreille. D'ail-
leurs, il n'a encore déposé aucune 
proposition à ce sujet.  
 
Tout comme M. Van den Bergh, 
j'attache beaucoup d'importance 
au respect de la mesure. Il est donc 
positif que la définition soit actuali-
sée et que l'infraction passe en ca-
tégorie 3. Si nous voulons vraiment 
améliorer la sécurité routière, nous 
ne pouvons pas faire autrement 
que d'utiliser des caméras pour 
contrôler les comportements dans 
la circulation. L'objectif n'est pas de 
prendre davantage de gens sur le 
fait et de leur infliger une amende, 
mais de les encourager à ne plus 
se laisser distraire par leurs appa-
reils électroniques au volant. 
 
Je suis convaincu que nous pou-
vons y parvenir en respectant plei-
nement la vie privée et la protection 
des données. Les avis reçus le 
confirment. Espérons que les pro-
jets pilotes, intégrés dans le plan 
de sécurité routière par les mi-
nistres de la Justice, de l'Intérieur 
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Ik ben ervan overtuigd – dit blijkt ook uit adviezen die wij hebben ge-
kregen naar aanleiding van wetsvoorstellen van mezelf en collega Van 
den Bergh – dat we dat kunnen doen met het volste respect voor de 
privacy van iedereen en met respect voor de bescherming van de ge-
gevens die men daarmee registreert. Ik verwijs ook naar buitenlandse 
voorbeelden, onder andere het Nederlandse voorbeeld. 
 
Ik hoop dat de proefprojecten, die de ministers van Justitie, Binnen-
landse Zaken en Mobiliteit in het verkeersveiligheidsplan hebben aan-
gekondigd, snel worden opgestart en dat iedereen die vandaag voor 
onderhavig wetsvoorstel stemt, met een open blik naar de resultaten 
daarvan zal kijken, zodat we over afzienbare tijd een sluitstuk aan het 
voorgelegde initiatief, waarvan de heer Van den Bergh de eerste indie-
ner is, kunnen geven. Ik dank hem daarvoor.  
 
Ik heb met heel veel enthousiasme het wetsvoorstel van meet af aan 
ondersteund, omdat ik van mening ben dat het meer dan ooit nodig is. 
 

et de la Mobilité, débuteront rapide-
ment. Après une évaluation appro-
fondie, nous pourrons définiti-
vement ancrer cette initiative dans 
la loi. Nous soutenons cette propo-
sition avec beaucoup d'enthou-
siasme.  
 

La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion générale est close. 
De algemene bespreking is gesloten. 
 
Discussion des articles 
Bespreking van de artikelen 
 
Nous passons à la discussion des articles. Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. 
(Rgt 85, 4) (1776/4) 
Wij vatten de bespreking van de artikelen aan. De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor 
de bespreking. (Rgt 85, 4) (1776/4) 
 
La proposition de loi compte 5 articles. 
Het wetsvoorstel telt 5 artikelen. 
 
Aucun amendement n'a été déposé. 
Er werden geen amendementen ingediend. 
 
Les articles 1 à 5 sont adoptés article par article. 
De artikelen 1 tot 5 worden artikel per artikel aangenomen. 
 
La discussion des articles est close. Le vote sur l'ensemble aura lieu ultérieurement. 
De bespreking van de artikelen is gesloten. De stemming over het geheel zal later plaatsvinden. 
 

12 Proposition de résolution relative à l’État de droit en Pologne et à la défense des fondements de 

l’Union européenne (2314/1-5) 
- Proposition de résolution visant à condamner les conditions exigées par la Pologne pour l'interrup-
tion volontaire de grossesse (2245/1-2) 

12 Voorstel van resolutie aangaande de rechtsstaat in Polen en de verdediging van de fundamenten 

van de Europese Unie (2314/1-5) 
- Voorstel van resolutie waarbij wordt opgeroepen tot de veroordeling van de door Polen gestelde voor-
waarden om tot vrijwillige zwangerschapsafbreking te mogen overgaan (2245/1-2) 
 
Propositions déposée par: 
Voorstellen ingediend door: 
- 2314: Vicky Reynaert, Christophe Lacroix, Kattrin Jadin, Samuel Cogolati, Els Van Hoof, Marianne 
Verhaert, Wouter De Vriendt 
- 2245: Sophie Rohonyi, François De Smet. 
 
Discussion  
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Bespreking 
 
Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. (Rgt 85, 4) (2314/5) 
De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor de bespreking (Rgt 85, 4) (2314/5) 
 
L’intitulé a été modifié par la commission en "proposition de résolution relative à l’État de droit et aux droits 
des femmes en Pologne et à la défense des fondements de l’Union européenne". 
Het opschrift werd door de commissie gewijzigd in "voorstel van resolutie aangaande de rechtsstaat en de 
vrouwenrechten in Polen en de verdediging van de fundamenten van de Europese Unie". 
 
La discussion est ouverte. 
De bespreking is geopend. 
 
Mme Kattrin Jadin et M. Guillaume Defossé, rapporteurs, renvoient à leur rapport écrit. 
 

12.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mevrouw de voorzitster, colle-

ga's, ik zal ingaan op het element 'rechtsstaat' in het voorstel en collega 
Depoorter zal het gedeelte over abortus behandelen. 
 
Eerst wil ik toelichten hoe deze resolutie tot stand is gekomen. Collega 
Rohonyi had eerder al een resolutie ingediend over zwangerschapsaf-
breking. In onze commissie merkten we op dat het voorstel over de 
rechtsstaat in Polen gekoppeld was aan het voorstel van mevrouw 
Rohonyi. Onze fractie dacht dat dit werd afgesproken. Onze verbazing 
was dan ook groot toen we tijdens de bespreking in commissie hoorden 
dat hieromtrent geen contact was opgenomen met collega Rohonyi en 
dat zij niet bij deze beslissing was betrokken. Dit was niet echt verwon-
derlijk. De nieuwe versie van de resolutie van de meerderheid was im-
mers zo goed als een copy-paste van het voorstel van collega Rohonyi 
waardoor de titel 'rechtsstaat in Polen' de lading niet meer dekte. Vol-
gens de meerderheid heeft collega Rohonyi evenwel daarna nog be-
paalde zaken kunnen meetekenen. Dit toont nogmaals aan dat de 
nieuwe politieke cultuur van de meerderheid soms ver te zoeken is. 
 
Ik wil nog een tweede voorafgaande opmerking maken. In de commis-
sie voor Buitenlandse Betrekkingen worden – soms terecht – bepaalde 
landen of werelddelen met de vinger gewezen als zij bepaalde zaken 
verkeerd aanpakken. Toen Europees commissaris, Didier Reynders, 
echter naar het Parlement kwam om het rapport over de rechtsstaat in 
België te bespreken, waren weinig leden van de meerderheid aanwe-
zig. Volgens mij moet eerst voor eigen deur geveegd worden alvorens 
anderen met de vinger te wijzen. 
 
Wat de inhoud van het voorliggende voorstel van resolutie betreft, is 
het duidelijk dat Polen bezorgd is om zijn soevereiniteit. Om dat te we-
ten hoeft men geen groot wetenschapper te zijn. Het lijkt mij voor elke 
lidstaat belangrijk om de soevereiniteit en eigenheid te kunnen behou-
den binnen de Europese samenwerking. Het is niet voor niets dat het 
motto luidt ‘eenheid in verscheidenheid’. Dat maakt de Europese sa-
menwerking natuurlijk ook zo uniek. Polen is bezorgd over de afbake-
ning tussen de Europese bevoegdheden enerzijds en de Poolse be-
voegdheden anderzijds. Dat is een terechte bezorgdheid. 
 
Natuurlijk is Polen toegetreden tot de Europese Unie en als men dat 
doet, betekent dit dat men het Europees recht, het acquis communau-
taire, onderschrijft, evenals de Europese waarden en normen. Daar 
mag zeker geen twijfel over bestaan. Voor onze fractie is het belangrijk 
is dat de Europese lidstaten de Europese waarden en normen respec-
teren. Een bewijs daarvan is dat de Europese fractie waartoe de N-VA 
behoort de procedure heeft gesteund om artikel 7 te activeren tegen 

12.01  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): La genèse de la présente pro-
position de résolution est singu-
lière. Madame Rohonyi avait pré-
cédemment déposé une proposi-
tion relative à l'interruption de gros-
sesse. Dans la commission, il s'est 
avéré que la proposition sur l'état 
de droit en Pologne était jointe à sa 
proposition. Pendant la discussion, 
il est apparu clairement qu'elle 
n'avait pas été contactée à ce su-
jet. La nouvelle version était à peu 
de choses près un copier-coller de 
la proposition de Madame Rohonyi 
de sorte que le titre 'état de droit en 
Pologne' ne correspondait plus au 
contenu. La nouvelle culture poli-
tique de la majorité semble être 
une chimère.  
 
Dans la commission des Relations 
extérieures, certains pays ou cer-
taines régions du monde sont – 
parfois avec juste raison – pointés 
du doigt. Toutefois, lorsque le com-
missaire européen Reynders est 
venu au Parlement belge pour dé-
battre du rapport sur l'état de droit 
en Belgique, fort peu de membres 
de la majorité étaient présents. Il 
conviendrait de balayer devant sa 
porte avant de critiquer les autres. 
 
Il est important pour chaque État 
membre européen de pouvoir pré-
server sa souveraineté et sa spéci-
ficité au sein de la collaboration eu-
ropéenne. Le slogan de l'Europe 
"L'Unité dans la Diversité" n'a pas 
été choisi par hasard. La Pologne 
s'inquiète – à juste titre – de sa 
souveraineté et de la délimitation 
des compétences entre l'Europe et 
la Pologne. L'adhésion à l'Union 
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Polen. 
 
We moeten evenwel wel opletten voor gratuite beschuldigingen. Ik heb 
daar in de commissie vragen over gesteld, maar nooit antwoord op ge-
kregen. Zo stelt de resolutie bijvoorbeeld dat de erosie van de Poolse 
rechtsstaat, ik citeer "…ook directe gevolgen heeft voor België, Belgi-
sche bedrijven en Belgische onderdanen. Bij aanbestedingsdossiers 
en commerciële geschillen met Poolse partners moeten Belgische on-
dernemers opboksen tegen gepolitiseerde justitie die in plaats van de 
EU-wetgeving en zelfs de lokale wetgeving voorrang geeft aan de na-
tionalistische belangen." Ik vind dat een vrij zware beschuldiging. Wij 
zijn eens gaan horen bij Flanders Investment and Trade of men daar 
inderdaad klachten krijgt van Poolse ondernemers die daarop wijzen. 
Het FIT is daar alleszins niet van op de hoogte. Als men dergelijke 
zaken in een resolutie opneemt, moet men er op letten dat zij gestaafd 
zijn. Ik heb dat meer dan eens in de commissie gevraagd, maar ik heb 
er geen antwoord op gekregen. 
 
Een andere opmerking bij dit soort initiatieven, is de volgende. Men 
moet vermijden dat in de buitenwereld het idee ontstaat dat de Euro-
pese Unie met twee maten en twee gewichten werkt. Ik vrees echter 
dat het moeilijk wordt te ontkennen dat dit het geval is. Denk bijvoor-
beeld maar aan wat de Europese Unie doet ten opzichte van wat er in 
Catalonië is gebeurd. Zij doet niets. Er is daarover een oorverdovende 
stilte. Herinner u de manier waarop de Spaanse politie tekeergegaan 
is tegen mensen die vreedzaam deelnamen aan een referendum. De 
Spaanse politie schoot met rubberkogels op die mensen, terwijl die 
heel duidelijk maakten dat zij geen enkele gewapende bedoeling had-
den. Denk aan de democratisch verkozen Catalaanse politici die jaren-
lang in een Spaanse gevangenis hebben gezeten. Dat kan blijkbaar 
wél in de Europese Unie. Als men de principes van de rechtstaat ef-
fectief wil honoreren, en die moeten wij honoreren, kan men toch seri-
euze vragen stellen bij dat zwijgen. 
 
Dus ja, wij moeten ervoor opteren dat de principes van de rechtstaat in 
elke lidstaat gerespecteerd worden. En ja, als die principes in gevaar 
komen, moeten wij daartegen optreden. Maar wij moeten dat een-
drachtig doen, ten opzichte van elke lidstaat waar dergelijke schendin-
gen voorkomen, en niet werken met twee maten en twee gewichten. 
 
Een laatste, niet onbelangrijke, opmerking. Datgene waartoe in deze 
resolutie wordt opgeroepen, is eigenlijk een beetje het paard achter de 
kar spannen. Er zijn heel duidelijke afspraken gemaakt binnen de Eu-
ropese Raad. Ik heb het nagevraagd bij eerste minister De Croo en bij 
Europees commissaris Reynders. In die afspraken gaat België er ex-
pliciet mee akkoord om de uitspraak van het Hof van Justitie af te wach-
ten inzake de mogelijke koppeling van de rule of law en de artikel 7-
procedure alvorens stappen te ondernemen. 
 
Deze resolutie lapt die afspraken aan haar laars. De conclusie van de 
advocaat-generaal is intussen beschikbaar. Dat is een positief advies 
in de zin dat het wel degelijk zou kunnen. We kunnen de uitspraak van 
het Hof van Justitie binnenkort verwachten, maar pacta sunt servanda, 
het is belangrijk om die af te wachten, zoals overeengekomen. 
 
Ook belangrijk voor ons is iets waarop er wel wordt gewezen in de re-
solutie, namelijk dat er een koppeling gebeurt tussen het MFK (meer-
jarig financieel kader) en de uitbetaling van Europese fondsen ener-
zijds en de rule of law anderzijds. Het kan niet dat wij met Europese 
middelen staten ondersteunen die de rechtstaat aan hun laars lappen. 

européenne implique cependant 
que l'État membre souscrive au 
droit européen, c'est-à-dire à l'ac-
quis communautaire, ainsi qu'aux 
normes et valeurs européennes. 
La N-VA a soutenu la procédure vi-
sant à activer l'article 7 à l'égard de 
la Pologne. Nous devons cepen-
dant nous garder de toute accusa-
tion gratuite. En commission, je n'ai 
pas obtenu de réponses à mes 
questions en la matière. Dans le 
texte, nous pouvons par exemple 
lire ce qui suit: "Cette érosion de 
l’État de droit polonais a également 
des conséquences directes pour la 
Belgique, les entreprises et les res-
sortissants belges. Dans le cadre 
de dossiers de marchés publics et 
de litiges commerciaux avec des 
partenaires polonais, les entrepre-
neurs belges sont confrontés à une 
justice politisée qui fait primer les 
intérêts nationalistes sur la législa-
tion européenne et même la légi-
slation locale." Flanders In-
vestment & Trade n'a pas connais-
sance d'éventuelles plaintes qui 
auraient été formulées dans ce 
contexte. Il convient d'étayer suffi-
samment de telles affirmations 
avant de les reprendre dans un 
texte. 
 
Il faut, en outre, éviter que le 
monde extérieur ait l'impression 
que l'Union européenne agit avec 
partialité. Or, il est de plus en plus 
difficile de le nier.  Il règne, par 
exemple, un silence assourdissant 
au sein de l'Union européenne sur 
les événements survenus en Cata-
logne au moment du référendum. 
La police espagnole a tiré des 
balles en caoutchouc et des res-
ponsables politiques catalans élus 
démocratiquement sont restés des 
années dans une prison espa-
gnole. Si nous voulons respecter 
effectivement les principes de l'État 
de droit – et nous devons le faire – 
nous devons nous poser de sé-
rieuses questions à propos de ce 
silence. 
 
La proposition de résolution à l'exa-
men met en fait la charrue avant les 
bœufs. Des accords très clairs ont 
été conclus au sein du Conseil eu-
ropéen. Le premier ministre De 
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Daarover kan er geen enkele twijfel bestaan. 
 
Vanwege, en énkel vanwege de afspraak om eerst de uitspraak van 
het Hof van Justitie af te wachten alvorens verdere stappen te onder-
nemen, zal onze fractie zich bij de stemming onthouden. 
 
Zoals gezegd, zal collega Depoorter verder ingaan op het gedeelte met 
betrekking tot de zwangerschapsonderbreking. 
 

Croo et le commissaire européen 
Reynders ont confirmé que la Bel-
gique avait explicitement accepté 
d'attendre l'arrêt de la Cour de jus-
tice sur le lien éventuel entre l'État 
de droit et la procédure de l'ar-
ticle 7 avant d'entreprendre toute 
démarche. 
 
Toutefois, la proposition à l'exa-
men fait fi de ces accords. Les con-
clusions de l'avocat général sont 
entre-temps disponibles. L'avis est 
positif. La possibilité existerait bien. 
La Cour de justice devrait rendre 
sa décision prochainement, mais 
pacta sunt servanda: nous devons 
attendre cette décision, comme 
convenu. 
 
L'un des éléments importants du 
texte est la subordination du cadre 
financier pluriannuel et du paie-
ment des fonds européens au res-
pect du principe de l'État de droit. Il 
n'est pas admissible que nous ac-
cordions des fonds européens à 
des États qui bafouent ce principe. 
 
Pour le seul motif qu'il a été con-
venu d'attendre la décision de la 
Cour de justice avant d'entre-
prendre des démarches ulté-
rieures, notre groupe s'abstiendra 
lors du vote.  
 

12.02  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Madame la présidente, 

chers collègues, je voulais intervenir ici sur ce texte qui est important 
car il réaffirme les valeurs pour lesquelles nous nous battons au sein 
de l'Union européenne et il marque nos inquiétudes concernant les dé-
rives et les abus que nous pouvons observer en Pologne depuis plu-
sieurs années. 
 
Cette résolution s'inquiète de la dégradation de l'État de droit en Po-
logne mais je voudrais insister en particulier sur les questions liées aux 
droits sexuels et reproductifs et sur les droits des personnes LGBTQI 
qui sont, plus que jamais, en danger dans ce pays membre qui a pour-
tant rejoint l'Union européenne en connaissance de cause concernant 
les valeurs communes qui nous rassemblent.  
 
Nous le disons et le répétons, l'État de droit est fondamental pour la 
protection des droits des femmes. Ce sont toujours les premières vic-
times quand on attaque l'État de droit. Simone de Beauvoir disait: 
"N’oubliez jamais qu’il suffira d’une crise politique, économique ou re-
ligieuse pour que les droits des femmes soient remis en question." Je 
crois qu'elle avait malheureusement raison. L'exemple que nous avons 
devant les yeux est éloquent. 
 
Lors du Forum parlementaire européen pour les droits sexuels et re-
productifs qui a eu lieu à Varsovie en octobre, nos assemblées étaient 

12.02  Guillaume Defossé (Ecolo-

Groen): Dit is een belangrijke tekst, 
omdat hierin de gemeenschappe-
lijke Europese waarden bekrach-
tigd worden en er uiting gegeven 
wordt aan onze bezorgdheid over 
de misstanden en uitwassen in Po-
len, in het bijzonder de inperking 
van de seksuele en reproductieve 
rechten en de lgbtqi-rechten. Vrou-
wen zijn nog altijd het grootste 
slachtoffer van aanvallen op de 
rechtsstaat. 
 
Op het Europees parlementair fo-
rum voor seksuele en reproduc-
tieve rechten in Warschau afgelo-
pen oktober brachten advocates 
die strijden voor het behoud van de 
rechtsstaat in Polen de aanvallen 
op de onafhankelijkheid van de 
rechters in verband met de aanval-
len op de rechten van vrouwen, 
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représentées par Mme de Laveleye pour la Chambre et par M. Van de 
Wauwer pour le Sénat. Ils ont rencontré des avocates qui militaient 
pour l'État de droit et qui se levaient contre les machos politiques. 
Celles-ci leur ont dit qu'elles faisaient un lien direct entre les attaques 
ciblées contre l'indépendance des juges, et donc l'État de droit, et les 
attaques sur les droits des personnes migrantes, les attaques sur les 
droits des personnes LGBT et les attaques sur les droits des femmes. 
 
Aujourd'hui, les femmes en Pologne ne peuvent, pour ainsi dire, plus 
avorter. Le recours à la contraception est difficile et la lutte contre les 
violences est menacée. 
 
Je voudrais d'ailleurs saluer également le travail de Mme Rohonyi qui 
avait déposé un texte spécifique sur le sujet. Nous ne sommes finale-
ment pas partis de son texte mais plutôt du texte plus large présenté 
par Mme Reynaert et que nous avons enrichi de ses préoccupations. 
Mais Mme Rohonyi a présenté un texte important. Et je crois qu'avoir 
un texte spécifiquement sur les droits des femmes en Pologne a tout 
son sens. Il aurait clairement pu être traité comme tel. Nous avons tra-
vaillé autrement mais je crois que nous devons saluer son initiative. 
 
Enfin, la résolution le mentionne mais il semble important de le souli-
gner: le gouvernement fédéral, à l'initiative de la secrétaire d'État Sarah 
Schlitz et du ministre Frank Vandenbroucke, octroie des moyens aux 
femmes polonaises qui ont besoin d'une IVG. Si le soutien financier 
reste modeste, il sert littéralement "à sauver l'avenir de femmes" qui 
vivent à 1 000 kilomètres de chez nous. Le poids diplomatique de cette 
décision est majeur. 
 
C'est un exemple plus que symbolique parce qu'il est essentiel et qu'on 
espère voir d'autres pays européens suivre.  
 
Pour terminer mon intervention concernant les droits des personnes 
LGBT en Pologne, je voudrais également rappeler que le Parlement 
s'est déjà penché sur la question à la suite de la mise en place des 
zones anti-LGBT ou sans LGBT sur le territoire polonais. Une proposi-
tion de résolution cosignée par mon collègue Simon Moutquin relative 
à ces zones en Pologne a en effet été adoptée le 17 juin 2020 et votée 
le 7 juillet 2020 en plénière. Nous sommes donc ici dans la continuité 
de notre travail comme, malheureusement, la Pologne est dans la con-
tinuité de sa politique de dégradation de l'État de droit et de protection 
des minorités. 
 
Chers collègues, je vous remercie. C'est avec conviction mais aussi 
avec inquiétude que nous soutiendrons ce texte.  
 

lgbtqi's en migranten. Het is moei-
lijk geworden om abortus te plegen 
en aan voorbehoedsmiddelen te 
komen, en de strijd tegen vrouwen-
geweld komt in het gedrang. Ook al 
hebben we ons gebaseerd op een 
ruimere tekst van mevrouw Rey-
naert, wil ik mevrouw Rohonyi, die 
een specifieke tekst rond deze 
kwestie ingediend had, lof toe-
zwaaien voor het belangrijke werk 
dat zij verricht heeft. Het is immers 
volkomen zinvol om te focussen op 
de vrouwenrechten in Polen. (Ap-
plaus van mevrouw Jadin) 
 
De federale regering kent op initia-
tief van staatssecretaris Schlitz en 
minister Vandenbroucke middelen 
toe aan Poolse vrouwen die zich 
genoodzaakt zien een abortus te 
ondergaan. Het bedrag mag dan 
bescheiden zijn, die steun redt de 
toekomst van die vrouwen en is 
van grote diplomatieke waarde. Dit 
initiatief zal, naar we hopen, an-
dere Europese landen ertoe aan-
zetten ons voorbeeld te volgen.   
 
Op 7 juli 2020 heeft het Parlement 
al een resolutie aangenomen tegen 
de lgbt-vrije zones in Polen. De on-
derhavige resolutie ligt dus in het 
verlengde van onze eerdere werk-
zaamheden, en helaas gaat Polen 
ook onverminderd voort met de 
aantasting van de rechtsstaat en 
van de bescherming van de min-
derheden. Het is met overtuiging 
maar ook met bezorgdheid dat wij 
deze tekst zullen steunen.  
 

12.03  Christophe Lacroix (PS): Madame la présidente, chers col-

lègues, nous sommes amenés aujourd'hui à voter un texte important 
sur des valeurs fondamentales de l'Europe. L'Europe n'est pas une en-
tité virtuelle, c'est une entité composée d'hommes et de femmes qui 
partagent un projet commun, un projet économique, un projet qui de-
vrait être beaucoup plus social et beaucoup plus environnemental, un 
projet de politique extérieure qui devrait être beaucoup plus rassem-
bleur et progressiste. Mais c'est aussi un projet de valeurs humaines 
et de respect des droits fondamentaux. 
 
Or il s'avère, lorsqu'on constate la situation en Pologne, qu'on est très 
loin depuis quelques années maintenant du respect de l'État de droit. 
En vérifiant le dossier, je me suis aperçu que la Cour européenne des 

12.03  Christophe Lacroix (PS): 

Europa is geen virtuele entiteit 
maar een eenheid die een ge-
meenschappelijk economisch pro-
ject deelt, dat echter ook socialer 
en ecologischer zou moeten zijn, 
met een progressiever buitenlands 
beleid. Het is evenwel ook een pro-
ject van menselijke waarden en 
eerbiediging van de grondrechten.  
 
De jongste jaren eerbiedigt Polen 
die rechten steeds minder. Het 
EHRM heeft tot dusver 57 klachten 
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droits de l'homme a enregistré jusqu'à présent 57 plaintes, essentielle-
ment de magistrats polonais victimes des réformes. Elle s'est pronon-
cée à quatre reprises en jugeant que la composition du tribunal cons-
titutionnel était entachée d'illégalités et qu'il y avait manifestement de 
graves problèmes sur le plan de la légalité et du droit en Pologne. Cette 
Cour européenne des droits de l'homme a même statué que la Cour 
suprême n'était plus un tribunal indépendant et impartial établi par la 
loi et que les magistrats révoqués avaient été privés de leur droit d'ac-
cès à un tribunal. 
 
Je dis cela car j'en entends certains – qui ne dressent certes pas un 
portrait euphorique de la Pologne – qui semblent trouver des circons-
tances atténuantes à la Pologne. Il n'y a pas de circonstances atté-
nuantes pour un État qui, dans ses actes au quotidien, souille la légalité 
constitutionnelle et souille les droits fondamentaux de ses propres ci-
toyens et des citoyens européens en général. 
 
Le texte dont nous parlons aujourd'hui, pour mon groupe et pour l'en-
semble des parlementaires qui vont le soutenir, remet au cœur des 
débats de notre institution les fondements même de la démocratie eu-
ropéenne. Car ne l'oublions pas, l'Union européenne a été fondée sur 
des valeurs de respect de la dignité humaine, de la liberté, de l'égalité, 
sur des valeurs de respect de l'État de droit et des droits humains, en 
ce compris la protection du droit des personnes appartenant à des mi-
norités. Pour mon groupe, ces valeurs devraient être communes à l'en-
semble des États membres, dans une société qui se veut caractérisée 
par le pluralisme, par la non-discrimination, par la tolérance, par la jus-
tice, la solidarité et l'égalité entre les femmes et les hommes. 
 
Or, ces dernières années, des politiques menées dans certains pays 
européens ont bafoué ces valeurs définies dans les traités européens 
et dans la Convention européenne des droits de l'homme. C'est no-
tamment le cas de la Pologne, où des mesures de plus en plus con-
servatrices sont prises depuis des mois par le parti conservateur natio-
naliste au pouvoir, le parti qui, curieusement, s'appelle Droit et Justice. 
C'est quand même un paradoxe, puisqu'il devrait plutôt s'agir du parti 
du Non-droit et de l'Injustice. Mais je ne vais pas faire de la sémantique 
polonaise. Je ne connais pas assez le polonais. Je ne le connais pas 
du tout et je ne vais pas me lancer dans cet exercice bien périlleux. 
 
Pas plus tard qu'il y a quelques semaines, la Commission européenne 
annonçait avoir ouvert une procédure d'infraction contre la Pologne, 
après une décision de son tribunal constitutionnel – illégale, rappelle la 
Cour européenne des droits de l'homme – qui contestait la primauté du 
droit européen sur le droit national. 
 
Il y a déjà un an, le tribunal constitutionnel polonais avait validé un 
nouveau durcissement de la loi sur l'avortement en proscrivant l'IVG 
en cas de malformation du fœtus. Pour rappel, cette législation était 
déjà l'une des plus restrictives d'Europe.  
 
Je rappellerai aussi l'attention que nous devons porter aux personnes 
LGBTQI+, menacées dans ce pays où depuis 2019, 80 villes se sont 
déclarées libres de l'idéologie LGBTQI+. Effectivement, quand on est 
LGBTQI+, c'est parce qu'on est convaincu par une idéologie qui nous 
est imposée de je ne sais où, par je ne sais qui, et qui comporte des 
statuts. Il faut certainement être membre adhérent, ou membre coti-
sant, ou sympathisant, pour faire partie de l'idéologie LGBTQI+. Voilà 
où nous en sommes dans la réflexion hautement intellectuelle des 

geregistreerd van Poolse rechters 
die het slachtoffer werden van de 
hervormingen, en heeft bij vier ge-
legenheden geoordeeld dat de sa-
menstelling van het Grondwettelijk 
Hof onwettig is en dat het Hoogge-
rechtshof niet langer een onpartij-
dig en onafhankelijk rechtscollege 
is.  
 
Sommigen oordelen blijkbaar dat 
er voor Polen verzachtende om-
standigheden gelden. Dit land tast 
echter de grondwettelijkheid aan 
en ondermijnt niet alleen de grond-
rechten van de Polen maar ook die 
van alle Europese burgers. 
 
De EU is gestoeld op een aantal 
waarden: vrijheid, gelijkheid en 
eerbiediging van de mensenrech-
ten, met inbegrip van de bescher-
ming van minderheden. Die waar-
den, met name pluralisme, non-dis-
criminatie, tolerantie en gelijkheid 
van vrouwen en mannen, zouden 
door alle EU-lidstaten gedeeld 
moeten worden. 
 
Met de invoering van steeds con-
servatievere maatregelen heeft Po-
len deze waarden echter met de 
voeten getreden. Paradoxaal ge-
noeg is het de partij met de naam 
Recht en Rechtvaardigheid die aan 
de knoppen draait. 
 
De Europese Commissie heeft on-
langs een inbreukprocedure tegen 
Polen opgestart, na een – volgens 
het EHRM onwettige – beslissing 
van het Poolse Grondwettelijk Hof, 
dat het primaat van het Europese 
recht boven het nationale recht be-
twist. 
 
Een jaar geleden al bekrachtigde 
datzelfde Grondwettelijk Hof een 
nieuwe verstrenging van de abor-
tuswet (die al één van de strengste 
was), waarbij een zwangerschaps-
afbreking in geval van een misvor-
ming van de foetus verboden 
wordt. 
 
Voorts hebben 80 Poolse steden 
zich in 2019 uitgeroepen tot zoge-
naamde lhbtqi-ideologievrije zo-
nes, alsof het feit dat men tot die 
groepen behoort het gevolg zou 
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autorités de ces 80 villes qui se sont déclarées libres de cette idéolo-
gie! 
 
Ce courant conservateur et les conséquences de celui-ci – je ne 
mâche pas mes mots – sont une véritable honte pour l'Europe. C'est 
pourquoi nous soutenons avec force ce texte proposé notamment par 
Vicky Reynaert que nous tenons d'ailleurs à féliciter. Avec d'autres, 
nous sommes coauteur dudit texte, mais c'est Vicky Reynaert qui en 
est à la base.  
 
Il est temps et plus que temps que l'Europe se saisisse de ces ques-
tions, que les versements du plan de relance soient conditionnés et 
que le mécanisme européen de défense de l'État de droit soit enclen-
ché.  
 
On ne fait pas partie de l'Europe en sélectionnant ce qui nous convient 
et en rejetant ce qui ne nous convient pas. On ne rentre pas dans le 
club européen comme on rentre dans un restaurant en choisissant un 
plat plutôt qu'un autre parce qu'on aime bien la viande et pas le pois-
son. Bref, on est membre de l'Union européenne parce qu'on a des 
convictions profondes en termes de respect des droits fondamentaux 
des êtres humains qui la composent et pas seulement des convictions 
économiques. 
 
Nous voterons donc résolument cette proposition de résolution. 
 

zijn van conditionering en deze 
personen lid zouden zijn van een 
partij! Dat is het intellectuele niveau 
van die stadsbesturen: nul komma 
nul. 
 
Deze conservatieve stroming en de 
gevolgen ervan zijn een schand-
vlek voor Europa. Daarom steunen 
wij met nadruk deze tekst van on-
der meer Vicky Reynaert, die we 
hiervoor willen feliciteren. 
 
Europa moet zich zonder dralen 
over deze kwesties buigen, voor-
waarden verbinden aan de toege-
kende financiële middelen in het 
kader van het herstelplan en het 
Europees mechanisme voor de be-
scherming van de rechtsstaat acti-
veren. 
 
Europa is geen club waar je à la 
carte kan kiezen uit een aantal me-
nu's. Een lidstaat is niet alleen aan-
gesloten bij de EU uit economische 
overtuiging maar ook omdat hij er 
ten volle van overtuigd is dat de 
fundamentele rechten van de men-
sen die er wonen, moeten worden 
gerespecteerd. 
 
We stemmen dus resoluut voor dit 
voorstel van resolutie.  
 

12.04  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de voorzitster, collega's, het voor-

stel betreft een heel ruime kritiek op het regeringsbeleid in Polen. In 
eerste instantie betrof het enkel de binnenlandse gerechtelijke hervor-
mingen. Zoals het hier in het Parlement al eens kan voorvallen, werd 
onder de vorm van 28 amendementen het voorstel aangevuld met kri-
tiek op de Poolse abortuswet. 
 
Collega's, over de gerechtelijke hervormingen is volgens de indieners 
de onafhankelijkheid van de Poolse rechterlijke macht in het gedrang 
en staat de rechtsstaat op de helling. Polen zou volgens de teneur van 
het voorstel zelfs de gehele Europese rechtsorde aan het wankelen 
brengen.  
 
Ten eerste, het is voor ons lachwekkend met welk gemak en welke 
misplaatste verontwaardiging in het voorstel over een andere EU-lid-
staat wordt gesproken over de rechtsstaat. België is erg ongeschikt, 
om met het moralistische vingertje richting Warschau te wijzen. Er is in 
de resolutie sprake van verstrengeling tussen de hoogste rechtscolle-
ges van Polen en de Poolse regering. Hoe staat het echter met de 
scheiding der machten in België? Wij kennen ook een politiek benoemd 
Grondwettelijk Hof. De lijst telt maar liefst twaalf politiek benoemde 
rechters. Ik spreek nog niet over de tientallen politiek benoemde eme-
riti en ereleden. Nog maar pas kondigde Waals begrotingsminister 
Jean-Luc Crucke van de MR zijn ontslag aan, om zijn postje in te ruilen 
voor een zitje in het Grondwettelijk Hof. 

12.04  Ellen Samyn (VB): Selon 

les auteurs de cette proposition, 
l'indépendance du pouvoir judi-
ciaire serait en danger en Pologne 
et ce pays ferait même vaciller l'en-
semble de l'ordre judiciaire euro-
péen. La Belgique est pourtant très 
mal placée pour tenir un discours 
moralisateur à l'égard de Varsovie. 
En effet, les auteurs de la proposi-
tion de résolution évoquent un en-
chevêtrement entre les plus hautes 
juridictions polonaises et l’exécutif 
de ce pays, alors qu'il serait plus 
utile de s'occuper de la séparation 
des pouvoirs en Belgique. Notre 
Cour constitutionnelle compte pas 
moins de douze juges politisés et je 
ne parle même pas des dizaines 
d'émérites et honoraires dont la no-
mination était liée au politique. Par 
ailleurs, notre pouvoir législatif est 
tout à fait symbolique puisqu'il n'est 
rien d'autre que le prolongement du 
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Is die voortdurende Belgische politieke benoemingscarrousel in het 
hoogste rechtscollege dan een toonbeeld van een onafhankelijk 
rechtsstelsel? Neen, de hoogste rechtbank hier is dus ook niet onaf-
hankelijk van onze uitvoerende macht.  
 
Bovendien kampt België met het probleem van een compleet uitge-
holde wetgevende macht, die het verlengstuk vormt van de regering. 
Althans is dat het geval voor de parlementaire meerderheid. De partijen 
in de regeringsmeerderheid draaien elk wetgevend voorstel door de 
paars-groene molen. Wij moeten het nog meemaken dat in het Parle-
ment met wisselmeerderheden zou worden gestemd. 
 
Parlementairen hier denken dus niet in termen van de eigen overtui-
ging en de achterban, laat staan van het volk, maar enkel in termen 
van het slaafs uitvoeren van het regeerakkoord, desnoods tegen de 
meerderheid van de bevolking in. De volksvertegenwoordigers van de 
meerderheid dienen al te vaak als applaus- en stemmachine in plaats 
van hun democratische en kritische controle op de uitvoerende macht 
uit te oefenen. Dat zijn de problemen van de Belgische particratie, die 
bij elke ernstige politicoloog genoegzaam bekend zijn. 
 
Verder is er in België nog een probleem met rechterlijk activisme. Er 
zijn talloze voorbeelden van rechters, die door hun al te creatieve in-
terpretatie van de wet op de stoel van de wetgever zitten en wetten 
maken in plaats van wetten toe te passen. Ik haalde dit in de commissie 
reeds aan. Denk maar aan het vonnis van de Mechelse rechtbank over 
het spandoek met Stop Islamisering van Voorpostactivisten. In de in-
terpretatie van de rechter was dit aanzetten tot racisme en discriminatie 
en dus strafbaar. Elk redelijk mens kan zien dat dit een intentieproces 
is, want stop islamisering betekent gewoonweg een halt toeroepen aan 
de toenemende invloed van de islam in de samenleving. Toch besliste 
de rechter anders en zijn uitspraak kan dan weer een precedent zijn 
voor toekomstige rechtszaken.  
 
Nog recenter is de zaak-Hoeyberghs, waarbij iemand voor vulgaire 
toogpraat een celstraf van 10 maanden en een ontzetting van 5 jaar uit 
zijn burgerrechten kreeg opgelegd. In het licht van de schijnstrafjes die 
allochtone groepsverkrachters opgelegd krijgen in dit land, kan dit al-
leen maar ideologische rechtspraak genoemd worden. Men wordt dus 
niet gestraft als vrouwenhaat onderdeel is van zijn buitenlandse cultuur 
of religie, maar wel als men schunnige en vulgaire toogpraat verkoopt 
als Vlaming. Dat is de boodschap die het rechtssysteem in België mee-
geeft aan de bevolking. Er is een overgevoeligheid van rechters voor 
politieke correctheid, waardoor men een hogere straf krijgt voor een 
veel kleiner vergrijp of zelfs voor iets dat niet strafbaar hoort te zijn, als 
men de verkeerde achtergrond of overtuiging heeft.  
 
Ik haal dit alles aan om te verduidelijken dat ook België kampt met een 
problematische scheiding der machten. De rechtelijke noch de wetge-
vende macht is hier onafhankelijk van de regering. Het is dan ook zeer 
pretentieus om vanuit België te gaan pleiten voor sancties tegen Polen 
vanwege de zogenaamde rechtstaat.  
 
Daarnaast is er de kwestie van de onverenigbaarheid van de Poolse 
constitutie met sommige artikelen in de Europese verdragen en het ar-
rest van het Poolse grondwettelijk hof over de voorrang van nationaal 
recht op EU-recht. Deze zaak wordt door de indieners verkeerdelijk 
geïnterpreteerd. Het Poolse grondwettelijk hof heeft niet geoordeeld 
dat de Poolse grondwet of het nationaal recht te allen tijde voorrang 

gouvernement. Les partis de la ma-
jorité gouvernementale passent 
chaque proposition législative à la 
moulinette de la Vivaldi et aucune 
majorité alternative ne se dégage 
lors des votes. Les parlementaires 
ne font qu'exécuter servilement 
l'accord de gouvernement, quitte à 
ignorer l'avis de la majorité des ci-
toyens. 
 
Par ailleurs, il existe encore en Bel-
gique un problème d'activisme judi-
ciaire: certains juges interprètent la 
loi de façon trop créative et "font les 
lois" au lieu de les appliquer. Des 
jugements comme celui rendu à 
propos de la banderole portant 
l’inscription "Stop Islamisering" 
(stop à l’islamisation) déployée par 
des militants du Voorpost ou celui 
rendu dans l'affaire Hoeyberghs 
sont des exemples de jurispru-
dence idéologique. L'on constate 
une hypersensibilité de certains 
juges au politiquement correct: si 
votre passé ou vos convictions 
sont jugés inadéquats, vous rece-
vrez une peine plus lourde pour un 
acte qui ne devrait pas être punis-
sable. En revanche, les auteurs al-
lochtones de viol collectif se voient 
infliger des peines légères. 
 
Les auteurs de la présente propo-
sition de résolution interprètent les 
décisions de la Cour constitution-
nelle polonaise relatives à l'incom-
patibilité de la Constitution polo-
naise avec certains articles des 
traités européens et à la primauté 
du droit national sur le droit de l'UE. 
La Cour constitutionnelle polonaise 
a simplement estimé que l'UE ne 
peut outrepasser les limites de ses 
compétences. Le droit de l'UE ne 
prévaut que dans les matières où 
les compétences supranationales 
de l'UE peuvent s'exercer. Dans 
les autres cas, le droit national pré-
vaut. Il est donc malhonnête 
d'avancer que la Pologne sape le 
droit de l'UE en défendant sa sou-
veraineté nationale. 
 
Concernant la politique de la Po-
logne en matière d'avortement, le 
pays opte pour une législation 
stricte, qui n'autorise légalement 
l'avortement qu'en cas d'inceste, 
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hebben, maar wel dat de Unie de grenzen van haar bevoegdheid, die 
haar door de lidstaten in verdragen is toebedeeld, niet mag overschrij-
den. Het EU-recht heeft namelijk alleen voorrang waar de Unie supra-
nationale bevoegdheden kan uitoefenen. Waar lidstaten bevoegdhe-
den uitoefenen, is het uiteraard nationaal recht dat primeert.  
 
Verkondigen dat Polen het EU-recht ondergraaft door de nationale 
soevereiniteit te verdedigen en niet altijd slaafs de dictaten van de EU 
te volgen, is dus oneerlijk. De Unie is niet op alle beleidsdomeinen do-
minant. In vele domeinen is het nationale recht van de lidstaten geluk-
kig nog primair.  
 
Collega's, wat het Poolse abortusbeleid betreft: dat Polen kiest voor 
een strenge abortuswetgeving, waarbij abortus enkel wettelijk is bij in-
cest, verkrachting of wanneer het leven van de moeder in gevaar komt, 
is een soevereine keuze. Wij spreken ons niet uit voor of tegen deze 
abortuswetgeving. Wel zullen wij vandaag de soevereiniteit verdedigen 
van Europese natiestaten als Polen om eigen keuzes te maken op 
ethisch en moreel gebied. Hoewel er wordt geschermd met Europese 
resoluties en veroordelingen in verband met het Poolse abortusrecht, 
blijft abortus immers een onderdeel van het volksgezondheidsbeleid. 
Het is dus nog steeds een zuiver nationale bevoegdheid.  
 
De Unie kan Polen dus niet sanctioneren zonder dat ze abortus als een 
absoluut vrouwenrecht of mensenrecht interpreteert. Zoals u weet, is 
het abortusrecht nergens absoluut en zijn er overal bepaalde beperkin-
gen aan verbonden. Mocht Polen abortus volledig verbieden, zou dat 
inderdaad in strijd zijn met een aantal internationale en Europese con-
venties, maar dat is niet het geval. 
 
Er wordt in het voorstel de indruk gewekt dat het recht op abortus in 
Polen niet meer bestaat, maar is het recht op abortus in Polen werkelijk 
nietig verklaard? Bestaat het opeens niet meer sinds de wetgeving van 
27 januari 2021 van kracht is? Is het daadwerkelijk zo dat er een feite-
lijk verbod is op abortus in Polen? Nee. Zoals reeds aangehaald, kun-
nen vrouwen er nog steeds een beroep doen op abortus bij incest, ver-
krachting en wanneer hun leven in gevaar is. Het is dus onjuist dat 
abortus in Polen verboden is, het is wel aan strikte grenzen onderwor-
pen.  
 
Nogmaals, over die Poolse beleidskeuze vellen wij geen waardeoor-
deel, maar wij vellen wel een oordeel over de Europese bemoeizucht 
en die van de links-liberale partijen over het soevereine beleid van een 
Europese lidstaat. Polen kan en mag een strenge abortuswetgeving 
voorstaan. Als het Poolse grondwettelijk hof oordeelt dat de Poolse 
constitutie onverenigbaar is met het recht op abortus wanneer een foe-
tus bepaalde afwijkingen vertoont, wie zijn wij dan om ons daarin te 
mengen? Onze visie op abortus is niet zaligmakend. In België blijkt het 
recht van de vrouw door te wegen op dat van het kind. In Polen maakt 
men andere keuzes, op basis van de nationale identiteit en cultuur, 
waarin het christelijke denken nog sterk aanwezig is.  
 
Laten we die Europese diversiteit respecteren in plaats van alle lidsta-
ten door de progressieve mal te willen duwen met hysterische sancties 
vanuit de Europese Commissie en het Hof van Justitie. 'Eenheid in di-
versiteit' was toch ook een slagzin van de EU. Die diversiteit is er ook 
in de visie op ethische kwesties. 
 
Voorts is er ook kritiek op het strenge Poolse migratiebeleid. Dat is 
wellicht een van de hoofdredenen van de voortdurende aanvallen op 

de viol ou de mise en danger de la 
vie de la mère. C'est un choix sou-
verain et nous défendons la possi-
bilité pour les États européens 
d'opérer leurs propres choix dans 
le domaine éthique et moral. 
L'avortement relève, en effet, de la 
politique de santé publique, une 
compétence purement nationale. 
L'UE ne peut dès lors pas sanction-
ner la Pologne sans considérer 
l'avortement comme un droit hu-
main ou des femmes absolu, et ce 
alors que l'avortement n'est nulle 
part absolu et est partout soumis à 
certaines restrictions. Dans la légi-
slation du 27 janvier 2021, il n'est 
d'ailleurs pas question d'une inter-
diction factuelle de l'avortement en 
Pologne, mais celui-ci est soumis à 
des restrictions sévères. Il s'agit 
d'un choix politique souverain de la 
Pologne, fondé sur son identité na-
tionale et sa culture encore très 
marquée par la pensée catholique. 
Respectons cette diversité euro-
péenne qu'exprime le slogan de 
l'Union européenne, "unie dans la 
diversité", plutôt que d'imposer des 
sanctions hystériques. 
 
La politique migratoire stricte de la 
Pologne fait l'objet de nombreuses 
critiques. Nous devrions pourtant 
nous en inspirer, plutôt que de 
nous opposer au choix souverain 
d'un pays qui décide de défendre 
ses frontières. 
 
À Malte, l'avortement est interdit; à 
Andorre, il n'est autorisé que si la 
vie de la mère est en danger. Si l'on 
ne parle jamais que de la Pologne, 
c'est parce que l'UE et les auteurs 
de la proposition souhaitent que ce 
pays se conforme à l'agenda de la 
gauche libérale. Nous soutenons la 
position de la Pologne qui ne se 
laisse pas dicter sa conduite par 
les oukases de bureaucrates non 
élus de Bruxelles. La Pologne se 
voit sanctionnée parce qu'elle a 
une culture différente de celle des 
bureaucrates progressistes, parce 
qu'elle privilégie une autre politique 
migratoire et une autre vision de 
l'identité. 
 
Si l'UE était cohérente, elle aurait 
également rappelé l'Espagne à 
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landen als Polen. Wij zouden wat ons betreft hier beter een voorbeeld 
aan nemen in plaats van in te hakken op de soevereine keuze van een 
land om zijn grenzen te verdedigen. 
 
Verschillende lidstaten maken verschillende keuzes. Polen staat 
daarin niet alleen. Kijk bijvoorbeeld inzake abortus naar de nog veel 
conservatievere lijn in Malta, waar abortus gewoon geheel verboden 
is, of Andorra, waar abortus alleen mag wanneer dat noodzakelijk is 
om het leven van de zwangere vrouw te redden. Waarom spreken wij 
dan altijd maar over Polen? Opnieuw, misschien omdat de Europese 
Unie en de indieners van het voorstel willen dat Polen zich conformis-
tisch gedraagt, volgens de links-liberale agenda dus. Het grootste deel 
van de anti-Poolse hysterie in het Parlement heeft te maken met het 
feit dat Polen zich niet de wet laat dicteren door oekazes van onverko-
zen bureaucraten in Brussel. Die houding zullen wij altijd blijven steu-
nen. 
 
Onze fractie concludeert dus dat het voorliggende voorstel over de 
rechtsstaat in Polen en het Poolse abortusbeleid vooral blijk geeft van 
hypocrisie. Sanctioneert de Unie niet eerder landen als Polen, omdat 
zij voor een andere cultuur staan dan die van de progressieve bureau-
craten en elites in West-Europa? Sanctioneert de Unie hen niet eerder, 
omdat zij een heel ander migratiebeleid en een andere visie op identi-
teit voorstaan? Als de EU consequent was in haar veroordeling inzake 
de rechtsstaat, dan zou zij onder andere Spanje – het is hier al aange-
haald – al lang op de vingers hebben getikt voor de opsluiting van de 
Catalaanse politieke gevangenen of het feit dat de Spaanse inlichtin-
gendienst CNI zelfs betrokken zou zijn bij de terroristische aanslagen 
in Barcelona in 2017. Als het over Spanje gaat, klinkt echter opeens 
een heel andere toon vanuit de EU-cenakels. Dan is de nationale soe-
vereiniteit wel een argument voor Brussel om lidstaten met rust te laten 
en gaat het ineens over een interne kwestie. België ondersteunt die 
hypocrisie. De ene lidstaat is blijkbaar de andere niet. 
 
Wij kunnen het voorstel dus onmogelijk steunen. 
 

l'ordre pour avoir incarcéré des pri-
sonniers politiques catalans ou 
pour l'implication des services de 
renseignement espagnols dans les 
attentats de Barcelone en 2017. 
Pour l'Espagne, on applique toute-
fois le principe qu'il s'agit de ques-
tions internes. Nous ne pouvons 
pas adhérer à une telle hypocrisie.  
 

12.05  Kattrin Jadin (MR): Madame la présidente, chers collègues, 

nous le savons, la situation politique en Pologne nous inquiète et pas 
seulement depuis hier, mais depuis quelques années. Nous pourrions 
d'ailleurs présupposer que chaque gouvernement a, bien entendu, le 
droit de mener une politique conforme à ses orientations idéologiques, 
basées sur les résultats d'une élection ou encore d'un accord de gou-
vernement, quoi de plus normal d'ailleurs? Mais cette assertion n'a, en 
fait, plus de sens si on réfléchit bien à l'ensemble des normes et con-
ventions internationales qui encadrent la vie publique. 
 
En tant que démocrate et libérale convaincue, je ne regrette nullement 
que nos dirigeants tiennent compte, dans leurs décisions, de normes 
juridiques internationales sur l'État de droit, sur la protection des va-
leurs, sur la défense des libertés d'expression de convictions ou encore 
de protection de la vie privée, un gouvernement ne peut, au nom de 
l'idéologie qui le guide ou des défis qui s'imposent à lui, faire table rase 
d'un certain nombre de principes juridiques. Voilà mon avis! La crise 
du covid d'ailleurs, où la protection des données est malmenée, en est 
un exemple assez illustratif.  
 
Chers collègues, le cadre juridique européen, les traités successifs et 
son droit dérivé, fait partie de ce qu'un gouvernement, dont le pays est 
membre de l'Union, doit respecter quel que soit son accord de gouver-
nement ou ses principes philosophiques. 

12.05  Kattrin Jadin (MR): De po-

litieke situatie in Polen is al jaren 
zorgwekkend. Elke verkozen rege-
ring heeft uiteraard het recht een 
beleid te voeren in overeenstem-
ming met haar ideologische koers, 
maar het openbare leven wordt ge-
regeld door een reeks conventies. 
Als democrate en liberaal betreur ik 
niet dat onze leiders rekening hou-
den met internationale rechtsnor-
men over de rechtsstaat, de be-
scherming van onze waarden en 
de verdediging van onze vrijheden. 
Een regering kan geen tabula rasa 
maken en bepaalde beginselen 
overboord gooien. De regering van 
een EU-lidstaat moet het Europese 
rechtskader eerbiedigen, ongeacht 
haar regeerakkoord of haar levens-
beschouwelijke principes. 
 
België stond aan mee aan de wieg 
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Pays fondateur de l'Union européenne, la Belgique doit montrer 
l'exemple en respectant les normes et en les transposant dans les 
temps et dans l'esprit des textes. Je peux également concevoir, chers 
collègues, que nous pourrions faire mieux et que, comme d'autres col-
lègues l'ont dit aussi, sur certains principes de respect fondamentaux 
– je rejoins ce que Didier Reynders, notre ancien ministre des Affaires 
étrangères, disait à ce sujet –, "il y avait également en Europe, mais 
probablement dans certains domaines dans notre pays, matière à ré-
vision" et il faut aussi pouvoir l'accepter. 
 
Nous sommes donc aussi, au-delà de cela, dans un effort constant, 
celui du respect qui doit permettre de dénoncer ce qui est estimé cons-
tituer une violation du droit européen par la Pologne aujourd'hui. C'est 
le fond de cette résolution. Cela concerne deux pays (la Hongrie éga-
lement) qui par leurs gouvernements actuels – et j'insiste sur ce point, 
ce sont les gouvernements actuels parce que l'espoir existe, les élec-
tions ont lieu et les changements sont toujours possibles –, nient pour 
le moment leur engagement dans la construction européenne, un en-
gagement formalisé en 2004 qui refermait 45 ans de chape de plomb 
communiste. 
 
Madame la présidente, cela fait donc un certain nombre d'années que 
le gouvernement polonais adopte une position d'errance, une errance 
politique doublée d'une errance juridique. Le 13 janvier 2016, la Com-
mission européenne annonçait déjà qu'elle allait procéder à une éva-
luation de la situation en Pologne conformément au cadre sur l'État de 
droit. À l'époque, cette décision était motivée par deux raisons: premiè-
rement, le refus de la part des autorités polonaises de se soumettre 
aux décisions du tribunal constitutionnel et, deuxièmement, la loi con-
cernant la radiotélévision publique. Au lieu d'ouvrir les yeux, le gouver-
nement polonais à l'époque continuait à mettre sous tutelle le tribunal 
constitutionnel par une loi du 22 juillet 2016 qui limitait fortement son 
indépendance et qui le rendait de facto incapable d'assurer sa fonction 
de contrôle de constitutionnalité des lois. La nomination de juges à la 
solde du gouvernement faisait donc aussi partie de ces griefs. 
 
Face à la volonté de dialogue affichée par la Commission et soutenue 
en cela par les 27 autres États membres de l'Union européenne à 
l'époque, le gouvernement polonais ignorait et ignore toujours les re-
commandations de la Commission qui s'étendent à l'ensemble du pou-
voir judiciaire polonais désormais mis sous tutelle politique. 
 
Chers collègues, il ne faut pas s'étonner que, cinq ans plus tard, la 
nouvelle mouture du Tribunal constitutionnel polonais ait estimé que le 
Traité sur l'Union européenne (TUE) et la Convention européenne des 
droits de l'homme se révèlent particulièrement incompatibles avec la 
Constitution polonaise. Si nous pouvons regretter qu'en 2016 et 2017, 
la Commission n'ait pas recouru à la procédure de l'article 7 du TUE, 
nous devons néanmoins souligner ici la fermeté de la Commission 
von der Leyen, qui a pris deux décisions très fortes. Il s'agit, première-
ment, de la suspension de l'approbation du plan de relance polonais, 
doté – faut-il le rappeler – de 36 milliards d'euros et, deuxièmement, 
de l'ouverture d'une procédure pouvant aboutir à une suspension des 
fonds européens, en application du règlement relatif à la conditionna-
lité du budget. 
 
Or, toute personne ayant suivi et réussi un cours de droit européen sait 
que la primauté de celui-ci est affirmée depuis 1964 au travers de l'ar-

van de EU en moet het goede voor-
beeld geven door de Europese 
richtlijnen te eerbiedigen en tijdig 
om te zetten in nationale wetge-
ving. Daar is nog ruimte voor ver-
betering, ook als het gaat over de 
eerbiediging van de grondbeginse-
len, zoals de heer Reynders aan-
gaf. 
 
In deze resolutie wordt de schen-
ding van het Europees recht door 
Polen aan de kaak gesteld. De hui-
dige Hongaarse en Poolse rege-
ring verloochenen hun Europese 
verbintenis, die in 2004 na 45 jaar 
communistisch bewind geformali-
seerd werd. 
 
De afgelopen jaren heeft de Poolse 
regering naast een politieke zwerf-
tocht ook een juridische zwerftocht 
ondernomen. Op 13 januari 2016 
heeft de Europese Commissie aan-
gekondigd dat ze de gesteldheid 
van dat land aan het rechtstatelijk 
kader zou toetsen omdat de Poolse 
autoriteiten weigerden zich naar de 
uitspraken van het Grondwettelijk 
Hof te schikken en wegens de wet 
op de openbare omroep. De 
Poolse regering heeft het Grond-
wettelijk Hof bij de wet van 22 juli 
2016 onder toezicht geplaatst, 
waardoor het niet meer in staat is 
de grondwettelijkheid van de wet-
ten te toetsen. Een van de grieven 
was de benoeming van rechters in 
loondienst van de regering. Toen 
de Commissie zich bereid toonde 
een dialoog aan te gaan en daarin 
gesteund werd door de 27 lidsta-
ten, heeft de Poolse regering haar 
aanbevelingen over de rechterlijke 
macht naast zich neergelegd, 
waardoor die nu volledig onder po-
litieke voogdij staat. 
 
Het hoeft dan ook niet te verbazen 
dat het Poolse Grondwettelijk Hof 
vijf jaar later in een nieuw arrest tot 
de bevinding kwam dat het Verdrag 
betreffende de Europese Unie en 
het Europees Verdrag voor de 
Rechten van de Mens strijdig blij-
ken te zijn met de Poolse Grond-
wet. 
 
Hoewel het uitblijven van een reac-
tie van de Europese Commissie in 
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rêt Costa contre ENEL. La Cour de justice estimait ainsi qu'à la diffé-
rence des traités internationaux ordinaires, celui de la CEE avait insti-
tué un ordre juridique propre à intégrer dans le système juridique des 
États membres lors de l'entrée en vigueur du traité et qu'il s'imposait à 
leur juridiction. Et de conclure que "cette intégration au droit de chaque 
pays membre de dispositions qui proviennent de sources communau-
taires a pour conséquence l'impossibilité pour les États membres de 
faire valoir une mesure nationale contre un ordre juridique qu'ils ont 
accepté sur une base de réciprocité". Voilà un rappel du droit interna-
tional public. 
 
À la suite de ces arrêts fondateurs, la Cour de justice a construit toute 
une ligne jurisprudentielle ayant permis d'affirmer et aussi d'affiner les 
contours du principe de primauté. Qu'elle se soit prononcée sur les 
règles de droit primaire – les traités – ou de droit dérivé – les instru-
ments juridiques fondés sur ceux-ci –, la Cour de justice n'a eu de 
cesse de répéter aux États membres et à leurs plus hautes juridictions 
que le droit de l'Union prime le droit national, quelles qu'en soient les 
conséquences. C'est avec l'entrée en vigueur du Traité de Lisbonne, 
cité déjà par plusieurs collègues, que ce principe fondamental fait son 
entrée dans les traités. J'ajouterai que la décision des juges polonais 
ne remet pas simplement en cause une loi européenne ou son inter-
prétation par la Cour de justice. 
 
Pour la première fois, madame la présidente, les juges nationaux re-
mettent en cause des dispositions d'un traité européen déjà ratifié et 
appliqué depuis 13 ans. Il y a donc une différence de degré et aussi de 
nature qui ouvre des potentialités déstabilisatrices pour l'ensemble de 
l'Union européenne, faut-il le souligner. Notre ministre des Affaires 
étrangères soulignait d'ailleurs fort justement en commission, le 20 oc-
tobre 2021, ce changement de dimension. Elle expliquait en effet que 
c'était la première fois qu'une instance judiciaire estime que les dispo-
sitions des traités européens sont incompatibles avec la Constitution 
internationale. 
 
Le positionnement de la Cour constitutionnelle polonaise est tout aussi 
grave lorsque celui-ci rejette l'article 6 de la Convention européenne 
des droits de l'homme qui garantit le droit à un procès équitable devant 
un tribunal indépendant, impartial, établi par la loi et lorsqu'il affirme 
que la Cour européenne des droits de l'homme n'a pas la compétence 
pour évaluer si la Cour constitutionnelle polonaise remplit cette condi-
tion. 
 
À travers cette question, chers collègues, de la primauté du droit euro-
péen sur le droit national, le droit national polonais en l'espèce, nous 
nous trouvons face à une violation de l'État de droit en Pologne. À tra-
vers des jugements politiques rédigés par des juges politiques, on est 
en réalité face à la négation du droit, son caractère transparent ainsi 
que son caractère impartial. C'est un danger d'insécurité juridique qui 
peut peser aussi sur nos concitoyens qui vivent ou qui investissent en 
Pologne, comme l'a d'ailleurs très justement rappelé Mme Reynaert au 
cours des discussions que nous avons eues en commission à ce sujet. 
Ces discussions furent d'ailleurs très intéressantes. 
 
Madame la présidente, depuis le vote en commission des Relations 
extérieures, la Commission européenne a donc lancé, le 22 dé-
cembre 2021, une procédure d'infraction contre la Pologne en raison 
de la violation de la loi européenne par son Tribunal constitutionnel et 
en raison du manque d'indépendance et d'impartialité de celui-ci. 
 

het verleden te betreuren valt, 
moet hier nu wel de kordaatheid 
van de Commissie-von der Leyen 
worden onderstreept, die twee zeer 
krachtige beslissingen nam: de op-
schorting van de goedkeuring van 
het Poolse herstelplan ten bedrage 
van 36 miljard euro en het instellen 
van een procedure die kan leiden 
tot de opschorting van de toeken-
ning van Europese middelen. 
 
Het is hoog tijd dat we iedereen er-
aan herinneren dat het Europese 
recht primeert boven het nationale 
recht van de lidstaten, wat het ba-
sisbeginsel van de Unie is en al 
sinds 1964 wordt bevestigd door 
de rechtspraak van het Hof van 
Justitie van de Europese Unie (ar-
rest Costa vs. Enel) en verankerd 
werd in het Verdrag van Lissabon. 
 
Voor het eerst stellen nationale 
rechters een Europees verdrag dat 
sinds dertien jaar geratificeerd is 
en al die tijd toegepast werd ter dis-
cussie. Dat verschil in graad en in 
aard kan een destabiliserend effect 
hebben op de EU. Op 20 oktober 
heeft de minister van Buitenlandse 
Zaken in de commissie gewezen 
op deze ongeziene verandering 
van dimensie.  
 
Het Poolse Grondwettelijk Hof ver-
werpt bovendien artikel 6 van het 
Europees Verdrag voor de Rech-
ten van de Mens, waarin het recht 
op een billijk proces voor een onaf-
hankelijke en onpartijdige recht-
bank gewaarborgd wordt, met 
name door te verklaren dat het 
EHRM niet bevoegd is om te be-
oordelen of het Poolse Grondwet-
telijk Hof aan die voorwaarde vol-
doet. Dat is een schending van de 
rechtsstaat. Politieke vonnissen die 
door politieke rechters opgesteld 
worden, vormen een ontkenning 
van het transparante en onpartij-
dige karakter van het recht. Er 
hangt onze medeburgers die in Po-
len wonen of er investeringen doen 
nu een risico van rechtsonzeker-
heid boven het hoofd, zoals me-
vrouw Reynaert in de commissie al 
onderstreepte.  
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Didier Reynders, notre commissaire européen, était sceptique en 
constatant que la situation ne s'améliorait pas. Les fondamentaux de 
l'ordre juridique européen notamment, c'est-à-dire la primauté du droit 
européen, n'étaient pas respectés alors qu'ils devaient manifestement 
l'être. 
 
La procédure d'infraction peut conduire à une saisine de la cour de 
justice de l'Union européenne et peut aller jusqu'à des sanctions finan-
cières notamment à travers le fonds de relance. 
 
La présidence française du Conseil de l'Union européenne a l'intention 
d'organiser le 22 février prochain l'audition de la Pologne au titre de la 
procédure dite "article 7" au sein du Conseil des Affaires générales, 
avant d'éventuellement procéder à un vote constatant un risque de vio-
lation claire des principes de l'Union. 
 
Nous suivrons donc l'évolution de ce dossier avec grande inquiétude 
mais aussi avec une absolue fermeté sur les principes que nous dé-
fendons majoritairement dans cet hémicycle.  
 
Nous aimons le peuple polonais mais nous ne pouvons pas accepter 
les manigances politiques et juridiques de son gouvernement. 
 
Ces deux messages doivent être clairement affichés et j'espère que ce 
sera le cas à travers le vote que nous exprimerons tout à l'heure. 
 

Op 22 december heeft de Euro-
pese Commissie een inbreukpro-
cedure ingesteld op grond van een 
door het Poolse Grondwettelijk Hof 
gepleegde inbreuk op de Europese 
wet en het gebrek aan onafhanke-
lijkheid en onpartijdigheid van dat 
hof. De heer Reynders liet zich 
hierover sceptisch uit, aangezien 
het primaat van het Europees recht 
nog steeds niet geëerbiedigd 
wordt. 
 
De inbreukprocedure kan ertoe lei-
den dat de zaak aanhangig ge-
maakt wordt bij het Hof van Justitie 
van de Europese Unie en er kun-
nen ook financiële sancties uit 
voortvloeien. Het Franse voorzitter-
schap van de Raad van de Euro-
pese Unie is van plan om Polen op 
22 februari te horen in de context 
van de artikel 7-procedure, voordat 
er overgegaan wordt tot een stem-
ming over het risico op een schen-
ding van de EU-beginselen. 
 
We zullen dat dossier met argus-
ogen volgen en ons kordaat opstel-
len met betrekking tot de principes 
die we verdedigen. We dragen het 
Poolse volk een warm hart toe, 
maar we kunnen het politieke en ju-
ridische gekonkel van de Poolse 
regering niet aanvaarden.  
 

12.06  Els Van Hoof (CD&V): Mevrouw de voorzitster, collega’s, deze 

resolutie gaat over de fundamentele waarden van de Europese Unie. 
De Europese Unie is gegrondvest op menselijke waardigheid, vrijheid, 
democratie, gelijkheid, de rechtsstaat en eerbiediging van de mensen-
rechten. Dat staat zo in artikel 2 van het Verdrag betreffende de Euro-
pese Unie. Dit lijkt meer en meer een USP te worden in deze wereld. 
Deze waarden behoren tot de kern van de Europese identiteit en we 
mogen dan ook niet aanvaarden dat ze in eender welke lidstaat met 
voeten worden getreden. Toch is dat exact wat al een aantal jaren aan 
de gang is in Polen. Sinds 2017 werden al zeker een vijftal inbreukpro-
cedures met betrekking tot de rechtsstaat bij het Europees Hof van 
Justitie aanhangig gemaakt door de Europese Commissie. Toch blijft 
het land de ene provocatie aan de andere rijgen.  
 
Het belang van deze resolutie mag daarom niet onderschat worden. Ik 
wil de indienster dan ook bedanken voor het aanhangig maken van 
deze resolutie in de Kamer. Het is van belang dat ons gremium zich 
daarover uitspreekt. We moeten alle mogelijke middelen aangrijpen 
om paal en perk te stellen aan de Poolse schendingen van de rechts-
staat. Deze middelen hebben we ook duidelijk vermeld in de resolutie. 
Dat gaat van de uitbreiding van het mandaat van artikel 7 tot de toe-
passing van het conditionaliteitsmechanisme dat het Europese geld 
koppelt aan de eerbiediging van de rechtsstaat. Tegelijkertijd moet het 
belang van het Europees Hof van Justitie onderstreept worden. Het 

12.06  Els Van Hoof (CD&V): La 

proposition de résolution à l'exa-
men a trait aux valeurs fondamen-
tales de l'Union européenne, à sa-
voir la dignité humaine, la liberté, la 
démocratie, l'égalité, l'État de droit 
et le respect des droits humains. 
Nous ne pouvons pas accepter que 
ces valeurs soient piétinées dans 
quelque État membre que ce soit. 
C'est pourtant ce qui arrive en Po-
logne depuis quelques années. 
Depuis 2017, la Commission euro-
péenne a déjà lancé cinq procé-
dures d'infraction à l'encontre de la 
Pologne pour non-respect de l'État 
de droit. Nous devons utiliser tous 
les moyens dont nous disposons 
pour mettre fin aux atteintes à l'État 
de droit perpétrées par la Pologne. 
Ces moyens sont énumérés dans 
la proposition de résolution. Dans 
le même temps, l'importance de la 
Cour européenne de Justice 
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belang daarvan wordt door diverse lidstaten dikwijls aanhangig ge-
maakt. Het Hof is de behoeder van de rechtsstaat en blijft een centrale 
rol spelen in deze kwestie. We moeten blijven aandringen op een cor-
recte en volledige uitvoering van de vonnissen.  
 
We vragen ook aandacht voor het behoud van de eenheid van de Eu-
ropese Unie. We mogen ons niet uit elkaar laten spelen. Natuurlijk 
wordt er naar dergelijke resoluties gekeken. We moeten blijven probe-
ren om lidstaten als Polen en Hongarije te overtuigen van het belang 
van de rechtsstaat en de Europese Unie. De Europese Unie is niet 
zoiets als Bancontact, waarvan men vrij kan gebruikmaken, er dienen 
enkele rechten en principes gerespecteerd te worden. Het is geen 
keuze tussen vis of vlees, zoals de heer Lacroix zei, wij moeten voor 
het hele pakket garant staan. 
 
Wij mogen ook niet blind zijn voor het feit dat de seksuele en reproduc-
tieve gezondheidsrechten van vrouwen in Polen drastisch worden te-
ruggeschroefd. Wij scharen ons dan ook achter de veroordeling daar-
van in onderhavig voorstel. Wij pleiten voor een evenwicht tussen de 
belangen van de vrouw en die van het ongeboren kind. Daarvan is er 
in Polen op dit moment geen sprake. 
 
Het Europees Hof voor de Rechten van de Mens stelde duidelijk dat 
elke lidstaat een eigen wetgeving kan uitwerken, zoals het Vlaams Be-
lang aanhaalt, maar de lidstaten moeten die wetgeving dan ook res-
pecteren en consequent volgen. Daaromtrent bestaat er ruime beoor-
delingsmarge, maar het evenwicht moet wel worden bewaard. In Polen 
is dat evenwicht helemaal verstoord. 
 
Polen volgt niet consequent de eigen wetgeving. In dat opzicht verwon-
dert het niet dat Polen zich wil terugtrekken uit de conventie van Istan-
boel. GREVIO, dat toeziet op de naleving van de conventie van Istan-
boel, stelde duidelijk in zijn rapport dat slachtoffers van verkrachting in 
Polen geen toegang hebben tot het recht op abortus. Zodoende bewijst 
Polen een wetgeving die in de praktijk niet wordt uitgevoerd lippen-
dienst. Daar komen wij tegen op. 
 
Wij veroordelen dan ook het huidige beleid in Polen, het wetsvoorstel 
dat in Polen werd goedgekeurd en ook het vonnis van het grondwette-
lijk hof van Polen, dat politiek samengesteld is en dat wordt ingezet om 
politieke redenen, om bepaalde beleidsmateries voor de regering uit te 
oefenen. De voorliggende resolutie veroordeelt zowel de erosie van de 
rechtsstaat in Polen als de daarmee gepaard gaande achteruitgang 
van seksuele en reproductieve rechten van vrouwen. 
 
Om die redenen kan onze fractie zich bij deze resolutie aansluiten. 
 

comme garante de l'État de droit 
doit être soulignée. Nous insistons 
pour que les arrêts soient exécutés 
correctement et complètement.  
 
Nous demandons également de 
prêter attention au maintien de 
l'unité de l'Union européenne. 
Nous ne pouvons pas nous laisser 
diviser. Il faut continuer à essayer 
de convaincre des États membres 
comme la Pologne et la Hongrie de 
l'importance de l'État de droit et de 
l'Union européenne. L'Union euro-
péenne n'est pas uniquement une 
source de subsides que l'on peut 
utiliser à sa guise. Il convient éga-
lement d'observer des droits et des 
principes. 
 
Les droits sanitaires sexuels et re-
productifs des femmes sont réduits 
drastiquement en Pologne. Nous 
nous joignons à la condamnation 
de ces mesures dans la proposition 
de résolution à l'examen et plai-
dons pour un équilibre entre les in-
térêts de la femme et ceux de l'en-
fant à naître. La Pologne ne suit 
pas sa propre législation de ma-
nière cohérente. Il n'est dès lors 
pas surprenant qu'elle veuille se re-
tirer de la Convention d'Istanbul. 
Dans la pratique, les victimes d'un 
viol n'ont pas droit à l'avortement 
en Pologne. 
 
Nous condamnons la politique ac-
tuellement menée en Pologne, la 
proposition de loi qui y a été adop-
tée et la décision de la Cour cons-
titutionnelle de Pologne, qui est 
composée politiquement et qui est 
utilisée à des fins politiques. La ré-
solution condamne l'érosion de 
l'État de droit polonais et le recul 
des droits sexuels et reproductifs 
des femmes. C'est pourquoi notre 
groupe soutiendra la proposition de 
résolution.  
 

12.07  Steven De Vuyst (PVDA-PTB): De PVDA-fractie onderschrijft 

uiteraard de geest en stemt in met de aanklachten die vervat zitten in 
onderhavig voorstel van resolutie. Het is duidelijk dat de reactionaire 
PiS-regering in Polen de rechtsstaat, de democratie en ook de funda-
mentele rechten van vrouwen al een hele tijd aan het ondergraven is. 
 
De inperking van de macht van het Poolse constitutionele hof om de 
regering te controleren in 2015; de vervanging van alle leden van de 
Poolse Raad voor de Rechtspraak, die rechters ontslaat en benoemt 

12.07 Steven De Vuyst (PVDA-

PTB): Le PTB souscrit à l'esprit de 
cette proposition de résolution et 
aux accusations qu'elle porte. Le 
gouvernement conservateur de 
droite en Pologne sape l'État de 
droit, la démocratie et les droits 
fondamentaux des femmes. Les 
exemples sont nombreux et vont 
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door regeringsgetrouwe agenten in 2017; de gepolitiseerde tuchtkamer 
die rechters ook kan aanklagen en ontslaan en die dit jaar de immuni-
teit van rechter Igor Tuleya opgegeven heeft, zodat hij ook strafrechte-
lijk kan worden vervolgd omdat hij de toestemming heeft gegeven voor 
het opnemen door de media van een openbare hoorzitting; de media-
wet die de oppositie verbiedt om in de media te komen. De voorbeel-
den zijn legio en men gaat steeds verder. Bovendien wordt ook het 
middenveld buitenspel gezet en komen er alsmaar meer discrimine-
rende wetten, zoals recentelijk de draconische antiabortuswetgeving, 
die de controle van vrouwen over het eigen lichaam en reproductie 
doet afnemen. Dat is volgens ons trouwens ook een ontoelaatbare 
aantasting van hun meest fundamentele rechten. Ook de manier 
waarop de huidige regering de minderheidsgroepen aanvalt en uitsluit, 
is stuitend. Dan zwijg ik nog over de recente brutale en gewelddadige 
aanpak van de asielzoekers aan de grenzen. 
 
Beste collega's, als consequent linkse partij staan wij uiteraard achter 
de inhoud en de geest van het voorstel van resolutie. Maar we hebben 
wel een ernstige bedenking bij het gebruik van financiële dwangmid-
delen om de doeleinden in het voorstel van resolutie af te dwingen. Het 
inhouden van de middelen uit het Europees Relancefonds komt in de 
praktijk neer op een financiële sanctie. De geschiedenis toont duidelijk 
aan dat zulke financiële dwangmiddelen eigenlijk vooral de werkende 
bevolking treffen, veeleer dan het regime. Meer nog, net de mensen 
die men met resoluties wil beschermen, namelijk de meest achterge-
stelde bevolkingsgroepen, worden het hardst getroffen. 
 
Inderdaad, in een vrij reactionaire en patriarchale staat als het huidige 
Polen zal dat hoe dan ook betekenen dat ook meisjes en vrouwen 
daarbij zullen worden getroffen. Laten we bovendien niet vergeten dat 
Polen sowieso een van de armere landen, zo niet het armste, van de 
Europese Unie is. Met bijna de helft van de Duitse bevolking is het 
bruto nationaal product van Polen maar een zesde van het Duitse. Het 
kan niet de bedoeling zijn dat een resolutie die de mensenrechten van 
meisjes en vrouwen en de democratische rechten van heel de bevol-
king wil beschermen, pleit voor de intrekking van het relanceproject 
waardoor de algemene sociaal-economische situatie van de bevolking 
gevoelig slechter zou wordt.  
 
Daarom hebben wij gestemd tegen de amendementen die de middelen 
van het Europees relanceproject aan de Poolse bevolking willen ont-
zeggen. Wij zullen ons dan ook onthouden bij de stemming over het 
voorstel van resolutie, waarin de verzoeken in dat verband toch over-
eind blijven. 
 
Laten we ook niet vergeten dat het land en zijn bevolking, die nu al 
hard getroffen zijn door de pandemie en de daarmee gepaard gaande 
verdiepte economische crisis, steun wordt ontzegd voor het niet on-
aanzienlijke bedrag van 36 miljard euro. De werkende bevolking van 
Polen heeft zoals overal de samenleving tijdens de pandemie draai-
ende gehouden en doet dat nog altijd en heeft dringend behoefte aan 
de financiële steun van het relancefonds. Die middelen moeten de 
Poolse bevolking helpen zich van de sanitaire en economische crisis 
te herstellen door een nieuwe impuls te geven aan de economie, de 
infrastructuur herop te bouwen en of te verbeteren en bij te dragen aan 
onder andere de duurzame energietransitie. 
 
Dat wil niet zeggen dat wij per definitie tegen sancties tegen Polen zijn, 
als die juridisch zullen worden afgedwongen door een uitspraak van 
het Europees Hof van Justitie. Als Polen zich heeft aangesloten bij een 

toujours plus loin. La société civile 
est mise hors jeu et le nombre de 
lois discriminatoires adoptées par 
le gouvernement, comme la très 
stricte loi anti-avortement, ne 
cesse de croître. Le lynchage et 
l'exclusion des groupes minori-
taires, ainsi que le traitement ré-
servé aux demandeurs d'asile, 
sont également choquants.  
 
Nous émettons cependant de sé-
rieuses réserves quant à l'utilisa-
tion de moyens de coercition finan-
ciers pour faire respecter les objec-
tifs fixés dans la proposition de ré-
solution. En effet, ces moyens de 
coercition touchent principalement 
les travailleurs et les populations 
les plus démunies. 
 
La Pologne est pratiquement le 
pays le plus pauvre de l'Union eu-
ropéenne. Nous ne pouvons pas 
aggraver la situation socioécono-
mique de la population en adoptant 
une proposition de résolution vi-
sant à protéger les droits humains 
de cette même population. C'est 
pourquoi nous avons voté contre 
les amendements visant à priver la 
population polonaise des moyens 
du Fonds de relance européen. 
Nous nous abstiendrons égale-
ment, dès lors, lors du vote sur la 
proposition de résolution, laquelle 
inclut ces demandes. 
 
Nous ne sommes pas opposés par 
définition aux sanctions contre la 
Pologne dès lors que celles-ci sont 
imposées juridiquement par un ar-
rêt de la Cour de justice de l'Union 
européenne. Lorsque la Pologne a 
rejoint l'Union européenne, elle a 
souscrit à un certain nombre de 
droits et de valeurs. La Cour peut 
imposer des sanctions, prononcer 
des astreintes ou ôter le droit de 
vote au sein du Conseil européen. 
Le gouvernement polonais doit être 
rappelé à l'ordre, mais sans tou-
cher la population. 
 
Priver le peuple polonais de ce pa-
quet d'aides reviendra précisément 
à renforcer la popularité du gouver-
nement, qui se profilera encore da-
vantage comme la victime de la 
grande méchante Europe. C'est 



CRIV 55 PLEN 157 13/01/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

71 

verdrag, als Polen is toegetreden tot de Europese Unie en een aantal 
fundamentele rechten en waarden heeft onderschreven, dan is het nor-
maal dat bij een uitspraak Polen daarvoor wordt gesanctioneerd. Dat 
kan op de manier waarop dat al is gebeurd, een dwangsom die wordt 
opgelegd of het verlies van stemrecht in de Europese Raad. Natuurlijk 
kan men de Poolse regering terechtwijzen en daar een juridisch gevolg 
aan geven, maar niet door zijn hand te overspelen en het doel voorbij 
te schieten. Men mag de bevolking, die in de geschetste context al hard 
te lijden heeft, niet nogmaals treffen door hen het relancepakket te ont-
zeggen. Dat vinden wij een brug te ver. 
 
Een belangrijk argument is dat de nationalistische en reactionaire re-
gering in Polen voor een deel haar legitimiteit verwerft door zich steeds 
te profileren als David tegen Goliath. Men ent zich natuurlijk op het 
discours van de Poolse soevereiniteit tegen het grote boze Europa. 
Door de nucleaire optie toe te passen, door dat steunpakket volledig te 
ontzeggen en de bevolking daardoor hard te treffen, zal de populariteit 
van de regering ook net worden aangewakkerd, vrezen wij. Ik denk dat 
we het tegenovergestelde zullen bereiken door die maatregel te ne-
men. Zo kan die regering zich immers nog meer als slachtoffer profile-
ren, iets waarmee nationalisten altijd spelen. Dat zou net het omge-
keerde effect bereiken van wat het voorstel van resolutie beoogt. 
 
Daarom zal onze fractie zich bij de stemming ter zake onthouden. 
 

pour cette raison que notre groupe 
s'abstiendra.  
 

12.08  Marianne Verhaert (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, colle-

ga's, de duidelijkste manier om te laten zien wat een rechtstaat in het 
dagelijks leven voor ons betekent, is door ons voor de geest te halen 
wat er gebeurt wanneer er geen rechtstaat meer is. Dat zijn niet mijn 
woorden, maar de woorden van voormalig president Eisenhower. 
 
Het is niet onbelangrijk om eens in herinnering te brengen hoe onze 
Europese Unie is ontstaan en vooral waarom ze is opgericht. De de-
mocratie, de rechtstaat, de grondrechten, zaken die al zo lang vanzelf-
sprekend waren, zijn dat vandaag niet meer. De rechtstaat houdt in dat 
het recht moet worden gehandhaafd door een onafhankelijke rechter-
lijke macht. Dat is een van de fundamenten. Het houdt in dat de indivi-
duele vrijheden en rechten van iedere burger in de EU worden erkend 
en geëerbiedigd en dat een beroep op rechtsbescherming wordt gega-
randeerd. De onafhankelijkheid van de rechterlijke macht is essentieel 
in een rechtstaat. Het gaat om de scheiding der machten. Een over-
winning bij de stembus betekent niet absolute macht. Onafhankelijke 
rechtbanken die toezien op de naleving van de burgerlijke vrijheden, 
zijn een cruciaal onderdeel, zo niet de essentie, van een democratie. 
 
De arresten van het Europees Hof van Justitie moeten door iedereen 
worden geëerbiedigd. Dat is een van de voorwaarden om lid te worden 
van de Europese Unie. Dat is een van de voorwaarden om te genieten 
van de voordelen die de Europese Unie ons biedt. Polen heeft bij haar 
toetreding tot de Europese club die fundamenten onderschreven. Ze 
nu ontkennen, is gewoon geen optie. Men treedt toe tot een club en 
aanvaardt de regels. 
 
Door de uitspraken van het Europees Hof van Justitie of de onafhan-
kelijkheid van de nationale rechtbanken te ondermijnen, worden de 
burgers hun grondrechten ontnomen. De rechtsstaat is in de Europese 
Unie niet facultatief. Hij is een must. De rechtsstaat moet door alle po-
litieke partijen worden verdedigd. 
 

12.08  Marianne Verhaert (Open 

Vld): La démocratie, l'État de droit 
et les droits fondamentaux ne 
constituent actuellement plus une 
évidence. L'État de droit implique 
que la justice soit rendue par un 
pouvoir judiciaire indépendant, que 
les droits et libertés individuels de 
chaque citoyen soient reconnus et 
que la protection juridique soit ga-
rantie. L'indépendance du pouvoir 
judiciaire revêt une importance ca-
pitale. Une victoire électorale ne si-
gnifie pas que les élus disposent 
du pouvoir absolu. La présence de 
tribunaux indépendants constitue 
un élément essentiel de la démo-
cratie. 
 
Les arrêts de la Cour de justice de 
l'Union européenne doivent être 
respectés par tous. Il s'agit là d'une 
des conditions requises pour deve-
nir membre de l'Union européenne. 
La Pologne a souscrit aux fonde-
ments de 'lUE en y adhérant. Elle 
ne peut choisir de les nier à pré-
sent. En portant atteinte aux arrêts 
de la Cour de l'UE ou à l'indépen-
dance des tribunaux nationaux, on 
prive les citoyens de leurs droits 
fondamentaux.  
 
La proposition de résolution à l'exa-
men condamne le coup porté à la 
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De voorliggende resolutie veroordeelt de recente aanval op het Euro-
pees Hof van Justitie. Europese regeringen, zoals de Poolse, die niet 
bereid zijn de grondregels van de liberale democratie te respecteren, 
ondermijnen het Europese project.  
 
Wat is de uitweg uit de impasse? Wij moeten luisteren naar de bood-
schap van de tienduizenden Poolse burgers die de straat opgingen met 
de Poolse en de Europese vlag. Wij steunen dan ook de inbreukproce-
dure en het gebruik van de rechtsstaatconditionaliteit door de Euro-
pese Commissie. Die conditionaliteit is er gekomen op initiatief van de 
Europese liberalen. Ze vertaalt de slogan 'De Europese Unie is geen 
waardeloze cashmachine' in concrete daden. 
 
De resolutie veroordeelt ook de strenge abortuswetgeving in Polen. 
Collega's, tijdens de bespreking in de commissie en ook vandaag wor-
den vreemde uitspraken gedaan over abortus en bevoegdheid van zo-
genaamde natiestaten. Het betreft uitspraken waar ik als liberaal van 
huiver. Er wordt verwezen naar de zogenaamde soevereine identitaire 
keuze van een overheid, om het zelfbeschikkingsrecht van vrouwen en 
meisjes te ontnemen. Dat zulks anno 2022 nog kan, is regelrecht 
schokkend. 
 
Laat het eens en voor altijd doordringen dat strenge abortuswetten het 
aantal abortussen niet doen afnemen. Ze zorgen enkel en alleen voor 
een stijging van illegale en gevaarlijke abortussen, waarmee vrouwen 
en meisjes hun eigen leven en gezondheid in gevaar brengen. De fei-
ten in Polen hebben dat al aangetoond. Het overlijden van de dertigja-
rige Poolse Izabela had kunnen worden vermeden. De Poolse bevol-
king reageerde terecht woedend. Tienduizenden Polen kwamen op 
straat met één heel duidelijke boodschap: zij hebben geen recht te be-
slissen over mijn leven, over mijn persoonlijke beslissingen en over 
mijn toekomst. 
 
Deze boodschap van jonge Poolse vrouwen moeten wij steunen. Wij 
kunnen in de Unie toch onmogelijk aanvaarden dat een al dan niet on-
gewenste zwangerschap een gevaar is voor de vrouw? Wij kunnen in 
de Unie toch ook niet aanvaarden dat een vrouw niet meer over haar 
eigen lichaam kan beslissen? Wij kunnen in de Unie toch ook niet aan-
vaarden dat een overheid zich het recht toe-eigent te beslissen over 
de seksuele en reproductieve gezondheid en over de rechten van vrou-
wen en meisjes? Wij kunnen tot slot in de Unie toch ook niet aanvaar-
den dat er lidstaten zijn die twijfelen aan het nut op te treden tegen 
gendergerelateerd geweld en die de Conventie van Istanboel van de 
Raad van Europa in vraag stellen? 
 
Voor ons, liberalen, is het duidelijk. Men kan nooit een gendergelijke 
Unie zijn als vrouwen niet baas zijn over hun eigen lichaam. 
 
Onze fractie zal deze resolutie, deze steun aan die tienduizenden 
Poolse meisjes en vrouwen, deze steun aan Poolse burgers die wel 
massaal geloven in het Europese project, dan ook voluit steunen. 
 

Cour de justice de l'Union euro-
péenne. Nous devons écouter le 
message des dizaines de milliers 
de citoyens polonais qui sont des-
cendus dans la rue avec les dra-
peaux polonais et européen. Nous 
soutenons la procédure d'infraction 
de la Commission européenne. La 
conditionnalité de l'État de droit ini-
tiée par les libéraux européens tra-
duit, dans les faits, le slogan qui dit 
que l'Union n'est pas une pompe à 
fric sans valeur.  
 
La proposition de résolution con-
damne également la législation 
stricte en matière d'avortement en 
vigueur en Pologne. Les déclara-
tions sur l'avortement et la compé-
tence des États-nations me don-
nent froid dans le dos. En 2022, pri-
ver les femmes de leur droit à 
l'autodétermination est carrément 
choquant. 
 
Faisons comprendre une fois pour 
toutes que des lois strictes contre 
l'avortement ne font pas diminuer 
le nombre d'avortements. Elles ne 
font q'augmenter le nombre d'avor-
tements illégaux et dangereux. En 
Pologne, les faits l'ont déjà prouvé. 
La population polonaise a réagi à 
juste titre avec colère. Nous de-
vons soutenir ces dizaines de mil-
liers de manifestants polonais. 
L'UE ne peut pas accepter qu'une 
femme ne puisse plus disposer li-
brement de son propre corps et 
qu'une autorité décide de la santé 
sexuelle et reproductive des 
femmes et des filles. Notre groupe 
soutiendra la proposition de résolu-
tion à l'examen.  
 

12.09  Vicky Reynaert (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, beste colle-

ga's, de concrete aanleiding voor deze resolutie die wij hebben inge-
diend, was de uitspraak van het Poolse grondwettelijk hof op 7 okto-
ber 2021, die stelde dat de Poolse nationale grondwet voorrang heeft 
op het Europese recht. Die uitspraak is zeer verregaand. Als men het 
arrest in de praktijk toepast, betekent het dat de Poolse regering zich 
het recht toe-eigent de Europese verdragen en het Europese recht zelf 
te interpreteren. Dat betekent ook dat de uitspraken van het Europees 

12.09  Vicky Reynaert (Vooruit): 

La décision de la Cour constitution-
nelle polonaise qui consacre la pri-
mauté de la Constitution nationale 
polonaise sur le droit européen a 
constitué pour nous le point de dé-
part du dépôt de cette proposition 
de résolution. En effet, sans le 
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Hof van Justitie niet meer geldig zijn in Polen. 
 
Dat is problematisch. Dat is zorgwekkend. Dat is voor ons de aanlei-
ding geweest om deze resolutie in te dienen. Want dat heeft ook ge-
volgen voor ons, voor onze samenleving, voor onze burgers, voor onze 
bedrijven. 
 
Eerst en vooral, zonder het kader van het Europese recht kan onze 
Europese interne markt niet functioneren, omdat onze bedrijven die in 
Polen willen opereren geen rechtszekerheid meer hebben. Ik heb in de 
resolutie een voorbeeld neergeschreven. Op dat voorbeeld doelden de 
collega's van de N-VA daarnet in het debat. 
 
Ik heb de argumenten gehoord die u daarop gegeven hebt, collega's. 
Maar in het volledige debat gaat u wel voorbij aan de kern van de zaak 
en aan de kern van het argument dat wij aanvoeren, namelijk: door die 
uitspraak creëert men rechtsonzekerheid in een unie met vrij verkeer 
van goederen, diensten, personen en kapitaal. Rechtszekerheid is 
daarvan nochtans een hoeksteen en ook noodzakelijk om fatsoenlijk 
te kunnen ondernemen. Dat een liberale partij dat kan aanvaarden, be-
grijp ik eigenlijk niet. Ik vind het jammer dat in het debat niet ingegaan 
wordt op de kern van de zaak.  
 
Ten tweede, zonder het kader van het Europees recht komen ook onze 
eigen rechtstaat en de onafhankelijkheid van onze Justitie in het ge-
drang. Dat is nu reeds het geval, wij zien zaken opduiken. Ik heb in de 
commissie het voorbeeld gegeven van een Belgische vader, een papa 
van een jongen en een meisje. De mama heeft de kinderen meegeno-
men naar Polen. De vader heeft het hoederecht over zijn kinderen ge-
kregen in België, via een juridische uitspraak. Normaliter wordt de uit-
spraak van een Belgische rechtbank erkend in Polen. Volgens Euro-
pese afspraken moeten die kinderen dus terugkeren naar ons land, 
maar dat gebeurt niet. Dat krijgt men natuurlijk als een land beslist om 
verdragen en Europese regelgeving en afspraken niet te gaan respec-
teren.  
 
Beste collega's, er is meer. Als iemand uit Polen hier een misdaad be-
gaat, moet voor ons het recht kunnen zegevieren, ook als die persoon 
terugkeert naar zijn land. Vandaag zijn wij echter niet langer zeker dat 
dit zal gebeuren, als men beslist om die Europese afspraken niet na te 
komen. Ik begrijp niet dat een partij als het Vlaams Belang het daarmee 
eens is. Laten wij duidelijk zijn, als iemand uit een andere lidstaat een 
misdaad begaat, moet hij voor ons gestraft kunnen worden, ook als hij 
of zij terugkeert na een andere Europese lidstaat.  
 
Ten derde, zonder het kader van het Europees recht komen ook men-
senrechten, zoals rechten van vrouwen, kinderen en lgbtqi, die centraal 
staan in onze samenleving en waarop onze samenleving gebouwd is, 
in het gedrang. Die rechten van vrouwen worden vandaag actief aan-
getast. Collega Verhaert gaf het voorbeeld van de Poolse Izabela, die 
stierf aan een bloedvergiftiging nadat de foetus in haar baarmoeder 
was overleden. Het zijn artsen die uit angst voor vervolging onder de 
rigide abortuswet een afwachtende houding hebben aangenomen, wat 
de vrouw eigenlijk het leven kostte.  
 
Het recht op gezondheidszorg is echter een fundamenteel mensen-
recht. Hoe kunnen wij eigenlijk zoiets aanvaarden? Hoe kunnen wij 
aanvaarden dat men vrouwen gewoonweg laat sterven? Want daar 
komt het in de praktijk wel op neer als men die wetten zo strikt toepast.  
 

cadre offert par le droit européen, 
notre marché intérieur européen ne 
peut pas fonctionner. Nos entre-
prises actives en Pologne n'y jouis-
sent plus, dans ce cas, de la sécu-
rité juridique. De plus, sans ce 
cadre, notre propre État de droit et 
l'indépendance de la justice sont 
menacés. Les décisions d'un tribu-
nal belge doivent en effet être re-
connues en Pologne. Une per-
sonne qui commet un délit chez 
nous, doit pouvoir être sanction-
née, même si elle retourne dans 
son pays. Les droits humains tels 
que les droits des femmes, des en-
fants et des LGBTQI sont égale-
ment menacés. Comment pou-
vons-nous tolérer une telle situa-
tion? Il faut avoir un sacré culot 
pour affirmer, comme le fait le 
Vlaams Belang, "qu'une culture dif-
férente règne en Pologne", alors 
qu'on y refuse aux femmes l'accès 
aux soins de santé et qu'elles en 
meurent. 
 
La confrontation au sujet du droit 
européen s'inscrit évidemment 
dans la suite d'une longue série de 
conflits entre le gouvernement po-
lonais et l'Union européenne à pro-
pos de la profonde érosion de l'État 
de droit démocratique. Depuis son 
arrivée au pouvoir en 2015, le parti 
gouvernemental polonais PiS a 
pris plusieurs mesures qui ont miné 
l'État de droit et en particulier la sé-
paration des pouvoirs. Songeons 
notamment à la création d'une 
chambre disciplinaire au sein de la 
Cour suprême polonaise et à 
l'adoption d'une loi disciplinaire, 
mais aussi à la limitation considé-
rable des droits humains, principa-
lement ceux des femmes et des 
LGBTQI+. 
 
Nous avons adressé une série de 
demandes au gouvernement dans 
la proposition, car nous estimons 
qu'il est nécessaire d'envoyer un 
signal fort. Certes, ces demandes 
vont au-delà de la position adoptée 
par le gouvernement, mais nous 
sommes le Parlement, et non le 
gouvernement. 
 
Je ne suis pas d'accord avec le 
PTB. Dans une société, le citoyen 
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Ik heb net het Vlaams Belang ter verdediging van Polen horen zeggen 
dat zij een andere cultuur hebben. Men moet het maar durven zeggen. 
Wetten die ervoor zorgen dat vrouwen de toegang tot de gezondheids-
zorg wordt ontzegd en die ervoor zorgen dat zij komen te overlijden… 
Laat mij duidelijk zijn, dat is niet de cultuur die wij willen voorstaan.  
 
De confrontatie over het Europees recht past natuurlijk in een lange 
reeks van conflicten tussen de Poolse regering en de Europese Unie 
over de verregaande afbraak van de democratische rechtsstaat. Dat is 
natuurlijk waar de resolutie over gaat, want in een hoog tempo heeft 
de Poolse regeringspartij PiS, die lid is van de Europees Parlements-
fractie van de Europese Conservatieven en Hervormers, sinds haar 
aantreden in 2015 verschillende maatregelen genomen die de rechts-
staat en in het bijzonder de scheiding der machten ondermijnen. Op-
eenvolgende hervormingen vergrootten de macht van de uitvoerende 
macht over de rechterlijke macht en brachten de onafhankelijkheid van 
die laatste in gevaar.  
 
Ik geef in de resolutie een heleboel voorbeelden van hoe dat is ge-
beurd, maar één van de ernstigste zaken is de instelling van een sanc-
tiekamer bij het Poolse hooggerechtshof en de instelling van een sanc-
tiewet. Als rechters uitspraken doen waar de regering het niet mee 
eens is, worden zij gewoonweg uit hun ambt ontzet en gestraft. Dat is 
zeer verregaand, omdat de scheiding der machten zo niet meer be-
staat. Het Vlaams Belang gaf aan dat dit in België ook het geval is en 
verwijst daarbij naar het grondwettelijk hof, maar die vergelijking is 
compleet bij de haren getrokken, omdat in België de immuniteit van de 
rechters niet kan worden opgeheven, hun salaris niet kan worden in-
getrokken en de rechters niet kunnen worden ontslagen als de regering 
het niet eens is met hun uitspraken, wat in Polen wel het geval is. 
 
Daarnaast worden de mensenrechten op een verregaande manier in-
geperkt. Het gaat daarbij inderdaad om de rechten van lgbtqi-perso-
nen, maar ook vooral om de rechten van vrouwen. In de periode tussen 
de stemming in de commissie en vandaag hebben nog meer evoluties 
plaatsgevonden die uiteraard niet in de resolutie vermeld staan, maar 
die toch zeer zorgwekkend zijn, zoals de registratie van zwangerschap-
pen, zodat de regering kan volgen wat daarmee gebeurt.  
 
Omdat wij van mening zijn dat er een sterk signaal nodig is, hebben wij 
een reeks verzoeken aan de regering opgenomen in het voorstel. Dat 
gaat van het inhouden van fondsen uit het Herstelfonds tot de active-
ring van het rechtsstaatmechanisme. Het klopt dat het voorstel verder 
gaat dan het standpunt dat de regering heeft ingenomen in het kader 
van de Europese Raad, maar ik begrijp niet waarom het een probleem 
is als het Parlement dat doet. 
 
Wij zijn immers de regering niet, wij functioneren onafhankelijk van de 
regering, wat het Vlaams Belang daarnet ook beweerd heeft. Quod erat 
demonstrandum. 
 
Ik ben het niet eens met het argument van de PVDA tegen deze reso-
lutie. In een samenleving gelden er rechten maar ook plichten. In dit 
geval zijn de plichten afgesproken in een afsprakenkader, een Euro-
pees samenwerkingsverband met wetgeving en verdragen. Het zijn za-
ken die gerespecteerd dienen te worden, eerst en vooral omdat ze cru-
ciaal zijn voor een goed functionerende samenwerking tussen de lid-
staten, en ten tweede omdat ze ook belangrijk zijn voor de Poolse be-
volking zelf, aangezien het gaat om respect voor fundamentele men-
senrechten. Als daarover niets meer gezegd mag worden, als er niet 

a des droits, mais aussi des de-
voirs. Le cadre européen pour la 
conclusion d'accords est essentiel, 
car il permet d'assurer une bonne 
coopération entre les États 
membres. Il est aussi primordial 
pour le peuple polonais lui-même, 
puisqu'il est question du respect 
des droits humains fondamentaux. 
Je comprends parfaitement la re-
marque faite à ce sujet, nous de-
vons effectivement veiller à ne pas 
pénaliser des personnes qui ne 
doivent pas l'être. Cependant, la 
demande n°5 de la proposition de 
résolution permet d'éviter de se 
tromper de cible. En outre, la réso-
lution comprend toute une série de 
demandes concernant les femmes, 
en particulier sur l'avortement, car 
il s'agit d'une question très urgente. 
Il est important que notre pays con-
tribue à la santé sexuelle et repro-
ductive des femmes de différentes 
manières, notamment en apportant 
un soutien financier au groupe 
Avortement Sans Frontières ou à 
l'accès aux moyens de contracep-
tion. 
 
Je tiens à remercier les collègues 
du PS, d'Ecolo-Groen, du MR, de 
l'Open Vld et du CD&V d'avoir sou-
tenu cette résolution.  
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gereageerd mag worden wanneer de mensenrechten geschonden 
worden, dan zet men eigenlijk de deur open om du n'importe quoi te 
doen. 
 
Ik heb wel begrip voor de opmerking dat wij ervoor moeten zorgen dat 
niet de verkeerden getroffen zullen worden, maar ik ben van mening 
dat dit probleem in onze resolutie wel wordt aangepakt. Verzoek 5 van 
de resolutie stelt uitdrukkelijk dat de Europese Commissie verzocht 
wordt om alle haar ter beschikking staande instrumenten in te zetten 
om te voorkomen dat burgers en inwoners van Polen ten gevolge van 
het optreden van de huidige regering niet zouden kunnen profiteren 
van EU-financiering en om manieren te onderzoeken waarop financiële 
middelen rechtstreeks door de Commissie aan eindbegunstigden kun-
nen worden verstrekt. Aangezien dat tot nu toe nog niet het geval was, 
openen we daarmee een nieuw debat. Ik ben van mening dat dit reso-
lutieverzoek het bewaar van de PVDA wegneemt. 
 
Daarnaast omvat de resolutie een hele reeks verzoeken betreffende 
vrouwen, en meer bepaald abortus, aangezien die kwestie zo pran-
gend is. De huidige Poolse wetgeving is zodanig streng dat vrijwel 
geen enkele vrouw nog een beroep kan doen op een legale en veilige 
abortus, zelfs niet als het ongeboren kind ernstig misvormd is. In de 
praktijk worden er uiteraard wel abortussen uitgevoerd. Schattingen 
gaan uit van om en bij de 200.000 vrouwen die ofwel illegaal een abor-
tus laten uitvoeren, ofwel voor een abortus naar het buitenland trekken. 
Om die reden ondersteunt het Parlement ons regeringsbeleid dat fi-
nanciële steun voorziet voor het collectief Abortion Without Borders. 
De resolutie bevat het uitdrukkelijke verzoek om te onderzoeken of ons 
land op nog andere manieren kan bijdragen aan de seksuele en repro-
ductieve gezondheid en rechten van vrouwen, zoals de toegang tot 
contraceptieve middelen. Ik denk dat dit zeer belangrijk is, ook al omdat 
wij de eerste lidstaat zijn die geld geeft aan die organisatie. Daarin zijn 
wij dus eigenlijk voorloper binnen de Europese Unie. 
 
Ik dank de collega's van PS, Ecolo-Groen, MR, Open Vld en CD&V 
voor hun steun voor deze resolutie. 
 

12.10  Vanessa Matz (cdH): Madame la présidente, chers collègues, 

mon groupe soutient évidemment cette proposition de résolution. En 
effet, nous sommes favorables à l'activation de l'article 7 à l'égard de 
la Pologne ainsi qu'à la conditionnalité du budget pluriannuel à l'État 
de droit.  
 
Depuis des années, la situation des droits de l'homme en Pologne s'ag-
grave. Depuis 2019, les collectivités locales de l'est et du sud-est de 
ce pays ont adopté une disposition contre les communautés LGBT. 
 
La situation en matière des droits des femmes est également particu-
lièrement préoccupante. Le droit à l'avortement est de plus en plus en-
travé. En outre, une proposition de loi vise à ériger en infraction l'édu-
cation sexuelle dans les établissements scolaires.  
 
Au cours de l'année 2021, l'État polonais a réprimé des manifestations 
pacifiques, limité l'exercice du droit d'asile et poursuivi ceux qui fai-
saient usage de leur liberté d'expression.  
 
En octobre dernier, la Cour constitutionnelle polonaise, sur demande 
du premier ministre, a affirmé la supériorité de la Constitution nationale 
polonaise sur le droit européen ainsi que l'incompatibilité entre certains 

12.10  Vanessa Matz (cdH): Mijn 

fractie steunt het activeren van ar-
tikel 7 tegen Polen en het koppelen 
van de meerjarenbegroting aan de 
rechtsstaat.  
 
De mensenrechtensituatie in het 
land gaat erop achteruit, wat nog 
maar eens blijkt uit de anti-lgbt-be-
palingen van lokale besturen. Ook 
de vrouwenrechten, waaronder 
abortus, worden er met voeten ge-
treden. 
 
In 2021 heeft de Poolse regering 
vreedzame betogingen neergesla-
gen, het asielrecht ingeperkt en 
mensen vervolgd voor het uitoefe-
nen van hun vrije meningsuiting. 
 
Het Poolse Grondwettelijk Hof 
heeft een grondbeginsel van de EU 
op de helling gezet: het primaat 
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articles des traités et les lois nationales remettant en question la pri-
mauté du droit communautaire sur le droit des États membres euro-
péens, alors qu'il s'agit d'un principe fondateur de l'Union européenne.  
 
La Pologne s'éloigne des valeurs fondamentales de l'Union euro-
péenne, à savoir l'État de droit, le respect des droits de l'homme, le 
respect de la dignité humaine, la liberté, la justice. Il est vraiment temps 
que cela s'arrête! On ne peut transiger avec nos valeurs fondamen-
tales. L'Union européenne doit envoyer un signal fort et clair, pas uni-
quement à la Pologne, mais aussi à la Hongrie.  
 
Nous voterons donc pour cette proposition de résolution.  
 

van het Europees recht boven dat 
van de lidstaten. De EU moet een 
krachtig signaal afgeven aan Hon-
garije en Polen, die afstand nemen 
van de grondwaarden van de Unie.  
 
Wij zullen voor dit voorstel stem-
men.  
 

12.11  Sophie Rohonyi (DéFI): Madame la présidente, chers col-

lègues, je tiens, avant toute chose, à profiter de l'occasion qui m'est 
donnée pour rendre hommage au président du Parlement européen, 
David Sassoli, dont nous avons appris avec émotion le décès ce mardi 
matin; un homme dont les valeurs fortes – que vous avez d'ailleurs 
rappelées, madame la présidente, à l'ouverture de cette séance plé-
nière – étaient finalement celles de l'Union européenne, à savoir la so-
lidarité, la dignité humaine, la liberté, la démocratie, l'égalité, la justice, 
l'État de droit, mais aussi le respect des droits humains. Ces valeurs 
qui sont le ciment de l'Union européenne doivent être respectées par 
tout État qui souhaite entrer dans l'Union européenne, mais aussi y 
rester. Ce devoir est malheureusement de plus en plus oublié par cer-
tains. 
 
Je pense en particulier à la République tchèque, à la Hongrie ou en-
core à la Pologne. Ce devoir, il nous incombe à tous, de la même ma-
nière que nous avons le devoir d'y veiller en dehors même de nos fron-
tières. C'est cela aussi la solidarité entre États et en particulier entre 
citoyens européens. Depuis près de dix ans maintenant, je vois mon 
pays d'origine, la Hongrie, en proie à un régime ultraconservateur qui 
bafoue les droits de tous ceux qui n'entreraient pas dans ses petites 
cases.  
 
Depuis l'avènement au pouvoir du parti polonais Droit et Justice qui, 
comme l'a très justement souligné M. Lacroix, ne porte décidément pas 
bien son nom, la Pologne suit malheureusement le même chemin. 
C'est pourquoi j'ai d'emblée salué le dépôt de la proposition de résolu-
tion de la collègue Reynaert. Je ne peux que partager son sentiment 
de consternation qui a fondé son texte mais aussi sa volonté de trans-
former notre impuissance en action pour défendre l'État de droit en 
danger aujourd'hui en Pologne, un État de droit qui, comme je l'ai dit, 
n'a jamais été aussi malmené qu'aujourd'hui. Parce qu'il ne faut pas 
tout confondre, chers collègues: il y a une énorme différence entre 
suivre une ligne politique idéologique particulière, d'une part, et s'en 
prendre ouvertement aux valeurs démocratiques fondamentales de 
l'Union européenne, d'autre part.  
 
À cet égard, la décision du tribunal constitutionnel polonais du 7 oc-
tobre dernier, décision qui a affirmé la primauté de la Constitution po-
lonaise sur les traités européens, a véritablement été le coup de grâce. 
Sans État de droit, et donc sans indépendance de la justice, nos liber-
tés fondamentales ne sont plus garanties, en particulier celles des per-
sonnes qui s'éloignent de ce projet ultraconservateur de société qui est 
poursuivi par le parti PiS au pouvoir en Pologne. Je pense aux journa-
listes, aux juges, aux ONG, aux migrants, aux LGBTQI+ mais aussi 
aux femmes. C'est la raison pour laquelle j'avais d'ailleurs déposé le 
même mois, en octobre dernier, une proposition de résolution portant 

12.11  Sophie Rohonyi (DéFI): Ik 

wil hulde brengen aan de voorzitter 
van het Europees Parlement, die 
deze week overleden is. De man 
was doordrongen van de sterke 
waarden van de EU. Elke lidstaat 
moet die waarden naleven, ook 
Tsjechië, Hongarije en Polen, die 
ze uit het oog verliezen. 
 
Al tien jaar zie ik hoe Hongarije, 
mijn land van herkomst, ten prooi 
valt aan een ultraconservatief re-
gime, dat de rechten van iedereen 
die niet in zijn enge hokjes past met 
de voeten treedt. Polen volgt het-
zelfde pad. Daarom ben ik blij dat 
mevrouw Reynaert dit voorstel van 
resolutie ingediend heeft. Ik deel 
immers haar ontsteltenis, maar ook 
haar wil om onze onmacht in actie 
om te zetten en de rechtsstaat te 
verdedigen. Men mag weliswaar 
een eigen politieke koers volgen, 
maar men mag de fundamentele 
democratische waarden van de EU 
niet op losse schroeven zetten. 
 
De beslissing waarbij de Poolse 
Grondwet boven de Europese ver-
dragen gesteld wordt, is de gena-
deslag voor de rechtsstaat. Zonder 
deze rechtsstaat zijn de fundamen-
tele vrijheden immers niet gegaran-
deerd. In oktober heb ik een voor-
stel van resolutie ingediend over 
het recht op abortus in Polen, ter-
wijl die kwestie vrijwel niet aan bod 
kwam in de initiële versie van de 
tekst van de meerderheid.  
 
In Polen kan men zelfs geen abor-
tus meer laten uitvoeren in geval 
van ernstige afwijkingen bij de foe-
tus of een ongeneeslijke ziekte. 
Abortus wordt zo de facto verbo-
den, aangezien 98 % van de legale 
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spécifiquement sur le droit à l'IVG en Pologne, soit un mois avant la 
proposition de résolution de la majorité où la question de l'IVG était 
quasiment absente, du moins dans sa mouture initiale. Cette question 
méritait pourtant et mérite toujours notre plus grande attention.  
 
En effet, avorter aujourd'hui en Pologne n'est même plus possible en 
cas d'anomalie grave irréversible du fœtus, ou encore de maladie in-
curable potentiellement mortelle pour le fœtus, puisque le tribunal 
constitutionnel polonais a jugé une IVG ratiquée dans une telle situa-
tion comme "inconstitutionnelle". Cette décision a abouti à une véri-
table interdiction de fait de l'IVG en Pologne, puisque 98 % des avor-
tements légaux en Pologne l'étaient sur la base d'un de ces deux cas. 
 
Les autres cas, qui restent encore autorisés en Pologne, à savoir un 
viol, un inceste ou une menace pour la santé et la vie de la mère, sont 
beaucoup plus rares; et quand l'un d'eux se pose malgré tout, par 
exemple le cas d'un viol, l'IVG n'est considérée comme légale que si la 
femme victime obtient un certificat qui atteste que la grossesse est bien 
le résultat d'un acte criminel, ce qui n'est arrivé que trois fois en 2019. 
 
En dix mois, ce sont donc seules 300 Polonaises qui ont eu accès aux 
services d'avortement dans les hôpitaux, au motif que leur vie ou leur 
santé était effectivement menacée. 
 
Cette situation peut avoir des conséquences véritablement fatales pour 
les femmes qui sont soumises aujourd'hui à cette législation. Un 
exemple très concret: en septembre dernier, une femme polonaise de 
trente ans est morte d'un choc septique. Ses médecins n'ont pas voulu 
pratiquer l'IVG qui aurait pourtant pu lui sauver la vie, préférant at-
tendre que le fœtus meure, en raison précisément des restrictions im-
posées par la loi polonaise.  
 
Cela fera peut-être réfléchir le Vlaams Belang sur cette question, qui 
ne voit pas aujourd'hui de problème au fait qu'une loi, au sein de l'Union 
européenne, fasse primer la vie hypothétique d'un fœtus sur la vie ré-
elle, en danger, d'une femme. Cela fera peut-être réfléchir également 
le Vlaams Belang qui préfère que l'on attende que le pronostic vital 
d'une femme soit engagé pour respecter sa volonté. 
 
Les femmes sont ainsi clairement devenues les otages, pour ne pas 
dire les cibles, d'une justice aux mains d'un gouvernement ouverte-
ment hostile à leurs droits, en particulier le droit de disposer librement 
de leur corps, de planifier leur grossesse et leur maternité, et donc fi-
nalement, leur faculté d'émancipation. 
 
Résultat: les Polonaises se rendent illégalement à l'étranger pour s'y 
faire avorter, du moins lorsqu'elles en ont l'information ou, encore et 
surtout, les moyens financiers, tandis que les autres doivent avorter 
sur le sol polonais dans la totale clandestinité avec toutes les consé-
quences médicales et juridiques qui s'ensuivent. 
 
Cette situation a poussé, c'est vrai, notre gouvernement à intervenir en 
soutenant l'ONG Abortion Without Borders et je remercie très sincère-
ment la secrétaire d'État à l'Égalité des chances pour ce geste, mais 
force est de constater que cela reste, hélas, insuffisant face à l'extrême 
gravité de la situation, à savoir que les atteintes au droit des femmes 
de disposer de leur corps en Pologne ne font que se multiplier. 
 
On se souvient de l'annonce du ministre de la Justice polonais, en juil-

abortussen plaatsvond in die twee 
situaties. Zelfs in geval van ver-
krachting moet het slachtoffer een 
certificaat voorleggen waarin staat 
dat haar zwangerschap wel dege-
lijk het gevolg is van een misdrijf 
om recht te hebben op een abor-
tus, wat in 2019 slechts drie keer is 
voorgevallen. 
 
De gevolgen van deze wetgeving 
kunnen fataal zijn: afgelopen sep-
tember overleed een dertigjarige 
Poolse vrouw aan een septische 
shock omdat de artsen liever 
wachtten tot de foetus gestorven 
was dan de abortus die haar had 
kunnen redden uit te voeren. Mis-
schien zal dit het Vlaams Belang, 
dat liever wacht tot het leven van 
een vrouw op het spel staat alvo-
rens haar wensen te respecteren, 
tot nadenken stemmen. 
 
De Poolse justitie en regering kan-
ten zich openlijk tegen het recht 
van vrouwen om baas in eigen buik 
te zijn en hun zwangerschap en 
moederschap te plannen. Som-
mige Poolse vrouwen gaan dus 
naar het buitenland om een abor-
tus te laten uitvoeren, andere heb-
ben geen andere keus dan het vol-
ledig clandestien te laten doen, met 
alle risico's van dien. 
 
In juli 2020 heeft de Poolse minis-
ter van Justitie aangegeven dat Po-
len zich wil terugtrekken uit het 
Verdrag van Istanbul, dat vrouwen 
meer bepaald beschermt tegen het 
belemmeren van vrijwillige zwan-
gerschapsafbreking, dat erkend 
wordt als een vorm van geweld te-
gen vrouwen. Er is een tekst die 
voorziet in de verplichte registratie 
van alle zwangerschappen in Po-
len, waardoor alle zwangere vrou-
wen onder toezicht zouden komen 
te staan en ze gemakkelijker ver-
volgd zouden kunnen worden als 
ze hun zwangerschap zouden be-
eindigen of zelfs wanneer ze een 
miskraam zouden krijgen. 
 
Dit alles rechtvaardigt een voorstel 
van resolutie over de kwestie van 
abortus in Polen, zoals het voorstel 
dat mijn partij ingediend heeft. Een 
deel van onze verzoeken werd 



CRIV 55 PLEN 157 13/01/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

78 

let 2020, de sa volonté de voir son pays se retirer purement et simple-
ment de la Convention d'Istanbul, convention qui protège notamment 
les femmes des entraves à l'IVG, puisque ces entraves ont été recon-
nues comme des violences faites aux femmes et aux filles. 
 
Il me revient aussi des associations des cas tout aussi interpellants 
qu'inquiétants. Tout d'abord, un texte prévoyant l'enregistrement obli-
gatoire de toutes les grossesses en Pologne et qui mettraient ainsi 
toutes les femmes enceintes sous surveillance et ce, afin qu'elles puis-
sent facilement être poursuivies si elles venaient à décider de mettre 
un terme à leur grossesse ou même si elles venaient à faire une fausse 
couche. Ensuite, un autre texte prévoyant de longues peines d'empri-
sonnement, en cas d'avortement; un texte qui a, heureusement, in fine, 
été rejeté mais qui montre à quel point les femmes qui se font avorter 
sont bien dans la ligne de mire de ce gouvernement. 
 
Comme je l'ai dit, tout ceci justifiait à mon sens le dépôt d'une proposi-
tion de résolution qui soit spécifique à la question de l'avortement en 
Pologne comme celle que mon parti a déposée, proposition qui visait 
à condamner la politique relative à l'IVG menée aujourd'hui par le gou-
vernement polonais ou encore à soutenir de façon pérenne et non 
ponctuelle, comme c'est le cas aujourd'hui, les organisations de la so-
ciété civile polonaise qui garantissent aujourd'hui l'accès aux droits 
sexuels et reproductifs. 
 
Finalement, ces demandes, en tout cas une partie, ont finalement été 
intégrées dans les amendements de la majorité qui ont été apportés à 
son propre texte et qui, comme je l'ai dit tout à l'heure, visaient initiale-
ment les atteintes à l'État de droit en Pologne de façon plus large.  
 
Je pense en particulier aux procédures d'infraction au niveau européen 
ou encore au fait de conditionner l'octroi de fonds européens au res-
pect de l'État de droit. Je remercie sincèrement les collègues de la ma-
jorité pour cela, même si au départ, comme on l'a dit, j'ai été mise to-
talement à l'écart de ce travail d'intégration. C'est un manque de classe 
politique, comme je l'ai dit en commission, que je me suis permis de 
regretter. Finalement, cela a été corrigé mais je le regrette encore. Pas 
uniquement pour moi-même, mais de façon générale pour le respect 
de notre travail démocratique parlementaire et, en particulier, pour ce-
lui de l'opposition. Ce faisant, j'aimerais éviter qu'à chaque fois qu'il y 
a un texte de l'opposition qui normalement a la priorité parce qu'il a été 
déposé en premier lieu sur un même sujet, la majorité en profite pour 
reprendre les objectifs contenus dans ce texte pour les intégrer, par la 
voie d'amendements, dans le texte de la majorité, de sorte que plus 
aucune proposition de résolution venant de l'opposition ne puisse ainsi 
être adoptée. 
 
Je regrette aussi, comme je l'ai dit, que mes demandes n'aient été in-
tégrées que de manière partielle, puisque certaines de celles-ci, que 
j'ai alors dû proposer sous la forme d'amendements au texte de la ma-
jorité, n'ont finalement pas été retenues. Je pense par exemple à la 
mise sur pied d'une délégation parlementaire, composée de députés 
de tous les pays de l'Union européenne et qui serait chargée d'assurer 
l'examen permanent – et non ponctuel ou lorsque l'actualité l'exige –, 
de la situation du respect des droits fondamentaux en Pologne, en ce 
compris les droits des femmes. 
 
Je le regrette d'autant plus qu'il s'agissait d'une demande formulée par 
Amnesty International lors de ma rencontre avec son directeur à Bu-
dapest en août 2021, lequel craignait, à raison je pense, que l'on finisse 

meegenomen in de amendemen-
ten van de meerderheid op haar ei-
gen tekst die de schendingen van 
de rechtsstaat in Polen in het alge-
meen beoogde.  
 
Ik betreur dat ik van dat integratie-
werk uitgesloten werd, vooral om-
dat dat getuigt van een gebrek aan 
respect voor de parlementaire 
werkzaamheden. Indien de doel-
stellingen en eisen van eerdere 
teksten via amendementen in de 
tekst van de meerderheid opgeno-
men worden, zal er geen enkel 
voorstel van resolutie van de oppo-
sitie nog aangenomen kunnen wor-
den.  
 
Sommige van de in amendemen-
ten omgezette eisen werden niet 
behouden, zoals de oprichting van 
een parlementaire delegatie be-
staande uit verkozenen uit alle EU-
landen die belast zou worden met 
het permanent toezicht op de eer-
biediging van de grondrechten in 
Polen, of het aanspannen van een 
interstatelijke zaak bij het Euro-
pees Hof voor de Rechten van de 
Mens. 
 
Het klopt dat twaalf vrouwen indivi-
duele verzoeken ingediend heb-
ben, maar het is mogelijk dat die 
verworpen worden om redenen die 
eigen zijn aan de zaak en geen ver-
band houden met het abortusbe-
leid van de Poolse regering. Het is 
van essentieel belang dat het 
EHRM zich nu over dat beleid kan 
uitspreken. 
 
Het Europees Parlement heeft een 
resolutie aangenomen over het fei-
telijk verbod op het recht op abor-
tus in Polen, waarin dat recht niet 
onder andere kwesties bedolven 
werd. Die inbreuk op de rechten 
van de vrouw verdiende meer dan 
alleen maar de kers op de taart te 
zijn van de meer algemene tekst 
van de meerderheid.  
 
Op het ogenblik dat een Maltese 
volksvertegenwoordiger die open-
lijk vijandig tegenover abortus 
staat, in de running is voor het 
voorzitterschap van het Europees 
Parlement, zou het gepast geweest 
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pas baisser notre garde sur ces enjeux tellement essentiels pour nos 
démocraties. 
 
Je pense aussi à la saisine de la Cour européenne des droits de 
l'homme dans le cadre d'un recours inter-étatique. Certes, 12 requêtes 
ont été introduites par des femmes polonaises devant la Cour euro-
péenne des droits de l'homme. Il n'empêche que nous ne pouvons pas 
attendre l'issue de ces litiges et de ces jugements pour réfléchir à de 
nouvelles actions à introduire au niveau européen comme au niveau 
international. 
 
Nous n'avons donc pas à attendre ces jugements pour agir, en parti-
culier lorsque nous savons à quel point le gouvernement polonais 
s'assied sur l'État de droit et sur les décisions de la Cour européenne 
des droits de l'homme. Une requête étatique revêtait donc tout son 
sens. Dans l'hypothèse où les requérants devaient être déboutés, ce 
que je ne souhaite évidemment pas, ils pourraient l'être pour des rai-
sons liées à des circonstances propres à leur cas et donc totalement 
étrangères à la politique du gouvernement polonais en matière d'IVG 
– politique sur laquelle la Cour européenne doit absolument pouvoir se 
prononcer. 
 
Je me dois donc de rappeler mon regret de constater que notre As-
semblée n'a pas témoigné de la même ambition que le Parlement eu-
ropéen. En effet, ce dernier a adopté une résolution spécifique sur 
"l'interdiction de fait du droit à l'avortement en Pologne" et dans la-
quelle ce droit n'était pas noyé, comme il l'est dans le présent texte, 
parmi d'autres questions. Si certains membres de la majorité se sont 
réjouis en commission d'avoir pu enrichir leur texte au moyen de con-
sidérations relatives à la question de l'IVG, cette atteinte au droit des 
femmes méritait bien plus que le statut de simple cerise sur le gâteau 
d'une proposition bien plus vaste. En effet, à l'instar des minorités mu-
sulmanes en Chine, des minorités chrétiennes au Moyen-Orient ou en-
core des femmes en Afghanistan, les femmes polonaises méritaient 
aussi un texte qui leur fût spécialement dédié. Au demeurant, cette de-
mande avait été appuyée par le Conseil des femmes francophones de 
Belgique. À cet égard, je me permets de saluer l'honnêteté intellec-
tuelle de mon collègue Guillaume Defossé, qui l'a lui-même reconnu. 
 
Chers collègues, à l'heure où une députée européenne maltaise, ou-
vertement hostile à l'avortement, est aujourd'hui en lice pour reprendre 
la présidence du Parlement européen, il eût été encore plus judicieux 
de montrer que notre Assemblée entend soutenir les Polonaises dans 
l'accès à l'avortement sûr et médicalisé par des mesures concrètes, 
bien évidemment, mais aussi par une reconnaissance de leur spécifi-
cité. 
 
En conclusion, mon groupe soutiendra malgré tout cette proposition de 
résolution parce que nous nous devons de défendre l'État de droit, en 
Belgique mais aussi partout ailleurs. Nous devons nous montrer soli-
daires vis-à-vis de tous nos concitoyens européens de la même ma-
nière que nous devons être intransigeants vis-à-vis de tous ceux qui 
nient leurs droits. 
 

zijn te tonen dat ons Parlement van 
plan is de Poolse vrouwen die het 
recht op veilige en medisch bege-
leide abortus opeisen, te steunen. 
 
Ondanks alles zullen wij deze tekst 
steunen, omdat we de rechtsstaat 
moeten verdedigen en ons solidair 
moeten tonen met alle Europese 
burgers, net zoals we ons onver-
zettelijk moeten tonen ten aanzien 
van degenen die de rechten van 
die burgers miskennen.  
 

12.12  Kathleen Depoorter (N-VA): Collega's, u hebt net geapplau-

disseerd voor collega Rohonyi, maar het is effectief wel zo dat de tot-
standkoming van het voorstel van resolutie heel bijzonder is. De vrou-
wenrechten, de reproductieve of seksuele rechten van vrouwen zijn ui-
teraard uitermate belangrijk. Elke fractie heeft dat onderstreept, alleen 

12.12  Kathleen Depoorter (N-

VA): Nous sommes tous en train de 
défendre les droits sexuels et re-
productifs des femmes mais la ma-
jorité a cependant oublié de libeller 
les choses comme telles dans la 
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was u als meerderheid vergeten om dat echt te benoemen in uw voor-
stel van resolutie. Dat is jammer en ook frappant. Het is een gegeven 
waar we ons met z'n allen achter scharen en waar we met z'n allen 
voor strijden. Het is immers een recht om als vrouw die seksuele of 
reproductieve rechten te doen gelden. 
 
Als we kijken naar de anticonceptieatlas van Sensoa, zien we dat er 
effectief een probleem is en dat de toegankelijkheid tot contraceptiva 
in Polen helemaal rood kleurt, terwijl de rest van Europa voornamelijk 
groen en oranje is, wat op een betere toegankelijkheid wijst. De N-VA-
fractie onderschrijft dat recht van de vrouwen absoluut en dat willen wij 
heel graag onderstrepen. 
 
Het feit dat ik nog eens apart het woord neem, heeft er ook mee te 
maken dat wij die discussie ontzettend gevoelig en belangrijk vinden 
en dat we die we in alle sereniteit en eerlijkheid moeten kunnen voeren.  
 
Bij de verzoeken die meegenomen zijn in het voorstel van resolutie heb 
ik vaak een dubbel gevoel, zoals ik in commissie al gezegd heb. Ik leg 
uit waarom. 
 
De collega's Verhaert en Reynaert zijn in hun rede heel duidelijk opge-
komen voor het recht op gezondheidszorg van vrouwen. Daar ga ik 
absoluut mee akkoord. Het voorbeeld van Izabela, de vrouw die aan 
een sepsis is gestorven wegens een dode foetus, kunnen we in een 
welvaartsstaat niet aanvaarden.  
 
Ik begrijp echt niet dat er bij een van de belangrijkste verzoeken hierin 
om de reproductieve rechten, het recht op abortus van vrouwen te ga-
randeren, wordt verwezen naar de organisatie Abortion Without Bor-
ders die in haar jaarverslag heel duidelijk aangeeft dat ze in het jaar 
2020 77 abortussen op afstand heeft laten uitvoeren via de abortuspil 
in het tweede semester van de zwangerschap. Dit is tegen alle medi-
sche wetenschappelijke geplogenheden. Een van de bijwerkingen van 
die abortuspil is dat tussen de 1 en 5% van de abortussen niet lukt. Dat 
is een percentage waarmee we zeker rekening moeten houden. Een 
onvolledige abortus wil zeggen dat de uitdrijving van de foetus niet vol-
ledig lukt. Dat is net hetzelfde gezondheidsgevaar als het gevaar dat 
Izabela had, namelijk dat een dode foetus of een deeltje in de uterus 
aanwezig blijft. 
 
In de commissie heb ik u daar ook al voor gewaarschuwd. Als de Bel-
gische staat vrouwen die abortus plegen, wil bijstaan, moeten we dat 
doen op een correcte manier. Als we hier met een abortuspil werken, 
doen we dat in een abortuscentrum. Dan wordt die vrouw begeleid en 
dan zal die vrouw bij complicaties de nodige zorgen krijgen. Dan zal er 
een curettage komen en bij groot bloedverlies zullen haar bloedwaar-
den worden gecontroleerd. Zelfs bij een sluimerend probleem van een 
klein stukje baarmoeder dat blijft zitten, zal ontdekt worden dat die 
bloedwaarden niet goed zijn. Dan zal die vrouw behandeld worden. Dat 
is nu waar de N-VA-fractie heel bezorgd over is. 
 
Er werd al verwezen naar het respecteren van het Belgische abortus-
recht. Dat is in deze resolutie meegenomen. In de toewijzing van de 
subsidies door staatsecretaris Schlitz is echter geen sprake van voor-
waarden die gekoppeld worden aan die subsidie. Als regering kunt u 
dus niet controleren waarvoor uw middelen gebruikt worden. Ik vond 
het heel frappant dat bij de stemming van de verschillende amende-
menten collega Rohonyi een amendement had ingediend waarin zij er-
voor pleitte Abortion Without Borders middelen toe te kennen om de 

proposition de résolution. C'est tout 
de même dommage et frappant. 
 
Dans l'Atlas européen de la contra-
ception de Sensoa, nous remar-
quons que la Pologne apparaît 
complètement en rouge en ce qui 
concerne l'accès à la contracep-
tion, alors que le reste de l'Europe 
est en vert ou en orange. Mon parti 
souhaite aussi absolument dé-
fendre le droit à la contraception. 
 
Il s'agit cependant d'un sujet très 
sensible, dont nous devons discu-
ter en toute sérénité et en toute 
honnêteté. Je suis souvent parta-
gée quant aux requêtes formulées 
dans la proposition de résolution et 
j'aimerais m'en expliquer. 
 
Nous devons absolument nous 
battre pour le droit des femmes à 
avoir accès aux soins de santé. 
Nous ne pouvons donc pas accep-
ter que dans un État providence, 
une femme meure de septicémie 
en raison de la présence d'un fœ-
tus mort dans son corps. 
 
Je ne comprends pas que nous 
voulions garantir le droit à l'avorte-
ment en impliquant une organisa-
tion telle qu'Abortion Without Bor-
ders. Cette organisation écrit dans 
son rapport annuel qu'elle a prati-
qué, en 2020, 77 avortements à 
distance au moyen d'une pilule 
abortive, au cours du deuxième tri-
mestre de la grossesse. C'est 
scientifiquement injustifiable, car 1 
à 5 % des avortements pratiqués 
dans ces circonstances tournent 
mal. Cette pratique est dangereuse 
si le fœtus ou une partie de fœtus 
reste dans l'utérus. La Belgique ne 
devrait pas coopérer à de tels avor-
tements à haut risque et la législa-
tion belge relative à l'avortement 
devrait être respectée. 
 
Les subventions octroyées par la 
secrétaire d'État Schlitz ne sont 
pas assorties de conditions. Le 
gouvernement ne peut donc pas 
contrôler l'affectation de ces 
moyens. Un amendement présenté 
par Mme Rohonyi, qui visait à ac-
corder des moyens à Abortion Wi-
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vrouwen van Polen naar België te brengen. Maar net dat amendement 
is verworpen. Net dat amendement waarmee u het Belgisch recht wel 
zou kunnen afdwingen. 
 
In dit voorstel van resolutie zitten dus toch heel wat anomalieën en 
bezorgdheden. Ik roep u allen op om daar zeker rekening mee te hou-
den. Wat baat het om een resolutie te ondertekenen met de beste be-
doelingen, namelijk de gezondheid van vrouwen te garanderen, als 
men daar het omgekeerde effect mee behaalt? Ik denk dat niemand in 
dit halfrond dit wil. 
 
Daarom zal mijn fractie zich onthouden, want als we iets doen, willen 
we het goed doen. 
 

thout Borders pour amener des Po-
lonaises en Belgique, a bizarre-
ment été rejeté. C'était pourtant la 
manière par excellence d'imposer 
le droit belge. 
 
Cette proposition de résolution 
contient des éléments assez pré-
occupants et induit la possibilité 
d'atteindre l'objectif inverse à celui 
que nous recherchons. C'est pour-
quoi nous nous abstiendrons lors 
du vote.  
 

La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion est close. 
De bespreking is gesloten. 
 
Aucun amendement n'a été déposé. 
Er werden geen amendementen ingediend. 
 
Le vote sur la proposition aura lieu ultérieurement. 
De stemming over het voorstel zal later plaatsvinden. 
 

13 Projet de loi portant des dispositions diverses en matière sociale (2247/1-8) 

13 Wetsontwerp houdende diverse bepalingen inzake sociale zaken (2247/1-8) 

 
Discussion générale 
Algemene bespreking 
 
La discussion générale est ouverte. 
De algemene bespreking is geopend. 
 

13.01  Anja Vanrobaeys, rapporteur: Mevrouw de voorzitster, ik ver-

wijs naar het schriftelijk verslag. 
 

13.01  Anja Vanrobaeys, rappor-

teur: Je renvoie au rapport écrit.  
 

13.02  Wim Van der Donckt (N-VA): Mevrouw de voorzitter, mijnheer 

de minister, collega's, het is altijd moeilijk om met de oppositie een 
eenduidig standpunt in te nemen over een wet diverse bepalingen, 
want dergelijke wetteksten bevatten altijd bepalingen die wij volop steu-
nen, maar er zijn er ook altijd wel een paar bij waarmee wij het moeilijk 
hebben. Het is dan moeilijk om te bepalen of we voor- of tegenstem-
men. Natuurlijk kunnen we ons ook altijd onthouden. 
 
Ik zal voor onderhavig wetsontwerp de commissiebespreking niet over-
doen, want dan zijn we heel lang bezig. Er zitten veel bepalingen tus-
sen waar wij volledig achterstaan. Daarvoor verwijs ik naar de uiteen-
zetting van collega Anseeuw, collega Van Peel en mezelf. 
 
Dat neemt niet weg dat we ons bij de stemming zullen onthouden, om-
dat we het moeilijk hebben met enkele bepalingen. 
 
Ten eerste, hebben wij een probleem met hoofdstuk 6. Op het eerste 
gezicht betreft het een louter technische aanpassing van de wet van 
12 mei 2014. Dat is technisch gezien een terechte aanpassing. Maar 
ik hoef u er niet aan te herinneren dat wij met de wet van 12 mei 2014 
wel wat problemen hebben gehad. Die wet voert het mantelzorgverlof 
in, maar kent bijkomende sociale rechten toe aan mantelzorgers die 

13.02  Wim Van der Donckt (N-

VA): Ce projet contient de nom-
breux éléments que nous soute-
nons pleinement, mais nous nous 
abstiendrons parce qu'il contient 
également des dispositions aux-
quelles nous ne pouvons adhérer. 
Je ne vais pas refaire la réunion en 
commission: je me contenterai 
d'énumérer les points qui nous chif-
fonnent. 
 
Le chapitre 6 comporte une adap-
tation, a priori purement technique, 
de la loi du 12 mai 2014. Peut-être 
en est-il ainsi, mais nous avions 
déjà des réserves en ce qui con-
cerne la loi initiale qui a instauré le 
congé pour aidants proches. Cette 
adaptation octroie à présent des 
droits sociaux supplémentaires et 
peu clairs aux aidants proches, et il 
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onzes inziens onduidelijk omschreven zijn. Daarom zien wij de techni-
sche aanpassing liever niet in onderhavige wettekst. Wij hebben ons 
dan ook onthouden. 
 
Een tweede element van kritiek op het wetsontwerp betreft hoofd-
stuk 8, meer bepaald de onderafdeling 1. De regering machtigt zichzelf 
ertoe om via een KB te bepalen wat de impact is van niet in arbeidstijd 
uitgedrukte vergoedingen, zoals opzegvergoedingen, op het recht op 
arbeidsongeschiktheidsuitkering. 
 
We hebben het er moeilijk mee dat de regering zich het recht toe-eigent 
om dat te bepalen, vooral omdat er daarover voldoende eenduidige 
rechtspraak is. Wij vinden het belangrijk dat wij als volksvertegenwoor-
digers, die worden verondersteld de regering te controleren, betrokken 
worden bij eventuele beleidsaanpassingen inzake de combinatie van 
een opzegvergoeding met een arbeidsongeschiktheidsuitkering. Ver-
keerde beslissingen hierover kunnen het risico van een inactiviteitsval 
tijdens de eerste periode na afloop van de arbeidsovereenkomst nog 
verhogen, zeker in de huidige context waarbij de regering ook nog eens 
van plan is om de minimumuitkering van de arbeidsongeschiktheids-
uitkering op termijn al toe te passen vanaf de eerste maand van de 
arbeidsongeschiktheid. 
 
U begrijpt dat wij in die omstandigheden tegen het bewuste artikel 33 
hebben gestemd, omdat wij het niet echt koosjer, niet echt parlemen-
tair, niet echt democratisch vinden dat de regering op die manier het 
Parlement buitenspel zet in een toch wel zeer belangrijke materie en 
op die manier de normale werking van een democratie neutraliseert. 
 
Op grond van die twee kleine maar niet onbelangrijke bedenkingen bij 
uw wetsontwerp, zullen wij ons bij de stemming van uw wetsontwerp 
onthouden, mijnheer de minister, ook al zijn we het eens met het over-
grote deel van de bepalingen. 
 

n'en est pas question pour nous. 
 
Le chapitre 8 habilite le gouverne-
ment à déterminer par arrêté royal 
quelle est l'incidence des indemni-
tés non exprimées en temps de tra-
vail, comme les indemnités de pré-
avis ou le droit à des indemnités 
d'incapacité de travail. La jurispru-
dence est pourtant suffisamment 
monocorde à ce sujet. 
 
Nous pensons que les parlemen-
taires doivent être impliqués dans 
les adaptations politiques au ni-
veau de la combinaison d'une in-
demnité de préavis et d'allocations 
d'incapacité de travail. De mau-
vaises décisions à cet égard peu-
vent encore accroître le risque de 
piège à l'inactivité directement 
après la fin du contrat de travail. À 
cela s'ajoute que le gouvernement 
souhaite appliquer le minimum 
d'allocations d'incapacité de travail 
dès le premier mois de l'incapacité 
de travail. Nous avons voté contre 
cet article, car nous trouvons qu'il 
n'est pas acceptable que le gouver-
nement procède à cette adaptation 
sans débat parlementaire. 
 
Bien que nous soyons d'accord 
avec tout le reste, nous nous abs-
tiendrons lors du vote en raison de 
ces considérations.  
 

13.03  Gaby Colebunders (PVDA-PTB): Mevrouw de voorzitster, ik 

ga het niet hebben over de artikelen van dit wetsontwerp, omdat wij 
daarover reeds uitvoerig hebben gesproken in de commissie. Wel wil 
ik het hebben over onze eigen amendementen.  
 
Wij dienen vandaag opnieuw ons amendement in voor het behoud van 
het inkomen tijdens quarantaine en wanneer een ouder voor een kind 
moet zorgen vanwege schoolsluiting door corona. Er zijn verschillende 
redenen voor ons verzoek.  
 
Ten eerste, wat betreft het behoud van inkomen tijdens de quarantaine, 
wij hebben hier duidelijk te maken met een gezondheidscrisis. Omikron 
doet het aantal quarantaines pijlsnel toenemen. Het zorgpersoneel is 
totaal uitgeput. Mensen worden echter niet aangemoedigd om de qua-
rantaineplicht na te leven, aangezien ze 30 % van hun inkomen zou-
den verliezen. Vivaldi stelt de werknemers dus voor een onmogelijk 
dilemma: ofwel halen ze het einde van de maand, ofwel beschermen 
ze anderen tegen een mogelijke besmetting. Het dilemma wordt on-
houdbaar voor veel gezinnen.  
 
Ten tweede, het is minder duur en minder nadelig om een echt antico-
ronabeleid te voeren. Wij hebben hierover vandaag reeds gesproken. 
Het is beter te gaan voor meer testen, behoud van inkomen tijdens de 

13.03 Gaby Colebunders (PVDA-

PTB): Ce projet de loi a été longue-
ment discuté en commission. Je 
me contenterai d'aborder nos 
amendements. 
 
Nous réintroduisons notre amen-
dement par lequel nous deman-
dons le maintien des revenus pour 
les personnes en quarantaine ou 
devant s'occuper de leurs enfants 
placés en quarantaine. Avec le rè-
glement actuel, les personnes 
dans ces situations perdent 30 % 
de leurs revenus. Le gouverne-
ment décourage ainsi le respect 
des règles. Il vaut mieux tester da-
vantage, garantir le maintien des 
revenus durant la quarantaine et 
proposer des autotests gratuits plu-
tôt que de restreindre voire fermer 
des secteurs. 
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quarantaine en gratis zelftests, zoals mijn collega vandaag vroeg, dan 
om bepaalde sectoren zoals het nachtleven te sluiten, de activiteit van 
andere sectoren zoals horeca en cultuur in te perken of zelfs klassen 
te sluiten.  
 
Daarnaast hebben wij te maken met een sociale noodsituatie, die nog 
wordt verergerd door het verlies aan koopkracht. Maandag ontving ik 
een alleenstaande moeder met vier kinderen op kantoor. Zij zei tegen 
mij dat ze niet weet wat ze erger vindt. Ze heeft vier kinderen van ver-
schillende leeftijden. Die komen telkens terug van een risicocontact. Ze 
zei dat als ze steeds in quarantaine moet, ze het einde van de maand 
financieel niet haalt. Ze moet ofwel kiezen voor armoede voor de kin-
deren ofwel moet ze de ogen sluiten en gewoon gaan werken. Dat zijn 
dilemma's waarmee heel veel mensen geconfronteerd worden. Laten 
wij immers eerlijk zijn, de impact van deze crisis ligt niet alleen bij de 
mensen die ziek worden maar zit vooral in het verlies aan koopkracht.  
 
Wij hebben hier vandaag al meermaals horen praten over de stijgende 
energiekosten, de stijgende voedselprijzen, het inkomensverlies door 
tijdelijke werkloosheid en de bevriezing van de lonen, die het voorbije 
anderhalf jaar al meermaals naar voren is gekomen. 
 
Wat blijkt nu? De meest recente studie van denktank Minerva stelt dat 
van 2015 tot 2019 de reële lonen net in de sectoren die het nu in de 
coronacrisis zo moeilijk hebben, zoals schoonmakers, geschoolde ar-
beiders, chauffeurs en administratief personeel, met 2 % zijn gedaald. 
Dat is dus in tegenstelling tot managers en directeurs, die hun reële 
lonen met 4 % hebben zien stijgen. Er moet dus een einde worden 
gemaakt aan die tendens van verarming. De werknemers moeten wer-
kelijk worden geholpen in de sociale crisis, die echt dramatische gevol-
gen begint te krijgen. 
 
Wij menen overigens ook dat het noodzakelijk is een einde te stellen 
aan de discriminatie, namelijk de discriminatie tussen zij die in staat 
zijn te telewerken en op die manier hun inkomen kunnen behouden en 
zij die dat absoluut niet kunnen en dus 30 % inleveren, met name de 
essentiële banen, zoals chauffeurs, kassiersters of huishoudhulpen. 
Dat is bijzonder belangrijk, aangezien uit het onderzoek van Statbel 
naar de lonen van 2020 blijkt dat net de essentiële beroepen de laagste 
lonen kennen. Dat is steeds opnieuw een dubbele straf voor alle be-
trokken werknemers. 
 
Bovendien steunt het recente advies van de GEMS van 19 novem-
ber 2021 ons standpunt. In dat advies herinnert de GEMS eraan dat er 
in dat opzicht nog steeds grote ongelijkheden bestaan voor mensen 
die niet kunnen thuiswerken en wier afwezigheid niet financieel wordt 
gecompenseerd. 
 
Bovendien is het noodzakelijk duidelijkheid te verschaffen. In onze 
groepspraktijk horen wij dat er veel onzekerheid bestaat over het inko-
men. De twee of de drie dagen quarantaine in afwachting van de test-
resultaten worden gewoonlijk beschouwd als tijdelijke werkloosheid 
met een inkomensverlies van 30 %. Is de test vervolgens positief, dan 
valt het werk onder de ziekteregeling, wat betekent dat het inkomen 
wordt gegarandeerd. Wat zien wij op het terrein? Soms worden die 
twee mogelijkheden met elkaar verward ten nadele van de werkne-
mers, vooral in de interimsector. 
 

Certaines personnes se trouvent 
déjà en situation d'urgence sociale 
et perdent encore plus de pouvoir 
d'achat. Les personnes ayant plu-
sieurs enfants se retrouvent si sou-
vent en quarantaine qu'elles ne 
parviennent plus à faire face à leur 
perte de revenus. Certaines per-
sonnes doivent choisir entre vivre 
dans la pauvreté et transgresser 
les règles. Pendant ce temps, les 
prix de l'énergie et des aliments 
augmentent. La dernière étude du 
groupe de réflexion Minerva in-
dique qu'entre 2015 et 2019, les 
salaires nets des secteurs se trou-
vant en réelle difficulté en raison de 
la pandémie ont diminué de 2 %, 
contrairement à ceux des mana-
gers et directeurs. 
 
Cette tendance à l'appauvrisse-
ment doit cesser. Il faut également 
mettre un terme à la discrimination 
entre ceux qui sont en mesure de 
télétravailler et ainsi de conserver 
leur revenu, et ceux qui n'en ont 
nullement la possibilité et se voient 
dès lors privés de 30 % de leur re-
venu. Il s'agit de métiers essentiels, 
tels que des chauffeurs, des cais-
sières ou des aides ménagères. 
Une étude de 2020 sur les salaires 
a révélé que les professions essen-
tielles sont précisément celles qui 
connaissent les salaires les plus 
bas. Ces travailleurs sont donc, en-
core et de nouveau, doublement 
pénalisés. En outre, le récent avis 
du GEMS soutient notre position. 
 
Nous devons également faire la 
clarté sur le revenu. Les deux ou 
trois jours de quarantaine en atten-
dant les résultats du test sont gé-
néralement considérés comme du 
chômage temporaire avec une 
perte de revenu de 30 %. Si le test 
se révèle ensuite positif, le travail-
leur est soumis au régime de mala-
die, où le salaire est garanti. Nous 
constatons sur le terrain que ces 
deux possibilités sont parfois con-
fondues au détriment des travail-
leurs, surtout dans le secteur inté-
rimaire. 
 

Voorzitter: Séverine de Laveleye, ondervoorzitster. 
Président: Séverine de Laveleye, vice-présidente. 
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Wij vinden dat er een einde moet komen aan die vaagheid, want als 
iemand in quarantaine of isolatie moet, is dat om medische redenen en 
dus legitiem. Daarom zou 100 % van het inkomen gegarandeerd moe-
ten worden. Ten slotte kiezen bepaalde landen – België is niet het 
enige land dat dit vraagt – als Luxemburg, IJsland, Nederland, Liech-
tenstein en Finland voor de inkomensgarantie, dus waarom doet België 
dat niet?  
 
Er is ook ons amendement met betrekking tot ouders die voor hun kin-
deren moeten zorgen vanwege de sluiting van de klas of crèche. Ook 
voor hen moet het inkomen worden gegarandeerd, zodat die ouders 
ook daadwerkelijk verlof kunnen opnemen en het ontmoedigende ef-
fect van het inkomensverlies wordt vermeden, zoals ik daarnet heb uit-
gelegd. Dat is des te belangrijker, want zo voorkomen wij dat de kin-
deren worden opgevangen door de grootouders, een risicogroep. Zo 
zorgen wij ook voor goede thuiswerkomstandigheden. Het is zeer 
stressvol om te telewerken, terwijl men voor de kinderen moet zorgen, 
waardoor de negatieve effecten van stress en overbelasting, zoals een 
burn-out, worden vermeden. Zo vermijden wij ook een toename van de 
bestaansonzekerheid voor de werknemers. Landen als Finland heb-
ben reeds gekozen voor deze inkomensgarantie, zoals ik net zei.  
 
Om al die redenen vragen wij om voor onze amendementen te stem-
men. 

Il faut mettre un terme à ce flou, car 
si une personne doit se mettre en 
quarantaine ou en isolement, c'est 
pour des raisons médicales et donc 
légitimes. C'est pourquoi il faudrait 
garantir un maintien du revenu à 
100 %. Des pays tels que les Pays-
Bas optent pour la garantie de re-
venu, donc pourquoi pas la Bel-
gique? 
 
Nous avons également un amen-
dement portant sur les parents qui 
doivent s'occuper de leurs enfants 
en raison de la fermeture de la 
classe ou de la crèche. Pour eux 
aussi, les revenus doivent être ga-
rantis, afin qu'ils puissent véritable-
ment prendre congé et pour éviter 
l'effet décourageant de la perte de 
revenus. Nous éviterons ainsi que 
les enfants ne soient gardés par les 
grands-parents (groupe à risque), 
créerons de bonnes conditions de 
télétravail et préviendrons une 
hausse de la précarité des travail-
leurs. 
 
Pour toutes ces raisons, nous vous 
demandons de soutenir nos amen-
dements.  
 

La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion générale est close. 
De algemene bespreking is gesloten. 
 
Discussion des articles 
Bespreking van de artikelen 
 
Nous passons à la discussion des articles. Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. 
(Rgt 85, 4) (2247/7) 
Wij vatten de bespreking van de artikelen aan. De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor 
de bespreking. (Rgt 85, 4) (2247/7) 
 
Le projet de loi compte 47 articles. 
Het wetsontwerp telt 47 artikelen. 
 
*  *  *  *  * 
Amendements déposés: 
Ingediende amendementen: 
Art. 47 
  • 47 – Sofie Merckx cs (2247/8) 
Art. 48(n) 
  • 48 – Sofie Merckx cs (2247/8) 
Art. 49(n) 
  • 49 – Sofie Merckx cs (2247/8) 
*  *  *  *  * 
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Conclusion de la discussion des articles: 
Besluit van de artikelsgewijze bespreking: 
 
Réservés: les amendements et l'article 47. 
Aangehouden: de amendementen en artikel 47. 
 
Adoptés article par article: 1 à 46. 
Artikel per artikel aangenomen: 1 tot 46. 
*  *  *  *  * 
 
La discussion des articles est close. Le vote sur les amendements et l'article réservés ainsi que sur l'en-
semble aura lieu ultérieurement. 
De bespreking van de artikelen is gesloten. De stemming over de aangehouden amendementen, het aan-
gehouden artikel en over het geheel zal later plaatsvinden. 
 

14 Projet de loi portant des dispositions fiscales diverses (2351/1-9) 

14 Wetsontwerp houdende diverse fiscale bepalingen (2351/1-9) 

 
Discussion générale 
Algemene bespreking 
 
La discussion générale est ouverte. 
De algemene bespreking is geopend. 
 

14.01  Benoît Piedboeuf, rapporteur: Madame la présidente, je ren-

voie au rapport écrit. 
 

14.01  Benoît Piedboeuf, rappor-

teur: Ik verwijs naar het schriftelijk 
verslag.  
 

14.02  Joy Donné (N-VA): Mevrouw de voorzitster, over dit wetsont-

werp had normaal gezien eind vorig jaar moeten worden gestemd, 
maar we hebben dat doen uitstellen. Dat had niet alleen te maken met 
het feit dat het ontwerp heel laattijdig werd ingediend in de Kamer, noch 
met het feit dat er in de laatste week voor het kerstreces nog 70 amen-
dementen werden ingediend. Er zijn evenwel ook ernstige problemen 
met een aantal bepalingen, waarvan ik er twee zal toelichten. Het zijn 
twee bepalingen die onze stemhouding hebben bepaald en die maken 
dat we tegen dit ontwerp zullen stemmen, ondanks het feit dat er ook 
een aantal heel goede zaken in staan. 
 
Het eerste probleem betreft de VVPRbis-regeling, het regime van de 
verlaagde roerende voorheffing, waarbij de regering zich verzet tegen 
de techniek van de vrijstelling van de volstortingsverplichting. Ik zal 
daar niet te uitgebreid en in detail op ingaan, dat hebben we al gedaan 
in de commissies. Ik zal er alleen nog over zeggen dat een correct 
overgangsrecht, waarbij het rechtmatige vertrouwen of de gerechtvaar-
digde verwachtingen van de vennootschap en hun aandeelhouders 
wordt gerespecteerd, de wijzigingen aan deze regeling wel aanvaard-
baar zouden maken. Het is dan ook te betreuren dat de regering maar 
ten dele ingaat op de opmerking van de Raad van State.  
 
Op de tweede bepaling die maakt dat wij tegen dit wetsontwerp zullen 
stemmen, zal ik wel iets meer in detail ingaan, omdat het eigenlijk voor 
ons exemplarisch is voor de manier waarop deze regering aan fiscali-
teit doet. Het betreft de fiscale behandeling van de pensioenen van 
grensarbeiders: Belgische zelfstandigen en werknemers die in Neder-
land, Frankrijk, Duitsland of Luxemburg tewerkgesteld zijn tijdens hun 
leven, daar een tweedepijlerpensioen hebben opgebouwd en in België 
op dat pensioen worden belast. 
 

14.02  Joy Donné (N-VA): Ce pro-

jet de loi devait être voté fin de l'an-
née dernière, mais nous l'avons re-
porté. Ce délai était non seulement 
lié à l'introduction tardive du projet 
et aux 70 amendements, mais il y a 
également de sérieux problèmes 
avec plusieurs dispositions. Deux 
d'entre elles nous pousseront à vo-
ter contre le projet, même si celui-
ci contient aussi plusieurs très 
bons éléments. 
 
Pour le régime du précompte mobi-
lier réduit, le gouvernement s'op-
pose à la technique d'exemption de 
l'obligation de versement. Un droit 
transitoire correct, qui respecte la 
confiance légitime ou les attentes 
justifiées de l'entreprise et de ses 
actionnaires, rendrait acceptables 
les modifications apportées à ce 
règlement. Nous déplorons que le 
gouvernement ne suive que partiel-
lement la remarque du Conseil 
d'État. 
 
Le traitement fiscal des pensions 
des travailleurs frontaliers est un 
exemple de la manière dont le gou-
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Wij hebben om drie redenen een probleem met deze bepaling. 
 
Ten eerste, de belastingdruk wordt substantieel verhoogd voor een re-
latief grote groep van Belgische gepensioneerden, die een deel van 
hun pensioenopbouw in het buitenland hebben gedaan door hun te-
werkstelling aldaar. Het amendement spreekt in neutrale termen, maar 
de groep waar het potentieel over gaat zijn 25.000 Belgen die in Ne-
derland werken, bijna 7.000 Belgen die in Duitsland werken en meer 
dan 8.000 Belgen die in Frankrijk werken. Over de 46.000 Belgen die 
in Luxemburg werken, heb ik het hier niet omdat zij niet geïmpacteerd 
worden door deze wet. 
 
Ik heb aan de minister in de commissie cijfers gevraagd om hoeveel 
mensen het specifiek gaat, hoeveel mensen geïmpacteerd worden 
door de belastingverhoging die hij introduceert. Daar kon hij niet op 
antwoorden. Hij kende alleen het aantal belastingplichtigen die door de 
fiscus in een proces gejaagd waren, en dat waren er een honderdtal. 
 
Ik heb die cijfers wel opgevraagd, en dan specifiek voor Nederland. 
Waarom voor Nederland? Nederland is net de reden waarom de mi-
nister dit wetsontwerp neemt en deze bepaling invoert. Er lopen im-
mers momenteel onderhandelingen met Nederland over een nieuw 
dubbelbelastingverdrag. Door een wijziging in de toepassing van het 
huidige dubbelbelastingverdrag sinds 2018 is Nederland nu ook belas-
ting beginnen heffen op een aantal van die pensioenen. Vandaar is de 
Nederlandse casus zeer exemplarisch. Men zegt me dat er 3.000 tot 
4.000 gepensioneerden getroffen zullen worden door deze regeling. 
Dat zijn allemaal gepensioneerde mensen die voortaan door de nieuwe 
regels voor de pensioenopbouw voor 2004 niet langer afzonderlijk zul-
len worden belast op hun roerend inkomen maar wel progressief. Wat 
betekent dat in cijfers? Dat komt neer op een jaarlijkse belastingverho-
ging van tussen de 5.000 en 15.000 euro, afhankelijk van de grootte 
van het pensioen. Een extra belasting op uw pensioen van 5.000 tot 
15.000 euro, dat is niet weinig. 
 
Het tweede element waar ik een probleem mee heb, is de retroactivi-
teit. Een belangrijk principe in fiscale zaken – de meeste regeringen 
proberen zich daar ook aan te houden – is de niet-retroactiviteit in de 
fiscaliteit. Zeker wanneer men de belastingen verhoogt, is het heel ge-
voelig en kan dat enkel uitwerking hebben voor de toekomst en niet 
voor het verleden. Dit wetsontwerp zal pas in 2022 worden goedge-
keurd, maar is ook al van toepassing op pensioenen uitbetaald in 2021. 
Dat kan gewoon niet. Het Grondwettelijk Hof is daar ook zeer duidelijk 
over: "Niet-retroactiviteit van wetten is een waarborg ter voorkoming 
van rechtsonzekerheid." Het Hof heeft in het verleden al meerdere wet-
ten vernietigd die daartegen ingingen. Bovendien betekent deze retro-
activiteit in het geval van Belgen die in Nederland gewerkt hebben dat 
zij voor 2021 dubbele belasting betaald zullen hebben en de te veel 
betaalde belasting in Nederland zullen moeten terugvorderen. Wat een 
mooi cadeau van deze regering aan al die gepensioneerden. 
 
Een derde, laatste element, is de houding van de fiscus ten aanzien 
van de belastingplichtigen. Op dit ogenblik bestaat er vaste recht-
spraak, tot en met het Hof van Cassatie, aangaande deze specifieke 
pensioenproblematiek. Aanvullende pensioenen zijn slechts progres-
sief belastbaar voor het deel dat is opgebouwd uit bijdragen na 2004. 
De fiscus trekt zich van die vele gerechtelijke uitspraken tot op cassa-
tieniveau niets aan en blijft de volledige progressieve belasting van die 
pensioenen nastreven door voortdurend rechtszaken aan te spannen 
tegen belastingplichtigen. Het gaat om meer dan honderd gevallen. De 

vernement mène sa politique fis-
cale. Sont concernés les indépen-
dants et employés qui ont été en-
gagés aux Pays-Bas, en France, 
en Allemagne ou au Luxembourg, 
y ont constitué une pension du 
deuxième pilier et sont imposés sur 
cette pension en Belgique. La pres-
sion fiscale est fortement augmen-
tée pour un groupe relativement 
large de pensionnés belges qui ont 
constitué une partie de leur pen-
sion à l'étranger parce qu'ils y ont 
travaillé. Il est question de 25 000 
Belges qui ont travaillé aux Pays-
Bas, de près de 7 000 qui ont tra-
vaillé en Allemagne et de plus de 
8 000 qui ont travaillé en France. 
 
Je ne parle pas des 46 000 Belges 
qui travaillent au Luxembourg, 
parce qu'ils ne sont pas concernés. 
 
Le ministre n'a pas pu me dire com-
bien de personnes sont précisé-
ment touchées par cette augmen-
tation d'impôts. Une centaine de 
contribuables se sont pourtant vu 
traîner en justice par le fisc. 
 
J'ai demandé les chiffres des 
Pays-Bas, car les Pays-Bas sont 
précisément la raison pour laquelle 
le ministre introduit cette disposi-
tion. En effet, des négociations 
concernant une nouvelle conven-
tion préventive de la double impo-
sition sont en cours. Par le biais 
d'une modification de l'application 
de la convention préventive de la 
double imposition actuelle depuis 
2018, les Pays-Bas ont également 
commencé à prélever des impôts 
sur certaines de ces pensions. Le 
cas des Pays-Bas est donc très 
exemplatif. 
 
Entre 3 000 et 4 000 pensionnés 
seront touchés par cette mesure. 
Désormais, pour la pension consti-
tuée avant 2004, ils ne seront plus 
imposés séparément sur leur re-
venu mobilier, mais bien progressi-
vement. Cela équivaut à une aug-
mentation d'impôts annuelle de 
5 000 à 15 000 euros, en fonction 
du montant de la pension. 
 
Un principe important en matière 
fiscale est la non-rétroactivité de la 
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minister werd daarover ondervraagd door collega Matheï. Zijn laconiek 
antwoord luidt: "Mijn administratie is het oneens met de zienswijze die 
de rechtbanken en hoven in dat verband ontwikkelen." Zijn volgend 
antwoord, mede het antwoord van deze regering: "We gaan de wet 
aanpassen zodat vanaf nu de fiscus niet meer in het ongelijk kan wor-
den gesteld door de rechter." Il faut le faire. Als een belastingplichtige 
de fiscale wetgeving wetens en willens foutief toepast, dan noemen we 
hem een fraudeur. Als de fiscus de fiscale wetgeving wetens en willens 
verkeerd blijft toepassen, wat maakt dat de fiscus dan? 
 
Deze regering heeft altijd de mond vol over een grote belastinghervor-
ming. Daarvan hebben we nog altijd niets gezien. Wel zien we de ene 
na de andere belastingverhoging, terwijl de ene na de andere fiscale 
niche wordt afgeschaft. Ik zou het al een eerste stap naar een belas-
tinghervorming vinden als de fiscus zijn ongelijk toegeeft en afstapt van 
het conflictmodel waarin hij nu zit. Dat zit er met deze regering hele-
maal niet in. 
 
Om al die redenen zullen wij tegen dit wetsontwerp stemmen. 
 

fiscalité. C'est un sujet très sen-
sible, surtout lorsque les impôts 
augmentent. Ces augmentations 
ne peuvent avoir un impact que sur 
l'avenir. Ce projet de loi ne sera 
adopté qu'en 2022 mais s'appli-
quera déjà aux pensions payées 
en 2021. C'est tout simplement 
inacceptable. Par le passé, la Cour 
constitutionnelle a déjà annulé plu-
sieurs lois qui ne respectaient pas 
ce principe. 
 
En outre, cette rétroactivité signifie 
pour les Belges qui ont travaillé aux 
Pays-Bas qu'ils auront été double-
ment imposés en 2021 et qu'ils de-
vront demander le remboursement 
de l'excédent d'impôt payé aux 
Pays-Bas. 
 
À l'heure actuelle, il existe une ju-
risprudence constante, jusqu'à la 
Cour de cassation, concernant 
cette question des pensions. Les 
pensions complémentaires ne sont 
imposables aux taux progressifs 
que pour la partie constituée par 
des cotisations versées après 
2004. Le fisc continue néanmoins 
de tenter d'imposer l'intégralité de 
ces pensions aux taux progressifs, 
en intentant systématiquement des 
actions en justice contre les contri-
buables. Il s'agit de plus de cent 
cas. La réponse laconique du mi-
nistre est la suivante: "Mon admi-
nistration ne partage pas le point 
de vue que les cours et tribunaux 
développent en la matière. Nous 
allons modifier la loi de telle sorte 
que, dorénavant, le fisc ne puisse 
plus être débouté par le juge." 
Lorsqu'un contribuable applique 
sciemment et volontairement la lé-
gislation fiscale de manière erro-
née, nous le qualifions de fraudeur. 
Il est intolérable que le fisc conti-
nue à appliquer sciemment et vo-
lontairement la législation fiscale 
de manière erronée! 
 
Nous n'avons toujours rien vu de la 
grande réforme fiscale annoncée. 
En revanche, nous voyons défiler 
les augmentations d'impôt les unes 
après les autres, tandis que les 
niches fiscales sont supprimées les 
unes après les autres. Ce serait 
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déjà un premier pas vers une ré-
forme fiscale si le fisc admettait 
qu'il a eu tort et abandonnait son 
modèle conflictuel, mais avec ce 
gouvernement c'est un vœu pieux.  
 
Pour toutes ces raisons, nous vote-
rons contre ce projet de loi.  
 

14.03  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de voorzitster, collega 

Donné haalde terecht aan dat de traditie zich in dit land jaar na jaar lijkt 
te herhalen. Wetsvoorstellen met fiscale impact worden net voor het 
einde van het fiscale jaar ingediend en gestemd. Dat is onwerkbaar, 
niet alleen voor de parlementsleden, maar ook voor de vele beroeps-
groepen die daardoor geïmpacteerd worden. 
 
Bij zijn inleiding op dinsdag 14 december liet de minister al onmiddellijk 
aan de commissie weten dat er nog een extra commissie was gepland 
op vrijdag 17 december. Dit had te maken met het feit dat er nog een 
reeks regeringsamendementen op dit ontwerp moesten worden aan-
gebracht. Wij voelden in de commissie de bui al hangen en inderdaad, 
slechts een dag voor de bespreking ontving het Parlement maar liefst 
70 fiscaaltechnische regeringsamendementen. Het was voor de parle-
mentsleden onmogelijk om daarvan ernstig werk te maken. Wij hebben 
immers minstens 48 uur nodig om dit alles te kunnen bestuderen. Dat 
is de vuistregel van Bogaert. Ik zie mevrouw De Block lachen, maar ik 
vind het de normaalste zaak van de wereld dat wij ernstig werk kunnen 
leveren, zeker in fiscaaltechnische dossiers. Het wetsontwerp werd 
nog verder besproken op twee vergaderingen, maandag 20 december 
en woensdag 22 december. Na lang onderhandelen en druk zetten, 
waarbij de minister bijna door zijn eigen fractie werd teruggefloten, 
werd het wetsontwerp uiteindelijk over de kerstvakantie heen getild. 
 
Ik wil ingaan op een aantal amendementen en zaken die hier voorlig-
gen. 
 
Ten eerste, amendement nr. 6 op het nieuwe artikel 25 sluit de fede-
rale intrestaftrek uit indien er Vlaamse rentesubsidies werden verkre-
gen. Dit is voor het Vlaams Belang een onaanvaardbare inmenging 
door het federale niveau in het Vlaamse beleid. Wij vroegen ons dan 
ook af of er overleg was gepleegd met de regio's. De minister ant-
woordde dat de voorgestelde maatregel er is gekomen op uitdrukkelijk 
verzoek van Vlaams minister Demir, die wilde vermijden dat er een 
dubbel gebruik ontstond tussen de Vlaamse ondersteuning en het fe-
derale belastingvoordeel. Het lijkt het Vlaams Belang bijzonder vreemd 
dat minister Demir de federale minister zou verzoeken om belasting-
plichtigen die Vlaamse rentesubsidies aanvragen uit te sluiten van die 
federale investeringsaftrek. We hebben de vraag alvast gesteld aan 
mevrouw Demir in het Vlaams parlement en dit wordt dus zeker en vast 
nog vervolgd. 
 
Amendementen nrs. 26 tot 36 wilden het fiscale regime introduceren 
voor een nieuw type rechtspersoon, met name de European long-term 
investment fund. De regering kon bezwaarlijk voorhouden dat dit een 
dringende aangelegenheid was die niet via de normale wetgevende 
procedure kon worden geregeld in dit Parlement en in de commissie. 
Voor het Vlaams Belang was het niet aanvaardbaar om een dergelijk 
complexe regeling op een drafje door het parlement te jagen. Ook de 
Raad van State had bedenkingen bij de voorgestelde regeling. De mi-
nister heeft uiteindelijk, op vraag van het Vlaams Belang, deze regeling 

14.03  Wouter Vermeersch (VB): 

En effet, les projets de loi ayant une 
incidence fiscale sont systémati-
quement déposés et approuvés 
avant la fin de l'exercice fiscal. 
C'est une situation inacceptable, y 
compris pour les groupes profes-
sionnels touchés. 
 
La veille du débat, le Parlement a 
reçu pas moins de 70 amende-
ments gouvernementaux de tech-
nique fiscale. Il a donc été impos-
sible d'effectuer un travail sérieux. 
Après de longues négociations et 
des pressions considérables, qui 
ont vu le ministre se faire pratique-
ment rappeler à l'ordre par son 
propre groupe, le projet de loi a fi-
nalement passé le cap des va-
cances de Noël. 
 
L'amendement n° 6 de l'article 25 
nouveau exclut le bénéfice de la 
déduction des intérêts fédérale 
lorsque des subventions d’intérêts 
ont déjà été obtenues auprès de la 
Région flamande. Le Vlaams Be-
lang estime qu'il s’agit d’une immix-
tion inacceptable de l’autorité fédé-
rale dans la politique flamande. Se-
lon le ministre, la mesure proposée 
est intervenue à la demande ex-
presse de la ministre flamande De-
mir, qui entendait éviter tout double 
emploi entre le soutien flamand et 
l'avantage fiscal fédéral. Il nous 
semble particulièrement étrange 
qu'elle ait demandé au ministre fé-
déral d'exclure les contribuables 
qui sollicitent des subventions 
d'intérêt flamandes de cette déduc-
tion des intérêts fédérale. 
 
Nous avons déjà posé la question 
à la ministre Demir au Parlement 
flamand.  
 
Les amendements 26 à 36 visaient 
à mettre en place un régime fiscal 
pour une nouvelle catégorie de 
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geschrapt. Deze zal wellicht eerstdaags via een apart wetsontwerp hier 
in het Parlement worden voorgesteld. Ik wil de minister danken voor de 
constructieve samenwerking die hierover mogelijk was. Het getuigde 
niet echt van gezond verstand om zo'n belangrijk dossier op een drafje 
door het Parlement te jagen, en dan nog net voor het kerstreces.  
 
Via amendementen werden ook wijzigingen aangebracht aan de fa-
meuze VVPR-bis-regeling, het stelsel voor dividenden toegekend of 
betaalbaar gesteld vanaf 1 januari 2022. Het Vlaams Belang is hier 
heel uitgebreid op tussengekomen en heeft, om de cijferberoepen te 
ondersteunen, heel wat fiscaaltechnische vragen gesteld over dit on-
derwerp. Ook de heer Ravyts heeft dat gedaan op maandag 20 de-
cember. Er zijn ook heel wat antwoorden gekomen. Er is uiteindelijk 
naar voren gekomen dat er bijvoorbeeld nog fouten stonden in de 
amendementen van de regering. We danken de regering en de minis-
ter voor de constructieve samenwerking ter zake. De antwoorden heb-
ben het werk van de cijferberoepen toch aanzienlijk vergemakkelijkt. 
 
De minister heeft ons ook bevestigd dat bepaalde vennootschappen 
wel degelijk voor het einde van het jaar bij de notaris zullen moeten 
langsgaan. We vragen ons nog steeds af wat het nut is van de regeling 
om de vennootschappen een overbodige verrichting, namelijk een no-
tarisbezoek, te laten uitvoeren. Dat zal voor deze betrokken vennoot-
schappen bijkomende kosten met zich meebrengen, terwijl zij steeds 
te goeder trouw hebben gehandeld. Die regeling is bovendien absurd, 
daar de betrokken vennootschappen de dag nadien naar diezelfde no-
taris kunnen trekken om opnieuw een kapitaalsvermindering door te 
voeren. Verloren werk en verloren kosten, dus. 
 
Van de diverse fiscale bepalingen die hier voorliggen, kunnen wij, net 
als collega Donné, bepaalde stukken goedkeuren en bepaalde stukken 
afkeuren. Wij zullen ons over het geheel onthouden. 
 
Maar wij zijn nu in de periode van de goede voornemens. Mijnheer de 
minister, ik hoop dat u op afstand luistert, of minstens dat uw kabinet 
deze vergadering volgt. Laten wij toch starten met het goede voorne-
men te breken met de aloude traditie van dit land, de slechte traditie 
wetsvoorstellen met een belangrijke fiscale impact net voor het einde 
van het fiscale jaar in te dienen en ter stemming te brengen in het Par-
lement. Dat is niet wenselijk voor de goede werking van het Parlement, 
maar ook niet voor het harde werk van de cijferberoepen, de vele dui-
zenden accountants en fiscalisten in dit land, die alles in goede banen 
moeten leiden. 
 
Laten wij in 2022 de teksten eens tijdig indienen en ter stemming bren-
gen. 
 

personne morale, les fonds euro-
péens d’investissement à long 
terme. Le Vlaams Belang a jugé 
inacceptable que le Parlement se 
précipite à adopter une réglemen-
tation aussi complexe, à propos de 
laquelle le Conseil d'État s'est éga-
lement interrogé. Le ministre les a 
ensuite supprimés à notre de-
mande et je l'en remercie. Cette 
matière fera l'objet d'un projet de 
loi. 
 
Des amendements ont permis 
d'apporter des modifications, effec-
tives depuis le 1er janvier 2022, au 
régime VVPR-bis (Verlaagde Voor-
heffing/Précompte Réduit), le ré-
gime des dividendes. Le Vlaams 
Belang a posé de nombreuses 
questions fiscales techniques à ce 
sujet, en soutien aux profession-
nels du chiffre. Finalement, il 
semble que les amendements du 
gouvernement présentaient encore 
des erreurs. Nous remercions le 
gouvernement et le ministre pour 
leur coopération constructive. 
 
Le ministre a également confirmé 
que certaines sociétés devront se 
rendre chez un notaire avant la fin 
2022. Nous nous interrogeons en-
core sur l'utilité de cette démarche. 
Ce régime est également absurde 
parce que les sociétés peuvent 
procéder à une nouvelle diminution 
de capital le jour suivant chez le 
même notaire. 
 
Parmi les diverses dispositions fis-
cales, nous en approuvons cer-
taines et en rejetons d'autres. Dans 
l'ensemble, nous nous abstien-
drons lors du vote. 
 
Mais mettons surtout un terme à 
cette mauvaise habitude d'intro-
duire et de soumettre au vote des 
projets de loi ayant un important 
impact fiscal juste avant la fin de 
l'exercice fiscal. Cette pratique nuit 
au bon fonctionnement du Parle-
ment et augmente la charge de tra-
vail des professions du chiffre.  
 

14.04  Steven Matheï (CD&V): Mevrouw de voorzitster, mijnheer de 

minister, collega's, een wet diverse fiscale bepalingen behelst heel wat 
kleine en grotere bepalingen; ik zal er een aantal van belichten. 
 

14.04  Steven Matheï (CD&V): Ce 

projet de loi portant des disposi-
tions fiscales diverses prévoit en 
premier lieu un assouplissement 



CRIV 55 PLEN 157 13/01/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

90 

Ten eerste, is er de versoepeling van de regels met het oog op belas-
tingvermindering voor giften, wat belangrijk is gelet op de situatie in 
Wallonië door de overstromingen. 
 
Een tweede kleinere aanpassing pakt de vrij grote administratieve 
rompslomp aan waarmee de 45.000 seizoensarbeiders, die belangrijk 
zijn voor de land- en tuinbouwsector, hier werden geconfronteerd. Er 
wordt voortaan een bevrijdende bedrijfsvoorheffing ingehouden, wat 
bijdraagt aan een sterke administratieve vereenvoudiging, zowel voor 
de fiscus als voor de werkgevers die de seizoensarbeiders tewerkstel-
len, en de seizoensarbeiders zelf. 
 
Een derde aanpassing betreft het progressievoorbehoud voor grensar-
beiders, een moeilijke term voor een mechanisme dat toch wel zeer 
belangrijk is voor de grensarbeiders die ons land telt. Hoe zit het sys-
teem in elkaar? Normaal wordt een in België gedomicilieerde Belg be-
last op het wereldwijd inkomen. Daar zijn uitzonderingen op door de 
dubbelbelastingverdragen, waardoor iemand die in Nederland werkt, 
in Nederland wordt belast op het beroepsinkomen. Dat inkomen wordt 
in België dan vrijgesteld, maar het wordt wel meegerekend om het ta-
rief van de belasting te bepalen. 
 
Dat is een logisch systeem, maar er is een onlogica ingeslopen, wan-
neer er sprake is van ontslagvergoedingen. Wanneer een Belg in Ne-
derland als grensarbeider tewerkgesteld is en daar een ontslagvergoe-
ding krijgt, wordt hij daar belast tegen een vast tarief, maar toch wordt 
dat bedrag ook meegerekend in België om het progressief tarief te be-
palen. Dat is niet eerlijk en dat werd ook zo door de rechtspraak be-
vestigd, omdat een Belgische ontslagvergoeding anders wordt behan-
deld. Met onderhavig wetsontwerp komt de regering wel degelijk tege-
moet aan die rechtspraak. Ik moet dus collega Donné tegenspreken. 
 
Immers, de ongelijkheid wordt nu ongedaan gemaakt. Dat betekent 
een wereld van verschil voor de grensarbeiders die de pech hebben 
om ontslagen te worden in Nederland en weer aan de slag gaan in 
België. Dat kan enkele duizenden euro's schelen. De aanpassing heeft 
dus belangrijke gevolgen. Collega Verherstraeten en ikzelf hadden 
daarrond al een wetsvoorstel ingediend en onze fractie is dan ook blij 
dat de regeling werd opgenomen in onderhavig wetsontwerp. Grens-
arbeiders zullen voortaan met gerust gemoed en zonder nadelige ge-
volgen weer aan de slag kunnen. 
 
Tot zover een greep uit het ontwerp van wet houdende diverse fiscale 
bepalingen, dat wij zullen steunen. 
 

des règles pour la réduction d'im-
pôt pour les libéralités, qui consti-
tue une mesure importante eu 
égard à la situation en Wallonie à 
la suite des inondations. 
 
Une deuxième modification vise à 
remédier aux tracasseries adminis-
tratives auxquelles sont confrontés 
les 45 000 travailleurs saisonniers 
dans le secteur agricole et horti-
cole. Dorénavant, un précompte 
professionnel libératoire sera re-
tenu, ce qui représentera une sim-
plification administrative considé-
rable pour toutes les personnes 
concernées. 
 
Une troisième modification con-
cerne la réserve de progressivité 
pour les travailleurs frontaliers en 
cas d'indemnité de licenciement. 
Lorsqu'un Belge travaillant aux 
Pays-Bas en tant que travailleur 
frontalier y perçoit une indemnité 
de licenciement, il y est imposé à 
un taux fixe, mais ce montant est 
néanmoins également pris en 
compte pour déterminer le taux 
progressif en Belgique. Cette situa-
tion n'est pas équitable, comme l'a 
confirmé la jurisprudence, une in-
demnité de licenciement belge 
étant traitée différemment. Le pro-
jet de loi à l'examen nous permet 
de nous conformer à cette jurispru-
dence et de rassurer les travail-
leurs frontaliers. Le collègue Ver-
herstraeten et moi-même avions 
également déposé une proposition 
de loi à ce sujet, qui est à présent 
intégrée dans ce projet de loi. 
 
Tels sont quelques-uns des élé-
ments du projet de loi portant des 
dispositions diverses, auquel nous 
apporterons notre soutien.  
 

14.05  Joy Donné (N-VA): Mijnheer Matheï, bent u even tevreden met 

de bepaling over de pensioenen van grensarbeiders, waarmee de 
rechtsspraak compleet met voeten wordt getreden en waarbij substan-
tiële belastingverhogingen worden ingevoerd voor een heel pak Belgen 
die een pensioen ontvangen in België? 
 

14.05 Joy Donné (N-VA): M. Ma-

theï est-il satisfait de la disposition 
relative aux pensions des travail-
leurs frontaliers, qui foule aux pieds 
la jurisprudence et implique une 
sérieuse augmentation d'impôts 
pour de nombreux Belges qui tou-
chent une pension en Belgique et 
seraient nettement moins imposés 
aux Pays-Bas?  
 

14.06  Steven Matheï (CD&V): Ik wil daar kort op antwoorden.  14.06  Steven Matheï (CD&V): 
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Ten eerste, met de bepaling ter zake in het wetsontwerp wordt uitvoe-
ring gegeven aan afspraken die gemaakt werden tussen België en Ne-
derland, onder andere door voormalig minister van Financiën Van 
Overtveldt. Hij had schriftelijk in brieven afgesproken dat er zo'n wet-
gevend initiatief zou worden uitgewerkt. Ten tweede, zonder regeling 
zou Nederland bijkomend belasting hebben opgelegd. Het ging erom 
te kiezen waar de belasting zou worden geheven en vooral dubbele 
belasting te vermijden.  
 
Tot zover de argumenten om in het verhaal, zoals geschreven in het 
ontwerp, mee te gaan. 
 

Cette disposition exécute des ac-
cords entre la Belgique et les Pays-
Bas, notamment ceux passés sous 
l'ancien ministre des Finances Van 
Overtveldt, qui avait promis une ini-
tiative législative. De plus, les 
Pays-Bas auraient, à défaut, aug-
menté leur imposition. Le choix 
portait sur le lieu d'imposition et 
surtout sur la manière d'éviter une 
double imposition.  
 

14.07  Joy Donné (N-VA): We zullen de discussie hier niet overdoen. 

Het feit blijft dat het gaat om een substantiële belastingverhoging voor 
alle betrokkenen, die in Nederland veel minder belast zouden worden. 
 

 

14.08  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mevrouw de voorzitster, beste 

collega's, de situatie vandaag is heel erg voor veel gezinnen in België, 
in Vlaanderen, in Brussel, in Wallonië. De prijzen voor energie swingen 
de pan uit. Ik heb hier cijfers. Er zijn mensen die van 160 euro per 
maand naar 420 euro per maand gaan. Er zijn mensen die 2.000 à 
3.000 euro meer per jaar zullen moeten betalen aan energie. Dus is de 
vraag wat de regering zal doen. 
 

14.08  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Actuellement, de nombreux 
ménages de Flandre, de Bruxelles 
et de Wallonie se trouvent dans 
une situation précaire. Les prix de 
l'énergie grimpent en flèche, les 
dépenses mensuelles passant par-
fois même de 160 à 420 euros. 
Quelles mesures le gouvernement 
va-t-il prendre pour alléger la fac-
ture?  
 

C'est une question importante. Nous avons eu un débat cet après-midi 
sur la question de savoir si on allait prendre des mesures urgentes pour 
réduire le prix de l'énergie pour les gens. Il y a urgence. Les lignes qui 
étaient figées il y a une semaine commencent à bouger.  
 
Le PTB-PVDA propose de réduire la TVA de 21 à 6 % sur le gaz et 
l'électricité.  
 

We hebben deze namiddag gede-
batteerd over het drukken van de 
energieprijzen. Dat is dringend. 
Een en ander begint te bewegen. 
De PTB-PVDA stelt voor om de btw 
op gas en elektriciteit tot 6 % te ver-
lagen.  
 

Wij stellen voor om de btw te verminderen tot 6 % omdat gas en elek-
triciteit geen luxeproducten zijn. Hoe kunt u uitleggen dat wij in België 
evenveel btw betalen op gas en elektriciteit als op kaviaar en cham-
pagne? Hoe kunt u mij dat uitleggen? 
 

Nous proposons cette diminution 
de TVA parce qu'il est scandaleux 
de payer autant de TVA sur le gaz 
et l'électricité que sur le caviar et le 
champagne. 
 

C'est fou! En Belgique, il y a deux taux de TVA: 21 % pour tous les 
produits et 6 % pour les produits de première nécessité. En Belgique, 
on a réussi à être les champions du monde pour considérer que le gaz 
et l'électricité ne sont pas des produits de première nécessité. Que 
reste-il alors? L'oxygène? Le gaz et l'électricité sont des produits de 
première nécessité. En Belgique, on continue à vouloir "pomper" le ci-
toyen avec 21 % de TVA.  
 
Le PTB mène un combat depuis 2007. Nous avons récolté 300 000 
signatures, et je remercie les signataires. 
 

In ons land is men erin geslaagd 
gas en elektriciteit niet te beschou-
wen als levensnoodzakelijke pro-
ducten, die tegen 6 % belast wor-
den. Dat is toch krankzinnig! De 
PVDA voert die strijd al sinds 2007. 
We hebben 300.000 handtekenin-
gen verzameld.  
 

Wij verzamelden 300.000 handtekeningen van mensen die de btw ver-
laagd willen zien. 
 

 

Aujourd'hui, le premier ministre nous a dit qu'il fallait que ce soit 
payable pour les finances publiques. Mais il y a une solution, chers 
collègues! Savez-vous qui est en train d'engranger des bénéfices 

De eerste minister heeft gezegd 
dat het betaalbaar moet zijn voor 
de overheidsfinanciën. Daarvoor 
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comme jamais dans cette crise? 
 

bestaat er een oplossing. Wie 
strijkt er op dit moment ongeziene 
winsten op?   
 

Het is crisis voor de gezinnen en voor de werkende klasse, het is door-
betalen voor alle burgers in ons land, maar op één plekje in België gaat 
het volle bak en wil men dat de crisis blijft duren. Dat is bij de vergade-
ring van de aandeelhouders van ENGIE Electrabel. Daar discussiëren 
zij over hoeveel zij zullen verdienen. De PVDA heeft eens berekend 
hoeveel Electrabel meer zal verdienen, bovenop de gewone winsten. 
Het gaat dan over de superwinsten die zij uit de crisis halen, want de 
prijzen zijn heel hoog, maar de productiekosten van ENGIE Electrabel 
blijven net hetzelfde. 
 

C'est la crise pour les ménages, les 
travailleurs, tous les citoyens de ce 
pays, mais les actionnaires d'EN-
GIE Electrabel espèrent ardem-
ment qu'elle se prolonge. Le PTB a 
déjà calculé les super bénéfices 
additionnels de cette entreprise, 
car les prix sont exorbitants, tandis 
que le coût de production reste in-
changé.  
 

Le prix de revient reste le même. Pour ENGIE Electrabel, le prix de 
revient reste le même mais le prix du marché a explosé. Avez-vous 
une idée, chers collègues, de combien ENGIE Electrabel va s'engrais-
ser cette année-ci et l'année à venir? Je vais vous le dire car je vois 
que vous vous posez la question. On l'a calculé pour vous! On est 
comme ça! On est généreux. Déjà maintenant, Electrabel a 800 mil-
lions d'euros dans la poche sans rien faire! Gling-gling! Gling-gling! Et 
la projection pour l'année prochaine est de 1,6 milliard. Cela signifie 
2,4 milliards d'euros de bénéfices en plus! 
 
Et que fait ce gouvernement? "On ne sait pas où aller chercher l'argent. 
Ah mais non!" C'est toujours la même chose! Quand il faut aller cher-
cher dans les poches des travailleurs, vous êtes les premiers. Mais 
quand il s'agit d'aller chercher l'argent chez ENGIE Electrabel, la ré-
ponse, c'est: "Ah non! On n'a pas de texte. Désolé. Il nous faudrait une 
expertise. Il faut réfléchir." C'est quoi cela? Il y a une urgence sociale 
à aller chercher cet argent! Trois cent mille signatures, un combat 
perpétuel… 
 

ENGIE Electrabel heeft zicht op 
een winst van 2,4 miljard euro, met 
de 800 miljoen euro die het bedrijf 
het afgelopen jaar opstreek en de 
winstprognose van 1,6 miljard euro 
voor het komende jaar. En de rege-
ring maar zeggen dat ze niet weet 
waar ze het geld vandaan moet ha-
len! U bent de eerste om het bij de 
werknemers te gaan halen, maar 
als het over ENGIE Electrabel 
gaat, moet daar eerst over nage-
dacht worden of moet er een des-
kundigenonderzoek uitgevoerd 
worden. Er is nochtans een drin-
gende maatschappelijke nood-
zaak!  
 

Nu beginnen de lijnen te bewegen. Ik had de heer Van Peteghem im-
mers nog ondervraagd in oktober, november en december 2021. Zijn 
oren beginnen al te fluiten, want elke keer kwam ik met de vraag of hij 
voor of tegen de btw-verlaging naar 6 % was. Tot gisteren zei de 
CD&V-minister dat hij tegen was. Het is echter een goede CD&V-mi-
nister. Een CD&V-minister kan ook van mening veranderen. Mijn ple-
zier was gisteren dus groot, toen ik merkte dat de CD&V-fractie van 
mening was veranderd. Zij zag er nu iets heel positief in en vond het 
eigenlijk toch wel een goed idee van de PVDA. Zij vonden dat het wel 
iets had en dus wil de minister ervoor gaan en de btw verlagen van 
21 % naar 6 %. 
 
Wij horen dat meerdere partijen voorstander zijn. Wij hebben vandaag 
echter de eerste minister gehoord: no way. De maatregel moet immers 
tijdelijk zijn en hij gaf nog meer redenen om geen btw-verlaging door 
te voeren. 
 
Wij kunnen daar echter anders over beslissen. Dat is de inzet van van-
avond. De inzet van vanavond is dat wij, de Partij van de Arbeid, een 
amendement hebben ingediend, waarin duidelijk staat dat het Parle-
ment beslist de btw van 21 % naar 6 % te verlagen. Wanneer alle par-
tijen die hebben aangegeven het te zien zitten om de btw te verlagen 
van 21 % naar 6 %, vanavond het amendement goedkeuren, hebben 
wij 78 stemmen op een totaal van 150. 
 

Les lignes commencent toutefois à 
bouger. Le ministre van Peteghem, 
qui jusqu'à hier s'opposait encore à 
une diminution de la TVA, voit à 
présent un aspect positif dans la 
proposition du PTB. C'est toujours 
une bonne chose qu'un ministre 
puisse changer d'avis. Son parti, le 
CD&V, souhaite également rame-
ner la TVA à 6 %. Entre-temps, 
d'autres partis dans cet hémicycle 
se sont prononcés en faveur d'une 
diminution. Toutefois, le premier 
ministre continue de s'y opposer. 
Le Parlement peut évidemment 
prendre lui-même la décision. Mon 
groupe politique a présenté un 
amendement au projet de loi afin 
de ramener la TVA sur l'énergie de 
21 à 6 %. Si tous les partis qui ont 
déclaré être en faveur de cette 
idée, soutiennent notre amende-
ment, nous obtiendrons 78 voix sur 
150.  
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Si tous les partis qui se disent favorables à la réduction de la TVA sur 
l'énergie de 21 à 6 % votent l'amendement du PTB, cela représentera 
78 voix sur 150. Avec combien de voix obtient-on la majorité, chers 
collègues? Si on divise 150 par deux, cela fait 75 voix plus une voix, 
cela fait 76. Le compte y est! Nous pouvons, nous devons voter, ce 
soir, cette réduction de la TVA de 21 à 6 % 
 
La question est de savoir si cela aura lieu. On l'a déjà fait une fois pour 
le Fonds blouses blanches. Tout le monde disait alors que la mesure 
était populiste, maximaliste. M. Clarinval du MR était déjà presque en 
train de suffoquer! Mais on a voté ce Fonds blouses blanches avec une 
majorité alternative, grâce à un rapport de force.  
 
J'appelle donc aujourd'hui tous les partis à voter pour cet amendement. 
Plus de blabla!  
 

Dat is een meerderheid! We heb-
ben het al eens voor elkaar gekre-
gen, voor het Zorgpersoneelfonds. 
Geen blabla meer!  
 

Begin alstublieft niet te zeggen: wij zijn ervoor, maar… Ik heb het daar-
net gehoord, mensen van Vooruit, jullie zien een btw van 6 % allemaal 
goed zitten. Ik heb Conner Rousseau gehoord: we'll do it, wij gaan er-
voor. Op Twitter zegt hij: wij doen het, nu! Conner, dat raakt mij, recht 
in het hart. Anderen zouden misschien gezegd hebben morgen of over-
morgen, maar Conner Rousseau zegt: wij doen het nu.  
 
Wel, wanneer is nu, beste kameraden? Nu is: 20.03 uur, in het Parle-
ment. Dus, zoals uw voorzitter gevraagd heeft: let's do it, nu. Ik zou niet 
willen dat u vanavond zegt: wij doen het niet nu. Want dan hebt u een 
probleem. Woorden en daden! Het linkse volk, het werkende volk, wil 
geen woorden, het wil daden. Geen woorden maar daden, dat zongen 
wij tijdens de betogingen. Daar geloven wij in. Vind dus geen excuses. 
Niet: het kan niet, en dit en dat, en er is geen meerderheid voor. Er is 
wel een meerderheid: 78 stemmen zijn vanavond, althans in theorie, in 
woorden, klaar om dit fantastische amendement goed te keuren. 
 

Et il ne faut pas commencer à 
s'insurger contre cette mesure 
maintenant. Aujourd'hui, Conner 
Rousseau a déclaré: "Ramenons la 
TVA sur l'énergie à 6 %, mainte-
nant". Qu'est-ce que cela signifie, 
"maintenant"? Cela veut dire au-
jourd'hui au Parlement. Les travail-
leurs de gauche ne veulent pas des 
mots mais des actes. On n'a pas à 
trouver d'excuses, nous avons en 
principe une majorité pour le faire 
maintenant grâce à notre amende-
ment!  
 

Chers collègues, j'espère que le résultat de ce soir se situera au-des-
sus de 75 voix, sinon les travailleurs devront en conclure qu'il y a des 
partis qui font du bla-bla et des partis qui posent des actes. Je vous 
remercie. 
 

Als er geen meerderheid is voor 
deze tekst, zullen de werknemers 
moeten besluiten dat sommige par-
tijen het bij blabla houden, terwijl 
andere wel tot daden overgaan.  
 

14.09  Christophe Lacroix (PS): Madame la présidente, je voudrais 

réagir car il y a débat. Je ne siège pas en commission de l'Énergie. 
J'entends le narratif du collègue Hedebouw. Il le fait très bien. Il oublie 
évidemment dans son narratif de raconter que la majorité gouverne-
mentale, à travers l'élargissement du tarif social, a rencontré des be-
soins énormes d'une partie de la population la plus appauvrie de ce 
pays. Le premier ministre a rappelé, lors de la discussion en séance 
plénière cet après-midi, que cela représentait une diminution de la fac-
ture de 700 euros pour les personnes visées. 
 
Notre revendication, en tant que socialistes, est de continuer cet élar-
gissement du tarif social au-delà du 1er mars. Même si la réduction de 
la TVA de 21 à 6 % figure dans notre programme électoral – c'est vrai 
que c'est une solution qui peut exister et qui a du crédit –, nous avons 
depuis lors constaté qu'une réduction linéaire de cette taxation indi-
recte serait payée par l'ensemble du pays pour favoriser essentielle-
ment, en tout cas en grande partie, aussi les hauts revenus. 
 
Ce que je ne comprends pas dans le narratif de M. Hedebouw, c'est 
comment il peut dire, tout en se revendiquant proche des travailleurs, 
des bas revenus, des plus précarisés, que c'est Noël pour tout le 

14.09  Christophe Lacroix (PS): 

De heer Hedebouw vergeet erbij te 
vertellen dat de meerderheid via de 
uitbreiding van het sociaal tarief te-
gemoetgekomen is aan de behoef-
ten van het armste deel van de be-
volking. Dat komt neer op een ver-
mindering van de factuur met 
700 euro voor de betrokkenen. De 
eis die wij, socialisten, formuleren, 
is dat het sociaal tarief ook na 
1 maart verlengd wordt. 
 
Een lineaire btw-verlaging zou ook 
de hoogste inkomenscategorieën 
ten goede komen, en die hebben 
dat niet nodig. Ik begrijp de redene-
ring van de heer Hedebouw dan 
ook niet. 
 
Als u sociale maatregelen wilt, 
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monde – y compris pour les riches et les plus riches –, puisque tout le 
monde va bénéficier de cette réduction de la TVA. Je vais en bénéfi-
cier. Mon revenu est de 6 000 euros net. Ai-je actuellement le droit de 
bénéficier d'une réduction de la TVA telle qu'elle est proposée par le 
collègue Hedebouw? Non, bien sûr! Je n'y ai pas droit éthiquement, 
moralement. Je ne suis pas dans le besoin. 
 
La proposition de Raoul Hedebouw n'est donc pas une proposition en 
fonction des revenus. La proposition du Parti Socialiste, depuis lors, à 
côté de l'extension du tarif social au-delà du 1er mars, est de prévoir 
une prime directe sur la facture des ménages, ceux qui sont abonnés 
à un réseau d'électricité, à un réseau de gaz. Cette prime diminuera de 
200 euros cette facture. On va donc aider les revenus moyens, ceux 
qui vont jusque 3 500 euros bruts par mois. Cela, c'est vraiment faire 
du social. C'est vraiment travailler par rapport au revenu des gens, et 
pas accorder un bonus généralisé à tous ceux qui ont largement les 
moyens de pouvoir surmonter cette crise. 
 
Par rapport au blabla, je veux bien entendre tout ce qu'on veut, cher 
collègue. Je trouve que vous avez un talent assez remarquable. Vous 
arrivez à démontrer des choses finalement, si je vous suis dans votre 
dénonciation du bla-bla de certains. À un moment donné, la diminution 
de la TVA généralisée pour tout le monde va retarder l'indexation auto-
matique des salaires, puisque dans le calcul de l'indexation automa-
tique des salaires, il y a bien sûr le coût du gaz et de l'électricité. Par 
conséquent, si c'est pour faire maintenant un cadeau à tout le monde 
puis dire, dans quelques mois, "vous perdez une indexation des sa-
laires ou celle-ci sera retardée", je ne vois pas qui gagne dans votre 
solution. On donne l'illusion de gagner maintenant mais on rattrape 
plus tard. 
 
Nous préconisons essentiellement une aide directe aux ménages qui 
sont dans le besoin au travers cette prime de 200 euros qui nous 
semble plus appropriée. Ce n'est pas du bla-bla mais de l'action. 
 
Sur le Fonds blouses blanches, j'aimerais quand même vous rappeler, 
cher Raoul Hedebouw, que celui qui est à la base du Fonds blouses 
blanches, c'est aussi Marc Goblet. Plutôt que de l'appeler Fonds 
blouses blanches, on devrait peut-être l'appeler Fonds Marc Goblet. 
En effet, il s'est battu énormément pour faire émerger ce point que vous 
avez abordé lors d'une discussion budgétaire, mais qui n'était pas un 
Fonds blouses blanches à l'époque. Vous êtes arrivé avec la cerise sur 
le gâteau en disant: "Il faut aider." Et c'était juste. Il fallait aider les tra-
vailleurs concernés. Mais votre proposition était un amendement bud-
gétaire, punt aan de lijn, et non pas une solution structurelle. 
 
La solution structurelle a été amenée par le Parti Socialiste, par Marc 
Goblet et les autres députés de la majorité. Vous avez travaillé avec 
lui de concert. Plutôt que de vouloir essayer de condamner les uns et 
les autres en vous drapant de la vertu de l'opposition, vous devriez 
avoir un discours unificateur. Vous êtes un parti belgicain d'ailleurs et 
vous vous réclamez de ce sentiment belge. Sortez de l'idéologie pure 
de dire qu'il faut réduire la TVA pour examiner toutes les solutions con-
crètes qui sont possibles et finançables et qui toucheront vraiment ceux 
qui souffrent aujourd'hui au lieu de prôner une mesure unilatérale qui 
va concerner l'ensemble de la population, y compris les gens comme 
moi qui ne méritent pas cette aide. 
 

moet u werken op basis van het in-
komen van de mensen en geen bo-
nus toekennen aan iedereen. Met 
de voorstellen van de PS wordt 
daarentegen beoogd om de perso-
nen met een middeninkomen, tot 
3.500 euro bruto per maand, te hel-
pen. Een rechtstreekse steunmaat-
regel voor de gezinnen die deze 
het hardst nodig hebben, lijkt ons 
een stuk gepaster. 
 
In verband met wat de heer Hede-
bouw zei over de partijen die het bij 
blabla houden, vind ik dat hij een 
opmerkelijk talent bezit, maar hoop 
ik dat hij beseft dat een algemene 
btw-verlaging ertoe zal leiden dat 
de automatische indexering van de 
lonen vertraagd wordt. Alles bij el-
kaar zie ik dus niet in wie er bij de 
oplossing van de heer Hedebouw 
gebaat is.  
 
Voorts hoop ik dat de heer 
Hedebouw niet vergeten is dat 
Marc Goblet aan de wieg heeft 
gestaan van het Zorgpersoneel-
fonds. De bijdrage van de PVDA 
bleef beperkt tot een begrotings-
amendement.  
 
Het is de socialist Marc Goblet die 
deze structurele oplossing heeft 
aangereikt. In plaats van iedereen 
de mantel uit te vegen vanaf de 
deugdzame oppositiebanken zou u 
beter wat verbinderder taal spre-
ken. Hou niet halsstarrig vast aan 
uw ideologie door de btw te willen 
verlagen en bekijk alle mogelijke 
en betaalbare oplossingen om al-
leen diegenen te helpen die het 
echt nodig hebben en niet de hele 
bevolking.  
 

14.10  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Monsieur Lacroix, la réduction 

de la TVA de 21 à 6 % sur le gaz et l'électricité, c'est Noël pour tout le 

14.10  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Het voordeel van uw betoog 
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monde? Le mérite de votre intervention est que vous dites clairement 
la position du Parti Socialiste: celle d'être contre la TVA à 6 %! 
 
Je vais essayer de démonter les arguments que vous avez utilisés 
contre la TVA à 6 %. En tant que parti de gauche, je veux être le dé-
fenseur de cette mesure, qui est également défendue par la FGTB et 
par plein d'organisations sur le terrain. Je veux être ce défenseur. 
Même si le PS tente de démonter cette idée – ce que vous avez fait 
pendant 10 minutes –, je veux essayer de vous convaincre que c'est 
quand même une bonne mesure. 
 
Vous avez été plus sincères que vos collègues, qui n'ont pas été très 
clairs! Selon vous, c'est une mauvaise idée, c'est Noël pour tout le 
monde. Je vais essayer de détricoter l'ensemble des arguments qui ne 
tiennent pas la route. 
 
La première légende est que les riches surconsommeraient en éner-
gie. La réalité est un petit peu plus compliquée que cela, monsieur La-
croix. En vérité, beaucoup de ménages pauvres vivent dans des loge-
ments mal isolés et dans de mauvaises conditions de chauffage, con-
trairement aux familles plus nanties qui bénéficient d'une bonne isola-
tion. L'OCDE a publié une étude relative à la question de la surcon-
sommation des riches. Quel en est le verdict? Cette étude conclut 
qu'en effet, on observe une surconsommation chez les 20 % les plus 
riches par rapport aux 20 % les plus pauvres. Toutefois, elle résulte 
essentiellement de la moindre composition des ménages dans le quin-
tile le plus pauvre: 1,7 en moyenne par rapport à 2,1 dans le cinquième 
quintile. Par conséquent, on compte plus de gens dans les familles les 
plus aisées. Si nous rapportons ces données au nombre d'individus, 
nous observons une consommation supérieure de 4 % dans le quintile 
le plus riche. Je ne nie pas votre affirmation selon laquelle la consom-
mation serait plus élevée, mais arrêtons de croire en une multiplication 
par quatre ou cinq pour le riche, de sorte que ce serait "open bar" au 
motif qu'il possède quatre piscines. 
 
J'en viens au deuxième argument, relatif à la TVA. Si vous voulez faire 
payer les riches – et j'en suis d'accord –, ce n'est pas avec la TVA qu'il 
faut le faire. Voici l'ABC d'une leçon fiscale de gauche: la TVA est l'im-
pôt le moins redistributif, parce qu'il pèse proportionnellement plus 
lourd dans la consommation d'une famille plus pauvre. C'est ce que 
tout délégué syndical et tout fiscaliste savent. Ce n'est même pas 
l'ABC; c'est A! Vous comprenez ce que je veux dire? C'est le début du 
cours de fiscalité de gauche: la TVA est socialement injuste. Raison 
pour laquelle, nous parti de gauche, la vraie en tout cas, nous nous 
battons pour les impôts progressifs – soit sur les salaires soit sur la 
fortune. En tout cas, en suivant l'idée que vous venez d'exprimer, selon 
laquelle on va faire payer les riches grâce à la TVA, au motif qu'ils 
consomment plus, autant alors augmenter celle sur le pain, puisqu'ils 
bouffent plus!  
 
Autant augmenter la TVA sur tous les biens de consommation! Nous 
n'allons pas faire payer les riches par la TVA.  
 
Vu que cette TVA est socialement injuste, il me paraît logique de la 
diminuer. C'est ce qu'on entend d'ailleurs, justement, de la part de vos 
collègues de la social-démocratie du côté néerlandophone du pays. 
 

is dat u duidelijk aantoont dat de 
PS tegen de btw van 6 % gekant is! 
Als linkse partij die, net als het 
ABVV en tal van organisaties op 
het terrein, pleitbezorger is van 
deze maatregel zal ik uw argumen-
ten stuk voor stuk ontkrachten. 
 
De eerste mythe is dat de rijken 
buitensporig veel energie verbrui-
ken. Veel arme gezinnen wonen in 
slecht geïsoleerde en moeilijk te 
verwarmen woningen. Uit een stu-
die van de OESO blijkt dat de rijk-
ste 20 % meer verbruikt in vergelij-
king met de armste 20 %, hoofdza-
kelijk omdat het armste kwintiel ge-
middeld 1,7 personen per gezin telt 
tegen 2,1 in het vijfde kwintiel. Zo 
ligt het verbruik van het rijkste 
kwintiel, ten opzichte van het aan-
tal personen, 4 % hoger. Het ver-
bruik van de rijksten is dus niet vier 
of vijf keer zo hoog! 
 
Als u de rijksten wilt doen betalen, 
zal dat niet lukken via de btw, die 
de minst herverdelende belasting 
is, omdat ze verhoudingsgewijs 
zwaarder weegt op het budget van 
een arm gezin. De PVDA steunt 
progressieve belastingen op de lo-
nen of het vermogen. De rijksten 
zullen niet meer bijdragen via de 
btw, omdat ze meer verbruiken; 
dan kunt u net zo goed de btw op 
brood verhogen, want daar zullen 
ze zeker ook meer van verbruiken!  
 
De btw is sociaal onrechtvaardig. 
Het is dan ook logisch ze te verla-
gen. Dat is zelfs wat de Neder-
landstalige sociaaldemocraten 
zeggen.  
 

La présidente: Monsieur Hedebouw, M. Lacroix souhaite intervenir.  
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14.11  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): C'est un très grand plaisir, ma-

dame la présidente!  
 

 

14.12  Christophe Lacroix (PS): Je ne sais pas si nous allons faire 

un débat entre camarades. J'ai quand même appelé Raoul Hedebouw, 
et je vais continuer à l'appeler, "camarade", malgré le fait qu'il adopte 
une sorte de ton professoral à mon égard, comme si je ne connaissais 
rien de la fiscalité, comme si j'étais un citoyen dénué de la moindre 
réflexion, dénué de tout cerveau.  
 
Je trouve que pour un homme de gauche, singulièrement, vous man-
quez de respect envers un autre homme de gauche, qui, peut-être, lui, 
se soucie davantage de la manière dont nous allons répondre concrè-
tement aux citoyens, en trouvant des solutions finançables et payables, 
plutôt que d'avoir un discours de poudre de perlimpinpin, dans lequel 
on fait croire que, d'un simple clic, tout va aller mieux dans le meilleur 
des mondes. 
 
Vous avez quand même eu un mot gentil à mon égard, mais il était 
teinté d'ironie. Vous avez dit: "C'est un homme sincère, M. Lacroix." 
Comme je suis un homme bienveillant, je vais laisser votre ton ironique 
de côté et ne retenir que le mot "sincérité", tout en vous rappelant ce 
que j'ai dit en préambule: la réduction de la TVA faisait partie de notre 
programme en 2019. C'est sous le gouvernement Di Rupo que nous 
avons décidé de diminuer la TVA à cet instant-là et à ce moment-là.  
 
Aujourd'hui, face à la situation actuelle, à côté de l'hypothétique réduc-
tion de la TVA, d'autres solutions nous semblent beaucoup plus oppor-
tunes, et je les ai explicitées.  
 
Je n'ai jamais prôné une augmentation de la TVA sur certains produits, 
que du contraire.  
 
Je suis aussi un homme de gauche. Les socialistes ont introduit l'impôt 
progressif.   
 
C'est grâce à leur action parlementaire qu'on est arrivé à cela. Donc, 
je pense que vous manquez de sincérité, singulièrement, quand vous 
dites aussi que les riches ne consomment pas plus ou marginalement 
plus que les moins riches. Bien entendu, je sais que tous les logements 
sociaux sont mal isolés, je rencontre toujours des locataires, des gens 
qui, effectivement, sont toujours dans des situations compliquées. 
Vous êtes plus aisé, vous avez des véhicules que vous rechargez chez 
vous, vous consommez davantage d'électricité.  
 
Je demanderai simplement davantage de nuances dans votre discours 
et, surtout, moins de condescendance à mon égard. Cela grandirait 
votre personnalité qui, pourtant, est une personnalité que j'apprécie au 
demeurant, puisque nous habitons non loin l'un de l'autre, en tout cas 
dans la même région, et que je sais votre engagement. Mais à un mo-
ment donné, il faut arrêter de continuer à vous comporter de la sorte 
vis-à-vis des collègues.  
 

14.12  Christophe Lacroix (PS): 

Voor een man van de linkerzijde 
hebt u weinig respect voor een an-
dere man van de linkerzijde die 
zich zorgen maakt over de manier 
waarop we oplossingen voor de 
burger kunnen vinden die financier-
baar en betaalbaar zijn, eerder dan 
te doen geloven dat alles beter zal 
gaan in een ideale wereld! 
 
De btw-verlaging stond in 2019 in 
ons verkiezingsprogramma. Onder 
de regering-Di Rupo hebben we 
beslist dat de btw naar omlaag 
moest. 
 
In de situatie waar we vandaag 
mee geconfronteerd worden lijken 
andere oplossingen ons opportu-
ner; ik heb ze toegelicht. 
 
Ik heb nooit gepleit voor een verho-
ging van de btw op bepaalde pro-
ducten, wel integendeel. De socia-
listen hebben overigens de pro-
gressieve belasting ingevoerd. 
 
U geeft blijk van een gebrek aan 
eerlijkheid wanneer u beweert dat 
de rijken slechts een beetje meer 
elektriciteit verbruiken. 
 
Voor de huurders van slecht geïso-
leerde sociale woningen is de situ-
atie vanzelfsprekend moeilijk. De 
meer bemiddelde burgers hebben 
echter elektrische wagens die ze 
bij hen thuis opladen en zij verbrui-
ken dus meer elektriciteit.  
 

14.13  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): (…) Un dernier élément sur la 

question des deux propositions qui sont sur la table: une réduction de 
200 euros one shot ou ramener la TVA de 21% à 6 % sur l'électricité. 
Sur ce point, les ordres de grandeur ne sont pas les mêmes. Les cal-
culs consistent plutôt en une aide de 700 euros de manière récurrente 
dans le cadre de la réduction de la TVA de 21 à 6 % et de 200 euros 
selon la proposition du PS. Donc, je pense que là, on se situe dans 

14.13  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): De grootteorde van de twee 
hier besproken voorstellen is ver-
schillend. Een verlaging van het 
btw-tarief van 21 naar 6 % verte-
genwoordigt een vermindering van 
de uitgaven met 700 euro, terwijl 
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d'autres ordres de grandeur. De ce côté, je pense que les 200 euros 
ne suffisent vraiment pas. C'est cela aussi que beaucoup de gens vous 
diront, raison pour laquelle la FGTB et nombre d'organisations se bat-
tent en faveur d'une réduction de 21 à 6 % de la TVA. En effet, l'ordre 
de grandeur de solution doit être autre. De ce côté-là, je ne crois pas 
que les 200 euros seront suffisants. 
 
Pour conclure, on a une majorité de 78 membres en faveur de la ré-
duction de TVA. Donc, il est possible de la voter ici, maintenant, dans 
un quart d'heure. Peut-être même que les Écolo vont modifier leur 
théorie de croire qu'une diminution de TVA amènera les gens à ouvrir 
les fenêtres et gaspiller les calories en se moquant de l'environnement 
et reconnaître que ce raisonnement n'est pas juste, que ce n'est pas 
comme cela que ça fonctionne.  
 
On sait en fait que la compression des consommations énergétiques 
ne sont pas liées uniquement par rapport au prix, certainement pas 
comme premier dénominateur. Donc, je pense que cette argumenta-
tion-là… Peut-être serons-nous même plus que 78 membres à voter 
"pour" ce soir. Ce serait génial! 
 

de PS een eenmalige vermindering 
van 200 euro voorstelt, die echter 
ontoereikend is. Het ABVV en an-
dere organisaties ijveren dan ook 
voor de verlaging van het btw-ta-
rief.  
 
Wij kunnen een meerderheid van 
78 parlementsleden vormen om tot 
een verlaging van het btw-tarief 
over te gaan. We kunnen daarover 
nu stemmen. De groenen zullen 
misschien zelfs terugkomen op hun 
theorie volgens welke een verla-
ging van het btw-tarief de mensen 
ertoe zou aanzetten de ramen 
open te gooien en energie te ver-
spillen.  
 
Men verlaagt zijn energieverbruik 
niet alleen omwille van de prijs. Als 
men rekening houdt met dat argu-
ment, zullen we vanavond mis-
schien zelfs met meer dan 78 le-
den voor dit amendement stem-
men!  
 

Misschien stemt de N-VA nu wel mee. Vier jaar geleden heeft de N-VA 
mee de btw op 21 % gebracht, maar misschien meent Bert Wollants, 
nu niet aanwezig, dat ze die btw helemaal niet tot 21 % hadden moeten 
verhogen. Het kan, bij de N-VA weet je maar nooit. 
 

Il y a quatre ans, la N-VA a parti-
cipé à l'introduction de la hausse 
de la TVA, mais il n'est pas impos-
sible qu'elle approuve aujourd'hui 
sa diminution.  
 

Donc, madame la présidente, rendez-vous dans 45 minutes, après les 
interpellations, pour le vote de l'amendement du PTB. Septante-six 
voix sont nécessaires. Pas une de plus, pas une de moins!  
 

Er zijn 76 voorstemmen vereist om 
het amendement van de PVDA aan 
te nemen. De helft van de stem-
men + 1, meer hebben we niet no-
dig, maar met minder zal het niet 
lukken.  
 

La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion générale est close. 
De algemene bespreking is gesloten. 
 
Discussion des articles 
Bespreking van de artikelen 
 
Nous passons à la discussion des articles. Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. 
(Rgt 85, 4) (2351/8) 
Wij vatten de bespreking van de artikelen aan. De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor 
de bespreking. (Rgt 85, 4) (2351/8) 
 
Le projet de loi compte 131 articles. 
Het wetsontwerp telt 131 artikelen. 
 
*  *  *  *  * 
Amendement déposé: 
Ingediend amendement: 



CRIV 55 PLEN 157 13/01/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

98 

Art 132(n) 
  • 77 – Marco Van Hees (2351/9) 
*  *  *  *  * 
 
Conclusion de la discussion des articles: 
Besluit van de artikelsgewijze bespreking: 
 
Réservé: l'amendement. 
Aangehouden: het amendement. 
 
Adoptés article par article: 1 à 131. 
Artikel per artikel aangenomen: 1 tot 131. 
*  *  *  *  * 
 
La discussion des articles est close. Le vote sur l'amendement réservé ainsi que sur l'ensemble aura lieu 
ultérieurement. 
De bespreking van de artikelen is gesloten. De stemming over het aangehouden amendement en over het 
geheel zal later plaatsvinden. 
 

Interpellations 

Interpellaties 

 

15 Samengevoegde interpellaties van 

- Barbara Pas aan Sarah Schlitz (Gendergelijkheid en Kansengelijkheid) over "Het te ruime toepas-
singsgebied van seksisme- en discriminatiewetten" (55000227I) 
- Valerie Van Peel aan Sarah Schlitz (Gendergelijkheid en Kansengelijkheid) over "De evaluatie van de 
antidiscriminatiewetten" (55000231I) 

15 Interpellations jointes de 

- Barbara Pas à Sarah Schlitz (Égalité des genres et Égalité des chances) sur "Le champ d'application 
trop vaste des lois contre le sexisme et la discrimination" (55000227I) 
- Valerie Van Peel à Sarah Schlitz (Égalité des genres et Égalité des chances) sur "L'évaluation des lois 
antidiscrimination" (55000231I) 
 

15.01  Barbara Pas (VB): Mevrouw de voorzitster, mevrouw de staats-

secretaris, collega's, de feiten zijn u bekend. Vorige week is plastisch 
chirurg Jeff Hoeyberghs voor zijn uitspraken tijdens een lezing enkele 
jaren geleden in Gent veroordeeld tot een celstraf van tien maanden, 
waarvan de helft effectief, een boete van 8.000 euro en nog eens vijf 
jaar ontzetting uit zijn rechten. Dat is een zware straf, een straf die heel 
veel verkrachters in dit land niet zullen krijgen. 
 
Voorafgaand wil ik twee zaken heel duidelijk stellen. Ten eerste, ik sta 
hier allerminst om de laakbare uitlatingen van Jeff Hoeyberghs te ver-
dedigen, want ik vind die, naar ik vermoed net als ieder welopgevoed 
mens, ronduit degoutant. Ik verdedig hier enkel, in de geest van Vol-
taire, het recht om uitspraken te doen, ook degoutante uitspraken. 
Ten tweede, het gaat mij evenmin om de tenlasteleggingen over het 
aanzetten tot geweld. Oproepen tot geweld is de grens voor de vrije 
meningsuiting. 
 
Het gaat mij om een veroordeling voor seksisme en een veroordeling 
voor aanzetten tot haat. Ook al is men het fundamenteel oneens met 
de boertige uitspraken van de heer Hoeyberghs, door ze af te doen als 
het aanzetten tot haat heeft Justitie de vrije meningsuiting wel opnieuw 
een slag toegebracht. Wij leven hoe langer hoe meer in een samenle-
ving waarin vrije meningsuiting met rechtszaken, geldboetes en cel-
straffen wordt bestreden. Ik denk aan de veroordeling van vier Voor-
postmilitanten vorig jaar, voor de uiting van een mening op een span-
doek, allemaal onder het mom van aanzetten tot haat. Het is trouwens 

15.01 Barbara Pas (VB): La se-

maine dernière, le chirurgien plas-
tique Jeff Hoeyberghs a été con-
damné pour des propos tenus il y a 
quelques années lors d'une confé-
rence à Gand: une peine d'empri-
sonnement de dix mois, dont cinq 
mois ferme, une amende de 
8 000 euros et 5 ans de déchéance 
de ses droits civiques. Il a ainsi été 
plus lourdement sanctionné que 
certains violeurs de ce pays. 
 
Je ne veux certainement pas dé-
fendre ici les déclarations condam-
nables et tout simplement abjectes 
de Jeff Hoeyberghs. Je défends 
uniquement son droit (dans l'esprit 
de Voltaire) à la liberté d'expres-
sion, et ce même si ses propos 
sont immondes. Je ne m'étendrai 
pas davantage sur les inculpations 
dont a fait l'objet M. Hoeyberghs du 
chef d'incitation à la violence, car 
dès l'instant où il y a appel à la vio-
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zeer eigenaardig dat aanzetten tot haat wel strafbaar is, maar haat zelf 
niet. 
 
Op die veroordeling van Hoeyberghs kwamen zeer scherpe reacties: 
vanuit de politiek uiteraard, van mijn partijvoorzitter en de voorzitters 
van N-VA en MR, maar ook van buiten de politiek, gaande van filosoof 
Maarten Boudry, die terecht stelde dat men geen morele vooruitgang 
bekomt door celstraffen uit te delen voor gore praat, tot professor-so-
cioloog Mark Elchardus, die het had over de ontsporing van de recht-
staat die onze democratie en persoonlijke vrijheid bedreigt. Elchardus 
herinnerde er terecht aan dat de rechtstaat juist werd ontwikkeld om 
de individuen te beschermen tegen de macht van de Staat. Hij stelt 
vast dat die vandaag wordt ingezet tegen de vrijheid van die individuen. 
De tirannie van de gevoeligheden overheerst, aldus Elchardus. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, de seksismewet, die hier in mei 2014 
werd besproken en goedgekeurd, had als officiële bedoeling om intimi-
datie van vrouwen op straat aan te pakken. Dat was de reden waarom 
die wet er gekomen is. Verschillende collega's zullen het zich ongetwij-
feld nog herinneren: die wet is er gekomen naar aanleiding van een 
spraakmakende reportage van Sofie Peeters, Femme de la rue. Zij liet 
zichzelf door een camera volgen door de straten van Brussel en werd 
herhaaldelijk achtervolgd, op een beledigende, seksistische wijze aan-
gesproken, onrespectvol aangestaard, noem maar op. Met die seksis-
mewet, zo beweerden jullie toch, zou daar eindelijk tegen kunnen wor-
den opgetreden.  
 
Mevrouw de staatssecretaris, hoe vaak is die wet daarvoor eigenlijk 
gebruikt? Die wet schiet volledig haar doel voorbij. Intimidatie van vrou-
wen op straat is er allesbehalve minder op geworden. Integendeel, al-
leen al vorig jaar, een coronajaar dan nog, werd in Antwerpen meer 
dan een op tien vrouwen slachtoffer van straatintimidatie. In uitgespro-
ken multiculturele wijken, zoals Antwerpen-Noord, is dat zelfs meer 
dan één vrouw op vier.  
 
Die seksismewet heeft niets verholpen aan de oorspronkelijke doelstel-
ling. Het Vlaams Belang heeft bij de bespreking van die seksismewet 
toen al gezegd dat die wet helemaal niets zou verhelpen aan die pro-
blematiek, dat het puur een symboolwet was. We hebben er toen ook 
voor gewaarschuwd dat die wel zou kunnen gebruikt worden om de 
vrije meningsuiting in te perken.  
 
Ik heb voor u het verslag van de bespreking van die wet, op 24 mei 
2014 in dit halfrond, nog even opgezocht. Namens de Vlaams Belang-
fractie zei Bert Schoofs toen het volgende – ik citeer letterlijk uit het 
verslag van de plenaire vergadering: "We hebben genoeg van de zo-
veelste symbool- of signaalwet. We hebben genoeg van de zoveelste 
politiek correcte wet die uiteindelijk de vrijheid van meningsuiting dreigt 
te viseren. De algemene bepaling inzake discriminatie die voor ons 
zelfs soms vaak te ver gaat, wordt nu nog eens in diverse wetten op 
alle mogelijke manieren op doelgroepen gefixeerd, wat leidt tot een ge-
vaarlijke versplintering, tot proliferatie en zelfs tot een banalisering van 
het strafrecht. Die wetten zijn in feite een opgestoken vingertje van ons, 
politici, naar de burger. Maar, geloof mij, die burger steekt steeds meer 
zijn middelvinger op naar dergelijke wetten." 
 
En nu komt het: "Herinnert u zich", zo zei Bert Schoofs in 2014, "het tv-
optreden van Jeff Hoeyberghs enkele jaren geleden, toen in gesprek 
met twee sp.a-parlementsleden? Hij zei toen: 'Hé, madammekes', en 
voegde er nog enkele grofheden aan toe. De kans dat die man nu voor 

lence, il n'y a plus de liberté d'ex-
pression: c'est la limite. 
 
Je parle de sa condamnation pour 
sexisme et incitation à la haine, par 
laquelle la justice porte un nouveau 
coup à la liberté d'expression. 
Nous vivons de plus en plus dans 
une société où la liberté d'expres-
sion est attaquée par le biais de 
procès, d'amendes et de peines 
d'emprisonnement. 
 
Cette condamnation a déjà suscité 
de vives réactions dans la sphère 
politique, à savoir au Vlaams Be-
lang, à la N-VA et au MR, mais 
également dans le monde acadé-
mique, par la voix du philosophe 
Maarten Boudry et du sociologue 
Mark Elchardus. Ce dernier a rap-
pelé que l'État de droit avait préci-
sément été développé pour proté-
ger les individus du pouvoir de 
l'État, alors qu'il est actuellement 
utilisé pour restreindre la liberté de 
ces individus. M. Elchardus estime 
que nous assistons aujourd'hui à la 
tyrannie des sentiments. 
 
Officiellement, l'objectif de la loi de 
2014 contre le sexisme consistait 
initialement à lutter contre le phé-
nomène de l'intimidation des 
femmes en rue. Cette loi a été éla-
borée dans le sillage du reportage 
particulièrement éloquent de Sofie 
Peeters intitulé Femme de la rue. À 
combien de reprises cette loi a-t-
elle été utilisée dans ce but? Elle 
manque complètement sa cible et 
n'a absolument pas permis d'at-
teindre son objectif initial. Depuis 
l'entrée en vigueur de ce texte, le 
nombre de cas d'intimidation de 
femmes en rue n'a d'ailleurs fait 
que croître! Lors de la discussion 
de cette loi, le Vlaams Belang avait 
déjà indiqué qu'elle n'était qu'une 
législation symbolique qui pouvait 
également être utilisée pour res-
treindre le droit à la liberté d'ex-
pression. Lors du débat sur cette 
loi, en 2014, M. Bert Schoofs, dé-
puté à l'époque, avait même évo-
qué les propos tenus auparavant 
par Jeff Hoeyberghs à la télévision 
à l'égard de deux femmes poli-
tiques, affirmant qu'il pourrait dé-
sormais être condamné pour de 
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zo'n uitspraak op tv veroordeeld zal worden, is reëler geworden. Ik 
denk niet dat wij erop zitten te wachten dat iemand veroordeeld wordt 
omdat hij eens onbeleefd of ongemanierd is en iemand een vernede-
ring of verwensing naar het hoofd slingert. Maar de kans dat hij daar-
voor veroordeeld zal worden, wordt met deze wet wel groter."  
 
Dat waren alweer zeer profetische woorden van de Vlaams Belang-
Kamerfractie, die door veel mensen onder u toen werden weggela-
chen. 
 
Het Vlaams Belang had toen, bijna acht jaar geleden, overschot van 
gelijk om, helaas als enige, tegen de seksismewet te stemmen.  
 
Mevrouw de staatssecretaris, naar aanleiding van de veroordeling van 
de heer Hoeyberghs deze week wordt nu ook vanuit academische 
hoek scherp gereageerd. Jogchum Vrielink, professor in discriminatie-
recht, gespecialiseerd in haatspraak en vrije meningsuiting, stelde dat 
de seksismewet beter kan worden afgeschaft. Volgens hem is de sek-
sismewet te ruim, waardoor zowat alles eronder kan passen. Er zijn 
andere minder vrijheidsbeperkende instrumenten, zei professor Vrie-
link. Er zijn ook advocaten-strafpleiters die zeggen dat de straf voor de 
heer Hoeyberghs wel zeer zwaar is en zij stellen zich openlijk vragen 
bij de wetten op basis waarvan het vonnis werd uitgesproken. Al die 
juristen delen onze mening dat de veel te vage en veel te algemene 
seksismewet en discriminatiewetten de interpretatieruimte te groot ma-
ken, wat een arbitraire strafvervolging mogelijk maakt. Een strikte in-
terpretatie is nodig, zonder een ruime marge die rechters kunnen mis-
bruiken om aan politiek te doen.  
 
Daarom heb ik de volgende vragen, mevrouw de staatssecretaris. 
 
Deelt u de mening van de specialisten ter zake dat het toepassingsge-
bied van de seksismewet zijn doel voorbijschiet en in strijd kan zijn met 
de vrijheid van meningsuiting? Bent u bereid om de seksismewet in het 
licht hiervan af te schaffen of minstens het toepassingsgebied ervan te 
beperken? Bent u bereid om alle bestaande wetgeving die het recht op 
vrije meningsuiting beperkt aan diezelfde revisie te onderwerpen? Tot 
slot, wanneer zult u hiertoe overgaan? Wanneer mogen wij hieromtrent 
concrete resultaten verwachten? 
 

telles déclarations en vertu de cette 
législation. Ces paroles, qui ont 
suscité l'hilarité à l'époque, ont 
entre-temps acquis une valeur pro-
phétique. Il y a près de huit ans, le 
Vlaams Belang a donc eu plus que 
raison de voter, en tant que seul 
parti, contre cette loi antisexisme. 
 
Une autre réaction très vive à cette 
condamnation est venue du monde 
universitaire, à savoir un spécia-
liste du droit de la discrimination, le 
professeur Jogchum Vrielink. Il a 
même déclaré qu'il était préférable 
d'abroger la trop vaste loi contre le 
sexisme en raison de la présence 
d'autres instruments, moins limita-
tifs de liberté. De même, des avo-
cats pénalistes s'interrogent ouver-
tement sur la législation sur la base 
de laquelle le jugement a été 
rendu. 
 
Il est nécessaire de procéder à une 
interprétation stricte afin de rendre 
impossible toute poursuite pénale 
arbitraire. La secrétaire d'État es-
time-t-elle également que la loi 
contre le sexisme est contraire à la 
liberté d'expression? Abrogera-t-
elle la législation en question ou en 
limitera-t-elle à tout le moins le 
champ d'application?  
 

15.02  Valerie Van Peel (N-VA): Mevrouw de voorzitster, mevrouw de 

staatssecretaris, collega's, om te vermijden dat ik te veel in herhaling 
zou vallen, zal ik het over een andere boeg gooien. Het is op zich spijtig 
dat wij de discussie moeten voeren op basis van een persoon; daar-
over zal ik niet onnozel doen. Dat mag ons natuurlijk niet tegenhouden 
om het debat te voeren. Ik wil het even over een andere boeg gooien 
en ik zal u zeggen wat ik nu eigenlijk zelf denk van mannen als Jeff 
Hoeyberghs en hun uitspraken. Misschien is dat gevaarlijk, want ik 
neem aan dat de seksismewet in de twee richtingen gaat. 
 
Toen ik het bewuste filmpje van zijn uiteenzetting zag, vond ik hem 
vooral een zielig figuur. Dat is nu het type man waarmee ik hoogstens 
een beetje compassie kan hebben. Dat is het type man dat vroeger 
geen enkele vrouw kon krijgen en nu heeft hij wat geld en macht en 
lukt het plots wel. Die frustratie dat het vroeger op de speelplaats niet 
lukte, raakt dat type echter niet meer kwijt. En dus worden dat macho's, 
die slaan terug en zeggen steeds grovere dingen om het eigen zelfver-
trouwen te kunnen opkrikken. 
 
Arme dutjes, denk ik dan steeds als vrouw. Ik hoop dat ik daardoor de 

15.02 Valerie Van Peel (N-VA): Il 

est regrettable que nous ayons à 
mener ce débat après la condam-
nation d'un homme comme Jeff 
Hoeyberghs. Il s'agit d'un person-
nage pitoyable, le type d'homme 
auparavant incapable d'attirer une 
femme, mais dont la fortune et le 
pouvoir ont changé la donne. Les 
frustrations qu'il a subies dans sa 
jeunesse ont fait de lui un ma-
chiste, tombant de plus en plus 
dans la vulgarité par manque de 
confiance en lui.  
 
Il se pourrait que mes propos tom-
bent sous le coup de la loi sur le 
sexisme. Je pourrais également 
appeler tout un chacun à plaquer 
au sol ce type d'individus, mais 
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seksismewet niet heb geactiveerd. Dat zou kunnen. Men kan mij ver-
bieden dat te zeggen, dat type man blijft in mijn gedachten toch rond-
gaan. Dat kan ik bij deze reeds zeggen. Ik zou hier natuurlijk ook kun-
nen oproepen om dat type man van zijn fiets te trekken. Dat zou ik 
kunnen doen. Dan roep ik op tot geweld. Daarover zijn wij het eens, 
denk ik. Dus dat mag niet. Maar daarvoor heeft men geen seksismewet 
nodig. Als ik nu echter zeg dat ik soms zin heb om Hoeyberghs en dat 
type man van zijn fiets te trekken, maar dat ik dat niet zal doen – zin 
hebben is iets anders dan het effectief doen; Open Vld weet daar alles 
van – en er niet toe oproep, wat dan? Zit ik nu in de gevarenzone? 
Dergelijke rare vragen moet men zich dezer dagen stellen. 
 
Men moet zich vooral afvragen of de discussie over de vraag of men 
al dan niet verkeerde meningen mag uiten – bij Jeff Hoeyberghs is de 
mening zeker verkeerd en dat type man bestaat echt – in het strafrecht 
thuishoort. 
 
Zelfs echte experten die niet meteen op het rechtse middenveld ge-
plaatst zouden worden, zeggen al lang dat de antidiscriminatiewet veel 
te ver gaat en de deur opent voor het soort debatten met totaal het 
tegenovergestelde als wat die wet beoogt, tot gevolg. Het doel, de strijd 
tegen seksisme, deel ik natuurlijk. Ik vind het ook niet plezant om tel-
kens op straat nageroepen te worden of aangeraakt te worden of om, 
zoals ik zelf meemaakte, ontslagen te worden, omdat ik niet aanpapte 
met de baas. Ik deel die strijd. Maar heeft de uitspraak aangaande de 
heer Hoeyberghs nu iets geholpen in de strijd tegen seksisme? Voelen 
vrouwen zich nu veiliger op straat? Zijn er meer veroordelingen bij ver-
krachtingen? Is het taboe nu weg voor vrouwen om daarover klacht in 
te dienen? Is dat wat de uitspraak heeft bereikt? 
 
Mevrouw de staatssecretaris, bent u bereid om ten minste de wetge-
ving eens te evalueren? Dat zou met meer wetgeving moeten gebeu-
ren. We mogen allemaal vinden dat we fantastisch zijn, maar we ma-
ken hier soms verdomd slechte wetten. De seksismewet is er volgens 
mij zo een. Hopelijk blijft u niet dogmatisch achter wetteksten staan die 
zelfs het tegendeel veroorzaken van wat u wenst, en hebt u het lef om 
de wet te verbeteren, zodat die weer kan dienen voor hetgeen waar we 
allemaal achter staan, namelijk de strijd tegen seksisme. 
 

j'inciterais alors à la violence. Et 
qu'en serait-il si je disais que j'ai 
parfois envie de plaquer au sol ce 
type d'individus, mais que je ne le 
fais pas? Il convient de nous de-
mander si exprimer une opinion er-
ronée relève bien du droit pénal. 
Même les experts qui n'appartien-
nent pas à l'aile droite affirment de-
puis longtemps que la loi antidiscri-
mination va beaucoup trop loin. Je 
souscris évidemment à la lutte 
contre le sexisme, mais la condam-
nation de M. Hoeyberghs contri-
buera-t-elle à ce combat? Les 
femmes se sentiront-elles tout à 
coup davantage en sécurité grâce 
à de telles condamnations? Le 
nombre de condamnations pour 
viol a-t-il brusquement augmenté? 
Tout tabou a-t-il disparu pour les 
femmes qui portent plainte dans ce 
cadre? Est-ce là le résultat de la 
décision de justice? 
 
La secrétaire d'État est-elle dispo-
sée à au moins évaluer en profon-
deur la législation? J'espère réelle-
ment qu'elle fera preuve du cou-
rage nécessaire à cet effet.  
 

15.03 Staatssecretaris Sarah Schlitz: Mevrouw Pas, mevrouw Van 

Peel, de seksismewet werd in 2014 ingevoerd met als doel het be-
staande juridische arsenaal te versterken door de ontwikkeling van in-
strumenten ter bestrijding van seksistische fenomenen. Dat de seksis-
mewet wordt toegepast, toont aan dat dat doel werd bereikt. 
 
In november 2017 werd voor het eerst iemand veroordeeld op basis 
van de seksismewet. De persoon in kwestie beledigde een politieagent 
tijdens een identiteitscontrole daar te zeggen dat ze beter een job ge-
schikt voor vrouwen, zou zoeken. Hij gebood haar te zwijgen, omdat 
hij niet naar vrouwen luisterde, en beschimpte haar met "vuile hoer". 
De man werd bij verstek tot een geldboete veroordeeld. 
 
De seksismewet definieert strafbaar seksisme als een gebaar of han-
deling klaarblijkelijk bedoeld om iemand wegens haar of zijn verslacht 
te vernederen, als minderwaardig te beschouwen of om iemand te re-
duceren tot diens seksuele dimensie met een ernstige aantasting van 
de waardigheid van die persoon tot gevolg. 
 
De seksismewet heeft inderdaad een ruim toepassingsgebied, maar 
seksisme is dan ook een ruime problematiek. 

15.03 Sarah Schlitz, secrétaire 

d'État: La loi sur le sexisme a été 
instaurée en 2014 afin de renforcer 
l'arsenal juridique existant en vue 
de lutter contre les phénomènes 
sexistes. La loi a un large champ 
d'application, le sexisme étant éga-
lement un vaste problème. Les 
études démontrent que 60 % des 
femmes belges ont déjà, à partir de 
l'âge de quinze ans, été victimes 
d'une forme d'intimidation sexuelle. 
L'intimidation sexuelle limite la li-
berté de mouvement et les 
voyages d'une fille belge sur deux. 
Le sexisme constitue en outre un 
terreau propice à la discrimination 
et à la violence. La loi a en effet été 
élaborée à la suite du film "Femme 
de la rue", qui a également scanda-
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Uit onderzoek blijkt dat het probleem zeer veel vrouwen in elk segment 
van de samenleving treft. Een onderzoek toont aan dat van de 
42.000 vrouwen die in Europa werden ondervraagd in verband met 
hun ervaringen met geweld, 60 % van de Belgische vrouwen vanaf 
15 jaar al het slachtoffer was van minstens een van de elf bevraagde 
vormen van seksuele intimidatie. Seksuele intimidatie belemmert vrou-
wen in hun vrij en gelijk gebruik van de openbare ruimte. Ook dat, me-
vrouw Van Peel, blijkt dus uit onderzoek. Volgens een onderzoek van 
Plan International in Charleroi, Antwerpen en Brussel waren meer dan 
vier op de vijf meisjes al het slachtoffer van verschillende vormen van 
intimidatie in de openbare ruimte, van nafluiten en seksistische opmer-
kingen tot ongewenste aanrakingen. Seksuele intimidatie beperkt de 
bewegingsvrijheid en het reizen van één op twee meisjes in België. 
Bovendien vormt seksisme een vruchtbare voedingsbodem voor dis-
criminatie en geweld.  
 
Zoals mevrouw D'Hose zei, mag deze specifieke zaak geen aanleiding 
zijn voor het ondergraven van de bescherming van meisjes en vrou-
wen. De seksismewet is er met een reden. Bent u misschien vergeten 
dat de film Femme de la rue mee aanleiding was tot de seksismewet? 
In die documentaire zagen we hoe vrouwen in Brussel elke dag te ma-
ken krijgen met seksuele intimidatie op straat, waardoor ze zich niet 
veilig en dus niet vrij voelen. Ook uw partijen stonden toen op hun ach-
terste poten. Wees dan eens consequent.  
 
Mevrouw Pas, u haalt de kritiek van één professor aan. Mevrouw Van 
Peel, u heeft het over wetenschappelijk onderzoek. Mag ik u dan ook 
uitnodigen om bijvoorbeeld de analyses van professor Neels, professor 
Voorhoof of advocaat De Clerck te lezen? Waarschijnlijk vergeet u ook 
de aanbeveling van de Raad van Europa van maart 2019, die lidstaten 
aanzet om passende wetgeving omtrent het fenomeen te ontwikkelen.  
 
Het Grondwettelijk Hof bevestigde de wet trouwens, ondanks het be-
roep dat door tegenstanders was ingesteld. Het Hof stelde dat de sek-
sismewet bedoeld is om de persoonlijke waardigheid te beschermen, 
niet om grappen, reclame of meningen te verbieden, ook niet als die 
over de rol van vrouwen en mannen gaan. De seksismewet vereist dat 
het gaat om gedragingen of handelingen die gericht zijn tegen één of 
meer concrete, identificeerbare personen, opdat er sprake zou zijn van 
strafbaar seksisme. Meningen over groepen van mensen kunnen niet 
volstaan en in die zin is de seksismewet geen inbreuk op de vrijheid 
van meningsuiting.  
 
Voor u dat gaat zeggen, ik ben niet blind voor kritiek, ik zie ook het 
werk dat nog moet gebeuren. Daarom voorziet het Nationaal Actieplan 
Gendergerelateerd Geweld in een evaluatie van de seksismewet. Het 
doel is ook de primaire preventie te verbeteren door meer inspannin-
gen te leveren om seksisme te bestrijden en door de strijd tegen straat-
intimidatie te versterken. Denk bijvoorbeeld aan de initiatieven bij de 
politie van Brussel en Luik. De sensibilisering van het grote publiek, 
maar ook de bewustmaking van doelgroepen als de politie of de magi-
straten, zal worden voortgezet. Wij streven naar een mentaliteitswijzi-
ging bij de slachtoffers, de daders, het brede publiek en de professio-
nals. 
 
Voor u met andere clichés gaat zwaaien alsof Hoeyberghs zwaarder 
gestraft zou worden dan verkrachters, seksisme en elke vorm van sek-
sueel geweld moeten gepast bestraft worden. Ik zal altijd aan de kant 

lisé les partis des deux interpel-
lantes. Faites donc preuve de co-
hérence. 
 
L'on a fait référence à la science et 
à des études, mais pourquoi n'ai-je 
rien entendu sur les analyses de 
professeurs comme M. Neels et 
M. Voorhoof ou de l'avocat De 
Clerck? Le Conseil de l'Europe in-
cite également à adopter une légi-
slation appropriée. En outre, la 
Cour constitutionnelle a confirmé la 
loi, en dépit du recours déposé par 
ses opposants. Le sexisme punis-
sable est constitué de comporte-
ments ou d'agissements visant des 
personnes identifiables. Des avis 
sur des groupes de personnes ne 
sont pas suffisants. La loi contre le 
sexisme ne constitue donc pas une 
violation de la liberté d'expression. 
 
Je ne reste pas sourde à la critique. 
C'est pourquoi le plan d'action na-
tional contre les violences de genre 
prévoit une évaluation de la loi sur 
le sexisme. L'objectif consiste à 
améliorer la prévention primaire et 
à renforcer la lutte contre l'intimida-
tion en rue, par exemple par le biais 
d'initiatives de la police de 
Bruxelles et de Liège. Nous pour-
suivrons la sensibilisation du grand 
public, mais également la cons-
cientisation de groupes cibles tels 
que la police et les magistrats. 
Nous tentons, dans ce cadre, de 
faire évoluer les mentalités des vic-
times, des auteurs, du grand public 
et des professionnels. 
 
Pour moi, le sexisme et toute forme 
de violence sexuelle doivent tou-
jours être punis de manière appro-
priée. Conjointement avec le mi-
nistre de la Justice, je souhaite 
combattre l'impunité de telle sorte 
qu'un plus grand nombre de vic-
times portent plainte et que ces 
plaintes soient traitées adéquate-
ment, avec un accompagnement 
pour les victimes et un suivi de la 
peine pour les auteurs. Nous ne 
pourrons toutefois lutter adéquate-
ment contre les violences 
sexuelles que si nous nous atta-
quons également au climat actuel 
dans lequel les violences contre les 
femmes sont toujours relativisées. 
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van de slachtoffers staan. Samen met minister Van Quickenborne wer-
ken wij hard tegen de straffeloosheid die soms nog bestaat. Wij zorgen 
ervoor dat meer slachtoffers klacht indienen en dat deze klachten op 
gepaste manier behandeld worden, met begeleiding voor de slachtof-
fers en met strafopvolging voor de daders. 
 
Weet echter dat wij niet adequaat kunnen handelen tegen seksueel 
geweld zonder ook iets te doen aan het huidige klimaat, dat geweld 
tegen vrouwen nog altijd goedpraat. Mevrouw Pas, u kunt dus geen 
moord en brand schreeuwen over verkrachters en tegelijk uw ogen 
sluiten voor wat mee de oorzaak van dit probleem is. In mijn beleid pak 
ik zowel de problemen als de oorzaken ervan aan, seksueel geweld 
maar ook het klimaat waarin dit geweld kan gedijen. 
 
In onze rechtsstaat gelden duidelijke principes. Onafhankelijke rech-
ters beslissen waar de grens ligt tussen vrije meningsuiting en aanzet-
ten tot discriminatie, haat en geweld. Zo beschermen wij niet alleen 
vrouwen maar eigenlijk alle burgers. 
 
Ik ben het in dat verband ook eens met wat de heer Geens al ver-
klaarde. Indien wij het echt menen met de gelijkwaardigheid tussen 
man en vrouw, wat wij doen, dan moeten wij ook een klimaat creëren 
waarin die kan gedijen. De uitspraken van Hoeyberghs zijn verwerpe-
lijk. Hij beschrijft publiek letterlijk gewelddaden op vrouwen en doet dat 
in zijn hoedanigheid van arts. Is dat seksisme of aanzetten tot discrimi-
natie en geweld? Het is aan de rechter om dat te beslissen en niet aan 
de politiek. De rechter bestudeerde het hele dossier en nam de beslis-
sing tot een celstraf zeker niet lichtzinnig. De voorzitter van de recht-
bank noemde de uitspraken van Hoeyberghs langdurige, welgemikte, 
herhaalde, bijzonder gore en vulgaire, vrouwonvriendelijke en haatdra-
gende uitspraken.  
 
Wat voor mij telt, is dat vrijheid van meningsuiting er is voor iedereen. 
Er zijn echter grenzen aan de vrije meningsuiting. Het recht op vrije 
meningsuiting stopt waar haat begint. Haat sluit vrije meningsuiting uit. 
Haat zorgt ervoor dat slachtoffers zichzelf censureren. Zo is 32 % van 
de vrouwen gestopt met zich uit te drukken op sociale media wegens 
afbraak. Mevrouw Van Peel, ook dat is wetenschappelijk onderzoek. 
Zou u niet beter hun vrije meningsuiting verdedigen? 
 
Wie Hoeyberghs dus verdedigt met als argument dat de vrije menings-
uiting in het gedrang komt, vergist zich. Moet ik misschien nog eens 
herhalen dat vier vrouwen op vijf ooit het slachtoffer waren van seksu-
eel geweld? U wil Hoeyberghs echter verdedigen omdat hij zijn seksis-
tische mening moet kunnen uiten. Wat Hoeyberghs deed, is van de-
zelfde verwerpelijke aard als een extremistische imam die jongeren 
probeert te radicaliseren. 
 
Mevrouw Van Peel, mevrouw Pas, hier samen het recht op haatspraak 
verdedigen, hoeft dus echt niet. 
 

 
Dans notre État de droit, il appar-
tient aux juges indépendants de 
déterminer où se situe la frontière 
entre la liberté d'expression et 
l'incitation à la discrimination, à la 
haine et à la violence. 
 
L'égalité entre les femmes et les 
hommes nécessite que nous ins-
taurions également un climat dans 
lequel celle-ci puisse prospérer. 
M. Hoeyberghs décrit des vio-
lences faites aux femmes, et ce en 
sa qualité de médecin! Le juge (et 
pas les politiques) a imposé une 
peine d'emprisonnement après 
avoir étudié le dossier en détail. 
D'après sa qualification, il s'agit de 
propos misogynes et haineux te-
nus pendant un long temps, très ci-
blés, répétés et  particulièrement 
sales et vulgaires. 
 
Le droit à la liberté d'expression 
s'arrête là où commence la haine, 
car celle-ci exclut la liberté d'ex-
pression et entraîne une autocen-
sure chez les victimes. Des études 
scientifiques le prouvent. Mme Van 
Peel ne devrait-elle pas plutôt dé-
fendre le droit à la liberté d'expres-
sion des victimes? 
 
Celles et ceux qui défendent Jeff 
Hoeyberghs en invoquant l'argu-
ment de la liberté d'expression se 
trompent. Ses propos sont aussi 
condamnables que ceux d'un 
imam extrémiste qui tente de radi-
caliser de jeunes musulmans. 
 
Mme Van Peel et Mme Pas qui ont 
défendu ensemble le droit de tenir 
des propos haineux ont raté l'occa-
sion de se taire!  
 

Président: Eliane Tillieux, présidente. 
Voorzitter: Eliane Tillieux, voorzitster. 
 

 

15.04  Barbara Pas (VB): Mevrouw de staatssecretaris, ik zal u dan-

ken voor uw antwoord. 
 
Met uw antwoord hebt u duidelijk gemaakt dat u niet hebt geluisterd 
naar de vraag. U hebt een deel van mijn toelichting herhaald. U hebt 

15.04  Barbara Pas (VB): La se-

crétaire d'État vient de nous lire la 
loi contre le sexisme, mais elle n'a 
pas écouté mes questions. Les 
condamnations qu'elle cite ne re-
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de seksismewet voorgelezen. Met voorbeelden hebt u zelf geïllu-
streerd dat de veroordelingen niet kaderen in het opzet van heel de 
seksismewet, namelijk de aanpak van straatintimidatie. De essentie is 
niet dat wij niet tegen seksisme zouden zijn. Iedereen in het halfrond 
deelt die bekommernis; daar gaat het niet om. De essentie is, zoals ik 
betoogd heb, dat deze seksismewet helemaal niets verhelpt aan sek-
sisme. Daarvoor bent u helaas helemaal blind. 
 
Op enkele elementen wil ik meer in detail repliceren. 
 
Ten eerste, een argument dat ik regelmatig hoor terugkomen is het zo-
genaamd verzwarend argument dat de heer Hoeyberghs zijn uitspra-
ken deed als arts. Ook in een tweet van Assita Kanko las ik dat zij de 
veroordeling toejuichte van de heer Hoeyberghs als arts. Er bestaat 
toch een beroepsorde met een deontologie? Als zaken niet kunnen, 
treedt die beroepsorde echt wel op. Er is geen strafrechter voor nodig 
die mensen met gortige uitspraken meteen tot crimineel maakt. 
 
Ten tweede, u zegt dat vrije meningsuiting stopt bij haat, om vervol-
gens helemaal op het einde van uw antwoord nog met wat haatspraak 
te eindigen. Ik ben het met uw uitspraak niet eens. Vrije meningsuiting 
stopt met geweld en aanzetten tot geweld. Wat is haat, wat is haat-
spraak? U hebt veel gezegd over een gecreëerd klimaat. Welnu, deze 
vivaldiregering creëert heel graag een klimaat waarin zowat alles als 
haatspraak bestempeld wordt. 
 
Weet u wat daarvan het resultaat is? Vorige week hoorde ik toevallig 
op de radio een presentator aan een luisteraar vragen wat zijn voorkeur 
is: liedje A of liedje B. De flauwe plezante luisteraar antwoordde geen 
van beide, waarop de presentator – volledig in het klimaat dat de vival-
diregering mee aanwakkert – zei dat dat haatspraak van de luisteraar 
was, omdat die man toevallig geen van beide liedjes graag hoort. Zo-
wat alles is tegenwoordig haatspraak. Heeft men kritiek op het beleid, 
dan is dat tegenwoordig haatspraak. 
 
U zegt dat – dat is het enige positieve puntje uit heel uw antwoord – er 
een evaluatie van de seksismewet zal komen, maar u poneert nu al dat 
de seksismewet de vrije meningsuiting helemaal niet inperkt, in tegen-
stelling tot heel wat specialisten ter zake. Ik kan mijzelf dus al de illusie 
ontnemen dat u van plan bent om de interpretatiemarge van de seksis-
mewet, die vandaag veel te ruim is, in te perken. Zo kan men tenminste 
objectief aflijnen wat strafbaar is en wat niet in plaats van te zorgen 
voor een strikte interpretatie van strafbepalingen die arbitraire strafver-
volgingen mogelijk maken en die helemaal niet voor rechtszekerheid 
zorgen. 
 
U gaat nog verder de verkeerde weg op. U voert – u hebt hem ook 
vermeld – samen met minister Van Quickenborne de strijd onder het 
mom van de aanpak van fake news en van haatspraak nog een stapje 
verder op. De bedoeling is om nog makkelijker meningen die u niet 
aanstaan te stigmatiseren en juridisch te criminaliseren om de politieke 
oppositie te bestrijden. Wat in het stemhokje niet lukt, probeert men 
dan maar via de rechtbank. Het zou trouwens niet de eerste keer zijn 
dat wij dat in de Belgische geschiedenis zouden meemaken. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, vergis u niet. Het is niet door de bevol-
king te muilkorven dat u de verruwing van het debat tegengaat. Inte-
gendeel, dat frustreert alleen nog maar meer en zal de verruwing van 
het debat alleen maar verergeren. Houd vooral een arrest van 1976 

flètent pas l'objectif de la loi, à sa-
voir lutter contre le harcèlement de 
rue. Nous sommes également 
contre le sexisme, mais la loi ne ré-
sout aucunement ce problème. 
C'est essentiellement notre point 
de vue.  
 
La secrétaire d'État évoque notam-
ment une circonstance aggravante: 
M. Hoeyberghs a fait ses déclara-
tions en qualité de médecin. Ce-
pendant, il existe tout de même un 
ordre professionnel doté d'un code 
de déontologie, qui peut éventuel-
lement intervenir? Cette affaire ne 
nécessite pas l'intervention d'un 
juge pénal.  
 
La secrétaire d'État estime que la 
liberté d'expression s'arrête où la 
haine commence, alors qu'elle tient 
elle-même des propos haineux à la 
fin de sa réponse. Je ne suis pas 
non plus d'accord avec cette affir-
mation, car la liberté d'expression 
s'arrête où la violence et l'incitation 
à la violence commencent. En ef-
fet, qu'entend-on par "discours de 
haine"? Cette majorité a instauré 
un climat où pratiquement tous les 
propos tenus peuvent être considé-
rés comme haineux. Désormais, 
même les critiques à l'encontre de 
la politique du gouvernement sont 
qualifiées de discours de haine! 
 
La secrétaire d'État a déclaré que 
la loi contre le sexisme serait éva-
luée, ce qui est positif, mais, dans 
le même temps, elle affirme par 
avance que la loi contre le sexisme 
ne limite pas du tout la liberté d'ex-
pression, ce que contredisent de 
nombreux spécialistes en la ma-
tière. Je ne me fais donc pas d'illu-
sions quant au fait que la marge 
d'interprétation de la loi sera rétré-
cie, ce qui permettrait de délimiter 
objectivement ce qui est punis-
sable et ce qui ne l'est pas. Or, la 
secrétaire d'État ne veillera pas à 
cette sécurité juridique. Au con-
traire, sous prétexte de lutter 
contre les fausses informations, 
elle, ainsi que le ministre de la Jus-
tice, poursuit dans la mauvaise di-
rection. Le but est de stigmatiser et 
de criminaliser encore plus facile-
ment les avis inopportuns. L'on ne 
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van het Europees Hof voor de Rechten van de Mens in het achter-
hoofd. Dat arrest stelt dat de vrije meningsuiting ook van toepassing is 
op stellingen die een deel van de samenleving kunnen schofferen, cho-
queren of verontrusten. 
 
Ik vraag u om daarnaar te handelen en om niet te pogen om vrijheid te 
beschermen door ze in te perken, want dan krijgt men het averechtse 
effect. 
 
Mevrouw de voorzitster, ik heb dan ook een motie van aanbeveling 
elektronisch bij u ingediend. Het is een aanbeveling om te doen wat 
vele academici en juristen vragen, met name de seksisme- en discri-
minatiewetten tegen het licht houden, met dat in het achterhoofd. 
 

combat plus l'opposition politique 
dans les urnes, mais au tribunal. 
 
Le fait de museler la population ne 
combattra pas le durcissement du 
débat. En revanche, il mènera à 
des frustrations et à un durcisse-
ment accrus. Selon un arrêt rendu 
en 1976 par la Cour européenne 
des droits de l’homme, la liberté 
d'expression s'applique également 
aux propos susceptibles d'offen-
ser, de choquer ou d'inquiéter une 
partie de la société. Je demande à 
la secrétaire d'État de se pencher 
là-dessus. En effet, toute personne 
essayant de protéger la liberté en 
la restreignant parviendra au résul-
tat opposé. 
 
Dans la motion de recommanda-
tion que j'ai déposée, je demande, 
à l'instar de nombreux universi-
taires et juristes, d'examiner les lois 
contre le sexisme et les discrimina-
tions.  
 

15.05  Valerie Van Peel (N-VA): Het is maar goed dat u zich op het 

einde vergiste over het strafbaar zijn van haat, mevrouw de staatsse-
cretaris, want ik denk dat u zelf een veroordeling aan uw broek had 
gehad. 
 
U kunt er niet tegen dat er vrouwen zijn die niet zo dogmatisch willen 
meegaan in alles wat u maar feminisme blijft noemen, maar wat eigen-
lijk een compleet averechts effect heeft. Daar gaat het nu over.  
 
U hebt wat onderzoeken genoemd over het bestaan van seksisme, 
alsof iemand daarvan moet worden overtuigd. Dat was onze argumen-
tatie ook niet, maar die hebt u duidelijk niet begrepen. Onze argumen-
tatie was dat u net het tegenovergestelde bereikt van wat u denkt te 
beogen.  
 
U hebt het over een wet die sinds 2014 bestaat en u zegt doodleuk dat 
ze werkt omdat er sindsdien twee veroordelingen zijn geweest. Een 
daarvan betrof een reactie van een dronken man tegen een politie-
agente. De andere handelde over Hoeyberghs, die we normaal gezien 
zouden doodzwijgen, want dat is nu eenmaal iemand die niet goed is 
in zijn bovenkamer. U hebt hem een plezier gedaan: die mens wilde 
aandacht en zo kreeg hij ook aandacht. Dat is het enige wat u daarmee 
hebt bereikt. Dat, en heel veel mensen die voor de zoveelste keer het 
gevoel hebben dat we met een regering zitten die de vrije mening 
steeds meer wil inperken, en die dus nog harder in een andere richting 
zullen denken. Dat is wat u hebt bereikt.  
 
Mocht u het menen met de strijd tegen seksisme en die wat minder 
dogmatisch willen aangaan dan u met elke strijd doet, dan zou u bereid 
zijn om deze wetten niet alleen te evalueren, maar er ook alle onder-
zoeken voor te gebruiken. Ik herhaal: alle onderzoeken, dus bijvoor-
beeld ook dat van Jogchum Vrielink, die echt niet in ons kamp zit en 
die heel duidelijk stelt dat het een averechtse wet is die er net voor 

15.05  Valerie Van Peel (N-VA): Si 

la haine était punissable, la secré-
taire d'État pourrait bien être con-
damnée elle-même pour ses der-
niers propos. Elle ne peut appa-
remment pas supporter le fait que 
les femmes n'adhèrent pas toutes 
de manière aussi dogmatique à 
son soi-disant féminisme. Nul ne 
doute que le sexisme existe, le pro-
blème est que ses remèdes ne 
marchent pas. 
 
Selon la secrétaire d'État, la loi 
fonctionne bel et bien, étant donné 
que deux condamnations ont déjà 
été prononcées. La première con-
damnation portait sur la réaction 
d'un homme ivre à l'égard d'une 
policière. Par l'autre condamna-
tion, on a fait une fleur à M. Jeff 
Hoeyberghs, qui a ainsi obtenu l'at-
tention à laquelle il aspirait tant. 
Par ailleurs, cela donne l'impres-
sion à encore plus de personnes 
que le gouvernement entend res-
treindre la liberté d'expression, ce 
qui les incite encore davantage à 
regarder dans l'autre direction. 
 
Si la secrétaire d'État était un peu 
moins dogmatique, elle prendrait 
en considération toutes les études 
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zorgt dat het probleem vergroot.  
 
Als u durft zeggen van een wet die in 2017 is gemaakt op basis van de 
vervelende zaken die vrouwen dagelijks op straat moeten meemaken, 
dat die geslaagd is, omdat Jeffke Hoeyberghs vijf jaar uit zijn rechten 
ontzet is, dan wil ik met u straks eens door Brussel lopen en aan al die 
vrouwen vragen hoeveel veiliger ze daarvan geworden zijn.  
 
Dat zou uw doel moeten zijn. Niet uw dogmatisch gelijk halen, want 
daar hebt u in uw antwoord weer heel duidelijk notie van gegeven. 
 

pour évaluer la loi sur le sexisme. 
Elle examinerait alors également 
l'étude de quelqu'un comme Jog-
chum Vrielink, dans laquelle il est 
très clairement indiqué que cette loi 
est contre-productive et aggrave 
justement les problèmes. 
 
En son temps, cette loi a été ins-
taurée pour lutter contre l'intimida-
tion des femmes en rue. La secré-
taire d'État devrait peut-être de-
mander à des femmes de Bruxelles 
dans quelle mesure elles se sen-
tent plus en sécurité après la con-
damnation de Jeff Hoeyberghs. Tel 
devait pourtant être le but. La se-
crétaire d'État préfère toutefois se 
donner raison de façon dogma-
tique.  
 

Moties 
Motions 
 
De voorzitster: Tot besluit van deze bespreking werden volgende moties ingediend. 
En conclusion de cette discussion les motions suivantes ont été déposées. 
 
Een eerste motie van aanbeveling werd ingediend door mevrouw Barbara Pas en luidt als volgt: 
"De Kamer, 
gehoord de interpellaties van de dames Barbara Pas en Valerie Van Peel 
en het antwoord van de staatssecretaris voor Gendergelijkheid, Gelijke Kansen en Diversiteit, toegevoegd 
aan de minister van Mobiliteit, 
- gelet op de veroordeling in eerste aanleg van de heer Jeff Hoeyberghs waarbij onfatsoenlijke uitspraken 
werden weggezet als "aanzetten tot haat en discriminatie"; 
- overwegende dat zulke gerechtelijke uitspraken ingaan tegen het fundamentele recht op vrijheid van me-
ningsuiting; 
- gelet op de scherpe reacties op de veroordeling uit zowel politieke als academische hoek; 
- gelet op het pleidooi uit academische hoek om de zogenaamde ‘seksismewet’ af te schaffen omdat deze 
veel te ruim interpreteerbaar is, wat leidt tot rechtsonzekerheid; 
- overwegende dat het toepassingsgebied van de seksismewet haar doel voorbij schiet; 
vraagt de regering 
- de seksismewet zoals die vandaag bestaat af te schaffen of minstens het toepassingsgebied ervan dras-
tisch in te perken; 
- alle bestaande wetgeving die het recht op vrije meningsuiting ondermijnt te analyseren en waar nodig het 
toepassingsgebied ervan duidelijker af te bakenen." 
 
Une première motion de recommandation a été déposée par Mme Barbara Pas et est libellée comme suit: 
"La Chambre, 
ayant entendu les interpellations de Mmes Barbara Pas et Valerie Van Peel 
et la réponse de la secrétaire d'État à l'Égalité des genres, à l'Égalité des chances et à la Diversité, adjointe 
au ministre de la Mobilité, 
- eu égard à la condamnation en première instance de M. Jeff Hoeyberghs, dont les propos indécents ont 
été considérés comme relevant de "l’incitation à la haine et à la discrimination"; 
- considérant que de telles décisions judiciaires vont à l’encontre du droit fondamental à la liberté d’expres-
sion; 
- eu égard aux vives réactions que cette condamnation a suscitées tant dans le monde politique que dans le 
milieu universitaire; 
- eu égard au plaidoyer du monde académique visant à abroger la loi sur la lutte contre le sexisme parce 
qu’elle est beaucoup trop largement sujette à interprétation, ce qui entraîne une insécurité juridique; 
- considérant que le champ d’application de la loi sur la lutte contre le sexisme manque son objectif; 
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demande au gouvernement 
- d’abroger la loi sur la lutte contre le sexisme sous sa forme existante ou, du moins, de restreindre substan-
tiellement son champ d’application; 
- de soumettre à une analyse toute législation existante portant atteinte au droit à la liberté d’expression et, 
le cas échéant, d’en délimiter plus clairement le champ d’application." 
 
Een tweede motie van aanbeveling werd ingediend door mevrouw Valerie Van Peel en luidt als volgt: 
"De Kamer, 
gehoord de interpellaties van de dames Barbara Pas en Valerie Van Peel 
en het antwoord van de staatssecretaris voor Gendergelijkheid, Gelijke Kansen en Diversiteit, toegevoegd 
aan de minister van Mobiliteit, 
- overwegende artikel 10 van het EVRM dat de vrijheid van meningsuiting waarborgt; 
- overwegende artikel 19 van de Grondwet dat de vrijheid van meningsuiting waarborgt; 
- overwegende dat artikel 2 van de wet van 22 mei 2014 ter bestrijding van seksisme in de openbare ruimte 
en tot aanpassing van de wet van 10 mei 2007 ter bestrijding van discriminatie teneinde de daad van discri-
minatie te bestraffen een dermate ruime delictsomschrijving bevat dat bijna iedere belediging hieronder kan 
vallen en dus in ruime mate ingrijpt op de vrije meningsuiting; 
- overwegende bepaald wetenschappelijk onderzoek dat aantoont dat de doelstellingen van antidiscrimina-
tiewetten niet bereikt worden en dat de wetten zelfs negatieve neveneffecten ressorteren; 
- overwegende de noodzaak de vrijheid van meningsuiting te garanderen; 
- overwegende de noodzaak gelijke kansen te garanderen; 
- overwegende de nood, in een democratische samenleving, aan sereniteit, proportionaliteit en subsidiariteit 
in kwesties aangaande de vrijheid van meningsuiting en gelijke kansen; 
- overwegende enkele recente rechterlijke uitspraken met betrekking tot beperkingen op de vrijheid van me-
ningsuiting; 
- overwegende de beleidsnota van 29 oktober 2021 van staatssecretaris Schlitz, waarin het volgende staat: 
"Net dat gebrek aan duidelijkheid bemoeilijkt de taak van de rechter die moet bepalen of er sprake is van 
een misdrijf en een schending van de wetten op het seksisme"; 
vraagt de regering 
- een globale evaluatie te maken van de geldende antidiscriminatiewetten, gebaseerd op wetenschappelijk 
onderzoek; 
- een debat te organiseren over de wenselijkheid van de wet van 22 mei 2014 ter bestrijding van seksisme, 
dan wel een duidelijker afgebakend misdrijf; 
- daaruit volgend voorstellen tot verbetering te doen en/of te overwegen." 
 
Une deuxième motion de recommandation a été déposée par Mme Valerie Van Peel et est libellée comme 
suit: 
"La Chambre, 
ayant entendu les interpellations de Mmes Barbara Pas et Valerie Van Peel 
et la réponse de la secrétaire d'État à l'Égalité des genres, à l'Égalité des chances et à la Diversité, adjointe 
au ministre de la Mobilité, 
- considérant l’article 10 de la CEDH qui garantit la liberté d’expression; 
- considérant l’article 19 de la Constitution qui garantit la liberté d’expression; 
- considérant que l’article 2 de la loi du 22 mai 2014 tendant à lutter contre le sexisme dans l'espace public 
et modifiant la loi du 10 mai 2007 tendant à lutter contre la discrimination afin de pénaliser l'acte de discrimi-
nation, contient une définition tellement large du délit qu’elle peut s’appliquer à pratiquement toute insulte et 
touche dès lors, dans une large mesure, à la liberté d'expression; 
- considérant certaines études scientifiques montrant que les objectifs des lois antidiscrimination ne sont pas 
atteints et que ces lois ont même des effets collatéraux négatifs; 
- considérant la nécessité de garantir la liberté d’expression; 
- considérant la nécessité de garantir l’égalité des chances; 
- considérant la sérénité, la proportionnalité et la subsidiarité dont a besoin une société démocratique dans 
les questions relatives à la liberté d’expression et à l’égalité des chances; 
- considérant certaines décisions judiciaires récentes en matière de restrictions de la liberté d'expression; 
- considérant la note de politique générale du 29 octobre de la secrétaire d’État Schlitz, stipulant que: "C’est 
précisément ce manque de clarté qui complique la tâche du juge lorsqu’il ou elle doit décider s’il est question 
d’un délit et d’une violation des lois sur le sexisme"; 
demande au gouvernement 
- de procéder, sur la base d’études scientifiques, à une évaluation globale des lois antidiscrimination en 
vigueur; 
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- d’organiser un débat sur le caractère opportun de la loi du 22 mai 2014 tendant à lutter contre le sexisme 
ou une infraction plus clairement définie; 
- d’élaborer et/ou d’envisager des propositions d'amélioration résultant de ce débat." 
 
Une motion pure et simple a été déposée par Mmes Maggie De Block et Melissa Depraetere et MM. Wouter 
De Vriendt, Servais Verherstraeten, Ahmed Laaouej et Benoît Piedboeuf. 
Een eenvoudige motie werd ingediend door de dames Maggie De Block en Melissa Depraetere en de heren 
Wouter De Vriendt, Servais Verherstraeten, Ahmed Laaouej en Benoît Piedboeuf. 
 

15.06  Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen): Madame la présidente, je 

demande l'urgence pour le vote de la motion pure et simple. (Assenti-
ment) 
 

15.06  Gilles Vanden Burre 

(Ecolo-Groen): Ik vraag de urgentie 
voor de stemming over de eenvou-
dige motie. (Instemming) 
 

De voorzitster: Over de moties zal later worden gestemd. De bespreking is gesloten. 
Le vote sur les motions aura lieu ultérieurement. La discussion est close. 
 

16 Samengevoegde interpellaties van 

- Yngvild Ingels aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen) over "De 
lering die men 6 maanden na de overstromingen uit deze ramp had moeten trekken" (55000232I) 
- Vanessa Matz aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen) over "De 
oprichting van een leercommissie" (55000233I) 
- Nabil Boukili aan Annelies Verlinden (Binnenlandse Zaken en Institutionele Hervormingen) over "De 
situatie na de overstromingen" (55000234I) 

16 Interpellations jointes de 

- Yngvild Ingels à Annelies Verlinden (Intérieur et Réformes institutionnelles) sur "Les enseignements 
à tirer des inondations, 6 mois après la catastrophe" (55000232I) 
- Vanessa Matz à Annelies Verlinden (Intérieur et Réformes institutionnelles) sur "La mise sur pied 
d'une commission d'apprentissage" (55000233I) 
- Nabil Boukili à Annelies Verlinden (Intérieur et Réformes institutionnelles) sur "Le suivi des inonda-
tions" (55000234I) 
 

16.01  Yngvild Ingels (N-VA): Mevrouw de voorzitster, mevrouw de 

minister, collega's, mijn vorige interpellatie over dit thema dateert van 
eind oktober. Ik vroeg u toen of u kennis had genomen van het rapport 
besteld door de Waalse regering van 8 oktober. Het ging voornamelijk 
over het hoofdstuk dat ook heel wat federale aspecten aanbelangt. Ik 
vroeg u naar een stand van zaken van de leercommissie die u zelf had 
aangekondigd enkele dagen na de ramp.  
 
U antwoordde toen dat het absoluut van belang was om de nodige les-
sen te trekken, u herhaalde dat nog eens, maar dat het Waalse rapport 
slechts een voorlopig document was en dat u rustig en doordacht te 
werk wenste te gaan. Over de leercommissie zei u toen dat de aanbe-
steding lopende was.  
 
Vandaag, zes maanden na de ramp, sta ik hier terug. Ondertussen is 
het tweede deel van de studie, besteld door de Waalse regering, op-
geleverd. Het rapport van begin december bevat een heel aantal aan-
bevelingen, ook over federale zaken. Is daarmee het werk van de 
Waalse regering afgelopen? Zeer zeker niet, er is ook nog de parle-
mentaire onderzoekscommissie en men moet nu ook nog bekijken, met 
de aanbevelingen, wat men prioritair gaat behandelen, hoe men die 
lessen gaat integreren en welke timing er moet opgezet worden. Is het 
werk af? Neen, natuurlijk niet, maar men heeft reeds een basis om op 
te werken.  
 
Uw aangekondigde leercommissie is er vandaag echter nog steeds 
niet. Ik vind dat ongelooflijk. U zei zelf dat u heel veel belang hecht aan 
de getrokken lessen en dat u die leercommissie zou organiseren. Ik 

16.01  Yngvild Ingels (N-VA): À la 

suite de ma précédente interpella-
tion d'octobre, je reviens six mois 
après la catastrophe. Entre-temps, 
le gouvernement wallon a finalisé 
un deuxième rapport, qui contient à 
nouveau de nombreuses recom-
mandations pour le fédéral. Néan-
moins, la commission d'apprentis-
sage fédérale annoncée par la mi-
nistre n'a toujours pas eu lieu. Les 
citoyens attendent une réponse et 
il est clair que nos structures de 
gestion de crise doivent être éva-
luées en profondeur. La ministre a 
empêché la création d'une com-
mission d'enquête, ainsi d'une 
commission parlementaire spé-
ciale, car sa commission d'appren-
tissage allait tirer toutes les leçons 
pertinentes. Elle travaillerait en 
toute indépendance et le Parle-
ment y jouerait un rôle. 
 
J'ai demandé, en son temps, 
qu'une liste de quick wins puisse 
être établie en vue de résoudre les 
principaux problèmes avant qu'une 
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begrijp echt niet waarom dat zo lang moet duren. De mensen verwach-
ten een antwoord. En niet alleen de mensen verwachten een antwoord, 
ook onze crisisstructuren hebben echt wel nood aan een grondige eva-
luatie.  
 
Ik til daar zwaar aan. Ik neem u even mee naar de commissievergade-
ring van 1 september. De commissie was ‘vervroegd’ samengeroepen. 
Vervoegd moet hier tussen aanhalingstekens, want wij hebben enkele 
weken moeten wachten voor wij onze vragen konden stellen. Daar 
werd toen gezegd dat een onderzoekscommissie of een bijzondere 
parlementaire commissie eigenlijk niet nodig was. De meerderheid 
vond dat niet nodig, want de leercommissie zou dat zeker en vast op-
vangen. Er zou iets komen, iets onafhankelijks en het Parlement zou 
daarin ook zijn deel kunnen doen.  
 
In diezelfde commissie stelde ik op 1 september voor om dan tenmin-
ste te werken met een lijst van quick wins. Welke zaken moeten we 
prioritair bekijken? Bij een nieuwe ramp hadden we toch al iets waarop 
gewerkt was. U was daar redelijk vatbaar voor, ook de collega's van de 
meerderheid waren daar vatbaar voor. Een aantal weken later zei u dat 
die quick wins toch niet zo eenvoudig waren. Alles is immers gerela-
teerd aan elkaar. Ondertussen zijn er zes maanden verstreken en die 
leercommissie moet nog altijd van start gaan. We weten allemaal dat 
we lessen moeten trekken uit crisissen. Het blijft echter echt een pro-
blematisch gegeven en dat is niet de eerste keer. In de coronacommis-
sie hebben we het ook gezien. Tijdens de hoorzittingen hebben heel 
wat experts gezegd dat we uit de eerste golf eigenlijk veel te weinig 
lessen hebben getrokken voor de tweede en andere golven.  
 
Rond de aanbevelingen van de parlementaire onderzoekscommissie 
van 22 maart is al heel wat gebeurd. Er is ons beloofd om ons tegen 
vorige zomer een tabel te bezorgen met de stand van zaken van alle 
aanbevelingen. Ondertussen zijn we zes maanden later en hebben we 
die tabel ook nog niet gehad. Hoe kunnen we dat dan verder opvolgen?  
 
Ik klaag hier echt wel een algemeen gebrek aan sérieux aan om zaken 
structureel aan te pakken en hier te komen met inhoud. Ik had hier veel 
liever met u gediscussieerd over inhoud van aanbevelingen en niet 
over wanneer we van start kunnen gaan. Het is absoluut de plicht van 
iedereen, en zeker van u, om met open blik een evaluatie te maken. 
Het woord evaluatie jaagt sommige mensen al schrik aan. Ik zou het 
misschien een reflectieperiode kunnen noemen of een feedback. We 
zullen geen mensen evalueren, maar systemen.  
 
Het is niet voldoende om gewoon aanbevelingen te formuleren. Er 
moeten prioriteiten aan worden toegekend. Er moet een trekker wor-
den opgezet, een dienst of een organisatie die bepaalde dingen echt 
moet vastpakken. Dan moeten we al die lessen integreren in be-
staande structuren en processen. Men moet daar echt mee aan de 
slag. Het is daarbij geenszins de bedoeling om schuldigen of zonde-
bokken aan te duiden. Dat wordt in het vakjargon blameless leren ge-
noemd. Dat gaat over het open debat, niet over wie wat toen heeft fout 
gedaan en welke informatie is gegeven. Blameless leren, bekijkt wat 
er goed en niet goed liep, wat er verbeterd moet worden, wat de prio-
riteiten zijn, tegen wanneer dat gedaan moet worden en hoe dat ver-
spreid moet worden. Heel veel mensen doen heel goede zaken binnen 
hun eigen discipline of dienst, maar het raakt niet ingebed binnen het 
grotere systeem.  
 

nouvelle catastrophe n'arrive. Tant 
la ministre que le gouvernement 
étaient favorables à cette idée, 
mais ils m'ont fait savoir quelques 
semaines plus tard qu'il était diffi-
cile d'obtenir des améliorations ra-
pides étant donné que chaque as-
pect était lié aux autres. 
 
Il est important de tirer des ensei-
gnements des crises. Je constate 
cependant, d'une façon générale, 
un manque de sérieux et une inca-
pacité à résoudre les problèmes de 
manière structurelle et à présenter 
des éléments concrets à la 
Chambre. La ministre doit réaliser 
une évaluation en faisant preuve 
d'une grande ouverture d'esprit. 
Elle doit évaluer les systèmes et 
non les personnes. Formuler des 
recommandations ne suffit pas; il 
faut se les approprier et veiller à ce 
que le système global fonctionne. 
 
C'est pourquoi un changement ra-
dical de culture s'impose. À pré-
sent, tout le monde semble adopter 
une posture défensive, empêchant 
ainsi toute évaluation objective et 
équitable. Nous les Belges avons 
souvent tendance à passer à 
l'ordre du jour et à aborder la crise 
suivante en étant tout aussi peu 
préparés. 
 
Quand la commission d'apprentis-
sage va-t-elle enfin débuter? Pour-
quoi cela a-t-il pris si longtemps? 
En quoi sa mission consistera-t-
elle concrètement? Quelle sera sa 
composition? Comment le Parle-
ment y sera-t-il associé? Quel ré-
sultat la ministre attend-elle et dans 
quel délai? Qu'est-ce qui a déjà été 
réalisé entre-temps? Les directives 
d'évacuation qui ont semé une cer-
taine confusion ont-elles déjà été 
examinées? Les procédures ont-
elles déjà été remaniées? 
 
La ministre est-elle d'accord pour 
dire que nous avons besoin d'une 
culture du débriefing ouverte, sans 
chercher de coupables, mais en se 
concentrant sur les solutions? 
Comment entend-elle l'encoura-
ger?  
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Daarom is een absolute cultuurverandering nodig. Mensen op het ter-
rein zeggen: als wij een evaluatie van ons eigen functioneren moeten 
maken, doen we dat wel, maar we durven niet te kritisch te zijn over 
onze partnerdiensten, want als wij kritisch zijn, zullen zij op hun beurt 
ook kritisch zijn. Men krijgt dus een soort egelstelling, waarin een ob-
jectieve, eerlijke evaluatie onmogelijk blijkt. 
 
We moeten ook toegeven dat wij Belgen daar snel overheen stappen. 
Men zegt: het is gepasseerd, er is heel wat fout gelopen, maar terug 
naar de orde van de dag, terug naar de volgende crisis. Dat moet er 
echt uit. 
 
Ik voorspel dat u zult zeggen dat er al van alles is gebeurd. Zelfs al 
hebben we nog geen leercommissie, ik ben ervan overtuigd dat heel 
wat diensten al van alles hebben opgeleverd. Dat bedoel ik echter niet 
met een echte evaluatie. Dat is niet voldoende. U weet dat als we echte 
lessen willen trekken, we het over een andere boeg moeten gooien. 
 
Daarom heb ik de volgende vragen. 
 
Kunt u mij vertellen wanneer de leercommissie echt van start gaat en 
waarom het zo lang geduurd heeft? Wat zal de concrete opdracht zijn? 
Hoe zal die commissie worden samengesteld? Op welke manier zal 
het Parlement worden betrokken, want dat is ons beloofd? Welk resul-
taat verwacht u en tegen welke timing? 
 
Kunt u ons ook vertellen wat er in afwachting van de leercommissie 
ondertussen al is gebeurd? Welke zaken zijn al aangepakt? Ik denk 
bijvoorbeeld aan de evacuatie. Wij weten allemaal dat de informatie 
aan de getroffen bevolking allesbehalve optimaal is verlopen, zeker 
met betrekking tot de evacuatie. Bepaalde mensen kregen het bericht 
om thuis te blijven. Anderen kregen het bericht om te vertrekken. De 
gouverneur beslist om te evacueren. De burgemeesters zeggen: de 
mensen mogen zelf kiezen. 
 
Wat is daar ondertussen gebeurd? Dat is toch van primordiaal belang. 
Er kan morgen een crisis zijn, een overstroming of iets anders, waarbij 
we ook moeten evacueren. Is dat proces ondertussen herbekeken en 
herwerkt? 
 
En dan mijn laatste vraag, bent u het met mij eens dat we absoluut 
moeten streven naar een open debriefingcultuur, veel opener dan van-
daag, zonder schuldigen aan te duiden? Hoe kijkt u daarnaar en hoe 
wilt u dat stimuleren? 
 

16.02  Vanessa Matz (cdH): Madame la présidente, madame la mi-

nistre, ce n'est évidemment pas de gaieté de cœur que, ce soir, on 
vous fait revenir pour solliciter une interpellation. Si tel est le cas, c'est 
qu'il y a véritablement urgence. On vous le disait déjà au mois de sep-
tembre. On vous l'a répété lors d'une autre séance et on vous l'a en-
core répété au travers d'une interpellation en octobre dernier. Demain, 
cela fera six mois. C'est à la fois très long et très court. Mais six mois, 
c'est extrêmement long pour mettre en œuvre ce que vous deviez faire. 
Or, jusqu'à présent, nous n'avons pas vu grand chose arriver, malgré 
vos engagements sur ce dossier. 
 
Si on vous fait revenir ce soir, c'est non seulement parce qu'il y a ur-
gence mais c'est aussi dû au fait qu'il y a, derrière ces interpellations, 
des hommes et des femmes qui continuent d'être plongés dans une 

16.02  Vanessa Matz (cdH): Als 

we u vanavond doen terugkomen, 
dan is dat omdat het vijf voor twaalf 
is. Morgen is het zes maanden ge-
leden dat de overstromingen 
plaatsvonden. Ondanks uw belof-
ten hebben we niet veel resultaat 
gezien. 
 
Sommige mensen verkeren nog 
steeds in nood en wachten op een 
antwoord om huisvesting te vinden, 
de verzekering aan te spreken, ad-
ministratieve stappen te onderne-
men, maar ook om te begrijpen wat 
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détresse profonde, en plein hiver, dans l'humidité et le froid, et qui at-
tendent toujours aujourd'hui des réponses, non seulement dans l'im-
médiateté de trouver un logement, d'activer les assurances, de faire 
les démarches administratives nécessaires mais aussi, sur le plus long 
terme, de se demander ce qu'il s'est passé. 
 
Alors, il ne s'agit pas de dire que c'est la faute de l'un ou que l'autre n'a 
pas fait cela, etc. mais plutôt d'essayer de leur apporter une réponse 
en leur disant qu'il y a peut-être eu, sûrement, un manque de coordi-
nation des services. Il y a eu une absence d'information et une non-
évacuation – je vous ai d'ailleurs interpellée très fort sur ce point la fois 
dernière –, c'est-à-dire une non-exécution, de ces arrêtés qui avaient 
été pris par le gouverneur. Or, je rappelle que, dans cette mission, c'est 
comme si c'était vous qui agissiez. Il n'y a donc pas eu ces évacuations 
qui ont été très tardives mais qui avaient été sollicitées par arrêté dans 
certaines régions. 
 
Si nous vous faisons revenir ce soir, c'est parce que le désarroi est 
vraiment profond. Je sais que vous vous êtes rendue sur place, comme 
plusieurs membres du gouvernement à l'époque, mais je vous invite 
encore, comme je l'avais fait la dernière fois, à venir dans notre région. 
Vous vous rendrez compte qu'à Trooz, notamment, à Pepinster, à Ver-
viers, dans les régions les plus sinistrées, il reste énormément de per-
sonnes dans le plus grand désarroi. 
 
Ce n'est pas une sombre intervention politique que j'ai envie de faire 
ce soir, ni de fustiger ou de clouer quelqu'un au pilori. Cela ne fera pas 
avancer le débat, et cela n'aidera pas les gens sur place. Si j'ai choisi 
de faire cette interpellation ce soir, et de vous demander de revenir, 
c'est véritablement pour ces gens. En effet, tous les jours, je reçois des 
messages disant: "Vanessa, comment peut-on régler ce problème-là?" 
Encore il y a un quart d'heure, une école était dans le plus grand dé-
sarroi parce que cela ne suit pas au niveau des réparations, des pein-
tures, des aménagements. Vous allez me dire que vous n'êtes pas res-
ponsable de l'école. Mais personne ne gagne en disant: "Ce n'est pas 
moi, c'est l'autre." 
 
Je vous invite à entendre ces interpellations ce soir. Le but n'est pas 
de vous titiller politiquement, mais nous devons remplir ce rôle en tant 
que mandataires, dans l'espoir que vous apporterez une réponse. 
 
La Commission d'apprentissage n'a toujours pas été instituée. Vous 
parliez du 15 décembre. Nous sommes à la mi-janvier – et nous 
sommes donc très en retard. Nous trouvions déjà tardive l'élaboration 
d'un cahier des charges pour commander des études, dont nous con-
naissions par avance certaines conclusions. Ce l'est encore plus main-
tenant. 
 
Qu'en est-il de cette réforme de la Protection civile qui a été sollicitée 
et votée sous forme de résolution par le Parlement? Il y avait été de-
mandé de revoir la réforme qui fut mal menée sous la précédente légi-
slature. 
 
Vous vous étiez également engagée à mettre rapidement sur pied de 
petites évaluations en vue d'un meilleur fonctionnement, parce que 
cela pourrait recommencer dans un mois. La semaine dernière, 
d'énormes intempéries sont réapparues en province de Liège. Je vous 
assure que les gens avaient peur. Où en êtes-vous dans toutes ces 
évaluations? Nous attendons des réponses, non pour nous, mais pour 
les habitants. Je vous remercie. 

er gebeurd is.  
 
We moeten niet met de beschuldi-
gende vinger naar iemand wijzen, 
maar we moeten spreken over het 
gebrek aan coördinatie van de 
diensten, het ontbreken van infor-
matie, het niet overgaan tot evacu-
aties waartoe in bepaalde regio's 
nochtans per besluit was opgeroe-
pen. 
 
U hebt net als andere leden van de 
regering de plaats des onheils be-
zocht, maar ik nodig u uit om naar 
Trooz, Pepinster of Verviers te ko-
men, waar er nog talrijke personen 
in de grootste ontreddering verke-
ren. 
 
Ik wil met mijn interpellatie een ant-
woord bieden aan de mensen die 
me dagelijks berichten sturen in 
verband met concrete problemen, 
zoals een school die niet weet waar 
te beginnen op het stuk van her-
stelwerkzaamheden, herinrichting, 
enz. U zult me zeggen dat dat niet 
tot uw bevoegdheden behoort, 
maar niemand is gebaat bij een 
zwartepietenspel met bevoegdhe-
den.  
 
Het is onze taak als volksvertegen-
woordigers om een antwoord van u 
te eisen. De leercommissie, die op 
15 december van start had moeten 
gaan, is nog steeds niet geïnstal-
leerd. We vonden al dat het lasten-
boek om de studies te bestellen te 
lang op zich liet wachten. Dat is nu 
nog meer het geval. 
 
Er werd een resolutie goedgekeurd 
waarin gevraagd werd om de her-
vorming van de Civiele Bescher-
ming tegen het licht te houden. Hoe 
staat het daarmee? 
 
U had beloofd om kleine evaluaties 
op touw te zetten om de werking te 
verbeteren, aangezien dergelijke 
gebeurtenissen zich opnieuw kun-
nen voordoen, zoals vorige week in 
de provincie Luik. Hoe staat het 
daarmee?  
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16.03  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Madame la présidente, madame la 

ministre, vous êtes présente ici ce soir pour répondre à des interpella-
tions au sujet des inondations que notre pays a connues durant l'été 
dernier.  
 
Hasard du calendrier, aujourd'hui, à 20 heures, une émission consa-
crée à l'état de la situation six mois après ces inondations a été diffusée 
sur la RTBF.  
 
Permettez-moi de vous donner un exemple qui a été cité dans cette 
émission. À Ensival se trouve la maison de Charlotte qui est toujours 
sinistrée. Les travaux n'ont pas commencé. Charlotte a reçu au total 
7 500 euros alors que rien que pour sa chaudière, elle a dû payer 
6 000 euros, auxquels s'ajoute un montant de 2 500 euros pour l'élec-
tricité. Elle doit, en plus, encore payer son prêt hypothécaire ainsi que 
le loyer du container dans lequel elle est abritée en attendant que les 
travaux de réparation de sa maison soient effectués.  
 
Ironie du sort, les sinistrés relogés dans un container qui doivent payer 
leur prêt hypothécaire pour leur maison sinistrée doivent payer un 
loyer. La situation dans laquelle se trouvent certains de nos conci-
toyens après ces inondations relève purement et simplement de l'indé-
cence totale!  
 
Les choses auraient dû avancer le lendemain des inondations, mais 
force est de constater que rien n'avance. À l'époque, nous avions pro-
posé l'établissement d'une commission d'enquête pour creuser l'affaire 
et examiner ce qui n'a pas fonctionné ou été respecté ce, afin de trou-
ver des solutions et donner des réponses à nos concitoyens. Et cette 
demande de commission d'enquête a été balayée par ce Parlement. 
Et vous-même, vous l'avez refusée sous prétexte qu'elle était super-
flue, qu'on allait faire une commission d'apprentissage pour apprendre 
de cette expérience. Elle est où cette commission, madame la mi-
nistre? Six mois plus tard, où est-elle? Qu'a-t-on entrepris depuis six 
mois? Nous sommes venus avec une multitude d'alternatives, de de-
mandes, d'idées constructives dans l'intérêt de la population car c'est 
de cela qu'il s'agit aujourd'hui. Il ne s'agit pas de la politique politi-
cienne, de combat politique. Il s'agit de la vie et du sort des citoyens 
qui souffrent depuis six mois et rien n'a été fait! 
 
Dès lors, j'ignore comment vous interpréter le mot "urgence". Mais 
quand nous vous avons interpellé en septembre, nous avons déjà évo-
qué la situation d'urgence, nous avons déjà évoqué les dizaines de 
messages que nous recevons tous les jours des sinistrés qui appellent 
à l'aide, qui appellent à une action gouvernementale et rien n'a été fait.  
 
Nous attendons toujours les réponses aux questions posées il y a 
quelques mois. 
 
L'IRM n'était pas abonné au système européen de sensibilisation aux 
inondations au moment des inondations de juillet. Est-ce le cas aujour-
d'hui? L'IRM ne peut prévenir d'une catastrophe que douze heures 
avant quelle n'advienne. Est-ce possible aujourd'hui de le faire plus 
tôt? 
 
Il n'y a pas de plan fédéral d'évacuation. Ce sont les bourgmestres ou 
les gouverneurs qui décident d'annoncer les évacuations, ce qui pro-
voque une grande désorganisation. Il n'y a pas d'unité de commande-
ment dans l'aide apportée. La phase fédérale était trop courte (du 

16.03  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 

Precies vandaag belichtte de 
RTBF in een reportage het dossier 
van een slachtoffer uit Ensival. De 
dame in kwestie kreeg 7.500 euro, 
wat zelfs al te weinig was om de 
eerste kosten te dekken. Boven-
dien moet ze de huur van de con-
tainer betalen waarin ze nu gehuis-
vest is, in afwachting van de her-
stellingen aan haar woning. O iro-
nie! De toestand waarin onze me-
deburgers na deze overstromingen 
moeten overleven, is stuitend! 
 
Wij hebben indertijd voorgesteld 
een onderzoekscommissie op te 
richten die zou nagaan wat er alle-
maal verkeerd is gelopen, oplos-
singen zou zoeken en antwoorden 
zou aanreiken. Ons verzoek werd 
echter van de tafel geveegd door 
dit Parlement en door uzelf, met als 
voorwendsel dat er een leercom-
missie zou worden opgericht om le-
ring te trekken uit de gebeurtenis-
sen. Vandaag, zes maanden later, 
is er van een leercommissie nog 
steeds geen sprake. Wij hebben 
ideeën naar voren gebracht en tig 
concrete voorstellen gedaan. Dit 
zijn geen partijpolitieke spelletjes, 
het gaat hier om het leven en de 
toekomst van burgers die zwaar 
getroffen werden! 
 
Toen wij u in september interpel-
leerden, wezen we al op de urgen-
tie en de talloze hulpkreten van de 
slachtoffers aan het adres van de 
regering, maar er gebeurde niets. 
 
Is het KMI intussen geabonneerd 
op het European Flood Awareness 
System? Zal het in de toekomst 
binnen twaalf uur kunnen waar-
schuwen voor een ramp? 
 
Bij gebrek aan een federaal evacu-
atieplan moeten de burgemeesters 
of de gouverneurs dat op zich ne-
men, wat leidt tot desorganisatie. 
Er is geen eenheid van commando 
in de hulpverlening. De federale 
fase was te kort en er moest op-
nieuw een federale crisiscel wor-
den opgericht. Er is geen preven-
tieplan. Wat hebt u de voorbije zes 
maanden uitgericht? 
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15 au 26 juillet) puis on a relancé une cellule d'accompagnement fédé-
rale qui était de retour le 5 août. 
 
Il n'y a pas de plan de prévention non plus. J'ai consulté le site internet: 
le plan de prévention tient sur une page A4! Est-cela que méritent nos 
concitoyens qui ont souffert d'une catastrophe que le pays n'a jamais 
connue? Est-cela qu'on leur donne comme plan de prévention? Est-ce 
le travail qui a été fait depuis six mois? 
 
Quel est votre plan de prévention pour ce genre de catastrophe? 
Qu'avez-vous fait pendant six mois?  
 
Nous sommes interpellés tous les jours et je suis gêné de dire aux 
sinistrés que je ne peux rien faire de plus. Je leur dis que j'ai interpellé 
la ministre, que j'ai posé des questions, que j'ai fait des propositions de 
loi, que j'ai proposé une commission d'enquête. Que puis-je faire de 
plus puisque la ministre ne bouge pas? 
 
Madame la ministre, quel est votre plan pour répondre aux sinistrés qui 
sont dans cette situation depuis six mois? 
 

 
Elke dag moet ik gegeneerd ant-
woorden dat ik niet meer kan doen. 
Ik heb wetsvoorstellen opgesteld, 
ik heb een onderzoekscommissie 
voorgesteld. Maar de minister geeft 
geen krimp! Wat is uw plan om de 
nood van de getroffenen te leni-
gen?  
 

16.04 Minister Annelies Verlinden: Mevrouw de voorzitster, geachte 

leden, het is niet verkeerd belang te hechten aan een gedegen evalu-
atie en aan voorbereiding. Sta mij echter toe eerst iets anders te dui-
den. 
 
Wij zijn er wel degelijk geweest voor de slachtoffers van het noodweer 
van half juli 2021. De federale ondersteuningscel die wij in het leven 
hebben geroepen, blijft het Waals Gewest en de getroffen gemeenten 
ondersteunen bij de wederopbouw. Gisteren nog hebben de gouver-
neurs gesteld dat het bilan van zes maanden federale hulpverlening en 
de werking van het CAF indrukwekkend zijn. Uiteraard blijven tegelij-
kertijd de noden op het terrein groot. Dat is aartsmoeilijk voor de slacht-
offers en bijzonder schrijnend. 
 

16.04 Annelies Verlinden, mi-

nistre: Nous n'avons pas du tout 
manqué à l'appel pour aider les vic-
times. La Cellule d'appui fédéral 
(CAF) que nous avons mise sur 
place continue à soutenir la Région 
wallonne et les communes tou-
chées dans leurs efforts de recons-
truction. Hier encore, les gouver-
neurs ont déclaré que le bilan de 
six mois d'aide fédérale et le fonc-
tionnement de la CAF sont impres-
sionnants. 
 
En même temps, les besoins sur le 
terrain restent bien sûr importants. 
Pour les victimes, la situation est 
extrêmement difficile et particuliè-
rement pénible.  
 

J'ai expliqué le fonctionnement et les résultats de la Cellule d'appui 
fédérale (CAF) à plusieurs reprises au cours de ces derniers mois.  
 
Depuis le mois de décembre, la CAF a élargi son action pour soutenir 
les autorités locales notamment dans le cadre de la prévention et de la 
planification d'urgence, tout en restant mobilisable pour des opérations 
ponctuelles ou des urgences. En décembre, la CAF a ainsi poursuivi 
son partenariat avec les associations de bénévoles afin de transporter 
les déchets qui avaient été ramassés le long des cours d'eau. En con-
certation avec les communes concernées, la CAF a également réalisé 
l'inspection des tas de déchets résiduels afin d'aider la Région wal-
lonne, la SPAQUE, les communes et les intercommunales à trouver 
des solutions adéquates.  
 
En ce qui concerne la prévention, elle a participé à la mise en place 
d'une cellule d'évaluation régionale en cas de préalerte ou d'alerte de 
crue. Elle a réalisé, avec les bourgmestres concernés et les services 
des gouverneurs, un plan d'urgence hivernal 2021 relatif aux risques 
de crue sur les bassins de la Vesdre et de l'Ourthe. Ce travail servira 

Sinds december heeft de federale 
ondersteuningscel haar actieter-
rein uitgebreid om de lokale autori-
teiten te ondersteunen bij de pre-
ventie en de noodplanning, maar 
ze is inzetbaar gebleven voor drin-
gende operaties. Ze heeft haar 
partnerschap met de vrijwilligers-
verenigingen voor het afvoeren van 
het afval voortgezet en ze heeft het 
restafval geïnspecteerd om het 
Waalse Gewest, SPAQUE en de 
gemeenten te helpen oplossingen 
te vinden. Wat de preventie betreft, 
heeft ze meegewerkt aan de op-
richting van een gewestelijke eva-
luatiecel in geval van een voor-
alarm of alarm wegens overstro-
mingsgevaar. Ze heeft samen met 
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de base aux différentes recommandations en matière de gestion des 
inondations.  
 
Comme vous avez pu l'entendre, chers collègues, nous ne restons pas 
inactifs. Monsieur Boukili, je pense donc que vous vous trompez lors-
que vous dites que rien ne bouge ou que rien n'a été fait. Peut-être ne 
connaissez-vous pas la situation sur le terrain. Peut-être n'avez-vous 
pas connaissance des actions qui ont été menées. Mais il est faux de 
dire que l'on n'a rien fait.  
 
Par ailleurs, la Cellule d'appui fédérale mobilisée a fait et fait toujours 
ses preuves dans la période de reconstruction.  
 
Parallèlement, nous avons également œuvré à une meilleure intégra-
tion du hub logistique nationale en matière de planification d'urgence. 
Ce hub a été créé pour la gestion de la crise covid et pour les prépara-
tifs dans le cadre du Brexit. Grâce au hub, les moyens logistiques na-
tionaux nécessaires peuvent être répartis équitablement, en temps de 
crise, entre les différentes autorités locales qui en font la demande.  
 
Au sein du Centre de crise national, une première étude a été menée 
afin de déterminer comment une stratégie nationale commune d'éva-
cuation de masse peut être développée dans le cadre international.  
 
Monsieur Boukili, la fiche relative aux risques d'inondation publiée sur 
le site donne aux citoyens des conseils en matière de prévention et de 
réaction à avoir en cas d'inondation. Cette plate-forme propose égale-
ment des liens vers les divers organismes impliqués dans la gestion 
des inondations, mais ne fournit pas un aperçu complet de la préven-
tion. 
 
Cette fiche ne constitue donc, en aucun cas, une liste exhaustive de la 
préparation des autorités aux risques d'inondation ni un état des lieux 
de la planification d'urgence en Belgique.  
 

de burgemeesters en de gouver-
neurs een noodplan voor de winter 
van 2021 uitgewerkt met betrek-
king tot het gevaar voor overstro-
ming in de Vesder- en de Ourthe-
vallei, dat als basis zal dienen voor 
de aanbevelingen.   
 
We zitten niet stil. Mijnheer Boukili, 
misschien kent u de situatie en 
onze acties op het terrein niet. De 
federale ondersteuningscel heeft 
haar nut bewezen tijdens de we-
deropbouw.   
 
We hebben ook gewerkt aan een 
betere integratie van de nationale 
logistieke hub voor de noodplan-
ning. Via de hub kunnen de natio-
nale middelen verdeeld worden 
tussen de lokale autoriteiten die 
daarvoor een aanvraag indienen. 
Het Crisiscentrum heeft bestu-
deerd hoe een gemeenschappe-
lijke nationale massa-evacuatie-
strategie ontwikkeld kan worden in 
internationaal verband.  
 
De fiche in verband met de over-
stromingsrisico's, die op de website 
staat, bevat adviezen voor de bur-
gers en links naar organen die be-
trokken zijn bij het overstromings-
beheer.   
 
Het is geenszins een exhaustief 
document over de voorbereiding 
door de overheden of een stand 
van zaken van de noodplanning.  
 

Naast de acties die ik net vernoemde, is er het Paragonproject van het 
Crisiscentrum dat het huidige Incident and Crisis Management System 
zal vervangen en dat versneld zal worden uitgerold. Dat is belangrijk 
omdat het kan bijdragen aan de beeldvorming. De uitwisselbaarheid 
van informatie zal vergemakkelijkt worden via connecties met alle mo-
gelijke, beschikbare databronnen. 
 
Daarnaast, mevrouw Ingels, is één van de quick wins waarnaar we 
eerder hebben verwezen, dat BE-alert verder zal worden ontwikkeld 
en geoptimaliseerd. Op 6 januari heeft het Nationaal Crisiscentrum het 
BE-alertalarmeringssysteem opnieuw uitgetest, zoals het dat regelma-
tig doet. Op dat moment werd een recordaantal van meer dan 3,5 mil-
joen sms'en in heel Wallonië verstuurd. De resultaten van deze test 
worden geanalyseerd om het systeem nog performanter te maken en 
daarvoor moeten we inderdaad niet wachten op een hele analyse van 
de crisisstructuren. Dit zijn dingen waarmee we aan de slag zijn ge-
gaan en die op korte termijn zullen helpen om de situatie beter te ma-
ken. Bovendien zal tegen de zomer een nieuw, voordeliger contract 
van BE-alert worden aangeboden aan de steden en gemeenten waar-

Par ailleurs, le projet Paragon du 
Centre de crise national (NCCN), 
qui remplacera le système actuel, 
sera mis en place au pas de 
course. Les informations seront 
plus facilement échangées grâce à 
des connexions avec l'ensemble 
des sources de données dispo-
nibles. 
 
L'un des quick wins est la poursuite 
du développement et de l'optimisa-
tion de BE-Alert. Les résultats d'un 
test récent seront analysés pour 
rendre le système encore plus per-
formant. D'ici l'été, un contrat plus 
avantageux de BE-Alert sera pro-
posé aux villes et aux communes 
en vue d'une utilisation plus large. 
Le but est que l'ensemble des villes 
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door de kosten voor de gemeenten zullen dalen omdat de drempel ver-
laagd wordt om gebruik te kunnen maken van het systeem, wat dus 
ook tot een meer verspreid gebruik van het systeem aanleiding moet 
kunnen geven. Vandaag is al 86 % van de steden en gemeenten gea-
bonneerd. Het is de bedoeling ook door dat voordeligere contract om 
dat op korte termijn op te trekken tot 100 %. 
 
We werken dus verder en dat is geen eenvoudige opdracht. U weet dat 
we leven in een complex land en dat we rekening moeten houden met 
heel veel verschillende structuren, maar dat houdt ons niet tegen, om-
dat we momenten van introspectie en reflectie zoeken. Ik heb inder-
daad van bij het begin gezegd dat ik een groot belang hecht aan die 
gedegen evaluatie van de verschillende crisissen. De overstromings-
crisis was helaas één van de grootste, maar we hebben tot op heden 
samen de covidcrisis moeten doormaken, er is de cyberaanval ge-
weest op het netwerk van de FOD Binnenlandse Zaken en dergelijke 
meer. Het is ook zeker dat als we naar de toekomst kijken, de structuur 
voor crisisbeheer in een complex land als het onze het hoofd zal moe-
ten kunnen bieden aan een toenemend aantal crisissen. We zetten dus 
wel degelijk de nodige stappen. 
 
Mevrouw Ingels, wanneer u spreekt over een gebrek aan sérieux, vind 
ik dat ongepast. Ik neem er akte van, maar laat dat uiteraard voor uw 
rekening. Er zijn ook al evaluaties gebeurd van wat we gedaan hebben 
en wat er gebeurd is tijdens die overstromingen. Zoals u zeer goed 
weet, gebeurt er telkens een eerste beoordeling van de hulpverlening 
na de overstromingen door de verschillende betrokken disciplines na 
het eindigen van de federale fase met een zogenaamde hotwash. Het 
Crisiscentrum is momenteel bezig met een grondige debriefing. Zij 
doen dat niet alleen, zij werken samen met hun partners die betrokken 
waren bij het beheer van die crisis. 
 
Op korte termijn zal het Crisiscentrum een geïntegreerd rapport ople-
veren. Het is belangrijk dat ook het CAF gevraagd werd om daaraan 
deel te nemen, want op die manier kan ook worden gereflecteerd over 
de bevoegdheidsverdeling tussen de federale en de gewestelijke over-
heden inzake de organisatie van de hulpverlening na een crisis, maar 
mogelijk ook voor de uitwisseling van informatie, cruciaal in het beheer 
van een crisis. Ik ben ervan overtuigd dat een globale evaluatie van de 
verschillende onderdelen de overheden zal helpen om de noodplannen 
die zij elk op hun niveau hebben opgesteld en ook jaarlijks evalueren, 
aan te passen en de getrokken lessen erin te integreren. 
 
Verder ben ik in uitvoering van de stemming in het Parlement, door 
mevrouw Matz vernoemd, gestart met een evaluatie van de hervorming 
van de Civiele Bescherming. Sinds de hervorming, hoewel nog niet 
lang geleden, blijven er vragen rijzen over de toekomst en de rol van 
de Civiele Bescherming, over de mankracht, locatie, uitruktijden en de 
manier van organisatie. In de nasleep van de overstromingen zijn er 
heel wat verschillende ideeën gelanceerd omtrent de structuur van de 
Civiele Bescherming, de samenwerking met de brandweer, de hulpver-
leningszones en de centrale aansturing. Ik denk dat het belangrijk is 
om de verschillende ideeën die zijn opgedoken, samen te voegen en 
ermee aan de slag te gaan. Ik kan bevestigen dat die opdracht intussen 
loopt. Wetenschappers van de universiteiten van Luik en Hasselt zul-
len in de eerste plaats peilen naar de verwachtingen van de diverse 
partners, niet alleen de actoren op het terrein, maar uiteraard ook de 
betrokkenen en de mogelijke gebruikers van die dienstverlening. De 
startvergadering van die opdracht vond plaats in december en de eind-
conclusies, te verwachten in augustus, zullen ook worden voorgelegd 

et des communes utilise ce sys-
tème. 
 
Dans ce pays complexe, nous de-
vons tenir compte d'une grande va-
riété de structures différentes. J'at-
tache une grande importance à 
une évaluation sérieuse des diffé-
rentes crises. À l'avenir, la struc-
ture de gestion des crises devra 
pouvoir faire face à un nombre 
croissant de crises. Nous entrepre-
nons les démarches nécessaires à 
cet égard. 
 
Il est inconvenant que Mme Ingels 
parle de manque de sérieux. L'on a 
également déjà réalisé des évalua-
tions de nos actions et des événe-
ments au cours de ces inondations. 
Une première évaluation des se-
cours a lieu systématiquement 
après la fin de la phase fédérale 
dans le cadre d'un débriefing à 
chaud. Le NCCN procède actuelle-
ment à un débriefing approfondi 
avec les partenaires engagés dans 
la gestion de cette crise. Une éva-
luation globale des différentes enti-
tés des pouvoirs contribuera à 
adapter les plans d'urgence 
qu'elles ont établis chacune à leur 
niveau et qu'elles évaluent chaque 
année et à y intégrer les enseigne-
ments tirés de cette crise. 
 
J'ai commencé par une évaluation 
de la réforme de la Protection ci-
vile. À la suite des inondations, de 
nombreuses idées ont été lancées, 
notamment à propos de la struc-
ture. Il est important d'y donner 
suite. Des scientifiques des univer-
sités de Liège et de Hasselt vont en 
premier lieu sonder les attentes 
des différents partenaires. Les con-
clusions finales sont attendues 
en août, mais nul besoin d'attendre 
cette échéance pour débattre à in-
tervalles réguliers de l'état d'avan-
cement de cette étude. 
 
L'un des gains rapidement obte-
nus, sans avoir été pour autant une 
promenade de santé, est que nous 
avons pu prendre les mesures et 
les décisions nécessaires afin de 
pourvoir aux vacances au sein du 
cadre du personnel de la Protec-
tion civile. À cette fin, j'ai augmenté 
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aan het Parlement, maar ook vóór die datum zullen we geregeld kun-
nen spreken over de voortgang en uitkomst van dat onderzoek. 
 
Een van de quick wins, maar geen walk in the park, is dat we onder-
tussen de nodige stappen en beslissingen hebben kunnen nemen om 
ontbrekende functies in het personeelskader van de Civiele Bescher-
ming op te vullen. Wij hebben die vastgesteld bij mijn aantreden in ok-
tober 2020 en ik heb beslist om er een prioriteit van te maken om die 
te kunnen aanvullen. Het investeringsbudget voor de Civiele Bescher-
ming heb ik daartoe ook verhoogd met 1 miljoen euro. 
 
Dat is dus ook een oplossing op korte termijn om ervoor te zorgen dat 
er meer manschappen zijn bij de Civiele Bescherming en dat het kader 
wordt ingevuld, zodat die ook kunnen worden ingezet in crisistijden.  
 
Wat de leercommissie Overstromingen betreft, hebben we een over-
heidsopdracht gelanceerd om die te organiseren met externe partners. 
Het is immers belangrijk dat dat met de nodige objectiviteit kan gebeu-
ren, zodat een onafhankelijke partij de aanpak van de crisis kan bestu-
deren, leerpunten kan zoeken en suggesties tot verbetering kan doen. 
Ik had dat eerlijk gezegd ook liever sneller zien gebeuren, mevrouw 
Ingels, dat is duidelijk, maar we hebben de procedures van de over-
heidsopdrachten moeten doorlopen. De analyse van de offerte gebeurt 
momenteel en ik heb er goede hoop op.  
 
In elk geval is het mijn grote ambitie om op korte termijn die opdracht 
te kunnen toewijzen, zodat ze snel kan starten en snel vooruit kan 
gaan. Zoals ik van bij aanvang heb beloofd, bij de aankondiging van 
die leercommissie, zal het Parlement daar ook bij worden betrokken en 
worden ingelicht over de uitvoering van de overheidsopdracht. In het 
lastenboek hebben we daartoe in het bijzonder opgenomen dat het 
Parlement zal worden geïnformeerd. Zo zal er verslag worden uitge-
bracht over de werkmethode bij het begin van de opdracht – wat dus 
op vrij korte termijn zou kunnen gebeuren –, over de vooruitgang – bij-
voorbeeld een of twee keer tijdens de uitvoering en op een meer uitge-
breid moment –, en ten slotte bij het eindverslag. Daarom hoop ik de 
komende maanden zeker vooruitgang te kunnen boeken met die leer-
commissie en zeker met het identificeren van de knelpunten en de ver-
dere quick wins. 
 

le budget d'investissement d'un 
million d'euros.  
 
Nous avons lancé un marché pu-
blic pour organiser la commission 
d'apprentissage avec des parte-
naires externes indépendants. 
J'aurais aussi préféré que ce soit 
plus rapide, mais nous avons dû 
respecter les procédures des mar-
chés publics. L'analyse de l'offre 
est en cours. Mon objectif est d'at-
tribuer ce marché à court terme. 
Conformément au cahier des 
charges, le Parlement sera informé 
de l'exécution du marché.  
 
J'espère pouvoir avancer dans les 
prochains mois avec la commis-
sion d'apprentissage, en particulier 
en ce qui concerne l'identification 
des problèmes et mais aussi des 
gains rapides.  
 
 

En ce qui concerne les échanges avec les pays voisins, les initiatives 
suivantes peuvent être mentionnées. 
 
Dans le cadre du mécanisme européen de Protection civile, le Centre 
de crise national et la Protection civile ont participé à une journée 
d'information au cours de laquelle tous les pays touchés par les inon-
dations ont échangé leurs expériences sur les problèmes qu'ils ont ren-
contrés durant les inondations de juillet 2021. Lors d'une réunion du 
réseau des directeurs généraux des centres de crise européens, le 
14 septembre dernier, les pays du Benelux ainsi que l'Allemagne ont 
partagé les grands défis auxquels ils ont été confrontés et il en est res-
sorti quelques bonnes pratiques qu'ils ont constatées lors de ces évé-
nements. 
 
Lors de la présentation du bilan des activités du programme de la pré-
sidence belge du Benelux en 2021, le Luxembourg a également pré-
senté son programme pour sa présidence de 2022 et ce programme 
contient la tenue d'une réunion de crise en mars ou avril 2022 au 
Luxembourg. L'idée est de combiner un atelier sur les inondations et 
une visite officielle des nouveaux locaux du Haut-Commissariat à la 

In het raam van het EU-mecha-
nisme voor civiele bescherming 
hebben het Nationaal Crisiscen-
trum en de Civiele Bescherming, 
samen met de andere landen die 
door de overstromingen getroffen 
werden, deelgenomen aan een 
dag voor de uitwisseling van erva-
ringen. Tijdens een vergadering 
van het netwerk van directeurs-ge-
neraal van de Europese crisiscen-
tra op 14 september, hebben de 
Benelux-landen en Duitsland hun 
good practices gedeeld. Het pro-
gramma van het Luxemburgs voor-
zitterschap van de Benelux in 2022 
omvat een crisisvergadering, 
waarin een workshop over de over-
stromingen gekoppeld wordt aan 
een bezoek aan het Luxemburgse 
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Protection nationale luxembourgeoise, et l'intention est d'inviter les 
partenaires du Benelux mais aussi l'Allemagne et la France. Il est éga-
lement envisagé d'y associer les experts techniques, les experts en 
matière de gestion de crise et les ambassades. 
 
Les enseignements tirés de ce partage d'expériences, ainsi que ceux 
qui découlent des différents débriefings et des évaluations, seront évi-
demment intégrés dans la planification d'urgence. 
 

Haut-Commissariat à la protection 
nationale. Er wordt overwogen om 
Duitsland en Frankrijk ook uit te no-
digen, evenals de experts en de 
ambassades. De lessen die uit die 
gedeelde ervaringen getrokken 
worden, zullen in de noodplanning 
opgenomen worden.  
 

Tot slot, om de coherentie tussen alle door de andere overheden ge-
lanceerde en ontvangen evaluaties en studies te bewaken en om op 
basis daarvan aanbevelingen te kunnen doen, is het belangrijk dat wij 
ook experten met de nodige ervaring kunnen consulteren, zoals heel 
wat oud-gouverneurs, die aan den lijve hebben ondervonden wat het 
is om bepaalde crisissen te beheren. Het is belangrijk dat wij ook naar 
hen luisteren om het crisisbeheer toekomstbestendig te maken. Laten 
we dus vooral samen nadenken over oplossingen. Sta mij toe dat ik die 
niet echt heb gehoord in uw interpellaties, ondanks de aankondigingen 
daarvan. Het is nu zeker tijd om na te denken wat wij concreet kunnen 
doen. Wij moeten verder gaan dan vragen stellen en met oplossingen 
komen. 
 
Ik wil besluiten met mijn idee dat een gedegen voorbereiding niet ge-
lijkstaat aan stilstand. Integendeel, een gedegen voorbereiding stelt 
ons juist in staat om onderbouwde en vooral duurzame beslissingen te 
nemen. Ik wil immers geen hervorming doorvoeren of aankondigen die 
wij binnen de kortste keren moeten herzien. Ik ben ervan overtuigd dat 
ons land de komende maanden grote stappen kan zetten naar een 
performanter crisisbeheer. We gaan dus niet zomaar over tot de orde 
van de dag; wij pakken het dossier vast in al zijn complexiteit en gaan 
ermee aan de slag. 
 

Dans un souci de cohérence entre 
les évaluations et les études des 
différentes autorités et les recom-
mandations qui en découlent, nous 
devons également pouvoir consul-
ter des experts, y compris d'an-
ciens gouverneurs. Nous pourrons 
ainsi avancer vers une bonne ges-
tion de crise, orientée vers l'avenir. 
Une bonne préparation ne signifie 
pas que nous restions les bras croi-
sés, mais nous permet de prendre 
des décisions fondées et surtout 
durables. Je pense que la Belgique 
peut rapidement prendre des initia-
tives pour rendre la gestion de 
crise plus performante. Nous rele-
vons ce défi complexe.  
 

16.05  Yngvild Ingels (N-VA): Mevrouw de minister, u vraagt oplos-

singen, ik zal er enkele proberen te formuleren. 
 
Is er na een ramp een aanbesteding, waarvan de afhandeling zes 
maanden moet duren, nodig? Ik denk dat de overheid toch raamcon-
tracten kan sluiten. Het was alvast een van de aanbevelingen van de 
covidcommissie om met experts, universiteiten, kenniscentra raam-
contracten te sluiten. Men kan dan gemakkelijk experts afvaardigen 
naar onder andere een evaluatiecel of een beleidscel. Ook kan men 
dan onderzoeken doen. Dat is een concreet voorstel. Ik dring erop aan 
dat u aan de regering voorstelt om te werken met raamcontracten, zo-
dat u geen volledige aanbesteding hoeft te doen en sneller resultaten 
kunt boeken. Ik stel vast dat de Waalse regering er wel in slaagt om 
heel snel een aanbesteding te doen en nu reeds twee rapporten klaar 
heeft. 
 
Ik zou heel graag met u over inhoud discussiëren, maar wij hebben 
vandaag niets. Er liggen hier geen voorstellen. Wij hebben niets. Het 
was beter geweest als wij vanaf het begin hadden kunnen werken in 
een onderzoekscommissie of bijzondere commissie. Door de belofte 
van de leercommissie werd echter alles opgeschoven en zitten wij te 
wachten tot er iets komt. 
 
Wij hebben in dit land – ik meen dit echt – een heel goed systeem van 
noodplanning en crisisbeheer. Dat bestaat uit een operationeel deel, 
een beleidsdeel op drie niveaus met respect voor het subsidiariteits-
principe. Dat zit heel goed in elkaar, maar er is ook enige dynamiek. 
Wij moeten dus leren wat er beter en anders kan. 

16.05  Yngvild Ingels (N-VA): Je 

vais tenter de formuler quelques 
solutions. Je demande au gouver-
nement de conclure des contrats 
cadres, car un marché public après 
une catastrophe prend six mois. 
Ainsi, des experts pourraient facile-
ment être inclus dans une cellule 
d'évaluation ou stratégique et des 
enquêtes pourraient être lancées. 
 
J'aimerais beaucoup avoir un dé-
bat de fond avec la ministre, mais 
aujourd'hui, aucun élément à cet 
effet n'est sur la table. Il aurait été 
préférable que nous puissions tra-
vailler avec une commission spé-
ciale ou d'enquête dès le début. 
Cependant, en raison de la pro-
messe de la création d'une com-
mission d'apprentissage, tout a été 
reporté. 
 
En Belgique, nous avons un très 
bon système de planification d'ur-
gence et de gestion de crise, mais 
nous devons apprendre ce qui est 
perfectible et gérable autrement. À 
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Natuurlijk willen wij allemaal over inhoud discussiëren, maar er komt 
niets. Als wij vragen stellen over de leercommissie, luidt het antwoord 
dat de aanbesteding loopt. We zouden het voorbeeld kunnen volgen 
van Nederland met zijn onafhankelijk onderzoeksbureau. Maar mijns 
inziens is het geen oplossing om een aantal mensen in een mooi kan-
toor samen te brengen en te wachten tot de volgende crisis. Het is veel 
nuttiger om in een permanent netwerk centrisch te werken, zodat ex-
perten van universiteiten en onderzoekscentra kunnen helpen met de 
evaluatie van crisissen. 
 
In een recent boek over de mythes rond crisisbeheer lees ik dat men 
zich constant ter discussie moet stellen. Men moet zich steeds bevra-
gen waarom men iets doet, wat er goed aan is en wat er niet goed aan 
is. 
 
Dat is gewoon een manier van zijn. Mijn kritiek is niet om iemand met 
de vinger te wijzen of om te zeggen dat er niets gebeurt, maar om te 
waarschuwen dat niet de juiste dingen gebeuren. 
 
Als ik stel dat men niet ernstig bezig is, dan bedoel ik niet dat de dien-
sten niet ernstig bezig zijn en dat ze hun werk niet doen of dat ze niet 
proberen om zaken te verbeteren, maar er ontbreekt iets overkoepe-
lends. Ik besef dat men in het Crisiscentrum zijn best doet om alle data 
te verzamelen en te analyseren, maar het systeem is nu eenmaal com-
plex en organisch en het evolueert. 
 
Ook de rol van de gouverneurs is belangrijk. Werd er met hen samen 
gezeten? Hoe zien zij dat? Hoe hebben zij dat ervaren? Er is toch heel 
wat fout gelopen op het niveau van de gouverneurs? Ik verwijs naar de 
rapporten die ik heb gekregen, waarin ik lees hoe de gouverneurs te 
horen kregen dat men de federale fase afkondigde, maar dat er voor 
hen niets veranderde en een gouverneur vroeg of hij dan voor alle be-
slissingen via het federale beleidsniveau moest passeren. Dan ont-
breekt er toch iets aan de informatiedoorstroming. Men moet toch we-
ten wie wat doet. 
 
Mijn vraag is om de kwestie grondig aan te pakken en daartoe dien ik 
ook een motie in. 
 

cet égard, il est utile de travailler 
avec les universités et les centres 
de recherche dans une structure 
de réseau permanente. Ils peuvent 
aider à l'évaluation des crises.  
 
Les gouverneurs jouent également 
un rôle important. Il est clair qu'il y 
a eu des couacs au niveau de la 
transmission efficace des informa-
tions. 
 
Je dépose une motion de recom-
mandation par laquelle je demande 
que les mesures nécessaires 
soient prises d'urgence.  
 

16.06  Vanessa Matz (cdH): Madame la ministre, je rentrerai en pro-

vince de Liège ce soir avec beaucoup de déclarations et très peu de 
choses concrètes!  
 
Quand vous nous dites qu'il faut venir avec des solutions, c'est l'hôpital 
qui se moque de la charité! On vous demande des solutions depuis 
des mois, et pas à la va-vite! Après six mois, on ne peut considérer que 
c'est la va-vite et qu'on agit dans la plus grande improvisation. Des 
choses peuvent être faites directement. Il peut y avoir de la coordina-
tion, de la mise en réseau, une évaluation, sans devoir passer par un 
cahier des charges ou l'installation de cette commission d'apprentis-
sage, qui fournira peut-être un jour des recommandations. 
 
Que ferons-nous demain ou dans un mois s'il arrive une catastrophe 
climatique de cette ampleur? Les services sont-ils prêts, en ayant tiré 
les leçons de ce qu'il s'est passé, en regardant où cela ne fonctionnait 
pas? Je ne le pense pas!  
 
Il est intéressant de penser sur le long terme mais nous sommes dans 
l'urgence! 

16.06  Vanessa Matz (cdH): Van-

avond zal ik thuiskomen met veel 
verklaringen en zeer weinig con-
crete maatregelen!  
 
Al maandenlang vragen we u om 
oplossingen. Na een halfjaar kunt u 
niet zeggen dat u gedwongen 
wordt om overhaast te werk te 
gaan. Er zijn wellicht zaken die 
meteen gedaan kunnen worden 
zonder eerst een bestek op te ma-
ken of de situatie voor te leggen 
aan de leercommissie, die mis-
schien ooit aanbevelingen zal for-
muleren. 
 
Zijn we voorbereid op een nieuwe 
klimaatramp? Hebben we alle no-
dige lessen getrokken? Dat denk ik 
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Vous dites qu'on aura peut-être quelque chose pour la protection civile 
au mois d'août mais je vous rappelle qu'en 2020, une résolution a été 
votée par une majorité de ce Parlement pour revoir la réforme de la 
protection civile. Dans cette proposition, il y a des pistes, il y a des 
demandes. Cela a été fait sur base d'une évaluation de la réforme de 
la protection civile, évaluation pour laquelle nous avons entendu bon 
nombre d'intervenants en commission de l'Intérieur. Cette résolution a 
été produite suite à cela. Faut-il refaire le travail? Nous ne le pensons 
pas. Dans cette proposition de résolution se trouvent les axes sur les-
quels il faut travailler. Voilà un point sur lequel nous pourrions avancer! 
 
Il est trop facile de dire qu'on pose des questions! C'est faux, nous ne 
posons pas simplement des questions!  
 
On vient tirer la sonnette d'alarme parce que, véritablement, les gens 
sont concrètement dans un grand désarroi. Mais aussi, comme je vous 
l'ai déjà dit, quand les gens ne connaissent pas les réponses ou ne 
comprennent pas ce qui s'est passé, ils ne peuvent pas non plus avan-
cer dans leur reconstruction personnelle. Ils continuent à être trauma-
tisés. La semaine dernière, lorsqu'on a annoncé d'importantes alertes 
de pluie, des pré-alertes au niveau des crues des cours d'eau, cela 
paniquait dans tous les coins et c'est bien normal car ces personnes 
savent ce qu'elles ont vécu. Quelles sont les pistes? La semaine der-
nière, par exemple, lorsqu'il y a eu pré-alerte, y avait-il déjà des procé-
dures en cours? Des populations ont-elles été prévenues? Leur a-t-on 
dit: "Attention, certains cours d'eau sont en pré-alerte?" 
 
Madame la ministre, je trouve que c'est trop simple de dire que l'oppo-
sition se contente de dénoncer! Ce n'est pas vrai! Nous sommes venus 
constamment avec des pistes. Nous vous avons proposé notre aide. 
Nous pensons que le Parlement peut vous aider dans toutes vos mis-
sions. On ne dit pas que c'est simple. On ne dit pas qu'on peut y aller 
facilement en faisant telle ou telle chose. Non! Cela demande effecti-
vement du travail mais c'est un travail qui doit se mener dans l'urgence 
car nous ne sommes pas à l'abri, demain, d'une nouvelle catastrophe 
et nous ne pouvons pas accepter qu'à un moment donné, nous n'ayons 
pas tiré plus rapidement les leçons de l'immense cataclysme qui s'est 
abattu sur notre pays les 14 et 15 juillet derniers. 
 
Nous espérons vraiment que vous allez mettre en œuvre des choses. 
C'est ce que nous attendons de vous. Il ne s'agit pas de réfléchir ni de 
penser, mais de décider et de mettre enfin des choses concrètes sur 
pied. Je vous remercie. 
 
Madame la présidente, j'ai déposé une motion de recommandation. 
 

niet!  
 
In 2020 heeft dit Parlement een re-
solutie aangenomen om de hervor-
ming van de Civiele Bescherming 
te herzien. Die resolutie was ge-
stoeld op de commissiewerkzaam-
heden en bevatte mogelijke oplos-
singen. Hoe vaak zullen we dat 
werk nog overdoen? 
 
Werd de bevolking vorige week bij-
voorbeeld verwittigd dat er voor be-
paalde waterlopen een vooralarm 
werd afgekondigd? 
 
We hebben u oplossingen voorge-
steld. We beweren niet dat er een 
gemakkelijke oplossing bestaat, 
maar we kunnen niet aanvaarden 
dat er nog geen lessen zouden zijn 
getrokken uit de ramp die ons deze 
zomer heeft getroffen. Er moeten 
snel concrete maatregelen worden 
genomen. 
 
Mevrouw de voorzitster, ik heb een 
motie van aanbeveling ingediend.  
 

16.07  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Madame la ministre, j'avais l'espoir 

aujourd'hui d'obtenir des réponses plus concrètes. Mais vous êtes al-
lée jusqu'à dire que les plaintes et les messages que je reçois et que 
j'essaie de transmettre ici ne sont pas corrects et que je ne connais 
pas le terrain. 
 
Voici quelques témoignages du terrain. J'évoquerai d'abord le cas de 
Youcef à qui les assurances ont donné 30 000 euros alors que le mon-
tant de ses travaux s'élève à 110 000 euros. 
 
Nancy avait intégralement rénové sa maison en 2015, mais dont 
l'assurance a décidé d'emblée d'appliquer une dévaluation de 25 %. 
Maria n'a toujours pas vu l'expert six mois après les inondations. Les 

16.07  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 

U durft zelfs te zeggen dat al de ge-
tuigenissen die ik ontvang niet zou-
den kloppen. 

 
Velen hebben veel minder ontvan-
gen dan de gemaakte kosten of 
hebben nog niets gekregen. Som-
migen kamperen in hun huis, soms 
zonder verwarming of elektriciteit, 
en eten noodgedwongen boter-
hammen omdat ze geen gas heb-
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habitants de la Vallée de la Vesdre nous disent: "Six mois après, des 
centaines de familles n'ont plus rien de vivable et la commission parle-
mentaire au niveau wallon n'a rien activé comme mesures relatives au 
renforcement des ressources au barrage ni comme nouveau proces-
sus pour le plan catastrophe, ni comme création de ponts de commu-
nication directe entre les différentes instances météo et politique. 
Sandy et son compagnon vivent avec leur bébé de six mois dans leur 
habitation sinistrée de Chaudfontaine sans chauffage ni électricité, une 
situation qui commence à devenir compliquée au vu des températures 
hivernales actuelles. Les gens campent toujours chez eux et ne cuisi-
nent pas, se nourrissent des sandwiches, parce qu'ils n'ont ni gaz, ni 
gazinière. Voilà la réalité du terrain, madame la ministre!  
 
Vous me parlez de votre commission d'apprentissage, des études, des 
appels, des offres publiques, etc. Cela ne change rien au quotidien des 
gens. De surcroît, vous êtes culottée de venir nous dire ici que nous 
venons poser des questions et que nous ne proposons aucune solu-
tion. Mais depuis six mois, nous n'arrêtons pas de vous proposer des 
solutions, mais vous ne les entendez pas! Mais je serai bon joueur et 
je vais vous les répéter. Vous me direz ce que vous en pensez. Par 
exemple, gratuité de l'électricité pour les sinistrés; suppression du pla-
fond des indemnités d'assurances (une proposition de loi du PTB que 
je vous invite à voter); mise en place d'une commission d'enquête pour 
répondre réellement à la question de savoir ce qui s'est passé, où se 
situe le problème et obtenir des réponses en la matière; revenir sur le 
retrait de 800 agents de la Protection civile; rouvrir les casernes, refi-
nancement des zones de secours en respectant les obligations fédé-
rales, … Et je peux continuer, madame la ministre, des revendications, 
il y en a, des solutions, il y en a! Le problème, c'est que ça ne bouge 
pas! Aucune initiative n'est prise au niveau gouvernemental. Et cela, 
les gens le vivent au quotidien, raison pour laquelle ils nous interpel-
lent. 
 
Lorsque nous recevons ces témoignages, que devons-nous dire aux 
gens? "Non, la ministre a dit qu'elle a fait des choses. Vous mentez. 
Cela ne se passe pas comme ça." Mais il y a votre discours, et il y a la 
réalité que nous voyons. Il y a votre discours, et il y a ce que nous 
disent les gens.  
 
Madame la ministre, vous pouvez nous raconter ce que vous voulez 
ici, mais la réalité, nous la voyons sur le terrain. Je vous invite à aller 
sur place pour voir concrètement que depuis que la Vivaldi a retiré l'ar-
mée du terrain, le gens n'ont plus à manger de porte à porte. Cela ne 
se fait plus depuis que l'armée est partie. Qui a repris cette responsa-
bilité? Personne. Ça, c'est la réalité du terrain! Alors, avant de venir 
balayer les témoignages que l'on vous apporte, et les critiques que l'on 
fait à votre politique, allez voir!  
 
Depuis six mois, je rejoins ce qui a été dit: nous n'avons rien vu. Vous 
pouvez dire ce que vous voulez ici. Nous n'avons rien vu.  
 
Si vous voulez que l'on soit concrets, faisons une commission d'en-
quête pour connaître les problèmes, savoir ce qui s'est passé, ce qui 
n'a pas fonctionné et ce que l'on peut apporter comme réponses. Mais 
cela, vous ne voulez pas l'entendre! Des solutions, nous vous en don-
nons, mais vous n'en voulez pas. Vous continuez dans votre bulle. 
Pour vous, tout va bien. 
 
Mais non, cela ne va pas, madame la ministre! Il est temps d'agir, et 
six mois, c'est déjà trop long! 

ben om te koken. De Waalse parle-
mentaire commissie heeft geen en-
kele maatregel genomen om extra 
middelen uit te trekken voor de 
Vesderstuwdam, noch om het ram-
penplan te herzien, noch om recht-
streekse communicatiekanalen tot 
stand te brengen tussen de meteo-
rologische en de politieke instan-
ties. 
 
U hebt het over een leercommissie, 
studies en openbare aanbestedin-
gen, maar dat verandert niets in het 
dagelijkse leven van de mensen. 
Bovendien hebt u het lef om te zeg-
gen dat we vragen stellen zonder 
oplossingen aan te reiken. Al zes 
maanden dragen we oplossingen 
aan, maar u luistert niet! Ik zal ze 
herhalen: gratis elektriciteit voor de 
slachtoffers, de afschaffing van het 
plafond voor de schadeloosstellin-
gen door de verzekeraars, een on-
derzoekscommissie, reaffectatie 
van de 800 personeelsleden van 
de Civiele Bescherming, de her-
opening van de kazernes en de 
herfinanciering van de hulpverle-
ningszones. Er beweegt echter 
niets!  
 
De mensen spreken ons hierover 
aan, omdat ze zien dat er geen 
schot in de zaak komt. Ik nodig u uit 
u ter plaatse van de situatie te ver-
gewissen. Dan zult u zien dat er, 
sinds de vivaldicoalitie het leger uit 
het getroffen gebied heeft terugge-
trokken, geen maaltijden meer wor-
den uitgedeeld aan de slachtoffers. 
U mag onze getuigenissen en onze 
voorstellen niet zomaar van tafel 
vegen. De voorbije zes maanden is 
er niets gebeurd. Als u wilt dat er 
concreet actie wordt ondernomen, 
laten we dan een onderzoekscom-
missie oprichten die moet nagaan 
wat er precies gebeurd is, wat er is 
misgelopen, en welke oplossingen 
er kunnen worden aangereikt. 
Maar daar wilt u niet van weten.  
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Moties 
Motions 
 
De voorzitster: Tot besluit van deze bespreking werden volgende moties ingediend. 
En conclusion de cette discussion, les motions suivantes ont été déposées. 
 
Een eerste motie van aanbeveling werd ingediend door mevrouw Yngvild Ingels en luidt als volgt: 
"De Kamer, 
gehoord de interpellaties van de dames Yngvild Ingels en Vanessa Matz en de heer Nabil Boukili 
en het antwoord van de minister van Binnenlandse Zaken, Institutionele Hervormingen en Democratische 
Vernieuwing, 
- gelet op de zware overstromingen die ons land teisterden van 12 tot 15 juli 2021 en heel wat menselijke en 
materiële schade aanrichtten; 
- overwegende dat hieromtrent nog heel wat vragen openstaan, zoals waarom we niet beter voorbereid wa-
ren op het beheer van de overstromingen, waarom de bevolking niet sneller werd geëvacueerd, waarom het 
zo lang duurde voor de slachtoffers van hun daken werden geholpen, waarom er onvoldoende mensen en 
middelen leken te zijn om de slachtoffers uit het overstromingsgebied te helpen, waarom de crisiscommuni-
catie mank liep enzovoort;  
- overwegende dat de ramp voor een groot deel Waalse bevoegdheden betrof, maar zeker ook enkele fede-
rale aspecten behelsde zoals de rol van het Crisiscentrum, de regelgeving rond noodplanning en crisisbe-
heer, de identificatie en analyse van prioritaire risico’s, de rol van de provinciegouverneurs en meer; 
- overwegende dat we uit elke ramp of noodsituatie lessen dienen te trekken om dezelfde fouten te voorko-
men bij een toekomstige ramp of noodsituatie; 
- overwegende dat er reeds zes maanden zijn verstreken sinds de overstromingen en de minister van Bin-
nenlandse Zaken nog niet eens gestart is met die lessen te trekken;  
- overwegende dat dit niet strookt met de eerder gemaakte belofte van minister om zo snel mogelijk een 
leercommissie hiervoor op te richten; 
- overwegende dat het Waals Parlement na de ramp wel meteen uit de startblokken is gekomen, een evalu-
atie heeft ondernomen en nu reeds concrete aanbevelingen heeft kunnen optekenen; 
- noterende dat de meerderheidspartijen in het federaal Parlement helaas niet gewillig zijn om ook op het 
federaal niveau (voor de voor haar relevante aspecten) dit onderzoek op serieuze wijze te voeren en hiervoor 
een onderzoekscommissie op te richten, naar voorstel nr. 55K2168 van de N-VA-fractie; 
vraagt de regering 
- om zo snel mogelijk van start te gaan met een operationele leercommissie die een afdoende evaluatie 
maakt van de federale deelaspecten van deze ramp en concrete aanbevelingen ter verbetering naar de 
toekomst toe formuleert; 
- om zo snel mogelijk een quick win-lijst op te stellen van de verbeterpunten die op korte termijn zijn aange-
pakt of nog kunnen worden aangepakt, deze (verder) te implementeren en hierover verslag uit te brengen 
aan de Kamer;  
- om een open debriefingscultuur te promoten in ons land." 
 
Une première motion de recommandation a été déposée par Mme Yngvild Ingels et est libellée comme suit: 
"La Chambre, 
ayant entendu les interpellations de Mmes Yngvild Ingels et Vanessa Matz et M. Nabil Boukili 
et la réponse de la ministre de l'Intérieur, des Réformes institutionnelles et du Renouveau démocratique, 
- compte tenu des graves inondations qui ont frappé notre pays du 12 au 15 juillet 2021 et ont causé de 
nombreux dégâts humains et matériels; 
- considérant l'absence de réponses à de nombreuses questions à ce sujet, à savoir pourquoi nous n'étions 
pas mieux préparés à la gestion des inondations, pourquoi les citoyens n'ont pas été évacués plus rapide-
ment, pourquoi il a fallu patienter aussi longtemps avant que les victimes soient évacuées de leur toit, pour-
quoi nous ne disposions pas d'effectifs et de moyens suffisants pour aider les victimes dans les zones sinis-
trées, pourquoi la communication de crise n'a pas fonctionné correctement, etc.; 
- considérant que la catastrophe concernait en grande partie des compétences wallonnes mais que certains 
aspects, tels que le rôle du Centre de crise, la réglementation en matière de planification d'urgence et de 
gestion des crises, l'identification et l'analyse des risques prioritaires, le rôle des gouverneurs provinciaux 
etc., relevaient de l'État fédéral; 
- considérant que nous devons tirer des enseignements de chaque catastrophe ou situation d'urgence pour 
éviter de reproduire les mêmes erreurs en cas de catastrophe ou de situation d'urgence future; 
- considérant que six mois se sont déjà écoulés depuis les inondations et que la ministre de l'Intérieur n'a 
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même pas encore commencé à en tirer les enseignements; 
- considérant que cette attitude ne correspond pas à la promesse faite précédemment par la ministre d'ins-
tituer aussi rapidement que possible une commission d'apprentissage à cet effet; 
- considérant que le Parlement wallon a quant à lui immédiatement réagi après la catastrophe, qu'il a entre-
pris une évaluation et qu'il a déjà pu formuler des recommandations concrètes; 
- notant que les partis de la majorité au Parlement fédéral ne sont hélas pas désireux de mener sérieusement 
cette enquête également à l'échelon fédéral (pour les aspects relevant de ses compétences) et d'instituer 
une commission d'enquête à cet effet, comme le suggère la proposition n° 55K2168 du groupe N-VA; 
demande au gouvernement 
- d'instituer dans les meilleurs délais une commission d'apprentissage opérationnelle qui serait chargée de 
réaliser une évaluation pertinente des aspects fédéraux de cette catastrophe et de formuler des recomman-
dations concrètes d'amélioration pour l'avenir; 
- d'établir aussi rapidement que possible une liste de 'quick wins' reprenant les points qui ont été améliorés 
ou peuvent encore être améliorés à court terme, de (continuer à) mettre en œuvre ces éléments et d'en faire 
rapport à la Chambre; 
- de promouvoir une culture du débriefing ouvert dans notre pays." 
 
Een tweede motie van aanbeveling werd ingediend door mevrouw Vanessa Matz en luidt als volgt: 
"De Kamer, 
gehoord de interpellaties van de dames Yngvild Ingels en Vanessa Matz en de heer Nabil Boukili 
en het antwoord van de minister van Binnenlandse Zaken, Institutionele Hervormingen en Democratische 
Vernieuwing, 
- gelet op de verwoestende overstromingen van 14 en 15 juli jongstleden;  
- gelet op de nieuwe problematiek van natuurrampen en meer in het bijzonder van het zware noodweer dat 
ons land treft en op de noodzaak om een efficiënt crisisbeheer tot stand te brengen;  
- overwegende dat de minister zich ertoe verbonden heeft om begin dit jaar een leercommissie op te richten, 
met de bedoeling de aanpak van de overstromingen van 14 en 15 juli jongstleden te evalueren en er lessen 
uit te trekken in de vorm van aanbevelingen, teneinde een crisis van die omvang nog beter te kunnen behe-
ren; 
- overwegende dat de leercommissie in het kader van haar werkzaamheden de opdracht zou krijgen om aan 
het Parlement verslag uit te brengen over de evaluatie van haar werkzaamheden;  
- overwegende dat het ook de bedoeling is om een begeleidingscomité op te richten teneinde de onpartijdig-
heid en de kwaliteit van de werkzaamheden te waarborgen; 
- overwegende dat er, zes maanden nadat het noodweer ons land zwaar getroffen heeft, nog steeds geen 
leercommissie en geen begeleidingscomité in het leven geroepen werden, hoewel er in ons land een onmis-
kenbaar risico op overstromingen bestaat; 
vraagt de regering haar bevoegdheden op het vlak van het beheer van natuurrampen uit te oefenen en 
1. onverwijld een leercommissie en een begeleidingscomité op te richten om het beleid inzake crisisbeheer 
te verbeteren, met name wat de aanpak van overstromingen betreft;  
2. het Parlement zo spoedig mogelijk een tijdpad met betrekking tot punt 1 en tot de organisatie van de 
parlementaire debatten mee te delen; 
3. vooruitgang te boeken door een lijst op te stellen van een aantal quick wins en door die onmiddellijk in 
praktijk te brengen. Onder quick wins moet men meer bepaald het volgende verstaan: de oprichting van een 
waarschuwingssysteem voor extreme neerslag dat voor heel het land toegankelijk is, de verbetering van de 
informatie-uitwisseling tussen de verschillende diensten en met name tussen de brandweer (D1), de Civiele 
Bescherming (D1 en D4) en de politie (D3), de verbetering van de communicatie met de burgers enzovoort" 
 
Une deuxième motion de recommandation a été déposée par Mme Vanessa Matz et est libellée comme suit: 
"La Chambre, 
ayant entendu les interpellations de Mmes Yngvild Ingels et Vanessa Matz et M. Nabil Boukili 
et la réponse de la ministre de l'Intérieur, des Réformes institutionnelles et du Renouveau démocratique, 
- vu les inondations dévastatrices des 14 et 15 juillet derniers; 
- considérant la problématique nouvelle des catastrophes naturelles et plus particulièrement des intempéries 
qui touchent notre pays et la nécessité de mettre sur place une gestion de crise efficace; 
- considérant l’engagement de la ministre de mettre sur pied, pour début de cette année, une commission 
d’apprentissage qui a pour objet d’évaluer la gestion des inondations des 14 et 15 juillet derniers, et d’en 
tirer les enseignements sous forme de recommandations, afin de pouvoir encore mieux gérer une crise d’une 
telle envergure; 
- considérant que dans le cadre de ses travaux, la commission d’apprentissage serait chargée de rendre 
compte de l’évaluation de ses travaux au Parlement; 
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- considérant qu’il est prévu également la mise sur pied d’un comité d’accompagnement destiné à garantir 
l’impartialité des travaux et leur qualité; 
- considérant que six mois après la survenance des intempéries qui ont frappé durement notre pays, ni la 
commission d’apprentissage ni le comité d’accompagnement n’ont encore vu le jour alors que notre pays 
court un risque certain en matière d’inondations; 
demande au gouvernement d’assumer ses compétences dans la gestion des catastrophes naturelles et de: 
1. mettre sur pied dans les plus brefs délais une commission d’apprentissage et un comité d’accompagne-
ment afin d’améliorer la politique de gestion de crise dans le cadre notamment des inondations; 
2. communiquer au Parlement dans les plus brefs délais un calendrier portant sur le point 1 et l’organisation 
des débats au Parlement; 
3. progresser en listant un certain nombre de 'quick wins' et en les réalisant dans l’immédiat. Par 'quick wins', 
on entend notamment: la mise sur pied d’un système alerte-pluies accessible pour tout le pays, l’amélioration 
de l’échange d’informations entre les différentes disciplines et notamment les pompiers (D1), la Protection 
civile (D1 et D4) et la police (D3), l’amélioration de la communication aux citoyens, etc." 
 
Een derde motie van aanbeveling werd ingediend door de heer Nabil Boukili en luidt als volgt: 
"De Kamer, 
gehoord de interpellaties van de dames Yngvild Ingels en Vanessa Matz en de heer Nabil Boukili 
en het antwoord van de minister van Binnenlandse Zaken, Institutionele Hervormingen en Democratische 
Vernieuwing, 
- overwegende dat er op 14, 15 en 16 juli 2021 39 personen het leven gelaten hebben door de overstromin-
gen en circa 50.000 huizen verwoest werden door het water; 
- overwegende dat er vandaag geen federaal plan bestaat voor het geval er zich een overstroming of een 
natuurramp voordoet; 
- overwegende dat men het initiatief aan de gemeenten overlaat om al dan niet een speciaal en specifiek 
plan op te stellen om overstromingen of andere natuurrampen het hoofd te kunnen bieden; 
- overwegende dat het Koninklijk Meteorologisch Instituut (KMI) niet aangesloten was bij het Europees waar-
schuwingssysteem voor overstromingen (EFAS) ten tijde van de overstromingen in juli;  
- overwegende dat het Koninklijk Meteorologisch Instituut (KMI) niet slechts 12 uur voor een ramp zich voor-
doet, hiervoor kan waarschuwen; 
- overwegende dat de hervorming van de vorige regering de Civiele Bescherming ernstig verzwakt heeft, 
waardoor ze de slachtoffers niet efficiënt hulp kon bieden; 
- overwegende dat het materiaal van de hulpdiensten niet aangepast was aan de situatie; 
- overwegende dat de regering, bij monde van de minister van Binnenlandse Zaken, in oktober een leercom-
missie in het vooruitzicht gesteld heeft en dat die nog altijd niet opgericht werd;  
- gelet op de weigering van de meerderheid om een onderzoekscommissie op te richten teneinde conclusies 
te trekken uit het falen van de regering op het stuk van preventie en eenheid van commando en om de 
nefaste gevolgen van de besparingen in de overheidsdiensten vast te stellen;  
- overwegende dat er dringend lessen getrokken moeten worden uit die ramp om te voorkomen dat men in 
de toekomst dezelfde fouten zou maken en gelet op de gevolgen in termen van mensenlevens in dat dossier; 
vraagt de regering 
- een federaal plan op te stellen om overstromingen en andere natuurrampen het hoofd te kunnen bieden, 
dat door de gemeenten zal worden toegepast; 
- de personeelsbezetting van de Civiele Bescherming op het vroegere peil te brengen en de kazernes die 
onder de regering-Michel gesloten werden te heropenen; 
- een inventaris op te maken van het beschikbare materiaal en de hulpverleningszones te voorzien van wat 
ze nodig hebben." 
 
Une troisième motion de recommandation a été déposée par M. Nabil Boukili et est libellée comme suit: 
"La Chambre, 
ayant entendu les interpellations de Mmes Yngvild Ingels et Vanessa Matz et M. Nabil Boukili 
et la réponse de la ministre de l'Intérieur, des Réformes institutionnelles et du Renouveau démocratique, 
- considérant que les 14, 15 et 16 juillet 2021, 39 personnes sont décédées suite aux inondations et environ 
50 000 maisons ont été dévastées par les eaux; 
- considérant qu’il n’existe pas, à ce jour, de plan fédéral en cas d’inondation ou de catastrophe naturelle; 
- considérant que l’initiative est laissée aux communes d’élaborer, ou pas, un plan particulier et spécifique 
pour faire face aux inondations ou autres catastrophes naturelles;  
- considérant que l’Institut royal météorologique (IRM) n’était pas abonné au système européen de sensibi-
lisation aux inondations (EFAS) au moment des inondations de juillet;  
- considérant que l’Institut royal météorologique (IRM) ne peut prévenir d’une catastrophe seulement 12 
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heures avant qu’elle n’advienne; 
- considérant que la réforme du précédent gouvernement a lourdement déforcé la Protection civile qui n’a 
pu efficacement faire face aux besoins des sinistrés;  
- considérant que le matériel des services de secours était inadapté à la situation;  
- considérant que le gouvernement, par la voix de la ministre de l’Intérieur, avait promis une commission 
d’apprentissage au mois d’octobre et que celle-ci n’a toujours pas vu le jour; 
- considérant le refus de la majorité gouvernementale d’organiser une commission d’enquête qui aurait per-
mis de tirer les conclusions des échecs du gouvernement en termes de prévention, d’unité de commande-
ment et d’établir les effets délétères de l’austérité dans les services publics;  
- considérant l’urgence de tirer les enseignements de cette catastrophe pour ne plus commettre les mêmes 
erreurs et considérant les conséquences en termes de vies humaines dans ce dossier; 
demande au gouvernement 
- d’établir un plan fédéral pour faire face aux inondations et autres catastrophes naturelles qui sera appliqué 
par les communes; 
- de rétablir les effectifs de la Protection civile et rouvrir les casernes fermées sous le gouvernement Michel;  
- de dresser un état des lieux du matériel disponible et de fournir aux zones de secours ce qui s’avère né-
cessaire." 
 
Een eenvoudige motie werd ingediend door de dames Maggie De Block en Melissa Depraetere en de heren 
Servais Verherstraeten, Ahmed Laaouej, Benoît Piedboeuf en Gilles Vanden Burre. 
Une motion pure et simple a été déposée par Mmes Maggie De Block et Melissa Depraetere et MM. Servais 
Verherstraeten, Ahmed Laaouej, Benoît Piedboeuf et Gilles Vanden Burre. 
 

16.08  Servais Verherstraeten (CD&V): Mevrouw de voorzitster, ik 

vraag de urgentie voor de stemming over de eenvoudige motie. 
 

16.08  Servais Verherstraeten 

(CD&V): Je demande l'urgence 
pour le vote sur la motion pure et 
simple.  
 

De voorzitster: Aldus zal geschieden. 
 
Over de moties zal later worden gestemd. De bespreking is gesloten. 
Le vote sur les motions aura lieu ultérieurement. La discussion est close. 
 

17 Unia/Myria – Désignation d'un membre suppléant néerlandophone de sexe féminin – Candidatures 

introduites 

17 Unia/Myria – Aanwijzing van een Nederlandstalig vrouwelijk plaatsvervangend lid – Ingediende kan-

didaturen 

 
Conformément à la décision de la séance plénière du 28 octobre 2021, un appel à candidats pour le mandat 
de membre suppléant néerlandophone de sexe féminin pour Unia/Myria a été publié au Moniteur belge du 
17 novembre 2021. 
Overeenkomstig de beslissing van de plenaire vergadering van 28 oktober 2021, werd een oproep tot kan-
didaten voor het mandaat van Nederlandstalig, vrouwelijk plaatsvervangend lid voor Unia/Myria in het Bel-
gisch Staatsblad van 17 november 2021 bekendgemaakt. 
 
Les candidatures suivantes ont été introduites dans le délai prescrit: 
- Mme Mukaddes Celik; 
- Mme Saloua El Moussaoui, avocate, chargée de cours à Arteveldehogeschool; 
- Mme Hannelore Heyligen, collaboratrice politique diversité à Bruxelles Économie et Emploi; 
- Mme Julie Jamaer, avocate; 
- Mme Askim Kintziger, coordinatrice diversité et inclusion chez De Cronos Groep; 
- Mme Meral Özcan, gestionnaire d'entreprise chez Mozaiek Vastgoed, professeur en géographie Go! Flex 
Campus Leopoldsburg; 
- Mme Alexandra Sanchez, collaboratrice chargée du contenu chez Groen 'migration et vivre ensemble', 
chercheuse au transfert interculturel à la KULeuven. 
De volgende kandidaturen werden binnen de voorgeschreven termijn ingediend: 
- mevrouw Mukaddes Celik; 
- mevrouw Saloua El Moussaoui, advocate, docent aan de Arteveldehogeschool;  
- mevrouw Hannelore Heyligen, beleidsmedewerker diversiteit bij Brussel Economie en Werkgelegenheid; 
- mevrouw Julie Jamaer, advocate; 
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- mevrouw Askim Kintziger, coördinator diversiteit en inclusie bij De Cronos Groep; 
- mevrouw Meral Özcan, zaakvoerster bij Mozaiek Vastgoed, leerkracht aardrijkskunde Go! Flex Campus 
Leopoldsburg; 
- mevrouw Alexandra Sanchez, Inhoudelijk medewerker ‘migratie en samenleven’ bij Groen, onderzoeker in 
de interculturele transfer aan de KULeuven. 

 
Conformément à l’avis de la Conférence des présidents du 12 janvier 2022, je vous propose de transmettre 
le curriculum vitæ des candidats aux groupes politiques.  
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 12 januari 2022, stel ik u voor het curri-
culum vitæ van de kandidaten aan de politieke fracties te bezorgen. 
 

Pas d'objection? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

18 Cour des comptes – Nomination d’un greffier néerlandophone – Candidatures introduites 

18 Rekenhof – Benoeming van een Nederlandstalige griffier – Ingediende kandidaturen 

 
Conformément à la décision de la séance plénière du 28 octobre 2021, un appel à candidats a été publié au 
Moniteur belge du 18 novembre 2021 pour le mandat de greffier néerlandophone de la Cour des comptes. 
Overeenkomstig de beslissing van de plenaire vergadering van 28 oktober 2021 werd in het Belgisch Staats-
blad van 18 november 2021 een oproep tot kandidaten voor het mandaat van Nederlandstalig griffier van 
het Rekenhof bekendgemaakt. 

 
Les candidatures suivantes ont été introduites dans le délai prescrit: 
- Mme Tine Debusschere, premier auditeur-réviseur à la Cour des comptes; 
- M. Jasper De Jonge, directeur du centre de soins résidentiel Zilverlinde à Woluwé Saint-Pierre; 
- Mme Veerle Straetemans, premier auditeur à la Cour des comptes; 
- M. Jan Van Cappel, économe à la Cour des comptes. 
De volgende kandidaturen werden binnen de voorgeschreven termijn ingediend: 
- mevrouw Tine Debusschere, eerste-auditeur-revisor bij het Rekenhof; 
- de heer Jasper De Jonge, directeur van het woonzorgcentrum Zilverlinde te Sint-Pieters-Leeuw; 
- mevrouw Veerle Straetemans, eerste-auditeur bij het Rekenhof; 
- de heer Jan Van Cappel, econoom bij het Rekenhof. 
 
Conformément à l'avis de la Conférence des présidents du 12 janvier 2022, le curriculum vitæ des candidats 
sera transmis aux groupes politiques. La sous-commission "Cour des comptes" procédera à l'audition des 
candidats. 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 12 januari 2022 zal het curriculum vitæ 
van de kandidaten aan de politieke fracties worden bezorgd. De kandidaten zullen door de subcommissie 
"Rekenhof" worden gehoord. 
 

Pas d'objection? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

19 Comité permanent de contrôle des services de renseignements et de sécurité – Nomination du se-

cond suppléant du membre néerlandophone – Candidatures introduites 

19 Vast Comité van toezicht op de inlichtingen- en veiligheidsdiensten – Benoeming van de tweede 

plaatsvervanger van het Nederlandstalig lid – Ingediende kandidaturen 
 
Conformément à la décision de la séance plénière du 10 novembre 2021, un appel aux candidats a été 
publié au Moniteur belge du 25 novembre 2021 pour le mandat de second suppléant du membre néerlando-
phone du Comité permanent de contrôle des services de renseignements et de sécurité. 



CRIV 55 PLEN 157 13/01/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

126 

Overeenkomstig de beslissing van de plenaire vergadering van 10 november 2021 werd in het Bel-
gisch Staatsblad van 25 november 2021 een oproep tot kandidaten bekendgemaakt voor het mandaat van 
tweede plaatsvervanger van het Nederlandstalig lid van het Vast Comité van toezicht op de inlichtingen- en 
veiligheidsdiensten. 
 
Les candidatures suivantes ont été introduites dans le délai prescrit: 
- M. Bjorn Verschaeve, juriste au Comité R; 
- M. Filip Vanneste, subsitut du procureur général à la cour d'appel d'Anvers. 
De volgende kandidaturen werden binnen de voorgeschreven termijn ingediend: 
- de heer Bjorn Verschaeve, jurist bij het Comité I; 
- de heer Filip Vanneste, substituut-procureur-generaal bij het hof van beroep te Antwerpen. 
 
Conformément à l'avis de la Conférence des présidents du 12 janvier 2022, je vous propose de transmettre 
le curriculum vitæ des candidats aux groupes politiques. La commission spéciale chargée de l'accompagne-
ment parlementaire des Comités P et R procédera à l'audition des candidats. 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 12 januari 2022 stel ik u voor het curri-
culum vitæ van de kandidaten aan de politieke fracties te bezorgen. De kandidaten zullen door de bijzondere 
commissie belast met de parlementaire begeleiding van de Comités P en I worden gehoord. 
 
Pas d'objection? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

20 Conseil central de surveillance pénitentiaire – Nomination d'un membre suppléant francophone mé-

decin – Appel à candidats 

20 Centrale Toezichtsraad voor het Gevangeniswezen – Benoeming van een Franstalig plaatsvervan-

gend lid arts– Oproep tot kandidaten 
 
Conformément à la décision de la séance plénière du 10 novembre 2021, un appel à candidats a été publié 
au Moniteur belge du 25 novembre 2021 pour le mandat de membre suppléant francophone en qualité de 
médecin du Conseil central de surveillance pénitentiaire. 
Overeenkomstig de beslissing van de plenaire vergadering van 10 november 2021 verscheen in het Bel-
gisch Staatsblad van 25 november 2021 een oproep tot kandidaten voor het mandaat van Franstalig plaats-
vervangend lid met de hoedanigheid van arts van de Centrale Toezichtsraad voor het Gevangeniswezen. 
 
Aucune candidature n'a été introduite. 
Er werden geen kandidaturen ingediend. 
 
Conformément à l'avis de la Conférence des présidents du 12 janvier 2022, je vous propose de publier un 
nouvel appel à candidats au Moniteur belge pour le mandat de membre suppléant francophone en qualité 
de médecin. 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 12 januari 2022 stel ik u voor een nieuwe 
oproep tot kandidaten in het Belgisch Staatsblad bekend te maken voor het mandaat van Franstalig plaats-
vervangend lid met de hoedanigheid van arts. 
 
Pas d'objection? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

21 Commission fédérale de contrôle et d'évaluation de l'euthanasie – Nomination des membres 

21 Federale Controle- en Evaluatiecommissie euthanasie – Benoeming van de leden 

 
Conformément à la décision de la séance plénière du 10 novembre 2021, un sixième appel à candidats a 
été publié au Moniteur belge du 25 novembre 2021 pour les mandats de membre francophone pour toutes 
les catégories ("docteur en médecine", "chargé de cours ou professeur (émérite) en droit ou avocat" et "mi-
lieux en charge de la problématique des patients atteints d’une maladie incurable"). 
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Overeenkomstig de beslissing van de plenaire vergadering van 10 november 2021 werd een zesde oproep 
tot kandidaten in het Belgisch Staatsblad van 25 november 2021 bekendgemaakt voor de mandaten van 
Franstalig lid, voor alle categorieën ("doctor in de geneeskunde", "docent of (emeritus) hoogleraar in de 
rechten of advocaat" en "kringen belast met de problematiek van ongeneeslijk zieke patiënten"). 
 
La candidature suivante a été introduite: catégorie "milieux en charge de la problématique de patients atteints 
d'une maladie incurable": Mme Nadeige Struyf. 
De volgende kandidatuur werd ingediend: categorie "kringen belast met de problematiek van ongeneeslijk 
zieke patiënten": mevrouw Nadeige Struyf. 
 
Les candidatures introduites pour les mandats de membres effectif et suppléant francophones pour la sous-
catégorie "chargé de cours ou professeur (émérite) en médecine" sont insuffisantes. 
Er zijn onvoldoende kandidaturen ingediend voor de mandaten van Franstalig effectief en plaatsvervangend 
lid voor de subcategorie "docent of (emeritus) hoogleraar in de geneeskunde". 
 
Conformément à l'article 6, § 2, alinéa 3, de la loi du 29 mai 2002 relative à l'euthanasie, chaque groupe 
linguistique, tant pour les mandats de membre effectif que pour les mandats de membre suppléant, doit 
compter au minimum trois candidats de chaque genre. 
Overeenkomstig artikel 6, § 2, derde lid, van de wet van 29 mei 2002 betreffende de euthanasie dient elke 
taalgroep, zowel voor de mandaten van effectief als voor de mandaten van plaatsvervangend lid, minstens 
drie kandidaten van elk geslacht te tellen. 
 
Attendu qu'à ce jour cinq candidatures néerlandophones de sexe féminin ont été introduites, il manque une 
candidature néerlandophone de sexe féminin. 
Aangezien er tot op heden vijf vrouwelijke Nederlandstalige kandidaturen werden ingediend, ontbreekt één 
vrouwelijke Nederlandstalige kandidatuur. 
 
Conformément à l'avis de la Conférence des présidents du 12 janvier 2022, je vous propose de publier au 
Moniteur belge un nouvel appel à candidats pour tous les mandats.  
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 12 januari 2022, stel ik u voor een nieuwe 
oproep tot kandidaten in het Belgisch Staatsblad bekend te maken voor alle mandaten. 
 
Pas d'objection? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

22 Commission fédérale de déontologie – Nomination des membres – Candidatures introduites 

22 Federale Deontologische Commissie – Benoeming van de leden – Ingediende kandidaturen 

 
Conformément à la décision de la séance plénière du 10 novembre 2020, un appel aux candidats a été 
publié au Moniteur belge du 25 novembre 2020 pour les mandats de membres francophone et néerlando-
phone de la Commission fédérale de déontologie pour la catégorie "anciens mandataires". 
Overeenkomstig de beslissing van de plenaire vergadering van 10 november 2020 werd in het Bel-
gisch Staatsblad van 25 november 2020 een oproep tot kandidaten bekendgemaakt voor de mandaten van 
Nederlandstalig en Franstalig lid van de Federale Deontologische Commissie voor de categorie "voormalige 
mandatarissen". 
 
Les candidatures suivantes ont été introduites dans le délai prescrit: 
- Mme Edith Van den Broeck 
- Mme Alice Baudine. 
De volgende kandidaturen werden binnen de voorgeschreven termijn ingediend: 
- mevrouw Edith Van den Broeck 
- mevrouw Alice Baudine. 
 
Les candidatures introduites sont à présent suffisantes pour toutes les catégories. 
Thans werden voor alle categorieën voldoende kandidaturen ingediend. 
 
Conformément à l'avis de la Conférence des présidents du 12 janvier 2022, je vous propose de transmettre 
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le curriculum vitæ des candidats aux groupes politiques. 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 12 januari 2022 stel ik u voor het curri-
culum vitæ van de kandidaten aan de politieke fracties te bezorgen. 
 
Pas d'objection? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

23 Comité P – Nomination des premiers et seconds membres suppléants francophones 

23 Comité P – Benoeming van de Franstalige eerste en tweede plaatsvervangende leden 

 
Conformément à la décision de la séance plénière du 10 novembre 2021, un troisième appel à candidats 
pour les mandats de premier et second membre suppléant francophone du Comité permanent de contrôle 
des services de police a été publié au Moniteur belge du 25 novembre 2021. 
Overeenkomstig de beslissing van de plenaire vergadering van 10 november 2021 werd een derde oproep 
tot kandidaten voor de mandaten van eerste en tweede Franstalig plaatsvervangend lid van het Vast Comité 
van Toezicht op de politiediensten in het Belgisch Staatsblad van 25 november 2021 bekendgemaakt. 
 
Aucune candidature n’a été introduite. 
Er werden geen kandidaturen ingediend. 
 
Conformément à l’avis de la Conférence des présidents du 12 janvier 2022, je vous propose de publier au 
Moniteur belge un nouvel appel à candidats pour les mandats de premier et second membre suppléant fran-
cophone du Comité P. 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 12 januari 2022 stel ik u voor een nieuwe 
oproep tot kandidaten in het Belgisch Staatsblad bekend te maken voor de mandaten van eerste en tweede 
Franstalig plaatsvervangend lid van het Comité P. 
 
Pas d'objection? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

24 Conseil disciplinaire de la CREG – Nomination du président suppléant et des greffiers 

24 Tuchtraad van de CREG – Benoeming van de plaatsvervangende voorzitter en van de griffiers 

 
Les conditions de nomination des membres et des greffiers du Conseil disciplinaire de la CREG ont été 
modifiées. 
De benoemingsvoorwaarden voor de leden en de griffiers van de Tuchtraad CREG werden gewijzigd. 
 
Le président et les membres effectifs et suppléants francophones et néerlandophones du Conseil discipli-
naire de la CREG ont déjà été nommés. 
De voorzitter en de Nederlandstalige en Franstalige effectieve en plaatsvervangende leden van de Tuchtraad 
CREG werden reeds benoemd. 
 
La Chambre doit encore procéder à la nomination du président suppléant et des deux greffiers. 
De Kamer dient nog over te gaan tot de benoeming van de plaatsvervangende voorzitter en van de twee 
griffiers. 
 
Conformément à l'avis de la Conférence des présidents du 12 janvier 2022, je vous propose de publier au 
Moniteur belge un nouvel appel à candidats pour les mandats de président suppléant et de greffiers franco-
phone et néerlandophone du Conseil disciplinaire de la CREG, conformément aux nouvelles conditions de 
nomination. 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 12 januari 2022, stel ik u voor een nieuwe 
oproep tot kandidaten in het Belgisch Staatsblad bekend te maken voor de mandaten van plaatsvervangend 
voorzitter en van Nederlandstalig en Franstalig griffier van de Tuchtraad CREG, overeenkomstig de nieuwe 
benoemingsvoorwaarden. 
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Pas d'objection? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

25 Autorité de protection des données – Application de l'article 45 de la loi APD 

25 Gegevensbeschermingsautoriteit – Toepassing van artikel 45 van de GBA-wet 

 
Le dossier relatif à l'application de l'article 45 de la loi du 3 décembre 2017 portant création de l'Autorité de 
protection des données à l'égard de deux membres du comité de direction de l'APD peut être consulté jus-
qu'au 18 janvier 2022. 
Het dossier met betrekking tot de toepassing van artikel 45 van de wet van 3 december 2017 tot oprichting 
van de Gegevensbeschermingsautoriteit ten aanzien van twee leden van het directiecomité van de GBA kan 
tot 18 januari 2022 worden geraadpleegd. 
 
Conformément à l'avis de la Conférence des présidents du 12 janvier 2022, je vous propose: 
1. d'organiser un vote secret sur la proposition de la commission Justice relative à l'application de l'article 45 
de la loi de l'APD. 
Vu la difficulté d'organiser un vote secret dans l'hémicycle, je vous propose de suivre la procédure ci-après: 
les membres peuvent voter à partir du jeudi 20 janvier 2022 jusqu'au jeudi 3 février 2022 à 16 h 00. Leur 
bulletin de vote est à disposition au Secrétariat général. 
Je rappelle que seuls les membres peuvent recevoir le bulletin de vote, qu'ils doivent le remplir sur place et 
le déposer dans l'urne. 
L'urne contenant les bulletins de vote sera ouverte lors de la séance plénière du jeudi 3 février 2022 en 
salle 3. 
Vu que le vote est secret, les bulletins de vote ne peuvent être signés. 
2. au cas où la proposition de la commission Justice est suivie, renvoyer le dossier à la commission pour 
entamer la procédure visée à l'article 45 de la loi de l'APD. Cette procédure est contradictoire et s'opère à 
huis clos. 
 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 12 januari 2022 stel ik u voor: 
1. een geheime stemming te organiseren over het voorstel van de commissie Justitie met betrekking tot de 
toepassing van artikel 45 van de GBA-wet. 
Gelet op de moeilijkheid om een geheime stemming te organiseren in het halfrond, stel ik u voor de volgende 
procedure te hanteren: 
de leden kunnen stemmen vanaf donderdag 20 januari 2022 tot donderdag 3 februari 2022 om 16.00 uur. 
Hun stembiljet ligt ter beschikking op het Secretariaat-generaal. 
Ik herinner eraan dat enkel de leden het stembiljet in ontvangst kunnen nemen, het ter plaatse dienen in te 
vullen en in de stembus te deponeren. 
De urne met de stembiljetten wordt geopend tijdens de plenaire vergadering van donderdag 3 februari 2022 
in zaal 3. 
Daar de stemming geheim is, mogen de stembiljetten niet worden ondertekend. 
 
2. indien het voorstel van de commissie Justitie wordt gevolgd, het dossier terug te zenden naar de commis-
sie om de procedure bedoeld in artikel 45 van de GBA-wet op te starten. Deze procedure is tegensprekelijk 
en verloopt met gesloten deuren. 
 
Pas d'objection? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

26 Prise en considération de propositions 

26 Inoverwegingneming van voorstellen 

 

Vous avez pris connaissance dans l'ordre du jour qui vous a été distribué de la liste des propositions dont la 
prise en considération est demandée. 
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In de laatst rondgedeelde agenda komt een lijst van voorstellen voor waarvan de inoverwegingneming is 
gevraagd. 
 
S'il n'y a pas d'observations à ce sujet, je considère la prise en considération de ces propositions comme 
acquise. Je renvoie les propositions aux commissions compétentes conformément au Règlement. 
Indien er geen bezwaar is, beschouw ik de inoverwegingneming van deze voorstellen als aangenomen. 
Overeenkomstig het Reglement worden die voorstellen naar de bevoegde commissies verzonden. 
 

Pas d'observation? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

Demande d'urgence 
Urgentieverzoek 

 
Monsieur Laaouej, vous demandez l'urgence pour la proposition de loi confiant au Service fédéral des Pen-
sions certaines missions en matière de pensions complémentaires des membres du personnel contractuels 
des administrations provinciales et locales, n° 2421/1. 
 

26.01  Ahmed Laaouej (PS): Madame la présidente, de quoi s'agit-il? 

L'année dernière, Belfius et Ethias ont notifié à toute une série d'admi-
nistrations locales, provinciales et assimilées, la résiliation de leur con-
trat de gestion des fonds de pension complémentaire, si bien que ces 
administrations se sont retrouvées face à ce défi assez important de 
devoir gérer les fonds de pension complémentaire. Pour les grandes 
villes, cela ne pose pas trop de problèmes, parce qu'elles ont la masse 
suffisante que pour se tourner elles-mêmes vers les marchés finan-
ciers ou les opérateurs ou autres institutions qui proposent ce type de 
gestion.  
 
Mais pour les petites communes, c'est évidemment plus difficile. C'est 
la raison pour laquelle elles se sont tournées vers différents niveaux 
de pouvoir (pouvoirs régionaux, mais aussi niveau fédéral) pour es-
sayer d'avoir un soutien dans la conclusion d'un marché permettant de 
mettre en place une centrale d'achat, qui permettrait d'avoir une ges-
tion collective de ces fonds de pension. On parle de plusieurs cen-
taines d'administrations communales et provinciales.  
 
Et c'est pour cette raison qu'une proposition de loi a été déposée pour 
permettre au SFP Pensions de pouvoir être une centrale d'achat qui 
fera l'interface entre toutes ces administrations communales et provin-
ciales afin de désigner un ou plusieurs opérateur(s) qui assurera la 
gestion de ces fonds de pension complémentaire pour les agents lo-
caux et provinciaux. Voilà pourquoi l'urgence est requise et demandée! 
 

26.01  Ahmed Laaouej (PS): Bel-

fius en Ethias hebben de beheers-
contracten van de aanvullendepen-
sioenfondsen van honderden lo-
kale en provinciale besturen opge-
zegd. Omdat dat dat beheer een 
hele uitdaging vormt, hebben ze 
aangeklopt bij de Gewesten en de 
federale overheid opdat er een 
overheidsopdracht zou worden ge-
gund voor de oprichting van een 
aankoopcentrale voor het collec-
tieve beheer van die pensioenfond-
sen. We hebben derhalve een 
wetsvoorstel ingediend teneinde 
de taak van aankoopcentrale in te 
schrijven als nieuwe wettelijke op-
dracht van de FPD.  
 

La présidente: Je propose aux présidents de groupe de se prononcer sur cette demande.  
Ik stel voor dat de fractievoorzitters zich over dit verzoek uitspreken.  
 
L'urgence est adoptée.  
De urgentie wordt aangenomen. 
 

Votes nominatifs 

Naamstemmingen 

 

27 Moties ingediend tot besluit van de interpellaties van 

- mevrouw Barbara Pas over "Het te ruime toepassingsgebied van seksisme- en discriminatiewetten" 
(nr. 227) 
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- mevrouw Valerie Van Peel over "De evaluatie van de antidiscriminatiewetten" (nr. 231) 

27 Motions déposées en conclusion des interpellations de 

- Mme Barbara Pas sur "Le champ d'application trop vaste des lois contre le sexisme et la discrimina-
tion" (n° 227) 
- Mme Valerie Van Peel sur "L'évaluation des lois antidiscrimination" (n° 231) 
 
Ces interpellations ont été développées en séance plénière de ce jour. 
Deze interpellaties werden gehouden in de plenaire vergadering van heden. 
 

Trois motions ont été déposées (MOT n 227/1): 
- une première motion de recommandation a été déposée par Mme Barbara Pas; 
- une deuxième motion de recommandation a été déposée par Mme Valerie Van Peel; 
- une motion pure et simple a été déposée par Mmes Maggie De Block et Melissa Depraetere et MM. Wouter 
De Vriendt, Servais Verherstraeten, Ahmed Laaouej et Benoît Piedboeuf. 
Drie moties werden ingediend (MOT nr. 227/1): 
- een eerste motie van aanbeveling werd ingediend door mevrouw Barbara Pas; 
- een tweede motie van aanbeveling werd ingediend door mevrouw Valerie Van Peel; 
- een eenvoudige motie werd ingediend door de dames Maggie De Block en Melissa Depraetere en de heren 
Wouter De Vriendt, Servais Verherstraeten, Ahmed Laaouej en Benoît Piedboeuf. 
 
La motion pure et simple ayant la priorité de droit, je mets cette motion aux voix. 
Daar de eenvoudige motie van rechtswege voorrang heeft, breng ik deze motie in stemming. 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Début du vote / Begin van de stemming. 
Fin du vote / Einde van de stemming. 
Résultat du vote / Uitslag van de stemming. 
 

(Stemming/vote 1) 
Ja 89 Oui 
Nee 46 Non 
Onthoudingen 0 Abstentions 
Totaal 135 Total 

 
La motion pure et simple est adoptée. Par conséquent, les motions de recommandation sont caduques. 
De eenvoudige motie is aangenomen. Bijgevolg vervallen de moties van aanbeveling. 
 

28 Moties ingediend tot besluit van de interpellaties van 

- mevrouw Yngvild Ingels over "De lering die men 6 maanden na de overstromingen uit deze ramp had 
moeten trekken" (nr. 232) 
- mevrouw Vanessa Matz over "De oprichting van een leercommissie" (nr. 233) 
- de heer Nabil Boukili over "De situatie na de overstromingen" (nr. 234) 

28 Motions déposées en conclusion des interpellations de 

- Mme Yngvild Ingels sur "Les enseignements à tirer des inondations, 6 mois après la catastrophe" 
(n° 232) 
- Mme Vanessa Matz sur "La mise sur pied d’une commission d’apprentissage" (n° 233) 
- M. Nabil Boukili sur "Le suivi des inondations" (n° 234) 
 
Ces interpellations ont été développées en séance plénière de ce jour. 
Deze interpellaties werden gehouden in de plenaire vergadering van heden. 
 

Quatre motions ont été déposées (MOT n 232/1): 
- une première motion de recommandation a été déposée par Mme Yngvild Ingels; 
- une deuxième motion de recommandation a été déposée par Mme Vanessa Matz; 
- une troisième motion de recommandation a été déposée par M. Nabil Boukili; 
- une motion pure et simple a été déposée par Mmes Maggie De Block et Melissa Depraetere et MM. Servais 
Verherstraeten, Ahmed Laaouej, Benoît Piedboeuf et Gilles Vanden Burre. 
Vier moties werden ingediend (MOT nr. 232/1): 
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- een eerste motie van aanbeveling werd ingediend door mevrouw Yngvild Ingels; 
- een tweede motie van aanbeveling werd ingediend door mevrouw Vanessa Matz; 
- een derde motie van aanbeveling werd ingediend door de heer Nabil Boukili; 
- een eenvoudige motie werd ingediend door de dames Maggie De Block en Melissa Depraetere en de heren 
Servais Verherstraeten, Ahmed Laaouej, Benoît Piedboeuf en Gilles Vanden Burre. 
 
La motion pure et simple ayant la priorité de droit, je mets cette motion aux voix. 
Daar de eenvoudige motie van rechtswege voorrang heeft, breng ik deze motie in stemming. 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Début du vote / Begin van de stemming. 
Fin du vote / Einde van de stemming. 
Résultat du vote / Uitslag van de stemming. 
 

(Stemming/vote 2) 

Ja 83 Oui 
Nee 57 Non 
Onthoudingen 0 Abstentions 
Totaal 140 Total 

 
La motion pure et simple est adoptée. Par conséquent, les motions de recommandation sont caduques. 
De eenvoudige motie is aangenomen. Bijgevolg vervallen de moties van aanbeveling. 
 

29 Proposition de loi portant le livre 2, titre 3,"Les relations patrimoniales des couples" et le livre 4 "Les 

successions, donations et testaments" du Code civil (1272/10) 

29 Wetsvoorstel houdende boek 2, titel 3, "Relatievermogensrecht" en boek 4 "Nalatenschappen, 

schenkingen en testamenten" van het Burgerlijk Wetboek (1272/10) 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 3) 
Ja 125 Oui 
Nee 0 Non 
Onthoudingen 17 Abstentions 
Totaal 142 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte la proposition de loi. Elle sera soumise en tant que projet de loi à la 
sanction royale. (1272/11) 
Bijgevolg neemt de Kamer het wetsvoorstel aan. Het zal als wetsontwerp aan de Koning ter bekrachtiging 
worden voorgelegd. (1272/11) 
 
Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 

30 Proposition de loi relative à l'actualisation de la réglementation en matière d'interdiction des appa-

reils de communication électronique au volant (1776/4) 

30 Wetsvoorstel wat het actualiseren van de regelgeving inzake het verbod op elektronische commu-

nicatietoestellen in het verkeer betreft (1776/4) 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
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Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 4) 
Ja 112 Oui 
Nee 11 Non 
Onthoudingen 17 Abstentions 
Totaal 140 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte la proposition de loi. Elle sera soumise en tant que projet de loi à la 
sanction royale. (1776/7) 
Bijgevolg neemt de Kamer het wetsvoorstel aan. Het zal als wetsontwerp aan de Koning ter bekrachtiging 
worden voorgelegd. (1776/7) 
 
Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 

31 Proposition de résolution relative à l'État de droit et aux droits des femmes en Pologne et à la dé-

fense des fondements de l'Union européenne (nouvel intitulé) (2314/5) 

31 Voorstel van resolutie aangaande de rechtsstaat en de vrouwenrechten in Polen en de verdediging 

van de fundamenten van de Europese Unie (nieuw opschrift) (2314/5) 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 5) 
Ja 89 Oui 
Nee 17 Non 
Onthoudingen 34 Abstentions 
Totaal 140 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte la proposition de résolution. Il en sera donné connaissance au gou-
vernement. (2314/6) 
Bijgevolg neemt de Kamer het voorstel van resolutie aan. Het zal ter kennis van de regering worden gebracht. 
(2314/6) 
 
Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 

32 Amendements et article réservés au projet de loi portant des dispositions diverses en matière so-

ciale (2247/1-8) 

32 Aangehouden amendementen en artikel op het wetsontwerp houdende diverse bepalingen inzake 

sociale zaken (2247/1-8) 
 
Vote sur l'amendement n° 47 de Sofie Merckx cs à l'article 47. 
Stemming over amendement nr. 47 van Sofie Merckx cs op artikel 47. 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
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(Stemming/vote 6) 

Ja 29 Oui 
Nee 105 Non 
Onthoudingen 6 Abstentions 
Totaal 140 Total 

 
En conséquence, l'amendement est rejeté et l'article 47 est adopté. 
Bijgevolg is het amendement verworpen en is het artikel 47 aangenomen. 
 
Vote sur l'amendement n° 48 de Sofie Merckx cs tendant à insérer un article 48(n). 
Stemming over amendement nr. 48 van Sofie Merckx cs tot invoeging van een artikel 48(n). 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 7) 
Ja 29 Oui 
Nee 105 Non 
Onthoudingen 6 Abstentions 
Totaal 140 Total 

 
En conséquence, l'amendement est rejeté. 
Bijgevolg is het amendement verworpen. 
 
Vote sur l'amendement n° 49 de Sofie Merckx cs tendant à insérer un article 49(n). 
Stemming over amendement nr. 49 van Sofie Merckx cs tot invoeging van een artikel 49(n). 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 8) 
Ja 29 Oui 
Nee 106 Non 
Onthoudingen 6 Abstentions 
Totaal 141 Total 

 
En conséquence, l'amendement est rejeté. 
Bijgevolg is het amendement verworpen. 
 

33 Ensemble du projet de loi portant des dispositions diverses en matière sociale (2247/7) 

33 Geheel van het wetsontwerp houdende diverse bepalingen inzake sociale zaken (2247/7) 

 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 9) 
Ja 85 Oui 
Nee 0 Non 
Onthoudingen 56 Abstentions 
Totaal 141 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte le projet de loi. Il sera soumis à la sanction royale. (2247/9) 
Bijgevolg neemt de Kamer het wetsontwerp aan. Het zal aan de Koning ter bekrachtiging worden voorgelegd. 
(2247/9) 
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Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 

34 Amendement réservé au projet de loi portant des dispositions fiscales diverses (2351/1-9) 

34 Aangehouden amendement op het wetsontwerp houdende diverse fiscale bepalingen (2351/1-9) 

 
Vote sur l'amendement n° 77 de Marco Van Hees tendant à insérer un article 132(n). 
Stemming over amendement nr. 77 van Marco Van Hees tot invoeging van een artikel 132(n). 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 10) 
Ja 30 Oui 
Nee 107 Non 
Onthoudingen 5 Abstentions 
Totaal 142 Total 

 
En conséquence, l'amendement est rejeté. 
Bijgevolg is het amendement verworpen. 
 

35 Ensemble du projet de loi portant des dispositions fiscales diverses (2351/8) 

35 Geheel van het wetsontwerp houdende diverse fiscale bepalingen (2351/8) 

 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 11) 
Ja 82 Oui 
Nee 24 Non 
Onthoudingen 35 Abstentions 
Totaal 141 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte le projet de loi. Il sera soumis à la sanction royale. (2351/10) 
Bijgevolg neemt de Kamer het wetsontwerp aan. Het zal aan de Koning ter bekrachtiging worden voorgelegd. 
(2351/10) 
 
Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 
------------------------------------------------------------------ 
Vote/Stemming 1 (MOT227) 
- Mevrouw Kathleen Verhelst heeft zoals haar fractie gestemd. 
 
Vote/Stemming 2 (MOT232) 
- Mevrouw Kathleen Verhelst heeft zoals haar fractie gestemd. 
 
Vote/Stemming 4 (1776/4) 
- De heer Christian Leysen heeft zoals zijn fractie gestemd. 
 
Vote/Stemming 5 (2314/5) 
- De heer Christian Leysen heeft zoals zijn fractie gestemd. 
 
Votes/Stemmingen 6-8 (2247/8) 
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- M. François De Smet a voté non. 
------------------------------------------------------------------ 
 

36 Adoption de l’ordre du jour 

36 Goedkeuring van de agenda 

 
Nous devons procéder à l’approbation de l'ordre du jour de la séance de la semaine prochaine. 
Wij moeten overgaan tot de goedkeuring van de agenda voor de vergadering van volgende week. 
 
Pas d’observation? (Non) L’ordre du jour est approuvé. 
Geen bezwaar? (Nee) De agenda is goedgekeurd. 
 
De vergadering wordt gesloten. Volgende vergadering donderdag 20 januari 2022 om 14.15 uur. 
La séance est levée. Prochaine séance le jeudi 20 janvier 2022 à 14 h 15. 
 
De vergadering wordt gesloten om 22.12 uur. 
La séance est levée à 22 h 12. 

 
  

 
 
 

L'annexe est reprise dans une brochure séparée, portant le numéro CRIV 55 PLEN 157 annexe. 
 
De bijlage is opgenomen in een aparte brochure met nummer CRIV 55 PLEN 157 bijlage. 
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DETAIL DES VOTES NOMINATIFS 

 

DETAIL VAN DE NAAMSTEMMINGEN 

 

  
 
Vote nominatif - Naamstemming: 001 
 
 

Oui          089 Ja 

 
Aouasti Khalil, Arens Josy, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Bombled Christophe, Bonaventure Chanelle, 
Briers Jan, Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Cornet Cécile, 
Creemers Barbara, Dallemagne Georges, De Block Maggie, De Caluwé Robby, De Jonge Tania, de Lave-
leye Séverine, De Maegd Michel, De Smet François, De Vriendt Wouter, Defossé Guillaume, Delizée Jean-
Marc, Demon Franky, Depraetere Melissa, Dewael Patrick, Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fla-
haut André, Fonck Catherine, Gabriels Katja, Geens Koen, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, 
Hennuy Laurence, Hugon Claire, Jadin Kattrin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Chris-
tophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens Goedele, Marghem Ma-
rie-Christine, Mathei Steven, Matz Vanessa, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, 
Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pivin Philippe, Platteau Eva, Prévot Maxime, Prévot Patrick, 
Reuter Florence, Reynaert Vicky, Rigot Hervé, Rohonyi Sophie, Scourneau Vincent, Segers Ben, Taquin 
Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Van den Bergh Jef, Van Hecke 
Stefaan, Van Hoof Els, Vanbesien Dieter, Vanden Burre Gilles, Vandenbroucke Joris, Vandenput Tim, Van-
peborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, 
Willaert Evita, Zanchetta Laurence 
 

Non          046 Nee 

 
Anseeuw Björn, Boukili Nabil, Bury Katleen, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, D'Amico Roberto, D-
Haese Christoph, Daems Greet, De Roover Peter, De Wit Sophie, Dedecker Jean-Marie, Depoortere Ortwin, 
Dewulf Nathalie, Dillen Marijke, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Goethals Sigrid, Hedebouw 
Raoul, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Loones Sander, Merckx Sofie, Mertens Peter, Metsu Koen, Pas 
Barbara, Ponthier Annick, Raskin Wouter, Roggeman Tomas, Safai Darya, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, 
Troosters Frank, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van der Donckt Wim, Van Grieken Tom, Van 
Hees Marco, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Van Peel Valerie, Vermeersch Wouter, Verreyt 
Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry, Wollants Bert 
 

Abstentions  000 Onthoudingen 

 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 002 
 
 

Oui          083 Ja 

 
Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Bombled Christophe, Bonaventure Chanelle, Briers Jan, 
Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Cornet Cécile, Creemers Bar-
bara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, De Maegd Michel, De 
Smet François, De Vriendt Wouter, Defossé Guillaume, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depraetere Me-
lissa, Dewael Patrick, Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Flahaut André, Gabriels Katja, Geens 
Koen, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Laurence, Hugon Claire, Jadin Kattrin, Kir 
Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Col-
line, Leysen Christian, Liekens Goedele, Marghem Marie-Christine, Mathei Steven, Moutquin Simon, 
Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pivin Philippe, 
Platteau Eva, Prévot Patrick, Reuter Florence, Reynaert Vicky, Rigot Hervé, Scourneau Vincent, Segers 
Ben, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Van den Bergh Jef, Van 
Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Vanbesien Dieter, Vanden Burre Gilles, Vandenbroucke Joris, Vandenput 
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Tim, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verherstraeten Servais, Vi-
caire Albert, Willaert Evita, Zanchetta Laurence 
 

Non          057 Nee 

 
Anseeuw Björn, Arens Josy, Boukili Nabil, Bury Katleen, Buysrogge Peter, Colebunders Gaby, Creyelman 
Steven, D'Amico Roberto, D'Haese Christoph, Daems Greet, Dallemagne Georges, De Roover Peter, De 
Vuyst Steven, De Wit Sophie, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, Depoortere Ortwin, Dewulf Natha-
lie, Dillen Marijke, Donné Joy, Fonck Catherine, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Goethals Si-
grid, Hedebouw Raoul, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Loones Sander, Matz Vanessa, Merckx Sofie, 
Mertens Peter, Metsu Koen, Pas Barbara, Ponthier Annick, Prévot Maxime, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, 
Roggeman Tomas, Rohonyi Sophie, Safai Darya, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van 
Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van der Donckt Wim, Van Grieken Tom, Van Hees Marco, Van Lan-
genhove Dries, Van Lommel Reccino, Van Peel Valerie, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel 
Maria, Warmoes Thierry, Wollants Bert 
 

Abstentions  000 Onthoudingen 

 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 003 
 
 

Oui          125 Ja 

 
Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Bogaert Hendrik, Bombled Christophe, 
Bonaventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Bury Katleen, Buysrogge Peter, Buyst Kim, Calvo 
Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Cornet Cécile, Creemers Barbara, Creyelman Steven, D'Haese 
Christoph, De Block Maggie, De Caluwé Robby, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, De Maegd Michel, 
De Roover Peter, De Smet François, De Vriendt Wouter, De Wit Sophie, Dedecker Jean-Marie, Defossé 
Guillaume, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depoorter Kathleen, Depoortere Ortwin, Depraetere Melissa, 
Dewael Patrick, Dewulf Nathalie, Dierick Leen, Dillen Marijke, Donné Joy, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fla-
haut André, Freilich Michael, Gabriels Katja, Geens Koen, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Gilson Nathalie, 
Goethals Sigrid, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Laurence, Houtmeyers Katrien, Hugon Claire, In-
gels Yngvild, Jadin Kattrin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, 
Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens Goedele, Loones Sander, Marghem Marie-
Christine, Mathei Steven, Metsu Koen, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent 
Nicolas, Pas Barbara, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pivin Philippe, Platteau Eva, Ponthier Annick, Prévot 
Patrick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Reuter Florence, Reynaert Vicky, Rigot Hervé, Roggeman Tomas, 
Safai Darya, Samyn Ellen, Scourneau Vincent, Segers Ben, Sneppe Dominiek, Taquin Caroline, Thémont 
Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Troosters Frank, Vajda Olivier, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yo-
leen, Van den Bergh Jef, Van der Donckt Wim, Van Grieken Tom, Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Van 
Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Van Peel Valerie, Vanbesien Dieter, Vanden Burre Gilles, Van-
denbroucke Joris, Vandenput Tim, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, 
Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vicaire Albert, Willaert Evita, 
Wollants Bert, Zanchetta Laurence 
 

Non          000 Nee 

 
Arens Josy, Boukili Nabil, Colebunders Gaby, D'Amico Roberto, Daems Greet, Dallemagne Georges, De 
Vuyst Steven, Fonck Catherine, Hedebouw Raoul, Matz Vanessa, Merckx Sofie, Mertens Peter, Prévot 
Maxime, Rohonyi Sophie, Van Hees Marco, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Abstentions  017 Onthoudingen 

 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 004 
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Oui          112 Ja 

 
Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Arens Josy, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Bogaert Hendrik, Bombled 
Christophe, Bonaventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buysrogge Peter, Buyst Kim, Calvo 
Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Cornet Cécile, Creemers Barbara, D'Haese Christoph, Dallemagne 
Georges, De Block Maggie, De Caluwé Robby, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, De Maegd Michel, 
De Roover Peter, De Smet François, De Vriendt Wouter, De Wit Sophie, Defossé Guillaume, Delizée Jean-
Marc, Demon Franky, Depoorter Kathleen, Depraetere Melissa, Dewael Patrick, Dierick Leen, Donné Joy, 
Ducarme Denis, Farih Nawal, Flahaut André, Fonck Catherine, Freilich Michael, Gabriels Katja, Geens 
Koen, Gijbels Frieda, Gilson Nathalie, Goethals Sigrid, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Laurence, 
Houtmeyers Katrien, Hugon Claire, Ingels Yngvild, Jadin Kattrin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, 
Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Liekens Goedele, Loones Sander, 
Marghem Marie-Christine, Mathei Steven, Matz Vanessa, Metsu Koen, Moutquin Simon, Moyaers Bert, 
Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pivin Philippe, Platteau Eva, 
Prévot Maxime, Prévot Patrick, Raskin Wouter, Reuter Florence, Reynaert Vicky, Rigot Hervé, Roggeman 
Tomas, Rohonyi Sophie, Safai Darya, Scourneau Vincent, Segers Ben, Taquin Caroline, Thémont Sophie, 
Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van den Bergh Jef, 
Van der Donckt Wim, Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Van Peel Valerie, Vanbesien Dieter, Vanden Burre 
Gilles, Vandenbroucke Joris, Vandenput Tim, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert 
Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Willaert Evita, Wollants Bert, Zanchetta 
Laurence 
 

Non          011 Nee 

 
Boukili Nabil, Colebunders Gaby, D'Amico Roberto, De Vuyst Steven, Dedecker Jean-Marie, Hedebouw Ra-
oul, Merckx Sofie, Mertens Peter, Van Hees Marco, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Abstentions  017 Onthoudingen 

 
Bury Katleen, Creyelman Steven, Depoortere Ortwin, Dewulf Nathalie, Dillen Marijke, Gilissen Erik, Pas Bar-
bara, Ponthier Annick, Ravyts Kurt, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Grieken Tom, 
Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 005 
 
 

Oui          089 Ja 

 
Aouasti Khalil, Arens Josy, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Bombled Christophe, Bonaventure Chanelle, 
Briers Jan, Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Cornet Cécile, 
Creemers Barbara, Dallemagne Georges, De Block Maggie, De Caluwé Robby, De Jonge Tania, de Lave-
leye Séverine, De Maegd Michel, De Smet François, De Vriendt Wouter, Defossé Guillaume, Delizée Jean-
Marc, Demon Franky, Depraetere Melissa, Dewael Patrick, Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fla-
haut André, Fonck Catherine, Gabriels Katja, Geens Koen, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, 
Hennuy Laurence, Hugon Claire, Jadin Kattrin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Chris-
tophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Liekens Goedele, Marghem Marie-Christine, Mathei 
Steven, Matz Vanessa, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Pied-
boeuf Benoît, Pillen Jasper, Pivin Philippe, Platteau Eva, Prévot Maxime, Prévot Patrick, Reuter Florence, 
Reynaert Vicky, Rigot Hervé, Rohonyi Sophie, Scourneau Vincent, Segers Ben, Taquin Caroline, Thémont 
Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Van den Bergh Jef, Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, 
Vanbesien Dieter, Vanden Burre Gilles, Vandenbroucke Joris, Vandenput Tim, Vanpeborgh Gitta, Vanro-
baeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, 
Willaert Evita, Zanchetta Laurence 
 

Non          017 Nee 
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Bury Katleen, Creyelman Steven, Depoortere Ortwin, Dewulf Nathalie, Dillen Marijke, Gilissen Erik, Pas Bar-
bara, Ponthier Annick, Ravyts Kurt, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Grieken Tom, 
Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans 
 

Abstentions  034 Onthoudingen 

 
Anseeuw Björn, Boukili Nabil, Buysrogge Peter, Colebunders Gaby, D'Amico Roberto, D'Haese Christoph, 
Daems Greet, De Vuyst Steven, De Wit Sophie, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, Donné Joy, Frei-
lich Michael, Gijbels Frieda, Goethals Sigrid, Hedebouw Raoul, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Loones 
Sander, Merckx Sofie, Mertens Peter, Metsu Koen, Raskin Wouter, Roggeman Tomas, Safai Darya, Van 
Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van der Donckt Wim, Van Hees Marco, Van Peel Valerie, Van 
Vaerenbergh Kristien, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry, Wollants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 006 
 
 

Oui          029 Ja 

 
Boukili Nabil, Bury Katleen, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, D'Amico Roberto, Daems Greet, De 
Vuyst Steven, Dedecker Jean-Marie, Depoortere Ortwin, Dewulf Nathalie, Dillen Marijke, Gilissen Erik, He-
debouw Raoul, Merckx Sofie, Mertens Peter, Pas Barbara, Ponthier Annick, Ravyts Kurt, Samyn Ellen, 
Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Grieken Tom, Van Hees Marco, Van Langenhove Dries, Van Lom-
mel Reccino, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Non          105 Nee 

 
Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Bogaert Hendrik, Bombled Christophe, 
Bonaventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buysrogge Peter, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson 
Julie, Cogolati Samuel, Cornet Cécile, Creemers Barbara, D'Haese Christoph, De Block Maggie, De Caluwé 
Robby, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, De Maegd Michel, De Roover Peter, De Vriendt Wouter, De 
Wit Sophie, Defossé Guillaume, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depraetere Melissa, Dewael Patrick, 
Dierick Leen, Donné Joy, Ducarme Denis, Farih Nawal, Flahaut André, Freilich Michael, Gabriels Katja, 
Geens Koen, Gijbels Frieda, Gilson Nathalie, Goethals Sigrid, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Lau-
rence, Houtmeyers Katrien, Hugon Claire, Ingels Yngvild, Jadin Kattrin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert 
Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens 
Goedele, Marghem Marie-Christine, Mathei Steven, Metsu Koen, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Na-
thalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pivin Philippe, Platteau Eva, Prévot Pa-
trick, Raskin Wouter, Reuter Florence, Reynaert Vicky, Rigot Hervé, Roggeman Tomas, Safai Darya, Scour-
neau Vincent, Segers Ben, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, 
Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van den Bergh Jef, Van der Donckt Wim, Van Hecke Stefaan, 
Van Hoof Els, Van Peel Valerie, Van Vaerenbergh Kristien, Vanbesien Dieter, Vanden Burre Gilles, Vanden-
broucke Joris, Vandenput Tim, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Ver-
helst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Willaert Evita, Wollants Bert, Zanchetta Laurence 
 

Abstentions  006 Onthoudingen 

 
Arens Josy, Dallemagne Georges, Fonck Catherine, Matz Vanessa, Prévot Maxime, Rohonyi Sophie 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 007 
 
 

Oui          029 Ja 
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Boukili Nabil, Bury Katleen, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, D'Amico Roberto, Daems Greet, De 
Vuyst Steven, Dedecker Jean-Marie, Depoortere Ortwin, Dewulf Nathalie, Dillen Marijke, Gilissen Erik, He-
debouw Raoul, Merckx Sofie, Mertens Peter, Pas Barbara, Ponthier Annick, Ravyts Kurt, Samyn Ellen, 
Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Grieken Tom, Van Hees Marco, Van Langenhove Dries, Van Lom-
mel Reccino, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Non          105 Nee 

 
Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Bogaert Hendrik, Bombled Christophe, 
Bonaventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buysrogge Peter, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson 
Julie, Cogolati Samuel, Cornet Cécile, Creemers Barbara, D'Haese Christoph, De Block Maggie, De Caluwé 
Robby, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, De Maegd Michel, De Roover Peter, De Vriendt Wouter, De 
Wit Sophie, Defossé Guillaume, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depraetere Melissa, Dewael Patrick, 
Dierick Leen, Donné Joy, Ducarme Denis, Farih Nawal, Flahaut André, Freilich Michael, Gabriels Katja, 
Geens Koen, Gijbels Frieda, Gilson Nathalie, Goethals Sigrid, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Lau-
rence, Houtmeyers Katrien, Hugon Claire, Ingels Yngvild, Jadin Kattrin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert 
Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens 
Goedele, Marghem Marie-Christine, Mathei Steven, Metsu Koen, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Na-
thalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pivin Philippe, Platteau Eva, Prévot Pa-
trick, Raskin Wouter, Reuter Florence, Reynaert Vicky, Rigot Hervé, Roggeman Tomas, Safai Darya, Scour-
neau Vincent, Segers Ben, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, 
Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van den Bergh Jef, Van der Donckt Wim, Van Hecke Stefaan, 
Van Hoof Els, Van Peel Valerie, Van Vaerenbergh Kristien, Vanbesien Dieter, Vanden Burre Gilles, Vanden-
broucke Joris, Vandenput Tim, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Ver-
helst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Willaert Evita, Wollants Bert, Zanchetta Laurence 
 

Abstentions  006 Onthoudingen 

 
Arens Josy, Dallemagne Georges, Fonck Catherine, Matz Vanessa, Prévot Maxime, Rohonyi Sophie 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 008 
 
 

Oui          029 Ja 

 
Boukili Nabil, Bury Katleen, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, D'Amico Roberto, Daems Greet, De 
Vuyst Steven, Dedecker Jean-Marie, Depoortere Ortwin, Dewulf Nathalie, Dillen Marijke, Gilissen Erik, He-
debouw Raoul, Merckx Sofie, Mertens Peter, Pas Barbara, Ponthier Annick, Ravyts Kurt, Samyn Ellen, 
Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Grieken Tom, Van Hees Marco, Van Langenhove Dries, Van Lom-
mel Reccino, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Non          106 Nee 

 
Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Bogaert Hendrik, Bombled Christophe, 
Bonaventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buysrogge Peter, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson 
Julie, Cogolati Samuel, Cornet Cécile, Creemers Barbara, D'Haese Christoph, De Block Maggie, De Caluwé 
Robby, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, De Maegd Michel, De Roover Peter, De Vriendt Wouter, De 
Wit Sophie, Defossé Guillaume, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depoorter Kathleen, Depraetere Me-
lissa, Dewael Patrick, Dierick Leen, Donné Joy, Ducarme Denis, Farih Nawal, Flahaut André, Freilich Mi-
chael, Gabriels Katja, Geens Koen, Gijbels Frieda, Gilson Nathalie, Goethals Sigrid, Goffin Philippe, Hanus 
Mélissa, Hennuy Laurence, Houtmeyers Katrien, Hugon Claire, Ingels Yngvild, Jadin Kattrin, Kir Emir, 
Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Ley-
sen Christian, Liekens Goedele, Marghem Marie-Christine, Mathei Steven, Metsu Koen, Moutquin Simon, 
Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pivin Philippe, 
Platteau Eva, Prévot Patrick, Raskin Wouter, Reuter Florence, Reynaert Vicky, Rigot Hervé, Roggeman To-
mas, Safai Darya, Scourneau Vincent, Segers Ben, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux 
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Eliane, Vajda Olivier, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van den Bergh Jef, Van der Donckt Wim, 
Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Van Peel Valerie, Van Vaerenbergh Kristien, Vanbesien Dieter, Vanden 
Burre Gilles, Vandenbroucke Joris, Vandenput Tim, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, 
Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Willaert Evita, Wollants Bert, 
Zanchetta Laurence 
 

Abstentions  006 Onthoudingen 

 
Arens Josy, Dallemagne Georges, Fonck Catherine, Matz Vanessa, Prévot Maxime, Rohonyi Sophie 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 009 
 
 

Oui          085 Ja 

 
Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Bogaert Hendrik, Bombled Christophe, Bonaventure Chanelle, Briers 
Jan, Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Cornet Cécile, Creemers 
Barbara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, De Maegd Michel, 
De Smet François, De Vriendt Wouter, Defossé Guillaume, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depraetere 
Melissa, Dewael Patrick, Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Flahaut André, Gabriels Katja, Geens 
Koen, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Laurence, Hugon Claire, Jadin Kattrin, Kir 
Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Col-
line, Leysen Christian, Liekens Goedele, Marghem Marie-Christine, Mathei Steven, Moutquin Simon, 
Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pivin Philippe, 
Platteau Eva, Prévot Patrick, Reuter Florence, Reynaert Vicky, Rigot Hervé, Rohonyi Sophie, Scourneau 
Vincent, Segers Ben, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Van 
den Bergh Jef, Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Vanbesien Dieter, Vanden Burre Gilles, Vandenbroucke 
Joris, Vandenput Tim, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Ka-
thleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Willaert Evita, Zanchetta Laurence 
 

Non          000 Nee 

 

Abstentions  056 Onthoudingen 

 
Anseeuw Björn, Arens Josy, Boukili Nabil, Bury Katleen, Buysrogge Peter, Colebunders Gaby, Creyelman 
Steven, D'Amico Roberto, D'Haese Christoph, Daems Greet, Dallemagne Georges, De Roover Peter, De 
Vuyst Steven, De Wit Sophie, Dedecker Jean-Marie, Depoortere Ortwin, Dewulf Nathalie, Dillen Marijke, 
Donné Joy, Fonck Catherine, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Goethals Sigrid, Hedebouw 
Raoul, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Loones Sander, Matz Vanessa, Merckx Sofie, Mertens Peter, 
Metsu Koen, Pas Barbara, Ponthier Annick, Prévot Maxime, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Roggeman Tomas, 
Safai Darya, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, 
Van der Donckt Wim, Van Grieken Tom, Van Hees Marco, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, 
Van Peel Valerie, Van Vaerenbergh Kristien, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, 
Warmoes Thierry, Wollants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 010 
 
 

Oui          030 Ja 

 
Boukili Nabil, Bury Katleen, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, D'Amico Roberto, Daems Greet, De 
Smet François, De Vuyst Steven, Depoortere Ortwin, Dewulf Nathalie, Dillen Marijke, Gilissen Erik, Hede-
bouw Raoul, Merckx Sofie, Mertens Peter, Pas Barbara, Ponthier Annick, Ravyts Kurt, Rohonyi Sophie, 
Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Grieken Tom, Van Hees Marco, Van Langenhove 
Dries, Van Lommel Reccino, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
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Non          107 Nee 

 
Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Bogaert Hendrik, Bombled Christophe, 
Bonaventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buysrogge Peter, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson 
Julie, Cogolati Samuel, Cornet Cécile, Creemers Barbara, D'Haese Christoph, De Block Maggie, De Caluwé 
Robby, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, De Maegd Michel, De Roover Peter, De Vriendt Wouter, De 
Wit Sophie, Dedecker Jean-Marie, Defossé Guillaume, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depoorter Ka-
thleen, Depraetere Melissa, Dewael Patrick, Dierick Leen, Donné Joy, Ducarme Denis, Farih Nawal, Flahaut 
André, Freilich Michael, Gabriels Katja, Geens Koen, Gijbels Frieda, Gilson Nathalie, Goethals Sigrid, Goffin 
Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Laurence, Houtmeyers Katrien, Hugon Claire, Ingels Yngvild, Jadin Kattrin, 
Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-
Colline, Leysen Christian, Liekens Goedele, Loones Sander, Marghem Marie-Christine, Mathei Steven, 
Metsu Koen, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Be-
noît, Pillen Jasper, Pivin Philippe, Platteau Eva, Prévot Patrick, Raskin Wouter, Reuter Florence, Reynaert 
Vicky, Rigot Hervé, Roggeman Tomas, Safai Darya, Scourneau Vincent, Segers Ben, Taquin Caroline, 
Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, 
Van den Bergh Jef, Van der Donckt Wim, Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Van Peel Valerie, Vanbesien 
Dieter, Vanden Burre Gilles, Vandenbroucke Joris, Vandenput Tim, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, 
Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Willaert Evita, 
Wollants Bert, Zanchetta Laurence 
 

Abstentions  005 Onthoudingen 

 
Arens Josy, Dallemagne Georges, Fonck Catherine, Matz Vanessa, Prévot Maxime 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 011 
 
 

Oui          082 Ja 

 
Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Bogaert Hendrik, Bombled Christophe, Bonaventure Cha-
nelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Cornet Cé-
cile, Creemers Barbara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, De 
Maegd Michel, De Vriendt Wouter, Defossé Guillaume, Delizée Jean-Marc, Demon Franky, Depraetere Me-
lissa, Dewael Patrick, Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Flahaut André, Geens Koen, Gilson Na-
thalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Laurence, Hugon Claire, Jadin Kattrin, Kir Emir, Laaouej Ah-
med, Lachaert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Chris-
tian, Liekens Goedele, Marghem Marie-Christine, Mathei Steven, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Na-
thalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Pivin Philippe, Platteau Eva, Prévot Pa-
trick, Reuter Florence, Reynaert Vicky, Rigot Hervé, Scourneau Vincent, Segers Ben, Taquin Caroline, 
Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Van den Bergh Jef, Van Hecke Stefaan, Van 
Hoof Els, Vanbesien Dieter, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Ver-
duyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Willaert Evita, 
Zanchetta Laurence 
 

Non          024 Nee 

 
Anseeuw Björn, Buysrogge Peter, D'Haese Christoph, De Roover Peter, De Wit Sophie, Dedecker Jean-Ma-
rie, Depoorter Kathleen, Donné Joy, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Goethals Sigrid, Houtmeyers Katrien, 
Ingels Yngvild, Loones Sander, Metsu Koen, Raskin Wouter, Roggeman Tomas, Safai Darya, Van Bossuyt 
Anneleen, Van Camp Yoleen, Van der Donckt Wim, Van Peel Valerie, Van Vaerenbergh Kristien, Wollants 
Bert 
 

Abstentions  035 Onthoudingen 
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Arens Josy, Boukili Nabil, Bury Katleen, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, D'Amico Roberto, Daems 
Greet, Dallemagne Georges, De Smet François, De Vuyst Steven, Depoortere Ortwin, Dewulf Nathalie, Dil-
len Marijke, Fonck Catherine, Gilissen Erik, Hedebouw Raoul, Matz Vanessa, Merckx Sofie, Mertens Peter, 
Pas Barbara, Ponthier Annick, Prévot Maxime, Ravyts Kurt, Rohonyi Sophie, Samyn Ellen, Sneppe Domi-
niek, Troosters Frank, Van Grieken Tom, Van Hees Marco, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, 
Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 
 


